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ΤΗΣ ΚΥ ΡΙΑΚΗΣ

Η μεγάλη εικόνα
Όλος ο πολιτικός στίβος στην Κύπρο
βρίσκεται σε προεκλογικό κλίμα. Οι
κινήσεις και οι συναντήσεις μεταξύ
κομματικών στελεχών συναινούν προς
αυτή την κατεύθυνση, ενώ την ίδια
ώρα, υπάρχει σε εξέλιξη η συζήτηση
για το Κυπριακό. Μπροστά σε αυτή
τη μεγαλύτερη εικόνα, που αφορά στο
τι μέλλει γενέσθαι στο εδαφικό, στις
εγγυήσεις και στην ασφάλεια, με την
Τουρκία να έχει εκτροχιαστεί κοινω-
νικοπολιτικά, οι κομματικές δυνάμεις
του τόπου δεν πρέπει να μένουν κολ-
λημένες στη δική τους ατζέντα. Το
Κυπριακό περνάει πλέον στο επίπεδο
του ρεαλισμού, με τη σοβαρότητα η
οποία αρμόζει στη συζήτηση των κε-
φαλαίων αυτών. Η εξέλιξη δε αυτών,
θα φανεί το επόμενο διάστημα, εφόσον
τα μακριά έγιναν κοντά. Σε αυτό το
πλαίσιο είναι κρίσιμο για την Κύπρο
να υπερτερήσει η εθνική συνεννόηση
και το ενιαίο μέτωπο, της σκοπιμότη-
τας, πολιτικής ή κομματικής. Η μεγάλη
εικόνα του Κυπριακού εφεξής δεν θα
έχει χώρο για μικροπολιτικό όφελος.

Σ H M E PA

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Περιπέτειες στον βυθό
Από τα «Σαγόνια του καρχαρία» έως το
πιο πρόσφατο «Ρηχά νερά», το Χόλι-
γουντ έχει καταφέρει να μας τρομάξει
πολλές φορές. Η θάλασσα γίνεται το
ιδανικότερο σκηνικό για να στηθούν
συναρπαστικές ιστορίες τρόμου και πε-
ριπέτειας.

ΚΡΙΤΙΚΗ   Θέατρο, μουσική, βιβλίο, τηλεόραση, κινηματογράφος

ΠΟΛΗ

Η νέα πτέρυγα της Tate
Κόστισε 300 εκατ. ευρώ και είναι το νέο
αξιοθέατο του Λονδίνου. Η νέα πτέρυγα της
Tate Gallery βρίσκεται πίσω από το κτήριο
της περίφημης γκαλερί.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Η Ν. Μποφίλιου
μιλά στην «Κ»
Είναι μία από τις πιο γνωστές και
λαμπερές τραγουδίστριες της γε-
νιάς της, τραγουδάει γιατί αυτό
ήθελε πάντα και μας λέει ότι πάντα
ψάχνει στα τραγούδια το όνειρο.

Νέο δημοψήφισμα
σχεδιάζει ο Τσίπρας
Κάλπες την προσεχή άνοιξη

Σε δεύτερο δημοψήφισμα την τελευταία
διετία,  οδηγεί πρόσφατη επιλογή του
πρωθυπουργού Αλ. Τσίπρα. Με βάση
τον υφιστάμενο σχεδιασμό του Μεγά-
ρου Μαξίμου, το δημοψήφισμα  θα σχε-
τίζεται με τις αρμοδιότητες του Προ-
έδρου, την απλή αναλογική, την ενέρ-
γεια και το νερό. Σελ. 19

Έγκωμη με χρώμα 
2 υποψηφίων ΔΗΣΥ 
Διεκδικεί κι ο αντιδήμαρχος 

Την ανεξάρτητη υποψηφιότητα του, το
όραμα για την Έγκωμη και τη διαφορετική
φιλοσοφία από τον νυν δήμαρχο προ-
βάλλει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
αντιδήμαρχος Φοίβος Ζαχαριάδης. Στο-
χεύει, να επαναφέρει την Έγκωμη στον
δρόμο από τον οποίο, δυστυχώς τα τε-
λευταία χρόνια, έχει παρεκτραπεί και να
την οδηγήσει στην ανάπτυξη. Σελ. 7 

Στο 80,26% ανέρχονται οι μη εξυπηρετού-
μενες χορηγήσεις του Συνεργατισμού στην
επαρχία Πάφου, την ίδια ώρα που ο μέσος
όρος για τα επαγγελματικά ταμιευτήρια
είναι στο 16,3%. Στις 31 Μαρτίου 2016, ο
μέσος όρος για τα ΣΠΙ Λευκωσίας ήταν
69,78%, για τα ΣΠΙ Λεμεσού 67,3% και για

Λάρνακα-Αμμόχωστο 73,1%. Τα στοιχεία
καταγράφονται στην ετήσια έκθεση της
Μονάδας Διαχείρισης, όπου αναφέρεται ότι
ο Συνεργατισμός κάλυψε κατά 144,9% τον
στόχο για προτεινόμενες λύσεις 257 εκατ.
ευρώ και κατά 109,9% τον ίδιο στόχο για
αναδιαρθρώσεις. Οικονομική, σελ. 5

ΣΠΙ: Αγκάθι η Πάφος με 80% NPEs
Tι λέει η έκθεση της Μονάδας Διαχείρισης της Συμμετοχής της ΚΔ

Πολύ σωστά! Το αθλητικό
μας περιοδικό ένθετο ενσω-
ματώνεται πλέον στην εφη-
μερίδα, έγχρωμο και με τη
σοβαρή και εμπεριστατωμέ-
νη αθλητική ειδησεογραφία
του θα συνεχίσει να ενημε-
ρώνει υπεύθυνα τον φίλαθλο
αναγνώστη. Παρόντες όλοι οι
αρθρογράφοι, αναλυτές και
δημοσιογράφοι, για να έχετε
την πλέον έγκυρη πληροφό-
ρηση. K SPORTS, γιατί η αλ-
λαγή είναι καθημερινή επιτα-
γή ζωής! Σελ. 23-24 

ΘΕΣΕΙΣ 

Νίκος Κατσουρίδης 
Τρίτος γύρος και η ανάγκη για τις
επόμενες κινήσεις. Σελ. 6

Θεόφιλος Β. Θεοφίλου
Μία ρηξικέλευθη πρόταση, κατα-
λύτης για τη λύση. Σελ. 16 

Άγγελος Συρίγος 
Είμαστε πλέον χωρίς στρατηγική
έναντι της Τουρκίας. Σελ. 14 

To K SPORTS αλλάζει φύλλο! 

ΓΙΩΡΓΟΣ ΠΑΜΠΟΡΙΔΗΣ

ΓεΣΥ θα εφαρμοστεί 
γιατί ο Πρόεδρος 
το πήρε πάνω του

Συμπληρώνοντας
έναν χρόνο στο τιμόνι
του υπουργείου Υγεί-
ας, ο Γιώργος Παμπο-
ρίδης εμφανίζεται βέ-
βαιος για την εφαρμο-

γή του ΓεΣΥ, εξέλιξη την οποία πιστώ-
νει στη θέληση του Προέδρου Ανα-
στασιάδη να υλοποιήσει μία δέσμευ-
ση της πολιτείας που εκκρεμεί για μι-
σό αιώνα. Απορρίπτει τα περί δυσβά-
στακτου κόστους στην οικονομία, ενώ
απαντά στα περί διαφωνιών με τον
υπουργό Οικονομικών. Τοποθετεί σε
βάθος τετραετίας την πλήρη εφαρμο-
γή του ΓεΣΥ, το οποίο χαρακτηρίζει
σημαντικότερο από την Άμυνα και την
Παιδεία, καθότι αποτελεί απόλυτη
ανάγκη του πληθυσμού. Σελ. 8

ΚΥΠΡΙΑΚΟ 

Ψάχνουν κοινή 
γλώσσα οι ηγέτες 
Υπό τη σκιά των εξελίξεων στην Τουρκία
το κλίμα και μετά την τελευταία συνάν-
τηση είναι φιλικό, αλλά αβέβαιο και οι
ατζέντες θολές. Σελ. 3

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ: ΑΘΗΝΑ – Ε.Ε. 

Επαφές Τσίπρα 
για την Τουρκία 
Αποκαλύπτεται ότι Ε.Ε. και ΝΑΤΟ κυριαρ-
χούνται από αμηχανία απέναντι στον
Ερντογάν, με αντιδράσεις σποραδικές
και αναιμικές. Στα Κατεχόμενα η λίστα
εκκαθαρίσεων από Άγκυρα. Σελ. 6 

ΤΟΥΡΚΙΑ 

Στρέφεται τώρα 
προς Ρωσία-Κίνα 
Ο Ερντογάν ετοιμάζεται για στρατηγικής
σημασίας συνάντηση με τον Πούτιν, ενώ
εγκαινίασε διάλογο με Συρία, παρόντος
του Ισραήλ. Σελ. 5

ΑΚΕΛ-Λιλλήκας σε συζητήσεις 
Μυστικές συναντήσεις σε επίπεδο αρχηγών με απώτερο στόχο τη συμπόρευση ενόψει Προεδρικών του 2018
«Τα πάντα ρει και ουδέν μένει» υποστηρίζει
ο Ηράκλειτος και βάσει αυτού πορεύεται
και το κομματικό σκηνικό στην Κύπρο. Άν-
τρος Κυπριανού και Γιώργος Λιλλήκας βρί-
σκονται σε διαβουλεύσεις, με στόχο ευρύτερη
συνεργασία των δύο μερών. Πώς οι δύο πο-

λιτικοί αντίπαλοι μπορούν πλέον να βλέπουν
κοινό έδαφος συνεργασίας είναι ένα θέμα
που συζητείται εντόνως στο κομματικό πα-
ρασκήνιο. Ο Γιώργος Λιλλήκας εγκαταλείπει
τα σαλόνια του Ενδιάμεσου, καθώς η υπο-
ψηφιότητά του δεν είναι επιθυμητή από

ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ. Αποτείνεται, λοιπόν, στο
κόμμα που τον ανέδειξε και είναι έτοιμος
να κάνει τροποποιήσεις τοποθετήσεων στο
Κυπριακό. Ο Άντρος Κυπριανού αντιλαμ-
βάνεται πως μετά το εκλογικό αποτέλεσμα
του Μαΐου οι κινήσεις του είναι μετρημένες

και για να ανακτήσει το κόμμα την αίγλη
αλλοτινών εποχών θα πρέπει να βρει εκείνη
την υποψηφιότητα για το ’18, που θα εκ-
θρονίσει τον Νίκο Αναστασιάδη από την
εξουσία. Αν το ειδύλλιο οδηγήσει σε γάμο,
θα φανεί σύντομα. Σελ. 6

Η φρενίτιδα του Pokemon Go στη Λήδρας

Η πλέον δημοφιλής εφαρμογή είναι το Pokemon Go και οι συζητήσεις που έχουν ανοιχτεί ανά το παγκόσμιο είναι πολυσχιδείς και λαμβάνουν χώ-
ρα μεταξύ πολιτικών, οικονομολόγων και κοινωνιολόγων, προς κατανόηση του φαινομένου. Την ίδια ώρα, η μετοχή της Nintendo εκτοξεύτηκε στο
+20%, με τα κέρδη να υπολογίζονται στα 10 δισ. δολάρια. Από την άλλη πλευρά, έχουν ήδη καταγραφεί αρκετές επικίνδυνες καταστάσεις, εφό-
σον οι παίκτες φτάνουν στα άκρα προσπαθώντας να πιάσουν ένα Pokemon, με τους ειδικούς να κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου. Το Pokemon
Go έφτασε και στην Κύπρο, με νεαρούς να οργανώνονται σε δρόμους, όπως στη Λήδρας, προς αναζήτηση του Pikachu και του Bulbasaur. 

ΕΥΡΩΠΗ

Ζει καθημερινά
υπό σκιά τρόμου
Μετά και την τελευταία αποτρόπαια
επίθεση τζιχαντιστών, η οποία είχε
στοχευμένα μεσαιωνικά χαρακτηριστι-
κά, με τον αποκεφαλισμό 85χρονου
ιερέα μέσα σε εκκλησία της Νορμαν-
δίας, η νέα καθημερινότητα μοιάζει
εφιάλτης για όλη την Ευρώπη. Σελ. 22
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΙΣΠΑΝΙΚΟΣ ΕΜΦΥΛΙΟΣ: Παρίσιοι, 30.- Αλ-
λεπάλληλα τηλεγραφήματα αγγέλλουν ετέραν
κυβερνητικήν νίκην διά της καταλήψεως του
Ογιαρθούν. Η πόλις κατελήφθη μετά σκληρόν
αγώνα των επαναστατών αντιταξάντων ερρω-
μένην άμυναν. [...] Χθες συνεπληρώθησαν δέκα
τρεις ημέραι, κατά τας οποίας η Ισπανία διατελεί
εν εμφυλίω πολέμω, η διάρκεια του οποίου δεν
ημπορεί να προβλεφθή. Η κατάστασις δύναται
να συνοψισθή ως κατωτέρω: Ολόκληρος η Ισπα-
νία έχει μεταβληθή εις ένα απέραντον πεδίον
πολέμου, το οποίον ημπορεί να διακριθή εις
τρεις τομείς: τον της νοτίου Ισπανίας (Ανδα-
λουσία, Κόρδοβα, Εστρεμαδούρα), η οποία με
την Σεβίλλην ευρίσκεται εις χείρας των επανα-
στατών [Φράνκο], τον της βορειοανατολικής
και κεντρικής Ισπανίας (Νέα Καστίλλη, Μουρκία
και Καταλωνία), η οποία με κέντρον την Μα-
δρίτην και την Βαρκελώνην ευρίσκεται εις χείρας
των κυβερνητικών και τον τομέα της βορείου
Ισπανίας (Παλαιά Καστίλλη, Αστουρία, Γαλικία,
Ναβάρρα και Αραγωνία), η οποία με κέντρον
το Μπούργκος και την Σαραγώσσαν ευρίσκεται
εις χείρας των επαναστατών. Σημειωτέον όμως
ότι εις την προς δυσμάς κόγχην των γαλλοϊσπα-
νικών συνόρων υπάρχει μία ζώνη, η οποία με
κέντρον τον Αγιον Σεβαστιανόν ευρίσκεται εις
χείρας των κυβερνητικών.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή: ΜΙΧΑΛΗΣ Ν. ΚΑΤΣΙΓΕΡΑΣ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
31.VΙΙ.1936

Το «φοβερό» ερώτη-
μα, ποιος έκανε το
πραξικόπημα στην
Τουρκία, δεν αντέχει
στη βάσανο των γεγο-
νότων που ακολούθη-

σαν. Έστω κι αν το πραξικόπημα της
15ης Ιουλίου το επιχείρησαν οποιοιδή-
ποτε είχαν γνήσια πρόθεση να ανατρέ-
ψουν τον Ερντογάν ή το έστησε τεχνη-
έντως ο ίδιος, το γεγονός είναι ένα:
αυτό που γίνεται τώρα στην Τουρκία εί-
ναι το πραξικόπημα του Ερντογάν. Μό-
νο ένα πραξικοπηματικό καθεστώς κά-
νει τέτοιας έκτασης εκκαθαρίσεις, όχι
μόνο στις ένοπλες δυνάμεις, αλλά παν-
τού. Στην, ανεξάρτητη υποτίθεται, δι-
καστική εξουσία με την απόλυση χιλιά-
δων δικαστών. Στην ανώτατη εκπαί-
δευση με την εκδίωξη χιλιάδων ακα-
δημαϊκών. Στη δημόσια υπηρεσία με
τις δεκάδες χιλιάδες απολύσεις. Στην
καρδιά της δημοκρατικής διαδικασίας,
στα ΜΜΕ, με τη φυλάκιση εκατοντά-
δων δημοσιογράφων και το κλείσιμο
δεκάδων εφημερίδων, περιοδικών,
ραδιοσταθμών, καναλιών, πρακτορεί-
ων, εκδοτικών και ιστοσελίδων. Εδώ
έγκειται το πραγματικό φοβερό ερώ-
τημα: Γιατί όλα αυτά δεν εξεγείρουν
τους ηγέτες του ελεύθερου κόσμου;
Γιατί περιορίζονται μόνο στις προειδο-
ποιήσεις προς τον Ερντογάν ότι αν επα-
ναφέρει τη θανατική ποινή, η Τουρκία
δεν θα έχει θέση στο ΝΑΤΟ ή στην Ε.Ε.;
Το τραγικό είναι ότι ο Ερντογάν δεν χά-
νει ευκαιρία να τους κοροϊδεύει, μάλι-
στα χρησιμοποιώντας μεγάλα διεθνή
κανάλια. Ξεκινώντας από το CNN, περ-
νώντας στο Αλ Τζαζίρα και εσχάτως
στο γερμανικό ARD, διακηρύττει πως
«οι Τούρκοι θέλουν την επαναφορά
της θανατικής ποινής και εμείς ως κυ-
βέρνηση πρέπει να τους ακούσουμε».
Γιατί όμως, οι Ευρωπαίοι ιδιαίτερα,
ακούνε να τους κοροϊδεύει ο Ερντογάν
και δεν υψώνουν φωνή αντίδρασης
για το αδιανόητο πογκρόμ στην Τουρ-
κία; Διότι απλώς είναι αιχμάλωτοι της
Τουρκίας, διά της οποίας περνούν οι

τζιχαντιστές στις ευρωπαϊκές χώρες
και απειλούν τις μέχρι πρότινος ήσυχες
ευρωπαϊκές κοινωνίες. Και το κλειδί
της διόδου, των φίλτατών του τζιχαντι-
στών, το κρατεί ο Ερντογάν. Όταν
όμως, με τους Αμερικανούς προεξάρ-
χοντες, οι Ευρωπαίοι ηγέτες αποφάσι-
ζαν ότι θα επιβάλουν «δημοκρατία»
στη Συρία, όπως τραγικά την επέβαλαν
σε Ιράκ, Λιβύη και αλλαχού, διά μισθο-
φόρων που εξελίχθηκαν στο ανεξέ-
λεγκτο ISIS, δεν υπολόγιζαν ότι εκτός
των 600.000 νεκρών, θα είχαν κι ένα
κύμα 4-5 εκατομμυρίων προσφύγων.
Δεν υπολόγιζαν ότι θα αναγκάζονταν
να πληρώνουν ακριβά την Τουρκία για
να μην τους αφήνει να περνούν στην
Ευρώπη, αν δεν πνίγονταν στη Μεσό-
γειο. Τώρα κρύβονται πίσω από το παί-
γνιο της «θανατικής ποινής», εθελοτυ-
φλώντας στο προφανές, ότι δηλαδή
στο ισλαμικό ικρίωμα ανεβαίνει ήδη η
δημοκρατία στην Τουρκία. Από την άλ-
λη, οι ΗΠΑ θα παίζουν για καιρό με το
τουρκικό αίτημα της έκδοσης του
Γκιουλέν, μέχρι να ικανοποιήσουν όλα
τα άλλα αιτήματα Ερντογάν, ώστε να
«επιτρέψει» επαναλειτουργία της με-
γάλης ΝΑΤΟϊκής βάσης του Ιντζιρλίκ.
Και με το Κυπριακό τι γίνεται; «Είναι
πολλά τα ζητήματα, που πρέπει άμεσα
να διαχειριστεί σήμερα ο Ερντογάν»
μου είπε προχθές γνωστός Τούρκος
συνάδελφος (ονόματα δεν λέμε), που
γνωρίζει καλά το πρόβλημα, «μέχρι να
επιβάλει την ατζέντα του και να γίνει
εκτελεστικός πρόεδρος. Η έκρυθμη
εσωτερική κατάσταση, τα σοβαρά
προβλήματα της οικονομίας, τα ανοι-
κτά μέτωπα με τους Κούρδους και τα
εκτός συνόρων ζητήματα. Εκτός από
ότι το Κυπριακό είναι πολύ χαμηλά στη
σχετική ατζέντα, δεν πρόκειται τώρα
να κινδυνεύσει να κατηγορηθεί ότι
«πούλησε την Κύπρο». Εξάλλου, από
μία λύση προηγούνται οι εκκαθαρί-
σεις στο Βορρά!». Εγώ απλώς του ευ-
χήθηκα καλή τύχη…   

Η ατζέντα Ερντογάν
και το Κυπριακό

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στον λίθον: Αθ.Ορφανίδης: «Το κούρε-
μα θα μπορούσε να είχε αποφευχθεί».

Ο αναμάρτητος πρώτος τον λίθον βαλέτω.
Αλλιώς, υπάρχει και η λήθη, εις την οποί-
αν μερικοί-μερικοί, ανήκουν….

2 Στον πάτερ: Είχε ανάγκη να δει ο Αρ-
χιεπίσκοπος τον Άσαντ. Όχι τίποτα άλ-

λο, αλλά για να θέσει εαυτόν ως πάτερ και
στην υπηρεσία και της Συρίας, εκτός της
Κύπρου. Με άλλα λόγια, επεκτείνουμε
τον κύκλο των εργασιών μας. Ξέρει αυ-
τός… 

3 Στις συλλήψεις: Για χωράφι του τα
πήρε τα Κατεχόμενα ο Ερντογάν κι

αλωνίζει και θερίζει. Λυπάμαι τον Ακιντζί
που νόμιζε πως ήταν Βεζίρης στη θέση
του Βεζίρη. Ισνογκούντ, γεννιέσαι δεν γί-
νεσαι Μουσταφούδι… 

4 Στο social: Είπε να κάνει σπίτι γιατί
δεινοπαθεί με τη δισκοπάθεια ο Παπ

Τζούνιορ και έχει τρελάνει τον κόσμο με
τα social media. Βάλτε του φραγμό. Μία

ώρα την ημέρα με γονική επίβλεψη. Μέ-
χρι να φτιάξει τη μέση του, θα έχουν πά-
θει τα νεύρα μας από τα ποσταρίσματα… 

5 Στα δύσκολα: Χριστοφίδης-ΑΚΕΛ: «Οι
καταστάσεις είναι δύσκολες». Επιτέ-

λους είπε κάποιος μιαν αλήθεια για το
κόμμα. Πως το κόμμα έχει γίνει τελεία.
Και παύλα. 

6 Στο πόκεμον: «Γιατί στο ΑΚΕΛ δεν
μπορούν να πιάσουν ούτε ένα πόκε-

μον; Γιατί αφήνουν τα κινητά τους στην
είσοδο». Κρυάδες. Απλώς τα βάζουν σε
plane mode. Αφού δεν πετάει το κόμμα,
ας πετάει το κινητό… Πετάει-πετάει; 

7 Στο πέρκιμον: Από την άλλη, αφήστε
τα πόκεμον πέρκιμον ηρεμήσει και

νάκκο ο Βότσεμον, γιατί με τις απαγορεύ-
σεις και τα νομοσχέδια που ετοιμάζει, μας
παίρνουν στο εξωτερικό για α, μπε, μπα,
μπλομ! 

8 Στα κεράκια: Γενέθλια Τσίπρα, έγινε
42 χρονών το πρώτη φορά Αριστερά.

Ανακοίνωση δεν έβγαλε ο Χριστόφιας για
τη νίκη της Αριστεράς απέναντι στα κατα-
κάθια της Δεξιάς και για την εκπλήρωση
της μαρξιστικής φιλοσοφίας στο πρόσωπο
του Αλέξη; Όχι; Παράλειψη…

9 Στο πάρτι: Στα Κατεχόμενα ετοιμάζει
μαθαίνω να κάνει δεξίωση ο Γερμανός

πρέσβης, επειδή έχει πολλούς Γερμανούς
που κάνουν τις διακοπές τους. Τι να σχο-
λιάσω; Πως οι Γερμανοί είναι φίλοι μας; Το
ξέρουμε κι από τις ταινίες… 

10 Κουίζ: Στην αρχαία Ελλάδα, υπήρ-
χαν δώδεκα θεοί. Του Ολύμπου ντε.

Στη σύγχρονη Κύπρο, υπάρχουν δεκατέσ-
σερις. Βασικά δεκατρείς και ένας. Ποιοι
είναι; Ο ευρών την απάντηση κερδίζει
koufeto… Χιντ: βλέπε έκθεση Greco κι όσα
γράφει. Η έκθεση λέει πως το θέμα σηκώ-
νει περίσκεψη. Εμείς τι να πούμε; 

ΑΡΙΣΤΟΙ ΤΩΝ ΑΡΙΣΤΩΝ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Throwback: 1986 και η Μελίνα συνομιλεί με έναν φέρελπι νεαρό, που χρόνια αργότε-
ρα θα πρωταγωνιστήσει στην έξοδο της χώρας του από την Ε.Ε., μετά θα την κοπανήσει
και μετά θα τον κάνουν ΥΠΕΞ. Όχι δεν έγιναν στη Μπανανία αυτά, αλλά στη Βρετανία. 

Kυριακή 31 Ιουλίου 2016

Ανύπαρκτο το πτυχίο Αρχιτεκτονικής
της Μελάνια Τραμπ

ΦΙΛΑΔΕΛΦΕΙΑ. Η αντιγραφή μέ-
ρους του κειμένου της Μισέλ Ομ-
πάμα δεν είναι η πρώτη περίπτωση
που η Μελάνια Τραμπ παρουσιάζει
ως δικό της έργο κάτι που ανήκει
σε κάποιον άλλον. Εδώ και μήνες
αρκετοί αρθρογράφοι σημειώνουν
ότι, ενώ η κυρία Τραμπ ισχυρίζεται
ότι έλαβε πτυχίο Αρχιτεκτονικής
από το Πανεπιστήμιο της Λουμ-
πλιάνα, στην πραγματικότητα εγ-
κατέλειψε τη σχολή μετά το πρώτο
έτος ώστε να ακολουθήσει καριέρα
στον χώρο της μόδας στο Μιλάνο.
Μέχρι πολύ πρόσφατα, μέσω ανάρ-
τησης στην προσωπική της ιστο-
σελίδα, ισχυριζόταν ότι έλαβε το
πτυχίο αυτό προτού ασχοληθεί
με τη φιλανθρωπία και τα προϊόντα
περιποίησης δέρματος.

Την Τετάρτη, όμως, η Huffing-
ton Post παρατήρησε ότι όλα τα
δεδομένα από την εν λόγω ιστο-
σελίδα είχαν διαγραφεί και πλέον,
αν κανείς προσπαθήσει να την
επισκεφθεί, τότε μεταφέρεται αυ-
τόματα στην ιστοσελίδα του συ-
ζύγου της Ντόναλντ Τραμπ. Πα-
ράλληλα, σε προσωπική της ανάρ-
τηση σε μέσα κοινωνική δικτύω-
σης ανακοίνωσε πως διέγραψε
την εν λόγω ιστοσελίδα, «επειδή
δεν προβάλλει με ακρίβεια τα επαγ-
γελματικά της ενδιαφέροντα».
Την προηγούμενη εβδομάδα, μά-
λιστα, κατά το συνέδριο του κόμ-
ματος των Ρεπουμπλικάνων χρη-
σιμοποίησε τμήμα αντίστοιχης
ομιλίας που είχε εκφωνήσει η
Πρώτη Κυρία των ΗΠΑ Μισέλ Ομ-
πάμα στο συνέδριο των Δημοκρα-
τικών το 2008.

Αρχικά, το επιτελείο του προ-
εδρικού υποψήφιου αρνήθηκε
οποιαδήποτε κατηγορία, αλλά τε-
λικά συνεργάτης και λογογράφος
της γυναίκας του παραδέχθηκε
το ατόπημα αυτό σχολιάζοντας
πως πρόκειται για λάθος. 

Ο Πολ Μάναφορτ, επικεφαλής
της καμπάνιας του Τραμπ, τόνισε
ότι δεν πιστεύει ότι υπήρξε συνει-

δητή λογοκλοπή και ότι το θέμα
έχει λάβει δυσανάλογες διαστάσεις
συγκριτικά με τη σημασία του.
«Κανείς δεν το πιστεύει. Υπήρξαν
μερικές λέξεις, αλλά οι λέξεις αυτές
είναι συνηθισμένες. Το 99% του

λόγου της αφορούσε την εμπειρία
του να είσαι μετανάστης, την αγά-
πη για την πατρίδα, την οικογένεια
και οτιδήποτε άλλο», ανέφερε τότε
στο Associated Press. Ο Ντόναλντ
Τραμπ απέφυγε να τοποθετηθεί

στο θέμα, αναφέροντας απλώς στο
Twitter ότι είναι υπερήφανος που
παρουσίασε τη γυναίκα του και
εκείνη, με τη σειρά της, εκφώνησε
έναν τόσο καταπληκτικό λόγο.

Ενώ τα τρία ενήλικα παιδιά
του, που έχουν υψηλόβαθμες θέ-
σεις στον όμιλο Τραμπ, έχουν βιο-
γραφικά στην ιστοσελίδα του υπο-
ψηφίου, εκείνη δεν διαθέτει. Ούτε
υπάρχει κάποια αναφορά στο πρό-
σωπό της στο 4.000 λέξεων βιο-
γραφικό του συζύγου της, που
διατίθεται στο Διαδίκτυο. Το Tweet
της ήταν ένα από τα σπάνια της
Μελάνια τους τελευταίους 13 μή-
νες, από τότε που ο σύζυγός της
ανακοίνωσε τη διεκδίκηση του
χρίσματος. Παρόλο που το πρώην
μοντέλο συνήθιζε να ποστάρει
συστηματικά φωτογραφίες μόδας,
φαγητών και διακόσμησης, στα-
μάτησε να το κάνει όταν ο Τραμπ
ενεπλάκη στην πολιτική.

NEW YORK TIMES, A.P.

02-KATHI NEW_Master_cy  29/07/16  22:10  Page 2



Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η l     3Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ ΗKυριακή 31 Ιουλίου 2016

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Τα μακριά ήρθανε κοντά για τα κε-
φάλαια της ασφάλειας, των εγγυή-
σεων και του εδαφικού στο Κυ-
πριακό. Η φημολογία και η φιλο-
λογία των προηγούμενων μηνών,
που κατεγράφη πότε σε κλίμα εν-
θουσιασμού και πότε εν μέσω προ-
βληματισμού, μένει πίσω με τις συ-
νομιλίες, αρχής γενομένης από την
Παρασκευή, να εισέρχονται στον
ρεαλισμό. Ό,τι λέγεται έχει σημασία
πλέον, αλλά και επιπτώσεις στο
εσωτερικό μέτωπο και για τις δύο
πλευρές. Από την πλευρά Αναστα-
σιάδη και εφόσον ήδη έχουμε μπει
σε προεκλογική περίοδο, με τον
χορό να σέρνουν τα κόμματα της
αντιπολίτευσης, η αμέσως επόμενη
περίοδος θα κρίνει ποιο ειδικό βά-
ρος θα έχει το Κυπριακό στην πο-
λιτική ατζέντα.

Από την πλευρά Ακιντζί, είναι
ευκαιρία να δείξει, όπως λένε πο-
λιτικές πηγές, αν μπορεί να απογα-
λακτιστεί από την Τουρκία και παρά
όσα λαμβάνουν χώρα στα Κατεχό-
μενα, απότοκα της απόπειρας πρα-
ξικοπήματος. Όπως ήταν αναμενό-
μενο, την Παρασκευή έγινε η πρώτη
καταγραφή απόψεων γύρω από τα
τρία θέματα. «Διαπιστώθηκαν οι
διαφορές, αλλά και η βούληση μέσα
από έναν δημιουργικό διάλογο να
ξεπεραστούν. Αυτό βεβαίως θα φανεί
στο τέλος, ήταν η πρώτη συνάντηση
και δεν θα έλεγα η πρώτη που ασχο-
λείται με το θέμα, διότι υπήρξαν
κατά καιρούς απλώς ανταλλαγές
απόψεων , η πρώτη όμως που μπήκε
στα βαθιά, αν θέλετε να το πούμε
έτσι, όπως θα πρέπει να χαρακτη-
ρίζεται». Σε αυτές τις δηλώσεις του
Προέδρου της Δημοκρατίας, πλη-
ροφορίες της «Κ» προσθέτουν ότι
«ναι, κατεγράφησαν οι διαφορές,
αλλά το σημαντικό είναι η ύπαρξη

βούλησης για να ξεπεραστούν. Αν
ξεπεραστούν. Αυτό είναι κομβικό
εφεξής». Από αυτό εκπηγάζει και
το συμπέρασμα σύμφωνα με τις
ίδιες πηγές, πως το Κυπριακό έχει
φτάσει σ’ ένα επίπεδο που υποβό-
σκει πλέον και το blame game, ανά-
μεσα σε Αναστασιάδη και Ακιντζί.
«Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας θέλει
να φτάσει όσο κοντά γίνεται σε
καλή λύση, που να πιστεύει και ο
ίδιος ότι είναι καλή, για να τη δώσει
και να αποφασίσει ο λαός. Αν δεν
γίνει αυτό, είναι προφανές πως δεν
θέλει να έχει πάνω του την ευθύνη
της αποτυχίας» δήλωσε στην «Κ»
πολιτική πηγή. Προσέθεσε δε πως
η κατάσταση στην Τουρκία λειτουρ-
γεί προς τη θετική κατεύθυνση,
εφόσον «και η Ευρώπη αλλά και
άπαντες βλέπουν και κρίνουν τη
συμπεριφορά της Άγκυρας. Ο δε
παραλληλισμός με το Κυπριακό
είναι δεδομένος». 

Δεν μίλησα για αισιοδοξία
Ενδεικτικό και της κατάστασης

του κλίματος που επικρατεί τώρα
στις συνομιλίες είναι πως και ο

ίδιος ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
δεν θέλησε να κάνει λόγο για αι-
σιοδοξία στην παρούσα φάση: «Δεν

έχω μιλήσει για αισιοδοξία. Μιλώ
για δημιουργική συνάντηση με
υπαρκτές διαφορές, θα εξαρτηθεί

από το πόσο θα κατανοήσουν όλοι
τα προβλήματα που πραγματικά
υπάρχουν από ενδεχόμενη υιοθέ-
τηση θέσεων του παρελθόντος».
Πολιτικές πηγές τονίζουν πως η
δήλωση αυτή δηλώνει ευθέως πως
έστω και από την πρώτη συνάν-
τηση αυτό που κατεγράφη είναι οι
διαφορές που παραμένουν, «αλλά
κανείς δεν θέλει να βγάλει για την
ώρα βιαστικά συμπεράσματα». 

Μήνυμα στον Ακιντζί 
Καθόλα αρνητική αντίδραση

προκάλεσαν, πάντως, οι δηλώσεις
του Τούρκου πρωθυπουργού Μπι-
ναλί Γιλντιρίμ μέσα στην εβδομάδα,
ο οποίος είπε μετά τη συνάντησή
του με τον Χουσεΐν Οζγκιουργκιούν
στην Τουρκία πως είναι «η τελευ-
ταία ευκαιρία για λύση στο Κυπρια-

κό». Την απάντηση την έδωσε ο
Πρόεδρος της Δημοκρατίας, ο οποί-
ος σε έντονο ύφος κατά την ομιλία
του στο συνέδριο των αποδήμων
τόνισε πως «δεν απευθύνεται (ο
Γιλντιρίμ) σε στρατιώτες στην Τουρ-
κία για να μιλάει έτσι». Η απάντηση
αυτή συζητήθηκε ευνοϊκά τόσο
στο συνέδριο των αποδήμων, όπου
και ειπώθηκε, αλλά και από πολι-
τικούς αναλυτές, οι οποίοι παράλ-
ληλα κρίνουν πως δεν ήταν καθό-
λου τυχαία η χρονική στιγμή που
επέλεξε ο πρωθυπουργός της Τουρ-
κίας για να πάρει θέση.

«Όταν η Τουρκία βρίσκεται σε
αυτή την κατάσταση και ο πρώτος
που πάει είναι ο Οζγκιουργκιούν,
τότε καταλαβαίνει κανείς δύο πράγ-
ματα. Πρώτον, τι σημαίνει μετά
από την απόπειρα πραξικοπήματος
ο πρώτος που σε επισκέπτεται να
είναι ο «πρωθυπουργός».

Θα είχε νόημα αν πήγαινε οποι-
οσδήποτε άλλος. Δεύτερον, ότι το
μήνυμα της Άγκυρας αν και ήθελε
να φανεί ότι είναι προς τη Λευκω-
σία, τελικός παραλήπτης είχε τον
Ακιντζί και τα επόμενα βήματα στο
Κυπριακό».

Ούτως ή άλλως, με την κατά-
σταση στην Τουρκία και το μακρύ
χέρι του Ερντογάν να φτάνει μέχρι
τα Κατεχόμενα, το κλίμα που και
ο ίδιος ο Ακιντζί αντιμετωπίζει στο
εσωτερικό, λειτουργεί ανασταλτικά
για τον ίδιο. «Όπως είναι τα δεδο-
μένα τώρα, ο Ακιντζί αντιμετωπίζει
πρόβλημα σε πολλά επίπεδα. Ποιες
είναι οι πρωτοβουλίες που μπορεί
να πάρει στο Κυπριακό μέσα σε
αυτό το κλίμα;

Από την άλλη, όμως, και ο ίδιος
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει
μπροστά του εκλογές. Θα έχει λόγο
το Κυπριακό και οι όποιες εξελίξεις
είτε προς τη θετική είτε προς την
αρνητική κατεύθυνση». 

Ψάχνουν κοινή γλώσσα Αναστασιάδης-Ακιντζί 
Παραμένει αβέβαιο το κλίμα μετά και τη συνάντηση της Παρασκευής, ενώ άρχισε να υποβόσκει το παιχνίδι των ευθυνών 

<<<<<<<

Από την πλευρά Αναστα-
σιάδη και εφόσον ήδη
έχουμε μπει σε προεκλο-
γική περίοδο, η αμέσως
επόμενη περίοδος θα
κρίνει ποιο ειδικό βάρος
θα έχει το Κυπριακό στην
πολιτική ατζέντα. Από
την πλευρά Ακιντζί, είναι
ευκαιρία να δείξει αν
μπορεί να απογαλακτι-
στεί από την Τουρκία. 

Απασχολημένες οι εγγυήτριες 
Σε αυτό το κλίμα, πληθαίνουν οι φωνές και τα ερωτήματα αναφορικά με
τον ρόλο των εγγυητριών δυνάμεων σε αυτή τη φάση των συνομιλιών.
Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ», δεν θεωρείται, μιλώντας για τις
εγγυήσεις και την ασφάλεια αλλά και το εδαφικό, απαραίτητη η παρου-
σία των εγγυητριών δυνάμεων, εφόσον το όποιο σύστημα ασφαλείας θα
συμφωνηθεί ανάμεσα στις δύο πλευρές και θα ανακοινωθεί, όπως τονί-
ζουν αρμόδιες πηγές. «Παρόλα αυτά, όμως, καλό είναι να έχουμε υπό-
ψη μας τα εξής: από τη μία, βλέπουμε την αποχή των Βρετανών που
ασχολούνται με το Brexit, συγκρίνοντας και με την εδώ παρουσία τους
το 2004, που καμία σχέση δεν έχει με τώρα. Από την άλλη, στην Αμερι-
κή υπάρχουν εκλογές. Μέχρι τότε θα έχουν έναν ρόλο οι Αμερικάνοι,
αλλά μετά θα αλλάξει η διακυβέρνηση και τα εσωτερικά θα είναι στην
πρώτη γραμμή» τόνισε αρμόδια πηγή στην «Κ».

Το Κυπριακό έχει φτάσει σ’ ένα επίπεδο στο οποίο ενυπάρχει πλέον και το blame game, ανάμεσα σε Αναστασιάδη και
Ακιντζί. 
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ΑΘΗΝΑ
Του ΣΩΤΗΡΗ ΣΙΔΕΡΗ

Σειρά παρασκηνιακών επαφών, κυ-
ρίως τηλεφωνικών, με Ευρωπαίους
ηγέτες, στοχεύοντας στη χάραξη
κοινής στρατηγικής έναντι της Τουρ-
κίας, που θα έχει στο επίκεντρό της
τη διαφύλαξη της σταθερότητας
στην περιοχή και την επαγρύπνηση
στο Αιγαίο για την αποφυγή εντά-
σεων, έχει κάνει ο πρωθυπουργός
Αλέξης Τσίπρας.

Ταυτόχρονα, όμως, οι συζητήσεις
σε διπλωματικό επίπεδο στην Ε.Ε.
και στο ΝΑΤΟ αποκαλύπτουν ότι η
Δύση κυριαρχείται από αμηχανία
έναντι του Ερντογάν, γεγονός που
έχει οδηγήσει τις μεγάλες ευρωπαϊ-
κές πρωτεύουσες να είναι επιφυλα-
κτικές, καθώς εκτιμάται ότι η κρίση
στην Τουρκία έχει ακόμη πολλά
επεισόδια. Αυτό που προέχει αυτή
τη στιγμή για την Ε.Ε. είναι η ανάγκη
να παραμείνει η Τουρκία σταθερή
και να αποσαφηνιστεί το σκηνικό,
γι’ αυτό και οι μέχρι τώρα αντιδράσεις
στην τακτική του Ερντογάν είναι
σποραδικά επικριτικές, αλλά ουσια-
στικά αναιμικές.

Σύμφωνα με αξιόπιστες κυβερ-
νητικές πηγές, ο κ. Τσίπρας έχει συ-
ζητήσει με Ευρωπαίους ηγέτες και
το θέμα των οκτώ στρατιωτικών
που ζητούν άσυλο στην Ελλάδα και
έχει διαμηνύσει ότι θα τηρηθούν οι
προβλεπόμενες από το διεθνές δίκαιο
διαδικασίες. Οι ίδιες πηγές αναφέ-
ρουν ότι η ελληνική κυβέρνηση έχει
πάρει παρασκηνιακές διαβεβαιώσεις
ότι αν παραστεί ανάγκη, θα εκδη-
λωθεί και δημόσια η στήριξη προς
την Ελλάδα. Όμως, για πολλούς Ευ-
ρωπαίους η υπόθεση αυτή θεωρείται
μικρής σημασίας σε σχέση με τα

μείζονα πολιτικά και στρατηγικά
προβλήματα, που προκαλεί η κατά-
σταση στην Τουρκία, αλλά για την
Αθήνα έχει άλλη βαρύτητα, γιατί
μπορεί η υπόθεση αυτή να χρησι-
μοποιηθεί από την Άγκυρα ως μοχλός
πίεσης στο προσφυγικό ή στο Αιγαίο.
Ο πρωθυπουργός, ωστόσο, έχει δώ-
σει εντολή στις αρμόδιες κρατικές
Αρχές να κάνουν ό,τι μπορούν για
να διακριβώσουν την αλήθεια, αν
δηλαδή οι οκτώ Τούρκοι αξιωματικοί
εμπλέκονται ή όχι στο αποτυχημένο
πραξικόπημα.

Μέχρι στιγμής, στο Μέγαρο Μα-
ξίμου επικρατεί ικανοποίηση για το
γεγονός ότι οι διμερείς ελληνοτουρ-
κικές σχέσεις δεν κλονίστηκαν, ούτε
υπήρξαν σοβαρές προκλήσεις που
να προκαλούν ανησυχία. Παρόλα
αυτά, ο συναγερμός των ελληνικών
Ενόπλων Δυνάμεων θα διαρκέσει
μήνες, έως ότου ομαλοποιηθεί πλή-
ρως η κατάσταση, δεδομένου ότι
υπάρχει πάντα ο προβληματισμός
για την εκδήλωση μεμονωμένων
ενεργειών.

Η συνέχιση της εφαρμογής της
συμφωνίας Ε.Ε.-Τουρκίας αποτελεί
επίσης έναν ισχυρό πονοκέφαλο
για τον πρωθυπουργό, καθώς οι ροές
αυξάνονται τις τελευταίες ημέρες.
Το θέμα αυτό έχει αποτελέσει αν-
τικείμενο πολλών παρασκηνιακών
συζητήσεων στις Βρυξέλλες και σε
συζητήσεις του πρωθυπουργού,
ωστόσο αυτή τη στιγμή η Ε.Ε. τηρεί
στάση αναμονής. Οι συνεχείς τρο-
μοκρατικές επιθέσεις προκαλούν
αίσθημα ανασφάλειας στην Ευρώπη
και είναι προφανές ότι αν η συμφω-
νία με την Τουρκία καταρρεύσει, το
προσφυγικό πρόβλημα θα πάρει
εκρηκτικές διαστάσεις, κάτι που
μάλλον θέλει να αποφύγει και ο

Τούρκος πρόεδρος, φυσικά και η
Ε.Ε., σύμφωνα με διπλωματική πηγή.
Όπως τονίζει έμπειρη διπλωματική
πηγή, η Ε.Ε. δεν θέλει ούτε να σκέ-
πτεται ότι μπορεί να καταρρεύσει
η συμφωνία για το προσφυγικό, για
τον απλούστατο λόγο ότι δεν υπάρχει
εναλλακτική πολιτική.

Η Αθήνα επισημαίνει ότι επικρα-
τεί παντού κλίμα αναμονής, προ-
φανώς όμως είναι θέμα χρόνου όλα
τα προβλήματα να τεθούν στο τρα-
πέζι των συνομιλιών μεταξύ Ε.Ε.-
Τουρκίας.

Ε.Ε: Η έκθεση για Τουρκία
Υπό αυτό το πρίσμα, η ίδια πηγή

τονίζει ότι κομβικής σημασίας για
το μέλλον των ευρωτουρκικών σχέ-
σεων, που θα επηρεάσει και τις ελ-
ληνοτουρκικές, είναι η ετήσια έκ-
θεση προόδου της Ε.Ε. για την Τουρ-
κία, που θα αρχίσει να ετοιμάζεται
τις επόμενες εβδομάδες. Η ίδια πηγή
τονίζει ότι η φετινή έκθεση θα πάρει
τον χαρακτήρα στρατηγικού εγγρά-
φου για την Ε.Ε., καθώς η υπόθεση
του πραξικοπήματος θα έχει σχεδόν
αποσαφηνιστεί, οι κινήσεις του Ερν-
τογάν θα έχουν ολοκληρωθεί και
επίσης θα υπάρχει καλύτερη εικόνα
για τις σχέσεις της Τουρκίας με τις
ΗΠΑ και την Ε.Ε., αλλά και τον ρόλο
της στο ΝΑΤΟ.

Η ελληνική κυβέρνηση θα επι-
μείνει στην ανάγκη διατήρησης των
ανοικτών διαύλων, καθώς αποδείχ-
θηκε κατά τα κρίσιμα εικοσιτετρά-
ωρα, ότι η απευθείας επικοινωνία
μεταξύ των κυβερνήσεων και των
κρατικών αξιωματούχων είναι η κα-
λύτερη οδός για την αποφυγή εν-
τάσεων και παρεξηγήσεων που μπο-
ρεί να οδηγήσουν σε επικίνδυνα
επεισόδια.

Επαληθεύονται τελικά οι φήμες που
κυκλοφόρησαν τις προηγούμενες
μέρες σε ολόκληρη την Κύπρο,
σύμφωνα με τις οποίες η Άγκυρα
παρέδωσε στον λεγόμενο πρωθυ-
πουργό των Kατεχομένων Χιου-
σεγίν Όζγκιουργκιουν, λίστα με
ονόματα «ανθρώπων του Γκιου-
λέν», στο νησί. Ένα από τα ση-
μαντικά ζητήματα που συζητήθη-
καν στην πρόσφατη επίσκεψη
Όζγκιουργκιουν στην Άγκυρα,
όπου συναντήθηκε με Ερντογάν
και Γιλντιρίμ, ήταν οι διασυνδέσεις
των πραξικοπηματιών και της «τρο-
μοκρατικής οργάνωσης Γκιουλέν»
στην «ΤΔΒΚ». Επ’ αυτού, η «κυ-
βέρνηση» Όζγκιουργκιουν επιλέγει
να τηρήσει προσεκτική στάση, με
στέλεχός της να δηλώνει ότι «Δεν
πρέπει να κατηγορούμε και να
απομονώνουμε τους συνανθρώ-
πους μας με συνοπτικές διαδικα-
σίες, χωρίς να λαμβάνουμε υπόψη
μας τις επιταγές της Δικαιοσύνης
και το δικαίωμα καθενός σε δίκαιη
δίκη». Παρόλα αυτά, η Άγκυρα θε-
ωρεί ότι η εξουδετέρωση της «τρο-
μοκρατικής οργάνωσης Γκιουλέν

στη μικρή πατρίδα» αποτελεί μία
από τις προτεραιότητες της νέας
περιόδου. Έτσι, σταδιακά, θα δούμε
παρασκηνιακές κινήσεις που θα
στρέφονται κατά του Κινήματος
Γκιουλέν σε επίπεδο ηγεσίας, «δυ-
νάμεων ασφαλείας», «διακυβέρ-
νησης», «πανεπιστημίων» και
ΜΜΕ. Με τον ίδιο τρόπο, αναμέ-
νεται να αντιμετωπιστεί και το ζή-
τημα της δράσης του Κινήματος
Γκιουλέν στα θρησκευτικά ιδρύ-

ματα της τουρκοκυπριακής κοι-
νότητας. Στην Άγκυρα, ο κ. Όζγ-
κιουργκιουν επέλεξε να επισημάνει
ότι μέχρι στιγμής δεν υπάρχουν
αξιοσημείωτα τεκμήρια που θα
μπορούσαν να οδηγήσουν την
τουρκοκυπριακή πλευρά στο συμ-
πέρασμα ότι βρίσκεται ενώπιον
ενός μεγάλου κινδύνου. Ωστόσο,
ο Τουρκοκύπριος δημοσιογράφος
Ουλάς Μπαρίς σημειώνει ότι «ο κ.
Όζγκιουργιουν μετέβη στην Άγ-
κυρα τη στιγμή που στη βόρεια
Κύπρο υπάρχει καταιγισμός πλη-
ροφοριών σχετικά με τη δράση
του Κινήματος Γκιουλέν. Υπάρχουν
πληροφορίες και υποψίες που σχε-
τίζουν τέσσερις υπουργούς του κ.
Όζγκιουργκιουν με το εν λόγω κί-
νημα. Λαμβάνοντας υπόψη του
αυτή την πραγματικότητα, ο κ.
Όζγκιουργκιουν επέλεξε να είναι
προσεκτικός στις τοποθετήσεις
του. Πάντως, μέχρι το βράδυ της
Παρασκευής δεν είχε εξακριβωθεί
κατά πόσο η Τουρκία είχε παρα-
δώσει σχετική λίστα στον πρωθυ-
πουργό ή όχι» καταλήγει ο Μπαρίς. 

ΝΙΚΟΣ ΣΤΕΛΓΙΑΣ

Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

Η διαφάνεια και η λογοδοσία από
πλευράς αξιωματούχων των H.E.
Εθνών στην Κύπρο, φαίνεται ότι
είναι γράμμα κενό, από το οποίο
μάλλον απορρέει μία επηρμένη αν-
τίληψη ότι είναι «ανέγγιχτοι» και
δεν οφείλουν να λογοδοτούν στην
κοινωνία μέσα στην οποία ζουν και
έχουν καθήκον να της παρέχουν
τις καλές τους υπηρεσίες, όπως κα-
θορίζεται και από την αποστολή
τους εδώ. Ακριβώς από το γεγονός
ότι ουδείς μάλλον ασκεί έλεγχο στα
πεπραγμένα και τη δράση των εδώ
αξιωματούχων των Η.Ε., προκύπτει
εκ μέρους τους και μία συμπεριφορά
υπεροψίας έναντι και των λειτουρ-
γών των εδώ ΜΜΕ. Απόδειξη τούτου
είναι η πλήρης απαξίωση που έχουν
επιδείξει, τόσο το τρίτο μέλος της
Διερευνητικής Επιτροπής για τους
Αγνοουμένους (ΔΕΑ) Ανρί Πολ Αρνί
όσο και ο εκπρόσωπος Τύπου της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ Αλίμ Σιντίκ (Aleem Sid-
dique) στα ερωτήματα που τους
έχουμε ως εφημερίδα υποβάλει διά
σχετικών επιστολών μας (οι οποίες
και κοινοποιήθηκαν και στην ειδική
αντιπρόσωπο του γ.γ. των Η.Ε. και
επικεφαλής της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στην
Κύπρο Ελίζαμπεθ Σπέχαρ), για το
ζήτημα της κακοδιαχείρισης αρχείων
της Δύναμης που περιέχουν στοιχεία
που αφορούν στους αγνοουμένους.
Μάλιστα, στο πρώτο σχετικό μας
δημοσίευμα της 10ης Ιουλίου 2016,
με τίτλο «Κρύβει στοιχεία για τους
αγνοουμένους ο Αρνί» και υπότιτλο,
«Το τρίτο μέλος της ΔΕΑ κατακρατεί
έκθεση με πληροφορίες από έρευνα
στα αρχεία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ που έγινε
το 2003», ο Ελβετός εκπρόσωπος
του γ.γ. στη ΔΕΑ, αντέδρασε απο-
στέλλοντάς μας (στις 11/07/2016)
ηλεκτρονικό μήνυμαστο οποίο ανα-

φέρεται σε εκ μέρους μας «ισχυρι-
σμούς», υποστηρίζοντας ότι το ρε-
πορτάζ μας αποδεικνύεται «εκ των
γεγονότων λανθασμένο». Του απευ-
θύναμε ηλεκτρονικά επιστολή
(12/07/2016) με σειρά ερωτημάτων
ώστε να μας παραθέσει τα ορθά
κατά την αντίληψή του γεγονότα,
προκειμένου «να αποκαταστήσουμε
την αδικία που ακουσίως –του- προ-
καλέσαμε» και παρόλο που παρήλθαν
19 μέρες, ο κ. Αρνί δεν απάντησε!
Στις 17/07/2016, στο ρεπορτάζ μας
με τίτλο «Κρέμασαν τον γ.γ. του
ΟΗΕ στα χαρουπόδενδρα» τονίζαμε
ότι παραπλάνησαν τον Μπαν Κι
Μουν, ο οποίος (στο πλαίσιο έκθεσης
φωτογραφίας της ΔΕΑ στη Νέα Υόρ-
κη με τον τίτλο «Κάτω από τα χα-
ρουπόδενδρα») ανακοίνωσε την 1η
Ιουνίου2016 απόφασήτουγια άνοιγ-
μα αρχείων των Η.Ε. Αρχεία, ωστόσο,
που έχουν ερευνηθεί από το 2003,
χωρίς να αξιοποιηθούν τα ευρήματά
τους, τα οποία βρίσκονται από τότε
στους φωριαμούς του γραφείου του
κ. Αρνί στο Λήδρα Πάλας! Προς επίρ-
ρωση των γραφομένων μας, παρα-
θέσαμε και δήλωση (28/07/2003)
του εκπροσώπου της ΟΥΝΦΙΚΥΠ
ΜπράιανΚέλι, ο οποίος επιβεβαίωσε
δημοσίευμα του γράφοντος, τότε
στην εφημερίδα «Πολίτης», ότι η
ΟΥΝΦΙΚΥΠ κατακρατεί στοιχεία
για Ε/κ και Τ/κ αγνοουμένους και
δήλωσε σχετικά ότι «Η ΔΕΑ είναι η
αρμόδια για αυτό το ζήτημα οργά-
νωση. Η ΟΥΝΦΙΚΥΠ πάντοτε έθετε
στη διάθεση της ΔΕΑ τα αρχεία και
τα μητρώα της για να διευκολύνει
το έργο της, κατανοώντας τον πόθο
των συγγενών των αγνοουμένων
για διακρίβωση της τύχης των αγα-
πημένων τους. Τα τελευταία δύο
χρόνια, ο κ. Πιερ Κουμπεράν, υπό
την ιδιότητα του γραμματέα της
ΔΕΑ, διεξήγαγε διεξοδική έρευνα

στα αρχεία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ προς
τον σκοπό αυτό (σ.σ. η έρευνα της
Ανίτα Γκρέιβς). Η σχετική έρευνα
είναι εις γνώσιν της κυβέρνησης,
καθώς επίσης και το γεγονός ότι η
έρευνα έχει προσφάτως ολοκληρω-
θεί. Έχει ετοιμαστεί τελική έκθεση,
η οποία θα παραδοθεί στους εκπρο-
σώπους των Ε/κ και των Τ/κ στη
ΔΕΑ στο προσεχές μέλλον». Προς
απόδειξη των γραφομένων μας, δη-
μοσιεύσαμε επίσης στοιχεία, του
Αυγούστου του 1974, από γραπτή
αναφορά του Αποσπάσματος της
UNCIVPOL, με έδρα την Αμμόχωστο,
σχετικά με νεκρούς που βρέθηκαν

σε συγκεκριμένες οδούς της πόλης
και τους οποίους, άντρες της Δύνα-
μης έθαψαν επί τόπου. Στοιχεία που
με πληθώρα άλλων σχετικών στοι-
χείων βρίσκονται στα αρχεία, τα
οποία από το 2003 τουλάχιστον,
είναι στο Γραφείο του τρίτου μέλους
της ΔΕΑ στο Λήδρα Πάλας και για
τα οποία ερωτείται, αλλά θεωρεί
μάλλον ότι δεν είναι υποχρεωμένος
να απαντήσει.

Σιωπά ακόμα η ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
Καθώς ο κ. Αρνί εξακολουθεί να

περιφρονεί τις εκκλήσεις μας και
να μην απαντά στα ερωτήματά

μας, γεγονός που θεωρούμε και ως
περιφρόνηση για τους συγγενείς
των αγνοουμένων και όλης της κοι-
νωνίας της Κύπρου, αποστείλαμε
διά ηλεκτρονικού μηνύματος
(20/07/2016) την παρακάτω επι-
στολή προς τον εκπρόσωπο Τύπου
της ΟΥΝΦΙΚΥΠ Αλίμ Σιντίκ: «Αγα-
πητέ κ. Σιντίκ, πριν από δύο εβδο-
μάδες (10/07/2016), δημοσίευσα
ένα άρθρο στην εβδομαδιαία εφη-
μερίδα «Καθημερινή», σχετικά με
τα αρχεία των Ηνωμένων Εθνών
και τις προσπάθειες, για τόσα πολλά
χρόνια, για πρόσβαση σε αυτά προ-
κειμένου να εντοπιστούν πληρο-
φορίες σχετικά με την τύχη των
αγνοουμένων. Συνεπεία του άρθρου
μου, έλαβα τη συνημμένη επιστολή
από το τρίτο μέλος της ΔΕΑ. Όπως
θα δείτε, με έναν τρόπο, έχω κα-
τηγορηθεί για δημοσίευση παρα-
πλανητικών και ανακριβών πλη-
ροφοριών σχετικά με το θέμα. Θε-
ωρώ την επιστολή, το ολιγότερο,
πολύ ανησυχητική, δεδομένου ότι
φαίνεται να αμφισβητεί την προ-
σωπική και επαγγελματική μου
ακεραιότητα. Έτσι, προκειμένου
να τεθούν τα πράγματα στη θέση
τους, απέστειλα επιστολή στο τρίτο
μέλος, την οποία επίσης επισυνά-
πτω και θέτω υπόψη σας. Ο σκοπός
της επιστολής μου και το περιεχό-
μενό της είναι προφανή και αυτο-
νόητα. Είναι με λύπη που σημειώνω
ότι δεν έχω λάβει απάντηση από
το τρίτο μέλος στα ερωτήματα που
ήγειρα. Δεν καταλαβαίνω γιατί το
τρίτο μέλος επέλεξε να αγνοήσει
την επιστολή μου, κάτι το οποίο
θεωρώ ένα είδος έλλειψης σεβα-
σμού στο πρόσωπό μου και στο
επάγγελμά μου. Θέλω να διευκρι-
νίσω ότι για μένα, ως δημοσιογρά-
φο, την εφημερίδα μου, τους ανα-
γνώστες μου και το ευρύ κοινό,

αλλά κυρίως για τις οικογένειες
των αγνοουμένων, το θέμα της κα-
κοδιαχείρισης των αρχείων του
ΟΗΕ από το γραφείο του τρίτου
μέλους, θεωρείται πολύ σημαντικό
και όλες οι πτυχές του θα πρέπει
να διευκρινιστούν επειγόντως. Συ-
νεπώς, είναι απαραίτητο το τρίτο
μέλος και η ΟΥΝΦΙΚΥΠ να είναι
διαφανείς και συνεργάσιμοι. Επειδή
είναι ο κ. Αρνί που μου έστειλε την
πρώτη επιστολή κατηγορώντας με
για δημοσίευση ανακριβών στοι-
χείων και παραπλάνηση του κοινού,
θεωρώ ότι όλα τα στοιχεία θα πρέ-
πει να δημοσιοποιούνται, ώστε
όλοι μας να κριθούμε ανάλογα.
Υπενθυμίζω, επίσης, τη δήλωση,
το 2003, του προκατόχου σας κ.
Κέλι σχετικά με το ίδιο θέμα. Καθότι
δεν έχω λάβει απάντηση στις ερω-
τήσεις μου από τον κ. Αρνί και φαί-
νεται ότι δεν προτίθεται να το πρά-
ξει, και λόγω της προφανούς ανά-
μιξης της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στο όλο θέμα,
είναι διακαής επιθυμία μου να έχω
τα σχόλια της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στα ερω-
τήματα που ήγειρα στην επιστολή
μου προς τον κ. Αρνί. Επιπλέον,
θα ήθελα να πληροφορηθώ από
την ΟΥΝΦΙΚΥΠ για την ημερομηνία
που η ΟΥΝΦΙΚΥΠ μετέφερε τους
φακέλους των αρχείων στο Γραφείο
του τρίτου μέλους. Παρακαλώ όπως
οι απαντήσεις σας μου διαβιβα-
στούν μέχρι το πρωί της Παρα-
σκευής (22/07/2016). Ευχαριστώ
για τη συνεργασία, Ανδρέας Πα-
ράσχος». 

Η επιστολή προς τον κ. Αλίμ
Σιντίκ επίσης κοινοποιήθηκε στην
ειδική αντιπρόσωπο του γ.γ. των
Η.Ε. Ελίζαμπεθ Σπέχαρ, χωρίς μέχρι
σήμερα να υπάρξει οποιαδήποτε
ανταπόκριση από οποιονδήποτε
των τριών αξιωματούχων των Η.Ε.
στην Κύπρο.

Τα ανεξέλεγκτα golden boys των Η.Ε. στην Κύπρο 
Διάγουν ζωή V..Ι.Ρ χωρίς ουσιαστική λογοδοσία και διαφάνεια, προσφέροντας ως φαίνεται «καλές υπηρεσίες» εαυτοίς

Επαφές Τσίπρα με ΕΕ 
για κοινή στρατηγική 
έναντι της Τουρκίας 
Αποκαλύπτεται ότι ΕΕ και ΝΑΤΟ κυριαρχούνται από αμηχανία 
στο θέμα του Ερντογάν με αντιδράσεις σποραδικές και αναιμικές 

Eφερε λίστα από την Aγκυρα ο Oζγκιουργκιουν

Στις 28/07/2003, ο τότε εκπρόσωπος της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ Μπράιαν Κέλι, όταν εγείραμε τότε το ζήτη-
μα των αποτελεσμάτων της έρευνας στα αρχεία
της Δύναμης, είχε μεταξύ άλλων δηλώσει ότι «η
σχετική έρευνα έχει προσφάτως ολοκληρωθεί.
Έχει ετοιμαστεί τελική έκθεση, η οποία θα παρα-
δοθεί στους εκπροσώπους των Ε/κ και των Τ/κ
στη ΔΕΑ στο προσεχές μέλλον». Η έρευνα παρα-
δόθηκε το 2003 κι έμεινε ανεκμετάλλευτη από
τότε! Άλλωστε, ποιος λογοδοτεί;

Πλήρη απαξίωση έχουν επιδείξει τόσο το τρίτο μέλος της ΔΕΑ, Ανρί Πολ Αρνί όσο
και ο εκπρόσωπος Τύπου της ΟΥΝΦΙΚΥΠ Αλίμ Σιντίκ στα ερωτήματα που έχουμε
υποβάλει διά σχετικών επιστολών μας, με κοινοποίηση και στην ειδική αντιπρό-
σωπο του γ.γ. των Η.Ε. και επικεφαλής της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στην Κύπρο Ελίζαμπεθ
Σπέχαρ για το ζήτημα της κακοδιαχείρισης (βλ. απόκρυψης) αρχείων της Δύναμης
που περιέχουν στοιχεία για τους αγνοουμένους. Άλλωστε, ποιος να τους ελέγξει;

O κ. Τσίπρας έχει συζητήσει με Ευρωπαίους ηγέτες και το θέμα των οκτώ στρατιωτικών που ζητούν άσυλο στην Ελλάδα.

Υπάρχουν πληροφορίες ότι  τέσσερις
«υπουργοί» του κ. Όζγκιουργκιουν
σχετίζονται με το κίνημα Γκιουλέν.
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Καλή επιτυχία 
στην Ολυμπιακή 
μας Ομάδα

ΜΕΓΑΣ ΧΟΡΗΓΟΣ ΤΗΣ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ 
ΟΛΥΜΠΙΑΚΗΣ ΕΠΙΤΡΟΠΗΣ

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Σε «εμπόλεμη κατάσταση» με τις
ΗΠΑ βρίσκεται πλέον η Τουρκία,
όπως προκύπτει από την περιρρέ-
ουσα στη χώρα. Η προπαγάνδα, οι
παρασκηνιακές κινήσεις, τα «τερ-
τίπια» των μυστικών υπηρεσιών,
τα πραξικοπήματα και οι διάφορες
κινήσεις στο πεδίο της διπλωματίας
συγκαταλέγονται στο οπλοστάσιο
των «πολεμικών» εξελίξεων, που
χαρακτηρίζουν τις σχέσεις μεταξύ
Τουρκίας και ΗΠΑ από τις αρχές
αυτής της δεκαετίας, με ηγέτες τον
Ταγίπ Ερντογάν από τη μία και τον
Μπαράκ Ομπάμα από την άλλη. 

Οι κεμαλιστές στρατηγοί και
ναύαρχοι που επιστρέφουν στα κα-
θήκοντά τους, λίγο μετά το πρό-
σφατο πραξικόπημα, έχουν την
άποψη ότι μετά το τέλος των υπο-
θέσεων Εργκενεκόν και Βαριοπούλα,
με την απόπειρα πραξικοπήματος
της 15ης Ιουλίου 2015, οι ΗΠΑ επι-
χειρούν να διαλύσουν τον τουρκικό
στρατό και να ελέγξουν ολόκληρη
την Τουρκία. Αυτή την άποψη συμ-
μερίζεται και ο εν αποστρατεία
ναύαρχος Σονέρ Πολάτ. Ο κ. Πολάτ
επισημαίνει στην «Κ» ότι η νυν ηγε-
σία του στρατού γνωρίζει πολύ καλά
τι σημαίνει για την Τουρκία και ολό-
κληρη την περιοχή η ραγδαία επι-
δείνωση των αμερικανοτουρκικών
σχέσεων και δίνει την εξής ερμηνεία:

Λίγο μετά την αποχή της Τουρκίας
από την εισβολή στο Ιράκ, οι Αμε-
ρικανοί στρατηγοί έφτασαν στο ση-
μείο να φυλακίσουν αξιωματικούς
του τουρκικού στρατού. Το μίσος
των Αμερικανών για την Τουρκία
έλαβε διαστάσεις με τον καιρό και
ως αποτέλεσμα, την περίοδο 2008-
2013 οι «άνθρωποι» των ΗΠΑ φυ-
λάκισαν στελέχη, αλλά και τον επι-
τελάρχη του τουρκικού στρατού.
Όσα συμβαίνουν σήμερα είναι κομ-
μάτι αυτής της διαμάχης. 

Αυτής της άποψης είναι και ο
πρώην αρχηγός των μυστικών υπη-
ρεσιών του τουρκικού στρατού,
στρατηγός Ισμαήλ Χακκί Πεκίν.
Όπως ο ναύαρχος Πολάτ, έτσι και
ο στρατηγός Πεκίν οδηγήθηκε στη
φυλακή στο πλαίσιο της εκδίκασης
της υπόθεσης Εργκενεκόν. Παρόλα
αυτά, σήμερα βρίσκεται στο πλευρό
της κυβέρνησης του Κόμματος Δι-
καιοσύνης και Ανάπτυξης (ΑΚΡ) και
του προέδρου Ρετζέπ Ταγίπ Ερντο-
γάν και δηλώνει ότι «Είμαστε πολύ
τυχεροί. Μετά την απόπειρα της
εξέγερσης της 15ης Ιουλίου, έμπειρα
στελέχη του τουρκικού στρατού,
που είναι προσκολλημένα στην κε-
μαλιστική ιδεολογία και στην πα-
τρίδα τους, επιστρέφουν στα κα-
θήκοντά τους». Σύμφωνα με τον κ.
Πεκίν, το νέο επιτελείο του στρατού
γνωρίζει πολύ καλά τη σοβαρότητα
της όλης κατάστασης στις αμερι-
κανοτουρκικές σχέσεις. Η Τουρκία
βρίσκεται άτυπα σε κατάσταση πο-
λέμου με τις ΗΠΑ. Εξαιτίας αυτής
της εξέλιξης, η Άγκυρα δεν έχει
άλλη επιλογή παρά να στραφεί στη
Ρωσία και την Κίνα. Η συνεργασία
με έναν υποτιθέμενο σύμμαχο που
επιχείρησε πριν από λίγες ημέρες
να εισβάλει στην Τουρκία δεν είναι
δυνατόν να συνεχιστεί αναλλοίωτη
όπως πριν από την 15η Ιουλίου, κα-
ταλήγει ο στρατηγός Πεκίν. 

Η Άγκυρα στρέφεται τώρα προς Ρωσία-Κίνα 
Προειδοποιεί αυστηρά τις Ηνωμένες Πολιτείες, άνοιξε διάλογο με Συρία, παρόντος του Ισραήλ, ενώ βολιδοσκοπεί και το Ιράν 

<<<<<<<

Ο Ταγίπ Ερντογάν ετοι-
μάζεται για στρατηγικής
σημασίας, όπως χαρα-
κτηρίζεται, συνάντηση
με τον Ρώσο πρόεδρο
Βλαντιμίρ Πούτιν.

Η Τουρκία διεξάγει ήδη παρασκηνιακές συνομιλίες με το καθεστώς της Συρίας, στις οποίες συμμετέχει και το
Ισραήλ, σύμφωνα με ενημερωμένη τουρκική πηγή. Την ίδια ώρα, η Άγκυρα βολιδοσκοπεί τις προθέσεις του
Ιράν, ενώ ετοιμάζεται να χτυπήσει την πόρτα του Πεκίνου.

Οι σκληρές τοποθετήσεις και τα αυστηρά μηνύματα
των Τούρκων στρατηγών συμπληρώνουν τους
υψηλούς τόνους έναντι των ΗΠΑ από τους κύκλους
της κυβέρνησης του ΑΚΡ. Η Άγκυρα ζητεί από
την Ουάσιγκτον με επιμονή την άμεση έκδοση
του Φετχουλλάχ Γκιουλέν. Μάλιστα, καθημερινώς
επαναλαμβάνεται ότι σε περίπτωση που οι ΗΠΑ
δεν ασχοληθούν σοβαρά με το τουρκικό αυτό αί-
τημα, τα μαύρα σύννεφα έχουν αρχίσει να πυ-
κνώνουν στον ορίζοντα των διμερών σχέσεων
και θα φέρουν καταιγίδα, με την Άγκυρα να προ-
ειδοποιεί καθαρά ότι «η τουρκική πλευρά δεν
είναι σε θέση να αγνοήσει τον ρόλο της ΝΑΤΟϊκής
βάσης Ίντζιρλικ στην πρόσφατη απόπειρα πρα-
ξικοπήματος»… Οι ΗΠΑ στέλνουν τη δική τους
απάντηση στην Τουρκία, με το αμερικανικό υπουρ-
γείο Εξωτερικών να εκφράζει σε υψηλούς τόνους
τον προβληματισμό του για όσα συμβαίνουν το
τελευταίο διάστημα στην Τουρκία. Η ερμηνεία
που δίνει η αμερικανική πλευρά σε αυτές τις εξε-
λίξεις είναι ότι η τουρκική κυβέρνηση επιχειρεί

να επωφεληθεί στο έπακρον για να επιβάλει τη
δική της πολιτική ατζέντα και την ιδεολογική της
γραμμή σε ολόκληρη την Τουρκία. Οι προβλημα-
τισμοί της Ουάσιγκτον δεν είναι τυχαίοι και αβά-
σιμοι, καθώς διατυπώνονται σε στιγμή που η Τουρ-
κία στρέφει εκ νέου την προσοχή της στη Ρωσία,
η οποία το τελευταίο διάστημα διεκδικεί πρωτα-
γωνιστικό ρόλο στην περιοχή. Ο ισχυρός πολιτικός
άνδρας της Τουρκίας Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν ετοι-
μάζεται για, στρατηγικής και ιστορικής σημασίας,
όπως χαρακτηρίζεται, συνάντηση με τον Ρώσο
ομόλογό του. Σε αυτή τη συνάντηση αναμένεται
ότι θα διευθετηθεί το ζήτημα της τελικής αποκα-
τάστασης των ρωσοτουρκικών σχέσεων. Η Άγκυρα,
σύμφωνα με πληροφόρησή μας από ενημερωμένες
πηγές, είναι έτοιμη να αποδεχθεί πολλούς από
τους όρους που θέτει η Μόσχα. Την ίδια ώρα, προ-
βάλλεται πιο έντονα ο τουρκικός ισχυρισμός ότι
η πρόσφατη κατάρριψη του ρωσικού μαχητικού
ήταν έργο των «ανθρώπων» του Γκιουλέν, οι οποίοι
δέχονται εντολές από την Ουάσιγκτον. 

Συναντήσεις
με Συρία-Ισραήλ 

Το άνοιγμα του Ερντογάν προς την
«Ανατολή» δεν περιορίζεται μόνο
στην προσέγγιση με τη Ρωσία, αλ-
λά επεκτείνεται σε τέτοιο βαθμό,
που θα προκαλέσει ανησυχίες στην
Ουάσιγκτον. Σύμφωνα με πληρο-
φορίες μας από ενημερωμένες
τουρκικές πηγές, στο άμεσο μέλ-
λον αναμένονται σημαντικές κινή-
σεις που αφορούν στις σχέσεις της
Τουρκίας με τη Συρία, το Ιράκ και
το Ιράν. Συγκεκριμένα, σύμφωνα
με τις ίδιες πηγές, η Τουρκία διεξά-
γει ήδη παρασκηνιακές συνομιλίες
με το καθεστώς της Συρίας, στις
οποίες συμμετέχει και το Ισραήλ.
Την ίδια ώρα, η Άγκυρα βολιδοσκο-
πεί τις προθέσεις του Ιράν. Παράλ-
ληλα με τις σοβαρές αυτές κινή-
σεις, η Άγκυρα προετοιμάζεται για
να χτυπήσει και την πόρτα του Πε-
κίνου. Μάλιστα, καλά ενημερωμέ-
νες πηγές δεν αποκλείουν τη μελ-
λοντική ένταξη της Τουρκίας στο
Σύμφωνο της Σανγκάης. Έφτασε η
ώρα να κοιτάξουμε και προς τους
ανατολικούς μας γείτονες, τονίζει
πηγή που γνωρίζει τις εξελίξεις στο
προεδρικό μέγαρο της Άγκυρας και
με πικρία διερωτάται, «Ποιο ήταν
το αποτέλεσμα της υποτιθέμενης
φιλίας μας με τη Δύση, την Ε.Ε. και
τις ΗΠΑ; Προβλήθηκαν οι θέσεις
μας στο Αιγαίο, στα ελληνοτουρκι-
κά, στην Κύπρο; Κατανόησαν τις
θέσεις μας στο αρμενικό ζήτημα
πριν από έναν αιώνα; Όχι. Αντιθέ-
τως, επιχείρησαν να μας πλήξουν,
εκμεταλλευόμενοι κάθε νέα ευκαι-
ρία. Για ποιο λόγο να μη δοκιμά-
σουμε την τύχη μας με τους ανατο-
λικούς γείτονές μας;»  

Ρωσική ομπρέλα στα μαύρα σύννεφα με ΗΠΑ
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ΘΕΣΕΙΣ / Του ΝΙΚΟΥ ΚΑΤΣΟΥΡΙΔΗ

Τρίτος γύρος και επόμενα βήματα

Ε υχάριστη είδηση, η είδηση
για το ποιοι έλαβαν μέρος
στον τρίτο γύρο αδειοδότη-

σης στην κυπριακή ΑΟΖ. Σίγουρα
είναι θετικό ότι συμμετείχαν διε-
θνείς κολοσσοί, όπως η Exxon Mo-
bil. Αυτό όμως δεν είναι αρκετό
για πανηγυρισμούς. Γιατί όλα τα
φαινόμενα έχουν δύο όψεις πάντα.
Λέει, και ορθά, μία άποψη ότι θω-
ρακίζεται η ΑΟΖ μας με την πα-
ρουσία αυτών των κολοσσών. Και
όταν λέει κάποιος «θωρακίζεται»,
προφανώς εννοεί από τις τουρκικές
αξιώσεις και απαιτήσεις. Από την
τουρκική επιθετικότητα.

Επαναλαμβάνω ότι αυτό είναι
ορθό. Την ίδια στιγμή, όμως, δεν
είναι αρκετό. Γιατί; Μα διότι μόνο
να προσφοροδοτούμε οικόπεδα,
να κάνουμε γεωτρήσεις και άλλα,
δεν είναι αρκετό και το υπογραμ-
μίζω. Αρκετό είναι να μπορέσουμε
να προχωρήσουμε σε αξιοποίηση
και εκμετάλλευση αυτών των κοι-

τασμάτων μέχρι και τη λύση και,
ταυτόχρονα, να αποτελεί ακριβώς
αυτή η διαδικασία και η αξιοποίηση
των κοιτασμάτων κίνητρο για τη
λύση. Και το ερώτημα το οποίο
αβίαστα προκύπτει είναι: Γιατί δεν
προχωρούν τα πράγματα προς την
κατεύθυνση της αξιοποίησης; 

Ακούμε διάφορα, αλλά όχι πει-
στικά. Τι λέει άραγε η κ. Νούλαντ
επί του θέματος; Τι λένε οι ίδιοι οι
κολοσσοί, οι οποίοι προσφοροδο-
τούν στην Κύπρο; Όπως δεν είναι
καθόλου μα καθόλου εύκολο για
την Τουρκία να προσβάλει την ΑΟΖ
μας ή να παρεμποδίσει τις εργασίες
αυτών των κολοσσών στην κυπρια-
κή ΑΟΖ, άλλο τόσο δύσκολο, και
δυσκολότερο, είναι για την κυπρια-
κή κυβέρνηση να τους επιβάλει
οτιδήποτε δεν θελήσουν οι ίδιοι
(οι κολοσσοί δηλαδή) από μόνοι
τους να προχωρήσουν.

Να θυμίσω σ’ αυτό το σημείο
την περίφημη απόφαση της Ε.Ε.

στο Ελσίνκι, στην οποία διασυν-
δέθηκε η πορεία της Τουρκίας με
το Κυπριακό και πανηγυρίσαμε.
Τότε είχε διαλάθει την προσοχή
κάποιων ότι η απόφαση είχε δύο
όψεις. Όπως της Τουρκίας διασυν-
δέθηκαν οι σχέσεις της με την Ε.Ε.,
μεταξύ άλλων και με την πορεία
του Κυπριακού, διασυνδέθηκε και
η πορεία του Κυπριακού με την ευ-
ρωπαϊκή πορεία της Τουρκίας. Τα
αποτελέσματα είναι σε όλους γνω-
στά. Δυστυχώς, εκείνη η απόφαση
δεν λειτουργήσε σαν καταλύτης
προώθησης λύσης του Κυπριακού.
Πόσω μάλλον δεν έφερε τη λύση.

Η πορεία των πραγμάτων απέ-
δειξε ότι όλα τα φαινόμενα έχουν
τουλάχιστον δύο όψεις. Έτσι και
τώρα, όσα συντελούνται γύρω από
το θέμα της κυπριακής Αποκλειστι-
κής Οικονομικής Ζώνης έχουν δύο
τουλάχιστον όψεις, τις οποίες έχω
προαναφέρει. Για μας, το κυρίαρχο
είναι όλες οι διαδικασίες οι οποίες

συντελούνται στην κυπριακή ΑΟΖ
και αφορούν στον εντοπισμό, εξόρ-
ρυξη, εμπορία, άρα τελικά στην εκ-
μετάλλευση αυτού του πλούτου που
βρέθηκαν στην κυπριακή δικαιδοσία,
να προσφέρουν δύο καλά. Μάλιστα,
τα δύο μέγιστα καλά για τον τόπο:

συμβολή αποφασιστική στην
προώθηση λύσης του Κυπριακού
και συμβολή καθοριστική στην
ανάπτυξη της Κυπριακής οικονο-
μίας. Αυτό συνεπάγεται, πέρα από
την προσφοροδότηση οικοπέδων,
την κατακύρωση προσφορών, την
εξόρρυξη αερίου και την εκμετάλ-
λευση, την εμπορία του.

Κάτι τέτοιο, βέβαια, προϋποθέτει
αποφάσεις τεχνοοικονομικής υφής,
όπως κατασκευή ή όχι τερματικού,
κατασκευή αγωγού κ.λπ., από τη
μία, και από την άλλη πολιτικές
αποφάσεις. 

Ενέχει και τεχνοοικονομική υφή,
η όποια απόφαση για την κατα-
σκευή αγωγού, ως μέσον μεταφοράς

του αερίου ή μία απόφαση για άλλον
τρόπο μεταφοράς του. Ενέχει, όμως,
και σοβαρότατη πολιτική πτυχή. 

Μία πτυχή, η οποία έχει να κά-
νει, όχι μόνο με τη λύση του Κυ-
πριακού, αν και αυτό είναι για μας
το ζωτικά πρωταρχικό, αλλά και
με την όλη κατάσταση στην πε-
ριοχή μας και την Ευρώπη, τις σχέ-
σεις μεταξύ πολύ μεγάλων πρωτα-
γωνιστών στον ενεργειακό πόλεμο,
όπως είναι οι ΗΠΑ, η Ε.Ε, η Ρωσία
και άλλοι.

Κατά συνέπεια, θετικές οι κινή-
σεις του υπουργού και των συνερ-
γατών του στο αρμόδιο υπουργείο,
για την προσέλκυση κολοσσών
στον τρίτο γύρο αδειοδότησης στην
κυπριακή ΑΟΖ, αλλά αυτό δεν είναι
αρκετό. Αποφασιστικά να προχω-
ρήσουμε και στα επόμενα βήματα.
Αυτό είναι που απαιτείται.

Ο κ. Νίκος Κατσουρίδης είναι πρώην βου-
λευτής του ΑΚΕΛ.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Το απόφθεγμα-οδηγία του Λένιν,
ότι «στην κρίσιμη στιγμή πρέπει
να ξεχωρίζεις το πρωτεύον από
το δευτερεύον», έχουν ήδη στο
μυαλό ο Άντρος Κυπριανού και ο
πάλαι ποτέ «σκληρός λενινιστής»
Γιώργος Λιλλήκας. Προτεραιότητα
αυτή τη στιγμή δεν είναι να μεί-
νουν προσκολλημένοι σε όσα κατά
καιρούς τους χώρισαν, αλλά να
ανοίξουν διαύλους για ευρύτερη
συνεργασία, που θα τους φέρει
κοντά στην εξουσία. Για τον Άντρο
Κυπριανού, τίθεται ζήτημα ταχείας
ανάκαμψης του κόμματος της Αρι-
στεράς και αντιλαμβάνεται πως
έστω και με τολμηρές κινήσεις θα
πρέπει να κτίσει τις γεφυρωτικές
εκείνες βάσεις που θα οδηγήσουν

ξανά στο τοπίο της εξουσίας. Για
τον Γιώργο Λιλλήκα, από την άλλη,
το στοίχημα είναι η εξεύρεση εκεί-
νων των συμμάχων που θα του
εξασφαλίσουν τον προεδρικό θώ-
κο. Στη βάση της κοινής συνιστα-
μένης, οι επιδιώξεις των δύο πο-
λιτικών αρχηγών, σύμφωνα με τις
πληροφορίες της «Κ», φαίνεται να
μορφοποιούνται ήδη, καθώς: 

–Ο Γιώργος Λιλλήκας εγκατα-
λείπει την πολεμική ρητορική του
έναντι του ΑΚΕΛ και ξεκινά επί-
μονο φλερτ με το κόμμα που τον
ανέδειξε. 

–Από την πλευρά Άντρου Κυ-
πριανού, το κλίμα αλλάζει στα-
διακά, καθώς οι συναντήσεις και
οι συζητήσεις των δύο πλευρών
βρίσκονται ήδη σε εξέλιξη. Εάν
αυτές θα έχουν αποτέλεσμα κοινή
πορεία για το 2018, αυτό θα ξε-
καθαρίσει μέσα στο επόμενο διά-
στημα και ιδιαίτερα μετά τις δη-
μοτικές εκλογές. 

Οι πρώτες συναντήσεις
Οι δύο πολιτικοί αρχηγοί, σύμ-

φωνα με έγκυρες πηγές, έχουν
ήδη πραγματοποιήσει συναντή-
σεις, εξετάζοντας το ενδεχόμενο
συνεργασίας, με αρχική αφορμή
την προεδρία της Βουλής, καθώς
ο Γιώργος Λιλλήκας είχε αφήσει
ανοικτό αρχικά το ενδεχόμενο
στήριξης της υποψηφιότητας Άν-
τρου Κυπριανού. Σε αυτή τη βάση,
πραγματοποιήθηκαν και οι πρώτες
συζητήσεις για το πώς μπορούν
να πορευτούν τα δύο κόμματα. Αν
και οι παροικούντες στην Εζεκία
Παπαϊωάννου επισημαίνουν ότι

η συζήτηση περιορίστηκε στην
προεδρία της Βουλής, οι καλά γνω-
ρίζοντες το πολιτικό παρασκήνιο
αναφέρουν πως τουλάχιστον σε
μία συνάντηση που πραγματοποι-
ήθηκε στο σπίτι του Γιώργου Λιλ-
λήκα, την 15η Ιουνίου, μετά από
την ανακήρυξη του προέδρου της
Βουλής, συζητήθηκε η ευρύτερη
συνεργασία των δύο μερών, με
τον Άντρο Κυπριανού να θέτει και
τους προβληματισμούς του σε ό,τι
αφορά στις διαφωνίες τους στο
Κυπριακό. 

Από Ενδιάμεσο στην Εζεκία
Το πώς όμως ο Γιώργος Λιλλή-

κας εγκαταλείπει σταδιακά τα σα-
λόνια του Ενδιάμεσου για να επι-
στρέψει στους γνώριμους διαδρό-
μους της Εζεκία Παπαϊωάννου,
εξηγείται ως εξής: Μελετώντας
μεθοδευμένα και στρατηγικά τις
κινήσεις Νικόλα Παπαδόπουλου
και Μαρίνου Σιζόπουλου, αντιλή-
φθηκε πως έβλεπαν μεν θετικά
μία κοινή υποψηφιότητα του Εν-
διάμεσου για το ’18, απέκλειαν
ωστόσο αυτή η υποψηφιότητα να
είναι του Γιώργου Λιλλήκα. ΔΗΚΟ
και ΕΔΕΚ, άλλωστε, δεν έκρυψαν
τις από κοινού κινήσεις και δια-
βουλεύσεις τους, τόσο με τη στή-
ριξη της υποψηφιότητας του Μα-
ρίνου Σιζόπουλου από το ΔΗΚΟ
για την προεδρία της Βουλής όσο
και με την κοινή πρόταση που
ετοίμασαν γύρω από τη φορολό-
γηση της ακίνητης ιδιοκτησίας,
κινήσεις στις οποίες άφηναν επι-
δεικτικά εκτός τη Συμμαχία Πο-
λιτών. Τη σημειολογία αυτών των
κινήσεων δεν δυσκολεύθηκε να
εντοπίσει ο Γιώργος Λιλλήκας και
άλλαξε στρατηγικό πλάνο. Εγκα-
τέλειψε αθόρυβα τις προσπάθειες
να καταστεί ο υποψήφιος του Εν-
διάμεσου και είδε πλέον θετικά
το ενδεχόμενο να είναι ο ίδιος
υποψήφιος της Αριστεράς. Κύκλοι
προσκείμενοι στο πολιτικό του
περιβάλλον σημειώνουν δε με νόη-
μα πως το ΑΚΕΛ χρειάζεται μία
δυνατή υποψηφιότητα για το 2018,
ικανή να εκπαραθυρώσει τον ΔΗ-
ΣΥ από την εξουσία και πάνω σε
αυτό θα στηριχθούν για να πείσουν
το ΑΚΕΛ.

Δημοτικές και αδιέξοδα
Μετά το εκλογικό αποτέλεσμα

του Μαΐου, ο Άντρος Κυπριανού
αντιλαμβάνεται πλέον πως θα
χρειαστούν συμβιβασμοί ώστε το
κόμμα να επανακτήσει την αίγλη
αλλοτινών εποχών. Όπως φάνηκε
και από τις συζητήσεις των Κομ-
ματικών Ομάδων Βάσης για τους
λόγους της εκλογικής ήττας, ΑΚΕ-
Λικοί ψηφοφόροι επιρρίπτουν ευ-
θύνες στο ΑΚΕΛ για την άνοδο
καταρχάς του Αναστασιάδη στην
εξουσία. Αυτές οι φωνές επιση-
μαίνουν πως η υποψηφιότητα
Σταύρου Μαλά, ήταν πολύ αδύ-
ναμη για να σταθεί απέναντι στον
Νίκο Αναστασιάδη και επιχειρη-
ματολογούν μετ’ επιτάσεως ότι
το Κόμμα πρέπει να βρει τον υπο-
ψήφιο εκείνο που θα μπορέσει να

πάρει την εξουσία από τη Δεξιά.
Είναι γεγονός πως οι συζητήσεις
για το ’18 έχουν ξεκινήσει από και-
ρό, με την Εζεκία Παπαϊωάννου
να αφήνει ανοικτό το ενδεχόμενο
υποψηφιότητας Άντρου Κυπρια-
νού, αλλά να βλέπει παράλληλα
ονόματα, όπως αυτό της Ερατούς
Κοζάκου Μαρκουλλή, αλλά και του
Γιαννάκη Ομήρου. Το γεγονός όμως
ότι οι δημοσκοπήσεις που διενερ-
γούνται εσωτερικά κατέδειξαν ότι
οι δύο τελευταίοι δεν έχουν το
έρεισμα που απαιτείται για να στα-
θούν απέναντι από τον Νίκο Ανα-
στασιάδη αναγκάζει τον Άντρο
Κυπριανού να δει ως πιθανή τη
συμμαχία με τον Γιώργο Λιλλήκα.
Κάτι τέτοιο, άλλωστε, θα του προ-
σθέσει σε πρώτο στάδιο, έναν σύμ-
μαχο στο κοινοβούλιο και θα του
δώσει σοβαρές πιθανότητες για
να ανέλθει στην εξουσία, όπως άλ-
λωστε ζητούν οι αριστεροί ψηφο-
φόροι. Το κομβικό σημείο για τέτοια
απόφαση θα είναι το αποτέλεσμα
των δημοτικών εκλογών. Αν δη-
λαδή οι επικείμενες εκλογές βυθί-
σουν τα ποσοστά του ΑΚΕΛ ακόμη
περισσότερο, πιθανότητα που φαν-
τάζει ισχυρή, εφόσον το κόμμα
βρίσκεται σε κλίμα εσωστρέφειας,
τότε αυτό θεωρείται δεδομένο ότι
θα επιταχύνει τις όποιες εξελίξεις
στις συνεργασίες που θα κάνει το
κόμμα της Αριστεράς. 

<<<<<<<

Αρκετό είναι να μπορέ-
σουμε να προχωρήσουμε
σε αξιοποίηση και εκμε-
τάλλευση αυτών των 
κοιτασμάτων μέχρι και τη
λύση και, ταυτόχρονα, να
αποτελεί ακριβώς αυτή 
η διαδικασία και η αξιο-
ποίηση των κοιτασμάτων
κίνητρο για τη λύση.

Eσονται εις σάρκα μίαν ΑΚΕΛ-Συμμαχία Πολιτών 
Μυστικές συναντήσεις σε επίπεδο αρχηγών και συζητήσεις με απώτερο στόχο τη συμπόρευση ενόψει Προεδρικών του 2018

<<<<<<<

Συνάντηση Aντρου 
Κυπριανού και Γιώργου
Λιλλήκα στο σπίτι 
του δευτέρου, μετά 
την ανάδειξη προέδρου
της Βουλής, είχε κύριο
θέμα συζήτησης το 
ενδεχόμενο συνεργασίας
μεταξύ των δύο μερών. 

Ο στενός περίγυρος του Γιώργου
Λιλλήκα από την πλευρά του επι-
σημαίνει πως στο Κυπριακό υπάρ-
χουν περιθώρια τροποποιήσεων
και μετατροπών, ούτως ώστε να
υπάρξει ταύτιση με το ΑΚΕΛ στην
πορεία. Όπως επισημαίνουν οι ίδιοι
κύκλοι, το στρατηγικό πλάνο το
οποίο κατέθεσε ο Γιώργος Λιλλήκας
στο Εθνικό Συμβούλιο για το πώς
θα πρέπει να κινηθεί η κυβέρνηση
στο Κυπριακό, βρήκε σε πολλά ση-
μεία σύμφωνο τον Άντρο Κυπρια-
νού. Δεν είναι άλλωστε τυχαίο που
ο Γιώργος Λιλλήκας έχει λειάνει τη
ρητορική του στο Κυπριακό και
αποφεύγει να αποκηρύξει στις δη-
λώσεις του τη Διζωνική Δικοινοτική
Ομοσπονδία, ενώ καλό κλίμα φαί-
νεται να επικρατεί μεταξύ του ιδίου
και στελεχών του ΑΚΕΛ, κάτι που
έχει τη δική του σημασία και φέρει
τη δική του ανάγνωση. 

Πάντως, όσο κι αν ο στενός πε-
ρίγυρος του Γιώργου Λιλλήκα εμ-
φανίζεται ιδιαίτερα αισιόδοξος για
το ενδεχόμενο σύμπλευσης με το
ΑΚΕΛ, από το κάδρο δεν εκλείπει
και δεν πρέπει να αγνοείται το ακρο-
ατήριο της Συμμαχίας Πολιτών.
Στους κόλπους της Συμμαχίας επι-
κρατούν φωνές με ιδιαίτερα σκληρή
γραμμή στο Κυπριακό, οι οποίες δεν

βλέπουν θετικά τέτοια συνεργασία.
Δεν είναι τυχαίο πως το βέτο στη
στήριξη της υποψηφιότητας Άντρου
Κυπριανού, το έθεσε η κοινοβου-
λευτική ομάδα της Συμμαχίας Πο-
λιτών, ήτοι ο Παύλος Μυλωνάς και
η Άννα Θεολόγου. Όπως οι δύο βου-
λευτές, έτσι και πολλά στελέχη έχουν
έντονα καλλιεργημένα αντιακελικά
αισθήματα, που ζήτημα είναι αν θα
καταφέρουν να τα καθυποτάξουν
μπροστά στο ενδεχόμενο ο πρόεδρός
τους να ανέλθει στην εξουσία. Και
από την πλευρά του ΑΚΕΛ, όμως,
υπάρχουν εκείνοι που βλέπουν κα-
χύποπτα τον Γιώργο Λιλλήκα και το
ακροατήριο της Συμμαχίας Πολιτών.
Πέραν του ότι χαρακτηρίζεται από
πολλούς ως «αποστάτης» και «πο-
λιτικός ανεμόμυλος», υπάρχουν και
εκείνοι που φτάνουν μέχρι και τα
ανώτατα δώματα της Εζεκία Παπαϊ-
ωάννου και που διαφωνούν με τη
σύμπραξη ενός κινήματος που έχει
στους κόλπους του «δρασίτικα και
φασιστικά στοιχεία». Στελέχη που
είχαν διαφωνήσει και το 2003 με τη
συμπόρευση ΑΚΕΛ και Τάσσου Πα-
παδόπουλου. Εάν οι συγκυρίες και
οι ανάγκες καθυποτάξουν τους φό-
βους των δύο μερών και το ειδύλλιο
οδηγηθεί σε γάμο, θα διαφανεί το
επόμενο διάστημα. 

Μετατροπές στο ΚυπριακόΕμπόδια 
και διαφορές

Μπορούν δύο κόμματα, όπως
το ΑΚΕΛ και η Συμμαχία, με ση-
μαντικές ιδεολογικές διαφορο-
ποιήσεις αλλά και αποκλίσεις
στο Κυπριακό να προχωρήσουν
σε τέτοια συμπόρευση; Οι γνώ-
στες του πολιτικού παιχνιδιού
απαντούν πως «στην πολιτική
όλα επιτρέπονται και όλα λη-
σμονούνται». Υπάρχουν άλλω-
στε παραδείγματα ελιγμών,
όπως το μίνιμουμ πρόγραμμα
συνεργασίας ΑΚΕΛ-ΔΗΚΟ στις
προεδρικές εκλογές του 1983,
αλλά και η στήριξη του Τάσσου
Παπαδόπουλου από το ΑΚΕΛ
στις Προεδρικές του 2003. Ο
Άντρος Κυπριανού, τον οποίο
χαρακτηρίζει η ευθύτητα και η
πολιτική ειλικρίνεια, πολλές
φορές ξεκαθάρισε πως το
ΑΚΕΛ δεν θα ξεφύγει από τις
αρχές και θέσεις του για την
όποια συνεργασία. Και όσο κι αν
στα κοινωνικοοικονομικά ζητή-
ματα τα δύο κόμματα συγκλί-
νουν, καυτή πατάτα και για τους
δύο απομένει το Κυπριακό και
αυτό δείχνει να προβληματίζει
τον ηγέτη της Αριστεράς.

Ο Άντρος Κυπριανού, μετά και από το χαμηλό εκλογικό αποτέλεσμα, μελετά τις ήδη περιορισμένες κινήσεις του, με συνεργασίες που θα βγάλουν το κόμμα του
από το αδιέξοδο. Aπό την πλευρά του, ο Γιώργος Λιλλήκας είναι έτοιμος να εγκαταλείψει τα σαλόνια του Ενδιάμεσου και να στρέψει το βλέμμα στο κόμμα που
τον ανέδειξε, έστω κι αν αυτό εξυπακούει «μετατροπές» στο στρατηγικό σχέδιο για το Κυπριακό.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τη διεκδίκηση της δημαρχίας της Έγ-
κωμης ως ανεξάρτητος υποψήφιος εξαγ-
γέλλει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
νυν αντιδήμαρχος του δήμου Φοίβος
Ζαχαριάδης, με στόχο να επαναφέρει
την Έγκωμη στον δρόμο από τον οποίο
«τα τελευταία χρόνια έχει παρεκτραπεί
και ξεστρατίσει». Προερχόμενος από
τον ΔΗΣΥ, όπως άλλωστε και ο νυν δή-
μαρχος Ζαχαρίας Κυριάκου, επισημαίνει
πως αν δεν υπήρχε διαφορετική φιλο-
σοφία και προσέγγιση από τον κ. Κυ-
ριάκου δεν θα είχε λόγο να είναι υπο-
ψήφιος. «Παρασυρόμαστε στα μεγάλα
έργα, που ενδεχομένως να είναι εξω-
πραγματικά και την ίδια στιγμή απο-
δεικνυόμαστε ανεπαρκείς στα καθημε-
ρινά ζητήματα που απασχολούν τους
δημότες» παραδέχεται ο κ. Ζαχαριάδης,
σημειώνοντας πως θα πρέπει να δοθεί
πλέον έμφαση σε θέματα καθαριότητας,
στη σωστή κατασκευή και συστηματική
συντήρηση δρόμων, πεζοδρομίων, πάρ-
κων και οχετών για τα νερά της βροχής. 
–Το κομματικό ρεπορτάζ σάς θέλει
να ενδιαφέρεστε για τη δημαρχία
της Έγκωμης. Ισχύει; 

–Ισχύει. Αυτή είναι η πρόθεσή μου.
Έχοντας υπηρετήσει τον δήμο Έγκωμης
για πέντε χρόνια ως αντιδήμαρχος και
άλλα δέκα ως δημοτικός σύμβουλος, αι-
σθάνομαι ότι έχω πλήρη αντίληψη των
προβλημάτων και των αναγκών και ότι
διαθέτω τις γνώσεις και εμπειρίες που
απαιτεί το λειτούργημα. Λέω «λειτούρ-
γημα» και όχι «αξίωμα», γιατί πραγματικά
για εμένα η δημαρχία θα είναι θέση για
σκληρή δουλειά και ανιδιοτελή υπηρεσία
στα κοινά. Πιστεύω ότι ως δήμαρχος
θα είμαι σε θέση να οδηγήσω τον δήμο
Έγκωμης στην αναδιοργάνωση και την
ανάπτυξη. Είμαι έτοιμος για μεθοδική
και συλλογική προσπάθεια, πάνω απ’
όλα με εντιμότητα, αλλά και με δυνα-
μισμό και αποφασιστικότητα.

–Για τη δημαρχία φαίνεται να ενδια-
φέρεται και ο νυν δήμαρχος και προ-
ερχόμενος από τον ίδιο κομματικό
χώρο με εσάς, Ζαχαρίας Κυριάκου.
Έχετε εξασφαλίσει τη στήριξη του
ΔΗΣΥ ή να υποθέσουμε πως το κόμμα
θα οδηγηθεί διασπασμένο σε αυτή
την εκλογική μάχη; 

–Σέβομαι τον ρόλο που διαδραματί-
ζουν τα κόμματα, όμως πρωτίστως απευ-
θύνομαι στους δημότες της Έγκωμης,
ανεξαρτήτως κομματικής προέλευσης.
Δεν θέλω να εκλεγώ δήμαρχος για να
εξυπηρετήσω οποιοδήποτε κομματικό
συμφέρον ή προσωπική μου φιλοδοξία.
Θέτω πάνω από όλα το συμφέρον της
Έγκωμης και των δημοτών της. Γι’ αυτό
η υποψηφιότητά μου θα είναι ανεξάρ-

τητη από κομματικές δεσμεύσεις. Ο θε-
σμός της τοπικής αυτοδιοίκησης απαιτεί
συλλογικότητα, συνεργασία, συναίνεση
και διάλογο με όλους τους δημότες.
Είναι γνωστό ότι προέρχομαι από τον
χώρο του ΔΗΣΥ και ενδεχόμενη εκ μέ-
ρους του στήριξη της υποψηφιότητάς
μου θα με τιμούσε ιδιαίτερα. Το ίδιο,
φυσικά, ισχύει και για τα υπόλοιπα κόμ-
ματα.
–Δίδεται η εντύπωση, πάντως, πως
με τη διεκδίκηση της δημαρχίας και
από τους δύο, υπάρχει διαφορετική
φιλοσοφία στο ποια Έγκωμη θέλετε... 

–Αν δεν υπήρχε διαφορετική φιλο-
σοφία και προσέγγιση δεν θα είχα λόγο
να είμαι υποψήφιος. Η δική μου πεποί-
θηση είναι ότι μία δημοτική Αρχή, για
να είναι ωφέλιμη και χρήσιμη στους
δημότες, πρέπει να είναι καλά οργανω-

μένη, διεκδικητική και αποτελεσματική.
Να διαχειρίζεται υπεύθυνα και με δια-
φάνεια τα χρήματα των δημοτών και
να εργάζεται με μεθοδικότητα και σχέ-
διο, για τα μεγάλα, αλλά και τα μικρά
ζητήματα που καλείται να διαχειριστεί.
Το τονίζω αυτό, γιατί καμιά φορά πα-
ρασυρόμαστε στους μεγάλους σχεδια-
σμούς και στα μεγάλα έργα, που ενδε-
χομένως να είναι εξωπραγματικά και
ποτέ να μην μπορέσουμε να υλοποι-

ήσουμε, και την ίδια στιγμή αποδει-
κνυόμαστε ανεπαρκείς στα καθημερινά
ζητήματα που απασχολούν και ταλαι-
πωρούν τους δημότες. Αναφέρομαι στα
θέματα καθαριότητας, στη σωστή κα-
τασκευή και συστηματική συντήρηση
δρόμων, πεζοδρομίων, πάρκων και οχε-
τών για τα νερά της βροχής. Αυτό το
παθαίνουμε γιατί χάνουμε την επαφή
με τους δημότες μας. Πιστεύω ότι οι
δημότες μας αγαπάνε την Έγκωμη και
ζητούν ευκαιρίες για να προσφέρουν.
Γι’ αυτό θα πρέπει να δημιουργήσουμε
ένα πλαίσιο ενθάρρυνσης του εθελον-
τισμού. Θεωρώ, επίσης, σημαντικό να
έχουμε μία Έγκωμη που να δημιουργεί
και να προβάλλει τον μακραίωνο πολι-
τισμό μας. Είναι ιστορικά αποδεδειγμένο
ότι σε περιόδους κρίσεων, οι λαοί που
επένδυσαν στον πολιτισμό τους απο-
δείχθηκαν πιο ανθεκτικοί. 
–Ποιο το όραμά σας για τον δήμο
Έγκωμης και τι αλλαγές επιδιώκετε
να κάνετε στο ενδεχόμενο εκλογής
σας, που δεν μπορούσατε να υλο-
ποιήσετε μέχρι σήμερα από τις άλλες
θέσεις που κατείχατε στον δήμο; 

–Θέλω να επαναφέρω την Έγκωμη
στον δρόμο από τον οποίο, δυστυχώς
τα τελευταία χρόνια, έχει παρεκτραπεί,
έχει ξεστρατίσει. Το όραμά μου είναι
πολύ συγκεκριμένο και εφικτό. Θέλουμε
μία Έγκωμη καθαρή και περιποιημένη,
με περισσότερο πράσινο και με σύγχρονες
υποδομές και εγκαταστάσεις. Που να
αξιοποιεί τις δυνατότητες της τεχνολο-
γίας, για να διευκολύνει τη ζωή των δη-
μοτών της, παρέχοντάς τους υψηλής
ποιότητας υπηρεσίες και όχι υψηλής τα-
λαιπωρίας γραφειοκρατία. Θέλουμε μία
δημοτική Αρχή προσιτή, κοινωνικά ευαί-
σθητη και ανθρώπινη, ανοικτή σε διάλογο
με όλους τους δημότες και ταυτόχρονα
δυναμική στη διεκδίκηση έργων. Θέλουμε
έναν δήμο που να ανταποκρίνεται στις
ανάγκες των δημοτών του και να μη χά-
νεται σε φακέλους, διαδικασίες και ευ-
θυνοφοβία.

«Διεκδικώ τη δημαρχία της  Έγκωμης»
Φοίβος Ζαχαριάδης: Η ανεξάρτητη υποψηφιότητα, το όραμα για την Έγκωμη και η διαφορετική φιλοσοφία από τον Ζαχαρία Κυριάκου

Η κρίση δεν
είναι δικαιολογία
–Εξαιτίας και των τεραστίων οικονομικών προ-
βλημάτων που αντιμετωπίζει η τοπική αυτο-
διοίκηση, παρατηρείται πως έχουν παγώσει
πολλά έργα ανάπλασης, υπηρεσίες των δήμων
υπολειτουργούν, υποβαθμίζοντας έτσι και τη
ζωή των δημοτών. Με δεδομένη την απουσία
έργου στους δήμους, για ποιο λόγο κάποιος δη-
μότης να προσέλθει στην κάλπη;

–Η ερώτησή σας έχει δύο σκέλη. Το πρώτο αφορά
στην οικονομική κρίση και στη δυνατότητα των
τοπικών Αρχών να παραγάγουν έργο. Πιστεύω ότι
δεν μπορεί η κρίση να αποτελεί δικαιολογία για
την ανυπαρξία έργου. Υπάρχουν δήμοι που κατά-
φεραν μέσα στην κρίση, να εξοικονομήσουν πόρους,
να σχεδιάσουν έργα ουσίας και όχι βιτρίνας και να
διεκδικήσουν και να εξασφαλίσουν σημαντικές
χρηματοδοτήσεις από εγχώριες και ευρωπαϊκές
πηγές. Στα εύκολα τα καταφέρνουμε όλοι. Εκεί που
κρινόμαστε είναι στα δύσκολα. Το δεύτερο σκέλος
της ερώτησής σας αφορά στην απόσταση που
τηρούν οι πολίτες από την πολιτική και τα κοινά.
Κατανοώ πλήρως την απογοήτευση και τον θυμό
των πολιτών για τα κακώς έχοντα. 
–Μπορεί να αποκατασταθεί αυτή η σχέση πο-
λιτών από τα κοινά, δεδομένων και των διαφόρων
σκανδάλων που αφορούν στην τοπική αυτοδι-
οίκηση; 

–Πιστεύω ότι υπάρχει αυτή η δυνατότητα και
αυτή η προοπτική. Όπως είπα, κατανοώ πλήρως
την απογοήτευση των πολιτών. Όμως, η αλλαγή
και η πρόοδος έρχονται μέσα από τη συμμετοχή
και τις δημοκρατικές διαδικασίες. Η αποστασιο-
ποίηση επιτρέπει απλώς σε όσους μας απογοητεύουν
και μας κρατούν στάσιμους, να συνεχίζουν το «έργο»
τους. Εάν οι δημοτικές Αρχές δουλεύουν σωστά,
και αυτό εξαρτάται σε μεγάλο βαθμό από τον τρόπο
με τον οποίο λειτουργεί ο εκάστοτε δήμαρχος, η
σχέση μπορεί να αποκατασταθεί. Χρειάζεται εντι-
μότητα και ειλικρίνεια. Χρειάζεται να είσαι πρακτικός
και όχι γραφειοκράτης. Οι πολίτες δεν εμπιστεύονται
πλέον όσους προσπαθούν να τους παραπλανήσουν
με υποσχέσεις που δεν μπορούν να τηρήσουν. Χρει-
άζονται λιγότερα λόγια και περισσότερα έργα.

<<<<<<<

Θέλω να επαναφέρω την 
Έγκωμη στον δρόμο από
τον οποίο, δυστυχώς τα τε-
λευταία χρόνια, έχει παρε-
κτραπεί, έχει ξεστρατίσει.

Πιστεύω ότι ως δήμαρχος θα είμαι σε θέ-
ση να οδηγήσω τον δήμο Έγκωμης στην
αναδιοργάνωση και την ανάπτυξη.
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Συνέντευξη στους ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ
και ΓΙΩΡΓΟ ΜΑΣΟΥΡΑ

Επτά μήνες από τη συνέντευξή του στην
«Κ», οπότε και είχε καλέσει τον Πρόεδρο
της Δημοκρατίας (ΠτΔ) να πάρει πάνω
του την εφαρμογή του Σχεδίου Υγείας,
ο υπουργός Υγείας ξεδιπλώνει τις επό-
μενες κινήσεις, μετά και από την ομόφωνη
απόφαση του Προέδρου και όλων των
πολιτικών αρχηγών. Ο Γιώργος Παμπο-
ρίδης, συμπληρώνοντας έναν χρόνο στο
τιμόνι του υπουργείου Υγείας, εμφανίζεται
βέβαιος για την εφαρμογή του ΓεΣΥ, εξέ-
λιξη την οποία πιστώνει στη θέληση του
Προέδρου Αναστασιάδη να υλοποιήσει
μία δέσμευση της πολιτείας που εκκρεμεί
για μισό αιώνα. Απορρίπτει τα περί δυ-
σβάστακτου κόστους στην οικονομία,
ενώ απαντά στα περί διαφωνιών με τον
υπουργό Οικονομικών. 

–Συμπληρώσατε έναν χρόνο θητείας
στο υπουργείο Υγείας. Ο προκάτοχός
σας αποχώρησε λόγω ΓεΣΥ. Πιστεύε-
τε ότι στον χρόνο αυτό βάλατε στις
ράγες την εφαρμογή του ΓεΣΥ;

–Δεν θεωρώ ότι οποιοσδήποτε από
τους προκατόχους μου, ανεξαιρέτως,
υπολειπόταν καλής πρόθεσης έναντι του
ΓεΣΥ. Πιστεύω ειλικρινά ότι όσοι εκ των
προκατόχων μου άπαξ και διορίζονταν
ήθελαν να εφαρμόσουν το ΓεΣΥ. Μία
τόσο μεγάλη κοινωνική μεταρρύθμιση,
η οποία αγγίζει κάθε Κύπριο, αλλά και
όσους δεν έχουν γεννηθεί, δεν είναι δυ-
νατόν να προαχθεί από τις προσπάθειες
του οιουδήποτε υπουργού Υγείας. Επί
αυτής της βάσης, είχα κάνει και τους
σχεδιασμούς μου και υπέβαλα τις προ-
τάσεις μου στον προϊστάμενό μου, ζη-
τώντας να το πάρει πάνω του. Ειλικρινά
σας λέω ότι χωρίς να το είχε πάρει πάνω
του ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας δεν
υπήρχε περίπτωση να γίνει οτιδήποτε.
–Τουτέστιν, το ΓεΣΥ βρίσκεται πλέον
σε πορεία υλοποίησης;

–Μα σαφώς, βεβαίως.
–Επτά μήνες πριν, σε συνέντευξή σας
στην «Κ» είχατε καταλογίσει τη μη
εφαρμογή του ΓεΣΥ στην έλλειψη πο-
λιτικής βούλησης και σε ιδιωτικά συμ-
φέροντα που το πολεμούν. Αυτοί οι
παράγοντες έχουν εκλείψει;

–Μα σας ρωτώ. Υπήρξε στο παρελθόν
οποιοσδήποτε άλλος Πρόεδρος Δημο-
κρατίας, ο οποίος να είχε πάρει απόφαση
πλήρους μεταρρύθμισης του κλάδου της
Υγείας και εισαγωγής του ΓεΣΥ; Νομίζω
δεν υπήρξε. Αυτή είναι η πρώτη φορά
και αν θέλετε είναι και η σημαντικότερη
αλλαγή από την τελευταία φορά που συ-
ναντηθήκαμε, ότι δηλαδή ο ίδιος ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας έκρινε ότι ήλθε
το πλήρωμα του χρόνου και συντρέχουν
όλες εκείνες οι παράμετροι για να μπο-
ρέσει να μεταρρυθμιστεί ο τομέας της

Υγείας και να εισαχθεί το ΓεΣΥ.
–Υπήρξε το προηγούμενο του Τάσσου
Παπαδόπουλου, ο οποίος δούλεψε
για το ΓεΣΥ, αλλά όταν ανέλαβε ΠτΔ,
είχε πει ότι οι αριθμοί δεν βγαίνουν. 

–Επιτρέψτε μου να το συζητήσουμε
αυτό το θέμα επειδή το ακούω εσχάτως
από διάφορους καλοθελητές. Ποια νού-
μερα να βγουν; Ξέρετε εσείς κανένα σύ-
στημα Υγείας, το οποίο να είναι κερδο-
φόρο; Μιλούμε όμως για ανάγκη του πλη-
θυσμού και για επένδυση στην ποιότητα
ζωής των συνανθρώπων μας. Εάν νομίζετε

ότι από αυτή την επένδυση θα βγει κέρ-
δος, τότε δεν βγαίνουν τα νούμερα.
–Δεν μίλησε κανείς για κέρδος. Η
εφαρμογή του, ωστόσο, να βγαίνει
για τα δημόσια οικονομικά και για
τους πολίτες.

–Η δημόσια Παιδεία βγαίνει; Η Άμυνα
βγαίνει; Η Υγεία πώς διαφέρει; Η Υγεία,
αν με ρωτάτε, είναι πιο αναγκαία και από
την Άμυνα και από την Παιδεία.
–Όταν θα εφαρμοστεί πλήρως το
ΓεΣΥ, πού θα κυμαίνεται το ποσοστό
συμμετοχής του εργαζομένου για να

απολαμβάνει δωρεάν ιατρική περί-
θαλψη;

–Γύρω στο 2,5% μέχρι και 3%.
–Όταν μιλάτε για εφαρμογή, εννοείτε
πλήρη ή μία παραλλαγή του ΓεΣΥ;

–Εννοούμε πλήρη εφαρμογή, για να
μην υπεκφεύγουμε. Αλλά πρέπει να γίνει
αντιληπτό ότι πλήρης εφαρμογή δεν θα
γίνει μονομιάς. Θα γίνει σταδιακά. Το
θέμα όμως είναι εντός ικανού χρονικού
ορίζοντα τριετίας ή το πολύ τετραετίας
να έχουν ολοκληρωθεί όλα τα στάδια
εφαρμογής του, ώστε να εισαχθεί και να

λειτουργεί πλήρως, με τη συμπλήρωση
του χρονοδιαγράμματος.
–Άρα θεωρείτε ότι υπάρχει τώρα και
η πολιτική βούληση και άρα προχωρά
το ΓεΣΥ;

–Να βάλουμε τα πράγματα στη σωστή
τους διάσταση. Δεν χρειάζεται εγώ να
θεωρώ οτιδήποτε. Εγώ έχω οδηγία από
τον πολιτικό μου προϊστάμενο, τον ΠτΔ,
η οποία μάλιστα έτυχε και της εγκρίσεως
του άτυπου Συμβουλίου Πολιτικών Αρ-
χηγών, με ομονοούσα πολιτική ηγεσία,
για πρώτη φορά ενδεχομένως, η οποία
μου δίνει επακριβώς τις οδηγίες και τις
εντολές. Αυτές οι οδηγίες και οι εντολές
είναι ειλημμένη απόφαση και δέσμευση
του συνόλου της ηγεσίας. Άρα θεωρώ
ότι η όλη προσπάθεια έχει τύχει της ύψι-
στης έγκρισης και αποδοχής.
–Μέσα στην κυβέρνηση υπάρχουν
και αντίθετες φωνές συναδέλφων σας
που διαφωνούν και δεν έχουν δια-
ψευστεί.

–Εγώ σας λέω ότι δεν είναι έτσι τα
πράγματα. Η απόφαση του Προέδρου
της Δημοκρατίας δεν μπορεί να μην είναι
απόφαση της κυβέρνησης.
–Είναι απόφαση της κυβέρνησης,
αλλά έχουν καταγραφεί διαφωνίες,
όπως αυτή του αρμοδίου για τα οι-
κονομικά θέματα υπουργού.

–Στην κάθε κυβέρνηση υπάρχουν τα
χαρτοφυλάκια για να μπορεί ο κάθε
υπουργός να προβάλει την οπτική από
το δικό του χαρτοφυλάκιο, προκειμένου
η κυβέρνηση να παίρνει αποφάσεις. Θα
ήταν παιδαριώδες εάν η κυβέρνηση στή-
ριζε τις αποφάσεις της μόνο στην οπτική
γωνία του υπουργού Υγείας π.χ, χωρίς
να λάβει υπόψη της τους προβληματι-
σμούς που καθηκόντως εγείρονται, για
παράδειγμα, από τον υπουργό Οικονο-
μικών.
–Άρα μας λέτε ότι η διαφωνία για την
οποία έγινε λόγος, κατ’ εσάς ήταν
προβληματισμός; 

–Είναι η αναγκαία προετοιμασία και
προπαρασκευή οποιασδήποτε σοβαρής
κυβέρνησης πριν να προχωρήσει στη
λήψη απόφασης και ιδιαίτερα μιας τόσο
σοβαρής όσο το ΓεΣΥ.
–Το ΓεΣΥ θα εφαρμοστεί επί της δικής
σας θητείας; 

–Σίγουρα όχι. Πρέπει να γίνει αντι-
ληπτό ότι δεν πρόκειται για άσκηση πο-
λιτικής επικοινωνίας. Πρόκειται για άσκη-
ση ουσιαστικής πολιτικής, η οποία έχει
κατά νου την ευημερία του κόσμου και
όχι απλώς προεκλογικά συνθήματα. Και
εδώ είναι η ουσιαστική διαφορά. Και εγώ
που είχα τους ενδοιασμούς μου, είμαι
κατενθουσιασμένος με την ανταπόκριση
και ωριμότητα των πολιτικών κομμάτων.
Παρέκκλιση από καθολική εφαρμογή
του Σχεδίου δεν μπορεί να γίνει. Υπάρχει
η απόφαση της σύσκεψης των πολιτικών
αρχηγών. 

Ο ΥΠΟΥΡΓΟΣ ΥΓΕΙΑΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Το ΓεΣΥ θα εφαρμοστεί 
γιατί το πήρε πάνω του ο Πρόεδρος 

Ο Γιώργος Παμπορίδης απορρίπτει τα περί διαφωνιών άλλων υπουργών για το οικονομικό κόστος του Σχεδίου Υγείας

–Κύριε υπουργέ, θα διατρέξουν
κίνδυνο τα δημόσια οικονομικά
από την πλήρη εφαρμογή του
ΓεΣΥ;

–Όχι και θα σας το εξηγήσω.
Σήμερα η δαπάνη της Υγείας υπο-
λογίζεται στο 1,2 δισ. ευρώ κατ’
έτος. Εξ αυτής, περί τα 440 με 450
εκατ. ευρώ καλύπτονται από το
Δημόσιο, ενώ γύρω στα 100 εκατ.
ευρώ από τις ασφαλιστικές εται-
ρείες. Τα υπόλοιπα τα επωμίζονται
αυτοί οι οποίοι έχουν την ατυχία
να ασθενούν. Αυτό κατά την άποψή
μου όχι μόνο είναι απάνθρωπο, αλ-
λά και αντικοινωνικό. Σε μια ευ-
νομούμενη πολιτεία, το βάρος των
εχόντων την ανάγκη, πρέπει να
επιμερίζεται ίσα μεταξύ των υπο-
λοίπων πολιτών. Αυτή είναι η αρχή
εισαγωγής ενός καθολικού συστή-
ματος Υγείας. Στην Κύπρο δεν λει-
τούργησε ποτέ. Τι λέμε λοιπόν;
Πρέπει αυτήν τη δαπάνη, στον
απόλυτα αναγκαίο βαθμό, να την
καλύψει η πολιτεία και η πολιτεία
θα την καλύψει διά της εισαγωγής
φορολογίας. Αλλά αυτή η φορολογία
θα απαλλάξει έναν έκαστον από
εμάς από οποιαδήποτε ανάγκη απο-

ταμίευσης οποιουδήποτε ποσού,
όχι για το αν αλλά για το όταν, θα
χρειαστούμε.
–Η έρευνα Mc Kensey είχε δείξει
τότε ανάγκη για μείωση του ερ-
γατικού προσωπικού (ιατρικού
και μη) από τα κρατικά νοση-
λευτήρια κατά 2.500 υπαλλήλους.
Αυτός ο αριθμός έχει μεγαλώσει,
λογικά, τώρα. Μέχρι πού έχει
φτάσει ο αριθμός αυτός και πώς
προτίθεστε να πετύχετε αυτή
τη μείωση;

–Έχουν γίνει διάφορες έρευνες,
αλλά η συγκεκριμένη έπαιρνε ως
δεδομένο ότι θα λειτουργούσαν
κάποιες άλλες μεταρρυθμίσεις, οι
οποίες συνεργικά θα οδηγούσαν
στη σταδιακή μείωση του εργατικού
προσωπικού και όχι άμεση. Όμως,
μιλούμε για την εισαγωγή μιας με-
ταρρύθμισης (της αυτονόμησης)
σε προετοιμασία της εισαγωγής
του Σχεδίου Υγείας. Αυτό που πρέ-
πει να διασφαλίσουμε είναι ότι το
αυτονομημένο όργανο που θα ανή-
κει στο Δημόσιο και θα παρέχει τη
δημόσια Υγεία, πρέπει να επιδείξει
προσαρμοστικότητα και ευελιξία
αντίστοιχη με αυτή που λειτουργεί

στον ιδιωτικό τομέα, προκειμένου
να ανταγωνιστεί επί ίσοις όροις σε
ένα περιβάλλον ενιαίας αγοράς για
το κομμάτι της «πίτας» που θέλει
να αποκομίσει από το ΓεΣΥ. Αυτή
ήταν η επιδίωξη της έρευνας και
αυτή είναι και δική μας επιδίωξη.
Εξάλλου, για αυτό προηγείται και
η αυτονόμηση του ΓεΣΥ και τίθεται
και ως προϋπόθεση. 
–Άρα, η υπερστελέχωση των νο-

σηλευτηρίων είναι ένα θέμα που
θα αυτορυθμιστεί, λέτε. Το ερώ-
τημα, τότε, είναι πώς;

–Με τις δυνάμεις της αγοράς.
Σήμερα, για παράδειγμα, λειτουργεί
στο Δημόσιο ένας μαγνητικός το-
μογράφος, ο οποίος μέχρι πρόσφατα
είχε λίστα αναμονής κοντά στα
τέσσερα χρόνια. Η ιδέα αρχικά
ήταν να εξυπηρετεί τις ανάγκες
του Γενικού Νοσοκομείου Λευκω-
σίας, αλλά κατέληξε να εξυπηρετεί
τις ανάγκες όλης της Κύπρου. Αν-
τίστοιχα, στον ιδιωτικό τομέα υπάρ-
χουν δεκαεπτά άλλοι μαγνητικοί
τομογράφοι, οι οποίοι υπολειτουρ-
γούν. Διά της εισαγωγής της ενιαίας
αγοράς που προνοεί το ΓεΣΥ, οι
πολίτες θα έχουν τη δυνατότητα,
αν σπεύσουν στον κρατικό τομο-
γράφο και τους πουν «τρία χρόνια»,
να στραφούν προς οποιονδήποτε
άλλον από τους δεκαεπτά και να
εξυπηρετηθούν, για παράδειγμα,
σε μία ώρα. Αυτό δείχνει τα εμφανή
πλεονεκτήματα της ενοποίησης
αυτής της αγοράς. Αφενός, αυτές
οι δυνάμεις θα εξισορροπήσουν
τις ανισότητες που υπάρχουν σή-
μερα μεταξύ δημοσίου και ιδιωτικού

και, αφετέρου, θα επιτρέψουν τον
καλύτερο προγραμματισμό των δη-
μοσίων νοσηλευτηρίων, ούτως
ώστε να μπορούν να κάνουν τη
δουλειά τους στοχευόμενα και όχι
απλώς να τρέχουν να καλύψουν
τις λίστες αναμονής. 
–Για υπηρεσίες όπως, μεταξύ
άλλων, το αιματολογικό, εντα-
τικές μονάδες και παιδογκολο-
γικό, οι οποίες δεν θεωρούνται
κερδοφόρες, εξού και δεν προ-
σφέρονται ιδιωτικά, υπάρχει
πρόνοια ή πλάνο σε περίπτωση
που δεν καλυφθούν τα έξοδα;

–Καταρχάς, η παροχή αυτών
των υπηρεσιών από το Δημόσιο,
λύνει τα χέρια του ιδιωτικού τομέα
για να επενδύσει και να αναπτύξει
άλλους τομείς της Υγείας, παρέ-
χοντας έτσι σημαντικές συνέργειες.
Όμως, εάν γίνει και σωστή δόμηση
του ΓεΣΥ, μπορούν να καλυφθούν
και τα έξοδα (break even). Εάν κο-
στολογούνται με σωστό τρόπο όλες
αυτές οι υπηρεσίες, θα αποζημιώ-
νονται και με σωστό τρόπο. Ωστό-
σο, πρέπει όντως να υπάρχει πε-
ρίοδος προσαρμογής και να μην
αφεθούν στο έλεος της αγοράς τα

δημόσια νοσηλευτήρια. Ακόμα
όμως και στην περίπτωση, κατά
την άποψη μου, που δεν καταφέ-
ρουν να φτάσουν σε κάλυψη εξό-
δων, η πολιτεία πρέπει να είναι σε
θέση να εξετάσει αν ο λόγος που
δεν είχε επιτευχθεί break even
ήταν κακοδιαχείριση, στην οποία
περίπτωση θα πρέπει να είναι αμεί-
λικτη ή αν όντως ήταν λόγοι κοι-
νωνικής πολιτικής και συμφέροντος
που επέβαλαν τη λειτουργία ακόμα
και με απώλειες. Δεν μπορούμε,
για παράδειγμα, να κλείσουμε το
νοσοκομείο Κυπερούντας, παρόλο
που ως επιχειρηματική επένδυση
δεν βγάζει κανένα νόημα. 
–Σε ανακοίνωση του ΠΙΣ, λέχ-
θηκε ότι η δαπάνη για την Υγεία,
βάσει έρευνας της Deloitte, πρέ-
πει να είναι 12%-13%. Ισχύει αυ-
τός ο αριθμός;

–Δεν έχω δει την έρευνα, όμως
είναι δεδομένο ότι η δαπάνη για
την Υγεία θα διπλασιαστεί. Αφού
σήμερα το κράτος δίνει 450 εκατ.
ευρώ και με την εισαγωγή της φο-
ρολογίας θα δίνονται 900 εκατ. ευ-
ρώ, τότε μιλούμε για διπλασιασμό
της δαπάνης. 

Δεν θα διατρέξουν κίνδυνο τα δημόσια οικονομικά

“Σε μία ευνομούμενη
πολιτεία, το βάρος των
εχόντων την ανάγκη,
πρέπει να επιμερίζεται
ίσα μεταξύ των υπολοί-
πων πολιτών. Αυτή
είναι η αρχή εισαγωγής
ενός καθολικού
συστήματος Υγείας.

Μονοασφαλιστικό ΓεΣΥ, αλλά με ουρά μετεξέλιξης και σε πολυασφαλιστικό
–Παρόλη την πολιτική συναίνεση, πρέπει
να υπάρξει και αποδοχή εκ μέρους αυτών
που θα εφαρμόσουν το σύστημα και ήδη
είχαμε αντιδράσεις από ΠΑΣΥΚΙ, καθώς φο-
βούνται ότι θα επέλθει ιδιωτικοποίηση μετά
την ημικρατικοποίηση.
–Είναι σεβαστή η ανησυχία και πρέπει
να καταβληθεί μέγιστη προσπάθεια για
να μην επαληθευτεί. Μα αυτή ήταν και η
διαβεβαίωση του Προέδρου, προκειμέ-
νου οι υπόλοιποι πολιτικοί αρχηγοί να
πειστούν περί των προθέσεων και να
συναινέσουν στην πορεία της αυτονό-
μησης. Και αυτό το πρόβλημα, ευτυχώς,
λύθηκε και έχει διασφαλιστεί ο δημό-
σιος χαρακτήρας του Συστήματος. Όταν
εξηγηθεί λοιπόν αυτό, με τον καλύτερο

δυνατόν τρόπο, δεν θα έχουμε αντιρρή-
σεις, είμαι σίγουρος.
–Από την πλευρά της η ΟΕΒ έκανε λόγο για
πλήγμα σε έναν από τους υγιέστερους τομείς
της κυπριακής οικονομίας, τις ασφαλίσεις,
μέσω του μονοασφαλιστικού χαρακτήρα
που προωθείται.  
–Οι αντιδράσεις έρχονται από το κομμάτι
της ΟΕΒ που αφορά στις ασφαλίσεις και
δικαιολογημένα. Όμως, εάν στη χώρα
μας δεν είχαμε Ταμείο Πρόνοιας και ήταν
απλώς ιδιωτική η όποια κάλυψη κοινωνι-
κών ασφαλίσεων, η οποία κάλυπτε ας
πούμε το 20% του πληθυσμού. Θα ήταν
αυτός λόγος να μην εισαχθεί στη χώρα
μας Ταμείο Κοινωνικών Ασφαλίσεων; Ή
τώρα που λειτουργεί το Ταμείο, γιατί δεν

ήρθαν να μας πουν να εισαχθεί ένα πο-
λυασφαλιστικό Ταμείο; Εξάλλου, το Τα-
μείο λειτουργεί επικουρικά, κάποιος
μπορεί να κάνει την ιδιωτική ασφάλισή
του. Έτσι θα λειτουργεί και το ΓεΣΥ. Αντι-
λαμβάνομαι τους ενδοιασμούς, αλλά θα
πρέπει να αφήσουν το σύστημα να λει-
τουργήσει. Παρόλα αυτά, εάν και εφόσον
το Σύστημα δείξει ότι δεν είναι σε θέση
να φέρει εις πέρας τον ρόλο που του έχει
κατατεθεί, τότε μπορούμε να έρθουμε
να επαναξιολογήσουμε κάποιες πτυχές,
ακόμα και τον μονοασφαλιστικό του χα-
ρακτήρα. Αυτή η αξιολόγηση, κατ’ εμένα,
πρέπει να γίνεται κάθε τρία με πέντε
χρόνια, ούτως ώστε να καταστεί και το
Σύστημα ευέλικτο και βέλτιστο. 

Σε βάθος τετραετίας τοποθετεί την πλήρη εφαρμογή του ΓεΣΥ στη συνέντευξή του
στην «Κ» ο Γιώργος Παμπορίδης, ο οποίος υποστηρίζει σθεναρά το κοινωνικό πρόσωπο
που πρέπει να επιδείξει το κράτος προς τους πολίτες του.

“Ειλικρινά σας λέω ότι χωρίς
να το είχε πάρει πάνω του
ο Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας δεν υπήρχε περίπτωση
να γίνει οτιδήποτε.

“Δεν υπάρχει σύστημα
Υγείας που να είναι κερδο-
φόρο. Είναι όμως ανάγκη
του πληθυσμού και επένδυ-
ση στην ποιότητα ζωής
των συνανθρώπων μας. 
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55 χρόνια σταθερή αξία

Του ΜΑΡΙΟΥ ΡΟΥΣΣΟΥ

Στον νάρθηκα βρίσκονται το τελευ-
ταίο διάστημα οι εργασίες για την
υλοποίηση της νέας πτέρυγας στο
Γενικό Νοσοκομείο Λάρνακας, κα-
θώς οι διαφορές που ταλανίζουν
το έργο από το 2013, δημιουργούν
καθυστερήσεις στο χρονοδιάγραμ-
μα που είχε τεθεί αρχικά. Το υπουρ-
γείο Μεταφορών και Δημοσίων Έρ-
γων και ο εργολάβος του έργου βρί-
σκονται σε διαβουλεύσεις για επί-
λυση των οικονομικών ζητημάτων
που έχουν προκύψει. Παρόλη την
αρνητική εικόνα που παρουσιάζε-
ται, την καθυστέρηση και τη δυ-
σφορία ασθενών και επισκεπτών,
επικρατεί αισιοδοξία ότι θα επιλυ-
θούν τα ζητήματα και σύντομα θα
υπάρξει εντατικοποίηση των ερ-
γασιών για την παράδοση του έργου
το 2017. 

Επίσκεψη υπουργού
Στις οικοδομές της νέας πτέρυ-

γας βρέθηκε ο υπουργός Μεταφο-
ρών και Δημοσίων Έργων Μάριος
Δημητριάδης, την Πέμπτη, στην
παρουσία του εργολάβου και βου-
λευτών της Λάρνακας για επιθεώ-
ρηση των εργασιών. Με την κίνηση
αυτή, ανοίγεται ουσιαστικά εκ νέου
ο διάλογος μεταξύ κράτους και ερ-

γοληπτικής εταιρείας. Παρά τις
διαφορές και τις δυσκολίες που
προκύπτουν, εκτιμήθηκε με το πέ-
ρας της επίσκεψης ότι το έργο θα
ολοκληρωθεί σύμφωνα με το χρο-
νοδιάγραμμα, το πρώτο εξάμηνο
του 2017. Ο κ. Δημητριάδης εμφα-
νίστηκε αισιόδοξος στις δηλώσεις
του και τόνισε πως «το έργο της
επέκτασης του νοσοκομείου, είναι
ένα έργο που όντως έχει σημειώσει
κάποιες καθυστερήσεις, αλλά είναι
φανερό ότι προχωρεί». Έφερε, επί-
σης, ως παράδειγμα τις αντιδράσεις
«ότι ο χώρος ήταν ένας τεράστιος
λάκκος, ενώ τώρα στο εργοτάξιο
έχει σημειωθεί πάρα πολύ μεγάλη
πρόοδος από την τελευταία φορά
που πραγματοποιήθηκε κάποια
επίσκεψη».

Σε δηλώσεις του αναφορικά με
την επιβράδυνση των εργασιών
και του ζητήματος που έχει προ-

κύψει, ο υπουργός είπε πως «μέσα
στο πλαίσιο των πολλών έργων
που εκτελούνται είναι φυσικό να
υπάρχουν και διαφορές μεταξύ του
εργοδότη, που σ’ αυτή τη περίπτω-
ση είναι το κράτος, και του εργο-
λάβου. Υπάρχουν συγκεκριμένες
διαδικασίες επίλυσης αυτών των
διαφορών, είμαστε σ’ αυτή τη δια-
δικασία και γίνονται εντατικές προ-
σπάθειες και από τις δύο πλευρές».

Στόχος του υπουργείου είναι να
επιλυθούν το συντομότερο δυνατόν
οι διαφορές και να προχωρήσει το
έργο, τονίζει ο κ. Δημητριάδης και
προσθέτει πως «εφόσον επιλυθούν
οι διαφορές βεβαίως το έργο θα
ολοκληρωθεί εντός του χρονοδια-
γράμματος. Γίνεται μεγάλη προ-
σπάθεια από το υπουργείο, τις αρ-
μόδιες Υπηρεσίες και τον εργολάβο
ώστε να μην υπάρχουν αυτές οι
διαφορές, διότι είναι ένα πολύ ση-
μαντικό έργο για τη Λάρνακα».

Λόγω κουρέματος
Το πολυδάπανο έργο ξεκίνησε

με προβλήματα από την αρχή, κα-
θώς προέκυψε το κούρεμα κατα-
θέσεων του 2013, από το οποίο
επηρεάστηκε ο εργολάβος του έρ-
γου, με αποτέλεσμα οι διαφορές
να δημιουργούν καθυστέρηση στην
ολοκλήρωσή του. Σύμφωνα με τον

βουλευτή του ΔΗΣΥ Λάρνακας Ζα-
χαρία Ζαχαρίου, η καθυστέρηση
διολισθαίνει τους σχεδιασμούς του
χρονοδιαγράμματος, κατά περίπου
έξι μήνες. «Ο προγραμματισμός
ήταν για παράδοση τον Μάρτιο
του 2017 και υπάρχει μία διαφορά
οικονομικής φύσεως μεταξύ του
υπουργείου Μεταφορών και του
εργολάβου, οι οποίοι είναι στις αρ-
μόδιες Επιτροπές για επίλυση.
Υπάρχει καλή θέληση και από το
υπουργείο και από τον εργολάβο
για να μπορέσει να προχωρήσει
το έργο» σημειώνει ο κ. Ζαχαρίου.
Ο πρώτος λίθος τοποθετήθηκε τον
Φεβρουάριο του 2013 από τον τέως
Πρόεδρο της Δημοκρατίας Δημήτρη
Χριστόφια και οι δαπάνες του ανέρ-
χονται στα €20.133.000 περίπου,
τα οποία εξασφαλίστηκαν από κρα-
τικούς προϋπολογισμούς. Η νέα
πτέρυγα πρόκειται να είναι ελα-
φρώς πιο μεγάλη από το υφιστά-
μενο Γενικό Νοσοκομείο της Λάρ-
νακας και αποτελεί σημαντική ανα-

βάθμιση για τις ιατρικές υπηρεσίες
που παρέχονται αυτή τη στιγμή
στους κατοίκους της πόλης και των
επαρχιών. Όπως εξήγησε στην «Κ»
ο κ. Ζαχαρίου, «η εγγυητική του
εργολάβου είχε κουρευτεί μετά το
κούρεμα του 2013. Είχαμε συμφω-
νήσει να ξεκινήσουμε μέχρι να
βρεθεί λύση. Προχώρησε αρκετά
το έργο. Τότε ήταν ένας κρατήρας,
ουσιαστικά. Και αυτή τη στιγμή
υπάρχει διαφορά κατά πόσο θα
επιστραφεί μέρος της εγγυητικής
προς τον εργολάβο για να συνεχίσει
το έργο». Οι εργασίες για την πτέ-
ρυγα δεν έχουν σταματήσει, όμως
οι ρυθμοί που ακολουθούσαν τους
προηγούμενους μήνες έχουν επι-
βραδυνθεί. Ο κ. Ζαχαρίου σημειώνει
ότι «τώρα δουλεύουν πέντε - έξι
άτομα, ενώ πριν από έναν μήνα
δούλευαν φουλ εργολαβία». 

Στάθμευση στο νοσοκομείο
Ασθενείς και επισκέπτες του

νοσοκομείου ταλαιπωρούνται εδώ

και αρκετό καιρό, καθώς δεν υπάρ-
χει επαρκής χώρος στάθμευσης
για να μπορέσουν να εξυπηρετη-
θούν. Το πρόβλημα απέκτησε με-
γαλύτερη ένταση, από τη στιγμή
που δεσμεύτηκε ο χώρος για την
ανέγερση της νέας πτέρυγας. 

Σχετικά με αυτό το ζήτημα, ο κ.
Δημητριάδης ανέφερε ότι γίνονται
εισηγήσεις για διευκόλυνση όσων
επισκέπτονται τα νοσηλευτήρια.
Μία από αυτές τις εισηγήσεις είναι
η δημιουργία γραμμής μικρών λε-
ωφορείων από το νέο Γήπεδο Συλ-
λόγου Ζήνωνα (ΓΣΖ), τα οποία θα
μεταφέρουν ασθενείς και επισκέ-
πτες στο νοσοκομείο ανά τακτά
διαστήματα.

Παλαιότερα, είχε χρησιμοποι-
ηθεί ο χώρος στάθμευσης στην εκ-
κλησία του Αγίου Γεωργίου μετά
από παραχώρηση της Ιεράς Μη-
τρόπολης Κιτίου. Ο κ. Δημητριάδης
αρκέστηκε να πει ότι «μελετούμε
με σοβαρότητα όλες τις εισηγήσεις
που παίρνουμε».

Επανεκκίνηση
για τη νέα πτέρυγα
του Γενικού
νοσοκομείου Λ/κας
Διαβουλεύσεις για τις διαφορές μεταξύ υπουργείου - εργολάβου

<<<<<<<

Το έργο ξεκίνησε να υλο-
ποιείται το 2013 υπό τον
τέως Πρόεδρο Δημήτρη
Χριστόφια και υπολογί-
στηκε ότι κοστίζει
€20.133.000 περίπου.

Η νέα πτέρυγα πρόκειται να είναι ελαφρώς πιο μεγάλη από το υφιστάμενο Γενικό Νοσοκομείο της Λάρνακας και απο-
τελεί σημαντική αναβάθμιση για τις ιατρικές υπηρεσίες που παρέχονται.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Μπορεί τυπικά το υπουργικό συμβούλιο
να ενημερώθηκε για τη συγκομιδή του
τρίτου γύρου αδειοδότησης από πλευράς
εταιρειών την περασμένη Τετάρτη, όμως
τα χαμόγελα στο Προεδρικό υπήρχαν
πολύ πριν. Η κάθοδος στην κυπριακή
ΑΟΖ εταιρειών όπως η Exxon Mobile,
αλλά και η κρατική εταιρεία του Qatar
αποτελεί αναμφίβολα τεράστια επιτυχία
της κυβέρνησης, κάτι που αναγνωρίζεται
ακόμα και απ’ όσους το προηγούμενο διά-
στημα ασκούσαν κριτική. Αν κάποιος επι-
χειρήσει να προβλέψει τις τρεις άδειες
που θα δοθούν μέχρι τέλος του χρόνου,
η μία φαίνεται να έχει κλειδώσει εν τη
γενέσει της.

Το ενδιαφέρον της Exxon σε συνερ-
γασία με την Qatar Petroleum είναι το
αδιαφιλονίκητο φαβορί για το «10» το
καλό τεμάχιο της ΑΟΖ. Οι πιθανότητες
της ENI και TOTAL, από τη μία, και της
κρατικής νορβηγικής εταιρείας Statoil,
εταιρειών με παγκόσμιο εκτόπισμα στη
βιομηχανία των υδρογονανθράκων, είναι
σαφώς μειωμένες. Η παρουσία Αμερικανών
και Καταριανών θεωρείται βέβαιο ότι θα
δημιουργήσει νέα κατάσταση πραγμάτων
εντός της ΑΟΖ, αλλά το πιο σημαντικό,
και αυτό μεταφράζεται ως το μεγαλύτερο
κέρδος για τη Λευκωσία, θα βάλει για τα
καλά την ευρύτερη περιοχή της ανατο-
λικής Μεσογείου στα διεθνή ενεργειακά
«σαλόνια», με παρουσία εταιρειών κο-

λοσσών. Το άλλο σημαντικό στοιχείο στη
δεύτερη ανάγνωση του τρίτου γύρου που
γίνεται σε πολιτικό επίπεδο έχει να κάνει
με την ύπαρξη και άλλων ποσοτήτων Φ.Α.
εντός της ΑΟΖ. Η παρουσία της Exxon
στην περιοχή αποδίδεται στις ισχυρές
ενδείξεις που υπάρχουν για μεγάλο κοί-
τασμα, εφάμιλλο λένε κάποιες εκτιμήσεις
του αιγυπτιακού  Zohr. Οι Αμερικανοί
αυτή τη φορά δεν έμειναν αδιάφοροι στα
σεισμικά στοιχεία που πήραν από το
υπουργείο Ενέργειας για το τεμάχιο 10,
στο οποίο βλέπουν πολύ καλές προοπτικές
που ενισχύουν τον προσανατολισμό της
εταιρείας παγκοσμίως στο Φ.Α. Η Exxon,
σύμφωνα με αναλυτές, πραγματοποιεί τα
τελευταία χρόνια στροφή προς το Φ.Α.,
εξαγοράζοντας μεγάλα έργα όπως στη
Μοζαμβίκη, προκειμένου όπως λέγεται
να διατηρήσουν το ισοζύγιο με τους αν-
ταγωνιστές της. Το τελευταίο στον θετικό
απόηχο είναι ότι η κοινοπραξία Exxon-
Qatar Petroleum μπορεί κάτω από κάποιες
προϋποθέσεις να αναβιώσει την παρο-
πλισμένη φιλοδοξία της Λευκωσίας για

τερματικό υγροποίησης επί κυπριακού
εδάφους. Κάτι που αποτελεί εξάλλου στρα-
τηγική επιλογή και για τις δύο εταιρείες,
με την Qatar ιδιαίτερα να κρατά τα σκή-
πτρα στον τομέα του υγροποιημένου Φ.Α.
(LNG).

Mνηστήρες και τεμάχια
Στην κυβέρνηση πέρα από το στάτους

των ενδιαφερόμενων εταιρειών, το ζητού-
μενο είναι το ερευνητικό κεφάλαιο αλλά
και ο ευρύτερος σχεδιασμός των εταιρειών.
Ειδικά για το τεμάχιο 6, το οποίο αμφι-
σβητείται από τουρκικής πλευράς, η υπο-
βολή αίτησης ενδιαφέροντος ήταν ευχά-
ριστη έκπληξη. «Είναι νέα γεωλογική πε-
ριοχή και αναμένουμε να δούμε πώς θα
εξελιχθεί» μας είπε πηγή που παρακολουθεί
από κοντά τα ενεργειακά. Λόγω της ιδιο-
μορφίας του συγκεκριμένου τεμαχίου, η
αίτηση που υπέβαλαν από κοινού η ENI
και η TOTAL (μοναδική για το τεμάχιο 6)
θεωρείται αρκούντως ικανοποιητική. Στην
ιταλική ENI φαίνεται πως θα καταλήξει το
τεμάχιο 8, ανεβάζοντας έτσι τα τεμάχια

που της έχουν παραχωρηθεί στα τέσσερα.
Το 10 το οποίο δακτυλοδείχνεται ως το φι-
λέτο του τρίτου γύρου φαίνεται ότι είναι
κλειδωμένο από Exxon και Qatar. Το σε-
νάριο ενισχύεται και από την εικόνα που
έχουν στην κυβέρνηση για τις δύο εταιρείες.
Η τακτική τους στη διαχείριση άλλων
έργων χαρακτηρίζεται «επιθετική», κάτι
που πιστεύεται ότι δεν θα προκαλέσει κα-
θυστερήσεις στο ερευνητικό της πρόγραμ-
μα και στην προσδοκία ότι το 2017 θα
είναι χρονιά νέων γεωτρήσεων στην ΑΟΖ.
Η Λευκωσία εμφανίζεται ιδιαίτερα ικανο-
ποιημένη και από το γεγονός ότι και σε
πολιτικό επίπεδο ενθαρρύνθηκε να προ-
χωρήσει σε έναν τρίτο γύρο, παρά τις απει-
λές της Άγκυρας. Ιδιαίτερα υποστηρικτικοί,
όπως η «Κ» πληροφορείται, ήταν και οι
Αμερικανοί, κάτι που επέδρασε θετικά
στην απόφαση για τον τρίτο γύρο.

Το LNG επανακάμπτει
Ένας καθοριστικός παράγοντας που

θα έχει ευρύτερες επιδράσεις στα ενερ-
γειακά της περιοχής έχει να κάνει με την
πολιτική της Exxon και Qatar σε ένα ζή-
τημα ιδιαίτερα σημαντικό για τη Λευκωσία,
το υγροποιημένο Φ.Α. Στην κυβέρνηση,
οι πληροφορίες που έχει στη διάθεσή της
η «Κ» λένε ότι Αμερικανοί και Καταριανοί
υποστηρίζουν ένθερμα το LNG, μιας και
θεωρούν την Κύπρο ως ασφαλή χώρο για
επένδυση αυτού του μεγέθους. Προσα-
νατολισμός που αναβιώνει τις φιλοδοξίες
της Λευκωσίας για τερματικό στο Βασιλικό,
που ατόνησαν μετά την επιβεβαίωση του
κοιτάσματος «Αφροδίτη». Η προοπτική
χερσαίων υποδομών στο Βασιλικό θα
εξαρτηθεί από το τι θα ανακαλυφθεί σε
πρώτη φάση στο τεμάχιο 10, όπου οι εν-
δείξεις είναι ισχυρές. Εάν επιβεβαιωθούν
τα σεισμογραφικά στοιχεία που έχουν
στην κατοχή τους οι δύο εταιρείες, η Κύ-
προς θα έχει κάνει ένα σημαντικό βήμα
για να καταστεί ενεργειακό κέντρο της
περιοχής, συμπαρασύροντας και κοιτά-
σματα Φ.Α. από γειτονικές ΑΟΖ. Να ση-
μειωθεί ότι η Qatar Petroleum διαθέτει
τεράστια εμπειρία και τεχνογνωσία στην
υγροποίηση Φ.Α.

Exxon-Qatar ανακατεύουν την τράπουλα
Η παρουσία Αμερικανών και Καταριανών στην ΑΟΖ θα δημιουργήσει νέα δεδομένα στα ενεργειακά της ευρύτερης περιοχής

<<<<<<<

Ικανοποιημένη εμφανίζεται η
Λευκωσία και στο κομμάτι
εκείνο που αφορά στις σχέ-
σεις με το Ισραήλ. Εκτιμάται
ότι ο τουρκικός αγωγός συγ-
κεντρώνει ελάχιστες προοπτι-
κές και ότι δεν αποτελεί επι-
λογή του Τελ Αβίβ.

Exxon Mobil - 
Qatar Petroleum

Η Exxon Mobil είναι αποτέλεσμα
σύμπραξης προ 17 ετών από τις
εταιρείες Exxon και Mobil. Το 1999,
λοιπόν, «γεννήθηκε» ο κολοσσός,
ο οποίος έχει κύκλο εργασιών «χον-
τρικά» στα 300 δισεκατομμύρια.
Απασχολεί παγκοσμίως 75 χιλ. προ-
σωπικό, αναπτύσσεται στο εμπόριο
και την έρευνα υδρογονανθράκων,
ενώ αξίζει να σημειωθεί ότι οι εται-
ρείες Exxon και Mobil πριν από τη
σύμπραξή τους αποτελούσαν τη
συνέχεια δύο εταιρειών με το ίδιο
όνομα υπό τη Standard Oil. Η αμε-
ρικανική ExxonMobil είναι η με-
γαλύτερη ενεργειακή εταιρεία στον
τομέα πετρελαίου και φυσικού αε-
ρίου. Η Qatar Petroleum χρονολο-

γείται σχεδόν τέσσερις δεκαετίες
πριν και συγκεκριμένα στο 1974.
Αποτελεί την κρατική πετρελαϊκή
εταιρεία του Κατάρ. Τα περιουσιακά
της στοιχεία ανέρχονται στα 98
δισεκατομμύρια ευρώ, ενώ βρίσκε-
ται στην τρίτη θέση όσον αφορά
στα αποθέματα πετρελαίου και φυ-
σικού αερίου. Η συνολική αξία κε-
φαλαιοποίησης των δύο αγγίζει τα
0,5 τρισεκατομμύρια δολάρια. Η
συνεργασία τους δεν είναι έκπληξη,
διότι συνεργάζονται σε Κατάρ, ενώ
ευελπιστούν ότι θα διεκδικήσουν
έργα και σε Μαδαγασκάρη. Τέλος,
η Exxon Mobil είχε εκδηλώσει εν-
διαφέρον για την Ελλάδα, αγορά-
ζοντας τα πακέτα με τα σεισμικά
δεδομένα του αντίστοιχου ελλη-
νικού διαγωνισμού.

Statoil ASA
Η νορβηγική Statoil ASA προ-

έκυψε από τη συγχώνευση της Stra-
toil με τη Norsk Hydro. Κύριος μέ-
τοχος είναι το κράτος με 67% του
μετοχικού της κεφαλαίου. Δραστη-
ριοποιείται σε παραπάνω από 60
χώρες και βρίσκεται στην ενδέκατη
θέση από τις εταιρείες πετρελαίου.
Να σημειωθεί ότι η Stratoil έχει υπο-
βάλει αίτηση και στην Τουρκία για
ερευνητικά τεμάχια της Τουρκίας
κοντά στη Θράκη. Επίσης, είχε δείξει
ενδιαφέρον για την περιοχή ενός
θαλάσσιου οικοπέδου στο Ιόνιο. Ση-
μειώνεται πως οι μεγαλύτερες δρα-
στηριότητες της εταιρείας βρίσκον-
ται στη Νορβηγία, ενώ είναι η με-
γαλύτερη επιχείρηση στη νορβηγική
υφαλοκρηπίδα. Επεξεργάζεται φυ-

σικό αέριο, αργό πετρέλαιο, διυλίζει
και παράγει μεθανόλη. Τα καθαρά
λειτουργικά της έσοδα για το 2015
άγγιξαν τα 14,9 δισ.

Cairn Energy PLC 
Η ινδική Cairn Energy PLC είναι

μία εκ των κορυφαίων ανεξάρτητων
εταιρειών εξερεύνησης, ανάπτυξης
πετρελαίου και φυσικού αερίου στην
Ευρώπη. Είναι εισηγμένη στο Χρη-
ματιστήριο του Λονδίνου, ενώ τα
καθαρά της έσοδα για το 2015 ανήλ-
θαν στα 515 εκατομμύρια δολάρια.
Η έδρα της είναι στο Εδιμβούργο
στη Σκωτία. Η Cairm είχε προσπα-
θήσει ανεπιτυχώς να λάβει άδεια
για έρευνες και κατά τον δεύτερο
γύρο αδειοδότησης.

Παναγιώτης Ρουγκάλας

Οι τέσσερις νέες εταιρείες που διεκδικούν είσοδο στην ΑΟΖ
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ΙΣΡΑΗΛ

ΚΥΠΡΟΣ

Λευκωσία

Στενή επαφή
με Τελ Αβίβ

Τα ικανοποιητικά αποτελέσματα του
τρίτου γύρου αδειοδότησης φαίνεται
να δημιουργούν θετικό πρόσημο και
στο Ισραήλ, το οποίο προετοιμάζεται
και αυτό για τρίτο γύρο αδειοδότησης
τον ερχόμενο Οκτώβριο. Το Τελ Αβίβ
φαίνεται να έχει καθησυχάσει τη Λευ-
κωσία γύρω από τον θόρυβο που δημι-
ουργήθηκε από τις φωνές εκείνες που
υποστηρίζουν τον τουρκικό αγωγό Φ.Α.
Πηγές που γνωρίζουν όσα έχουν δια-
μειφθεί το τελευταίο διάστημα έλεγαν
στην «Κ» ότι η ισραηλινή πλευρά έχει
διαβεβαιώσει την πλευρά μας ότι τα
σενάρια του τουρκικού αγωγού προέρ-
χονται από κάποιους κύκλους της ισ-
ραηλινής κυβέρνησης και μεμονωμένα
πρόσωπα. Η πολιτική του Τελ Αβίβ δεν
έχει διαφοροποιηθεί, υποστηρίζουν οι
ίδιες πηγές, το οποίο ενόψει τρίτου γύ-
ρου επιθυμεί να έχει όλες τις προοπτι-
κές ανοικτές, προκειμένου να προσελ-
κύσει το ενδιαφέρον και ξένων εται-
ρειών. Η Λευκωσία αντιδρώντας προ-
σεκτικά έχει διαμηνύσει ότι για την ίδια
το πρόβλημα δεν είναι το Ισραήλ, αλλά
η Τουρκία, η οποία αμφισβητεί περιο-
χές που βρίσκονται υπό τον έλεγχο της
Δημοκρατίας και από τις οποίες λέγεται
ότι θα διέλθει ο αγωγός. Η Λευκωσία
θεωρεί ότι μεταξύ Κύπρου και Συρίας
δεν υπάρχει υφαλοκρηπίδα, αλλά ΑΟΖ.
Η ισραηλινή πλευρά φαίνεται να συμ-
μερίζεται τις κυπριακές θέσεις ότι η
Λευκωσία δεν μπορεί να αγνοηθεί, εάν
και εφόσον αποφασιστεί ο τουρκικός
αγωγός. Ωστόσο, οι τελευταίες εξελί-
ξεις στην Τουρκία φαίνεται να επι-
δρούν αρνητικά. Στο Ισραήλ έχουν αμ-
φιβολίες ακόμα και για αυτή τη συμφω-
νία που υπέγραψαν πρόσφατα, η οποία
όπως λέγεται αναμενόταν να περάσει
από την τουρκική Βουλή, κάτι που δεν
έχει γίνει.

Η Exxon Mobil βρίσκεται στην έβδομη θέση παγκοσμίως, ενώ η Qatar Petroleum κατέχει
περίοπτη θέση στον τομέα υγροποίησης Φ.Α. Τα οικονομικά μεγέθη των δύο εταιρειών αγγί-
ζουν το μισό τρισ. ευρώ.
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Προπτυχιακά Μεταπτυχιακά

MBA

Μεταπτυχιακά
Εξ αποστάσεως
MBA

Συνδεθείτε μαζί μας!

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Δύο πολύ σημαντικές υποθέσεις
που έχουν καταχωρηθεί ενώπιον
δικαστηρίου θα βρει μπροστά της
η ανακριτική ομάδα που έχει συ-
σταθεί και ερευνά τις συνθήκες
κατάρρευσης της οικονομίας. Η
πρώτη υπόθεση για την οποία θα
πρέπει να ληφθούν σημαντικές
αποφάσεις αφορά στην πρώην Λαϊ-
κή Τράπεζα, στην οποία κατηγο-
ρούμενοι, εκτός των άλλων, είναι
και δύο πρώην στελέχη της τρά-
πεζας επί διοικήσεως Βγενόπουλου,
ο Ευθύμιος Μπουλούτας και ο Μάρ-
κος Φόρος, οι οποίοι συνεχίζουν
να παραμένουν φυγόδικοι από τον
περασμένο Απρίλιο. Ο ανακριτικός
φάκελος της πρώτης υπόθεσης
που αφορά στην πρώην Λαϊκή έχει
ολοκληρωθεί από τον περασμένο
Φεβρουάριο, εντούτοις δεν έχει
γίνει κατορθωτό να καταλήξει στο
ακροατήριο, επειδή οι ελληνικές
Αρχές δεν έχουν καταφέρει να εν-
τοπίσουν τους δύο φυγόδικους και
να τους παραδώσουν στις κυπρια-
κές Αρχές, εκτελώντας έτσι την
απόφαση του Αρείου Πάγου στο
αίτημα δικαστικής συνδρομής των
κυπριακών Αρχών. Από την πρώτη
προσπάθεια μέχρι σήμερα, το
Επαρχιακό Δικαστήριο συνεχώς
αναβάλλει την παραπομπή σε απευ-

θείας δίκη ενώπιον του Κακουρ-
γιοδικείου Λευκωσίας, δίνοντας
έτσι χρόνο για εκτέλεση των δύο
ενταλμάτων σύλληψης που έχει
εκδώσει. Η νέα προσπάθεια για
παραπομπή έχει οριστεί γα τις 15
Σεπτεμβρίου, ωστόσο θεωρείται
απίθανο και σε αυτή την περίπτω-
ση οι Μπουλούτας και Φόρος να
είναι στην αίθουσα του Επαρχιακού
Δικαστηρίου. Σε τέτοια περίπτωση,
όπως παρατήρησε και την προ-
ηγούμενη φορά η δικαστής του
Επαρχιακού Δικαστηρίου Σοφία
Χατζηκυριάκου, δεν μπορεί να πα-
ραμένει σε εκκρεμότητα η όλη
υπόθεση επ’ άπειρον, ζητώντας
συνάμα την εντατικοποίηση των
προσπαθειών και των παραστά-
σεων προς τις αρμόδιες ελληνικές
Αρχές, για εκτέλεση των ενταλμά-
των. Στα όσα ανέφερε από έδρας
η δικαστής, ήλθε να προστεθεί και
η δυσφορία που εξέφρασαν οι δι-
κηγόροι των άλλων δύο κατηγο-
ρουμένων Νεοκλή Λυσάνδρου και
Παναγιώτη Κουννή για ταλαιπωρία
των πελατών τους. Με τα δεδομένα
αυτά, η κατηγορούσα Αρχή λογικά
θα πρέπει να προετοιμαστεί για
το πιθανό ενδεχόμενο. Πηγές στις
οποίες θέσαμε το ερώτημα τι μέλλει
γενέσθαι σε τέτοια περίπτωση
εκτιμούσαν ότι το πιο πιθανό σε-
νάριο είναι στις 15 Σεπτεμβρίου,

που θα συνεδριάσει εκ νέου το
Επαρχιακό Δικαστήριο Λευκωσίας,
η κατηγορούσα Αρχή να παραπέμ-
ψει σε απευθείας δίκη μόνο τους
δύο κατηγορουμένους Νεοκλή Λυ-
σάνδρου και Παναγιώτη Κουννή.
Κατά πόσο η δίκη θα συνεχιστεί
απρόσκοπτα θα εξαρτηθεί από τον
χρόνο εντοπισμού των δύο φυγό-
δικων κατηγορουμένων, αν αυτό
γίνει κατορθωτό κάποια στιγμή.
Όπως μας εξήγησαν νομικοί κύ-
κλοι, η δίκη μπορεί να διακοπεί
ανά πάσα στιγμή από την κατη-
γορούσα αρχή, αρκεί να μην έχει
ολοκληρωθεί η διαδικασία αξιο-

λόγησης των μαρτυριών από το
Δικαστήριο. Στην περίπτωση που
η διαδικασία δεν έχει φθάσει σε
αυτό το στάδιο, όπως μας επιση-
μάνθηκε, η δικονομική πρακτική
είναι η διακοπή της δίκης και η
νέα εκκίνησή της με τη συμπερί-
ληψη στην προκειμένη περίπτωση
και των άλλων δύο στο κατηγορη-
τήριο. Η απόφαση για διακοπή της
δίκης λαμβάνεται από την κατη-
γορούσα Αρχή. Στο σενάριο, όμως,
που έχει ολοκληρωθεί η αξιολό-
γηση μαρτυριών, οι ίδιοι κύκλοι
εκτιμούν ότι οι δύο φυγόδικοι μπο-
ρούν να δικαστούν ξεχωριστά.

Από Σεπτέμβριο 
τα σπουδαία 
για Βγενόπουλο 
και Μπουλούτα
Θολό παραμένει το τοπίο με δύο δικαστικές 
υποθέσεις φωτιά για την οικονομία

Υπόθεση Focus

Δεκαπέντε μέρες μετά την προ-
σπάθεια που θα επιχειρηθεί για
να παραπεμφθεί η υπόθεση της
πρώην Λαϊκής σε δίκη ενώπιον
του Επαρχιακού Δικαστηρίου
Λευκωσίας, έχει ορισθεί η παρα-
πομπή επίσης ενώπιον του Κα-
κουργιοδικείου Λευκωσίας της
υπόθεσης Focus, με το ένα εκα-
τομμύριο ευρώ. Σε αυτή την υπό-
θεση, εκτός από τον Χριστόδουλο
Χριστοδούλου, πρώην διοικητή
της Κεντρικής Τράπεζας, κατηγο-
ρούμενοι είναι οι Ανδρέας Βγε-
νόπουλος, Κυριάκος Μάγειρας,
Μιχάλης Φόλε, Μιχάλης Ζολώτας,
Αθηνά Χριστοδούλου, θυγατέρα
του πρώην Χριστόδουλου Χριστο-
δούλου, ο πρώην σύζυγός της Αν-
δρέας Κιζουρίδης και οι εταιρείες
MIG, Focus και A.C Christodoulou.
Η συγκεκριμένη υπόθεση έχει
καταχωρηθεί ενώπιον του Επαρ-
χιακού Δικαστηρίου Λευκωσίας,
το οποίο έδωσε χρόνο μέχρι τις
30 Σεπτεμβρίου για να επιδο-
θούν τα κατηγορητήρια στους κα-
τηγορουμένους. Και σε αυτή την
περίπτωση θεωρείται βέβαιο ότι
θα ξεκινήσει ένας νομικός μαρα-
θώνιος προκειμένου οι κατηγο-
ρούμενοι να είναι παρόντες στο
Δικαστήριο στη Λευκωσία. Για
όσους κατηγορουμένους θα είναι
απόντες, το Δικαστήριο θα ακο-
λουθήσει την ίδια διαδικασία με
αυτή που ακολουθήθηκε για τους
Μπουλούτα και Φόρο. Δηλαδή,
θα εκδοθούν εντάλματα σύλλη-
ψης και θα υποβληθεί στη συνέ-
χεια αίτημα δικαστικής συνδρο-
μής στις ελληνικές Aρχές, διαδι-
κασία που για να ολοκληρωθεί με
βάση τις προηγούμενες περιπτώ-
σεις απαιτεί χρόνο εξήντα ημε-
ρών. Χωρίς την εμφάνιση άλλων
εμποδίων, εάν και εφόσον η όλη
διαδικασία οδηγηθεί ενώπιον της
ελληνικής Δικαιοσύνης και ικανο-
ποιηθεί το αίτημα των κυπριακών
Αρχών, η υπόθεση Focus αναμέ-
νεται ότι θα προχωρήσει κοντά
στις γιορτές των Χριστουγέννων.

<<<<<<<

Aμεσες αποφάσεις 
εκ μέρους της 
κατηγορούσας Αρχής 
θα πρέπει να ληφθούν 
για την υπόθεση της
πρώην Λαϊκής, η οποία
από τον περασμένο 
Φεβρουάριο γίνεται προ-
σπάθεια να παραπεμφθεί
στο Κακουργιοδικείο.

Η εκδίκαση της υπόθεσης της Λαϊκής μόνο με τους δύο από τους τέσσερις κατηγορουμένους είναι ένα από τα πιθανά
ενδεχόμενα εάν δεν παρουσιαστούν και πάλι στο Δικαστήριο οι φυγόδικοι Μπουλούτας και Φόρος.

11 - POLITIKI_Master_cy  29/07/16  23:12  Page 11



12 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Kυριακή 31 Ιουλίου 2016

Τα γλυκά χαμόγελα στα νοσοκομεία

Συντροφικά μαχαιρώματα
Το εκλογικό αποτέλεσμα του Μάη, έκανε
πολλούς ΑΚΕΛικούς να ανοίξουν το στόμα
τους και να βγάλουν από μέσα τους παράπο-
να που στοιβάχτηκαν για χρόνια. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγμα ο βουλευτής Λεμεσού
Κώστας Κώστα, ο οποίος κατά τη συνεδρία
της Κεντρικής Επιτροπής, πέραν της τολμη-
ρής θέσης που πήρε για σύγκληση έκτακτου
εκλογικού συνεδρίου, δεν παρέλειψε να
εκφράσει τα παράπονά του προς την ηγεσία
για τον πόλεμο που δέχτηκε προεκλογικά
από πρωτοκλασάτα στελέχη. Όπως ανέφε-
ρε ο Λεμεσιανός βουλευτής, συγκεκριμένο
πρωτοκλασάτο στέλεχος τραπέζωνε κόσμο
και προωθούσε απροκάλυπτα τον επαρχια-
κό γραμματέα Λεμεσού και νυν βουλευτή
Γιώργο Γεωργίου.

••••
Αναζητούν υποψηφίους 
Η ρήση ότι ο φόβος φέρνει κόλαση πάει γάν-
τι στους παροικούντες την Εζεκία Παπαϊωάν-
νου, οι οποίοι βρίσκονται σε εγρήγορση μετά
τα καταθλιπτικά αποτελέσματα των βουλευτι-
κών του Μαΐου, καθώς έχουν αντιληφθεί ότι
«στενεύουν τα περάσματα», όπως άδει και ο
αείμνηστος Μητροπάνος. Έτσι λοιπόν ενόψει
των «εξετάσεων» που καλούνται να δώσουν
τον Δεκέμβριο ώστε να αποδείξουν ότι έλα-
βαν τα μηνύματα των Βουλευτικών, ανα-
σκουμπώθηκαν και πήραν τους δρόμους, αν-
τιλαμβανόμενοι ότι οι δημοτικές εκλογές θα
κρίνουν εν πολλοίς αν η πτώση θα συνεχιστεί
ή αν έχει βρεθεί το «αντρόσσιν» στην κατρα-
κύλα. Για αυτό τον λόγο, τα πρωτοκλασάτα
στελέχη έχουν οργώσει τις πόλεις στην ανα-
ζήτηση επάξιων υποψήφιων δημοτικών συμ-
βούλων και δημάρχων που θα μπορέσουν να
τους βγάλουν από το αδιέξοδο. 

••••
Το απόστημα και η πόρτα 
Χαρακτηριστική της κατάστασης εντός του
ΑΚΕΛ είναι και η ομολογία στελέχους και φί-
λου της στήλης, ο οποίος μεταξύ καφέ και
κουβέντας είπε στον Ιανό, ότι άμα σκεπά-
σεις το απόστημα και προσποιείσαι πως δεν
υπάρχει, σημαίνει πως τίποτα δεν κατάλα-
βες ή δεν θέλεις να καταλάβεις. Κάθε φορά
χάνουμε κι ένα μέλος του σώματος λόγω
γάγγραινας, κάνουμε κριτική μεταξύ μας και
μετά ακούγονται ξανά τα «εμπρός σύντρο-
φοι να πάμε πόρτα με πόρτα»…  

••••
Πάει η μισή θητεία
Πρόταση η οποία θα προβλέπει ότι όσοι θα
εκλεγούν τον ερχόμενο Δεκέμβριο στο

πλαίσιο των τοπικών εκλογών θα είναι για
μισή θητεία, ετοίμαζε ο ΔΗΣΥ, σύμφωνα με
συνέντευξη του Αβέρωφ Νεοφύτου σε «Κ»
και «Φ». Όπως σημείωνε, η πρόταση αυτή
θα προέβλεπε, οι εκλεγέντες τον Δεκέμβρη
να έχουν μία θητεία μέχρι τον Ιούνιο του
2019. Σύμφωνα με τον κ. Νεοφύτου, «σ’ αυ-
τά τα δυόμισι χρόνια, που θα είναι μεταβατι-
κή περίοδος, θα μπορούμε να υλοποιήσου-
με και τη μεταρρύθμιση για την τοπική αυτο-
διοίκηση». Ο Ιανός φρόντισε να ρωτήσει
στελέχη στην Πινδάρου πού ακριβώς βρί-
σκεται αυτή η πρόταση, με τα στελέχη να
σφυρίζουν αδιάφορα και να λένε πως το
Κόμμα δεν προτίθεται να καταθέσει το ίδιο
τέτοια πρόταση, αλλά θα τη δει θετικά αν κά-
ποιο από τα άλλα κόμματα την καταθέσει. 

••••
Απελθέτω απ’ εμού 
Η αλλαγή πλεύσης του ΔΗΣΥ σύμφωνα με
κομματικά πηγαδάκια οφείλεται στο γεγο-
νός ότι οι συναγερμικοί υποψήφιοι δήμαρ-
χοι ξεκαθάρισαν πως δεν είναι διατεθειμέ-
νοι να εκλεγούν για μισή θητεία και να ανα-
λάβουν οι ίδιοι όλη τη βρομοδουλειά της με-
ταρρύθμισης. Κάτι περίπου σαν το «αγαπώ
το κόμμα, αλλά απελθέτω απ’ εμού το ποτή-
ριον τούτον». Φούλη μου, όπου κι αν διακο-
πεύεις πρέπει να συνειδητοποιήσεις ότι ο

καιρός της κομματικής αυταπάρνησης έχει
παρέλθει ανεπιστρεπτί. 

••••
Στα πέριξ
Πολλοί είναι εκείνοι που διερωτούνται τι να
απέγινε η Σάβια Ορφανίδου, που σύμφωνα
με το βιογραφικό της έχει συμβάλει στη διά-
σωση της κυπριακής οικονομίας. Ο Ιανός
πληροφορείται πως η κ. Ορφανίδου βρίσκε-
ται στα πέριξ της Πινδάρου και ζητεί να της
δοθεί ένας πιο ουσιαστικός ρόλος εντός της
Πινδάρου, αλλά όχι όπως του αρχαίου Πίν-
δαρου, παρόλο που της αρέσει η ποίηση.
Όπως αναφέρει σε κομματικούς κύκλους η
φέρελπις οικονομολόγος, η πείρα της θα
πρέπει να αξιοποιηθεί από τον ΔΗΣΥ. 

••••
Οι έφοδοι του Συλλούρη
Η εποχή κατά την οποία ο Πρόεδρος της
Βουλής καθόταν κλεισμένος στα ανώτατα
δώματα του κοινοβουλευτικού ναού, χωρίς
να έχει καμία επαφή με το τι γίνεται στα κά-
τω διαζώματα φαίνεται να έχει παρέλθει. Ο
Δημήτρης Συλλούρης, εκτός του ότι προ-
σπαθεί να επιβάλει πενθήμερη εργασία
στους βουλευτές με την Ολομέλεια να πραγ-
ματοποιείται την Παρασκευή, φαίνεται να

αρέσκεται σε εφόδους εντός των Επιτρο-
πών είτε για να δει την έκβαση της συζήτη-
σης είτε για να εξετάσει ποιοι είναι παρόν-
τες. Αλτ, τις ει; Προχώρα στο παρασύνθημα!

••••
Μουσικές καρέκλες ΔΗΣΥ
Σε ρυθμούς θερινής ραστώνης, αλλά και αλ-
λαγών, ισορροπεί η Πινδάρου. Τα γαλάζια
στελέχη ετοίμασαν τις αποσκευές τους και
μαζί με αυτές ανέλαβαν να στρώσουν στρα-
τηγικό σχέδιο για τις αλλαγές που πρέπει να
γίνουν στο κόμμα. Πέραν της θέσης του ανα-
πληρωτή προέδρου, η οποία για πολλούς
θεωρείται αναγκαίο να πληρωθεί άμεσα, ζή-
τημα τίθεται και για τις θέσεις των αντιπρο-
έδρων. Στελέχη επισημαίνουν ότι οι τρεις
αντιπρόεδροι είναι πολλοί και αυτό δίνει τη
δυνατότητα ο ένας να μεταθέτει τις ευθύνες
στον άλλο, χωρίς να παράγεται έργο στην
ουσία. Υπάρχουν, βέβαια, και οι κύκλοι που
θεωρούν ότι το πρόγραμμα των τριών αντι-
προέδρων είναι ιδιαίτερα φορτωμένο και θα
πρέπει να προσληφθούν και βοηθοί! 

••••
Περιορισμός θητειών
Μέσα στις καταστατικές αλλαγές που ετοι-
μάζονται στον ΔΗΣΥ, προτεραιότητα δίνεται

στο αίτημα της Νεολαίας του ΔΗΣΥ για πε-
ριορισμό των θητειών των βουλευτών. Αν
και πολλοί βλέπουν θετικά τέτοια κίνηση,
αφού επιτρέπει την ανανέωση στο κόμμα,
υπάρχουν και εκείνοι που διαφωνούν. «Δεν
μπορούμε να είμαστε υπέρ της οριζόντιας
ψηφοφορίας, δίνοντας ελευθερία κινήσεων
στους ψηφοφόρους και την ίδια στιγμή να
βάζουμε απαγορεύσεις όπως αυτήν του πε-
ριορισμού θητειών» αναφέρουν στελέχη. 

••••
Ορθώς η ΕΔΥ 
Ο Ιανός έγραψε την περασμένη βδομάδα
κατά της ΕΔΥ σχετικά με την απόφαση για
διορισμό αποθανόντα στη θέση του διευ-
θυντή του Τμήματος Πολιτικής Αεροπορίας.
Ο νομικός σύμβουλος του Ιανού, μας ενημέ-
ρωσε ότι ορθώς η ΕΔΥ έπραξε στο πλαίσιο
της εξουσίας της να διορθώσει την εσφαλ-
μένη απόφαση της προηγούμενης Επιτρο-
πής και συμμορφούμενη με απόφαση του
Ανωτάτου Δικαστηρίου, στο πλαίσιο του
ακυρωτικού του ελέγχου, αφού εκτός από
τη δικαίωση του αποθανόντα απορρέουν και
ενδεχόμενα ωφελήματα για τους συγγενείς
του πρώτου βαθμού! Κι επειδή εγώ, ο κάτω-
θι υπογεγραμμένος Ιανός, δεν βγαίνω από
το πλαίσιο των συμβουλών του νομικού μου
συμβούλου, δηλώνω μεταμέλεια και απολο-
γούμαι διά το σφάλμα μου! Ειρήσθω εν πα-
ρόδω, αιτούμαι από τον εργοδότη μου όπως
όταν αποδημήσω εις Κύριον φροντίσει εν-
δεχόμενα ωφελήματα για τους συγγενείς
μου πρώτου βαθμού. Αμήν!   

ΗΡΩEΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Μέσα στην πυρά ράβουν κοστούμια για τον Δεκέμβριο 

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

ΒΟΛΕΣ / Γράφει ο ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗΣ

Ένα γλυκό χαμόγελο
αξίζει τελικά όλα τα
λεφτά του κόσμου.
Όσοι είχαν τη δύνα-
μη, ίσως και την τύ-
χη, να επισκεφθούν

πεινασμένες χώρες της Αφρικής,
λένε και ξαναλένε, για τα γλυκά
χαμόγελα και τα λαμπερά πρόσω-
πα των σκελετωμένων παιδιών.
Αυτό μπορεί να το διαπιστώσει κα-
νείς, σε πολύ λιγότερο βαθμό, από
τις φωτογραφίες και τα βίντεο της
πεινασμένης Αφρικής.

Μέσα στην πείνα και τις στερήσεις,
έχουν τη δύναμη για να χορεύουν,
να χαίρονται τη ζωή και να εκπέμ-
πουν φοβερή αισιοδοξία, χωρίς κα-
ταθλίψεις και γκρίνιες. Οι άνθρωποι
εκεί ξέρουν το μυστικό της ζωής,
ξέρουν να γεννούν ανθρώπους και
γνωρίζουν πολύ καλά πού βρίσκε-
ται η πραγματική ευτυχία. Και όλα
αυτά, κόντρα στη θλίψη των ισχυ-
ρών του κόσμου, που αναζητούν σε
λανθασμένους τόπους και με λαν-
θασμένους τρόπους, ένα γλυκό χα-
μόγελο, λίγα στίγματα χαράς. 

Τα κυπριακά δημόσια νοσοκομεία
παραπέμπουν σε τριτοκοσμικές
καταστάσεις. Ατέλειωτες ουρές,
συνωστισμός και κυρίως αγωνία
για το ραντεβού στο χειρουργείο
και την ύπαρξη κενού κρεβατιού
νοσηλείας. Και όλα αυτά την ώρα
που οι άνθρωποι παλεύουν για τη
ζωή τους, την ώρα που αγωνιούν
για την υγεία τους, την ώρα που
τρέμουν για τις μελλοντικές συνέ-
πειες. Και όμως μέσα σε αυτή τη
θλιβερή εικόνα, οι απελπισμένοι
και καταφρονημένοι αντικρίζουν
γλυκά χαμόγελα, από γιατρούς και
νοσοκόμους, ακούνε ενθαρρυντι-
κά λόγια και διαπιστώνουν ότι κά-

ποιοι «άγνωστοι» λειτουργοί της
Υγείας παλεύουν για τους ασθε-
νείς, κόντρα στις μικρότητες και τη
μιζέρια του συστήματος. Υπάρχουν
και οι εξαιρέσεις κακών ανθρώπων
που ζητούν φακελάκια. Ωστόσο, η
συντριπτική πλειοψηφία των εργα-
ζομένων στα δημόσια νοσηλευτή-
ρια, είναι άνθρωποι με αλτρουιστι-
κή συμπεριφορά.

Αποτελεί όνειδος για την Κύπρο το
γεγονός ότι εδώ και πέντε δεκαε-
τίες όλοι οι ταγοί του τόπου διαλα-
λούσαν συστήματα Υγείας και όλοι
έκαναν την «πάπια», μόλις σκαρ-
φάλωναν στις «ακριβές» καρέκλες
της εξουσίας. Αποτελεί κοινή υπο-
ψία όλων των πολιτών, ότι πίσω
από την αδυναμία προώθησης του
ΓεΣΥ, κρύβονται ανομολόγητα
συμφέροντα, ασφαλιστικών εται-
ρειών, γιατρών, φαρμακευτικών
εταιρειών, ακόμη και συντεχνιών.
Δεν εξηγείται διαφορετικά το γε-
γονός ότι η Κύπρος είναι η μόνη
χώρα στην Ευρώπη που δεν έχει
σύστημα Υγείας.

Τα κατεστημένο, το βαθύ κράτος,
η εξουσία του τόπου, για να αντι-
μετωπίσει μία σοβαρή ασθένεια,
τρέχει στο εξωτερικό, σε πανάκρι-
βα νοσοκομεία. Οι φτωχοί και οι
καταφρονεμένοι αναγκαστικά, πω-
λούν περιουσίες και υπόκεινται
στη δοκιμασία του συστήματος της
κυπριακής δημόσιας Υγείας. Μόνο
που οι πλούσιοι δεν στέκονται πάν-
τα τυχεροί και συχνά πυκνά αντι-
μετωπίζουν τη θεία δίκη.

Στις σοβαρές χώρες, η ιατρική
αποτελεί υπόθεση του κράτους, το
οποίο ξέρει πολύ καλά ότι συμφέ-
ρει να προλαβαίνεις ασθένειες
παρά να τις θεραπεύεις. Απαιτούν

συστηματικές εξετάσεις, προσφέ-
ρουν προγράμματα εναλλακτικών
θεραπειών και σίγουρα απαγο-
ρεύουν την ιδιωτική, όπως αλλιώς
χαρακτηρίζεται η κερδοσκοπική
ιατρική.

Στην Κύπρο και η ιδιωτική
ιατρική και η ιδιωτική εκπαίδευση,
είναι και με νομοθεσία, κερδοσκο-
πικές επιχειρήσεις. Τουλάχιστον
σήμερα, που ο κοσμάκης
πληρώνει τις «αμαρτίες» των ατι-
μώρητων τραπεζιτών και των συ-
νεργών τους στη δημόσια διοίκη-
ση, η πολιτεία ας προσφέρει γρή-
γορα το σύστημα Υγείας στους πο-
λίτες, ας παραμεριστούν τα ανομο-
λόγητα συμφέροντα, ως μικρό αν-
τίδοτο στα βάσανα των ανθρώπων.

Οι σοβαροί αναλυτές λένε εδώ και
χρόνια ότι στην Κύπρο των μονο-
πωλίων, της ατιμωρησίας και της
εκμετάλλευσης των εργαζομένων,
υφίσταται η χειρότερη μορφή κα-
πιταλιστικού συστήματος. Αυτό
που σας σώζει, σημείωναν, είναι ο
ήλιος, η θάλασσα, ο καθαρός αέ-
ρας και η στωική αντιμετώπιση των
προβλημάτων, δυνάμεις ισχυρότε-
ρες και από τους πιο ισχυρούς αν-
θρώπους του τόπου.

Η ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
το όνειρο για ευημερούσα πολι-
τεία με κοινωνικό πρόσωπο, κα-
τάντησε σε «κουρέματα» για να
σωθούν οι τράπεζες και φόρους
για να βασιλεύει το σύστημα εξου-
σίας. Οι φτωχοί γίνονται καθημερι-
νώς φτωχότεροι και οι πλούσιοι
πλουσιότεροι, πάντα με βάση τα
στατιστικά νούμερα. Το μόνο που
δεν θα καταφέρουν είναι να πά-
ρουν στον άλλο κόσμο τα πλούτη
και τις αδικίες τους. 

Κώστας Κληρίδης

Είπαμε πολλές φο-
ρές πως θέλουμε να
κάνουμε την Κύπρο
τη Silicon Valley της
Μεσογείου, πως θέ-
λουμε να προσελκύ-

σουμε εταιρείες τεχνολογίας και
νεοφυούς επιχειρηματικότητας,
πως θέλουμε να φέρουμε στην Κύ-
προ τους καλύτερους και σίγουρα
να συγκρατήσουμε τα δικά μας
μυαλά από το να μεταναστεύουν.
Συνήθως, όμως, κάναμε τις λανθα-
σμένες ερωτήσεις και θέταμε λαν-
θασμένες προτεραιότητες.

Αντί, για παράδειγμα, να απαντή-
σουμε στην ερώτηση πώς θα έρ-
θουν, με ποια κίνητρα θα τους προ-
σελκύσουμε, θέταμε για δεκαετίες
την ερώτηση πού θα τους τοποθε-
τήσουμε. Ακούμε για χρόνια για τη
δημιουργία του τεχνολογικού πάρ-
κου, επικεντρωθήκαμε στην περιο-
χή που θα το κτίσουμε και η πραγ-
ματικότητα είναι πως μέχρι σήμερα,
καταφέραμε να απαλλοτριώσουμε
την περιοχή στον Πεντάσχοινο. Δεν
υποτιμώ την αξία ενός τέτοιου πάρ-
κου, αλλά σίγουρα δεν θα έπρεπε
να ήταν για δεκαετίες η προτεραι-
ότητά μας. 

Το νομοσχέδιο που πέρασε αυτή τη
βδομάδα από το υπουργικό συμ-
βούλιο και έρχεται στη Βουλή για
ψήφιση απαντά ακριβώς στα σωστά
ερωτήματα, στο πώς και στο γιατί
μία καινοτόμα επιχείρηση να δρα-
στηριοποιηθεί ή και να μεταφέρει
τις εργασίες της στην Κύπρο. Οι φο-
ρολογικές ελαφρύνσεις είναι ένα
από τα σημαντικά κριτήρια που βλέ-
πουν εταιρείες τέτοιες για να απο-
φασίσουν πού θα εδρεύσουν. Η αλ-
λαγή, επίσης, στον ορισμό του τι εί-
ναι καινοτόμα επιχείρηση, ανοίγει

το εύρος των δυνατοτήτων και των
δραστηριοτήτων αυτών των επιχει-
ρήσεων. Ξεφεύγει από το αυστηρό
πλαίσιο της τεχνολογίας και καλύ-
πτει περισσότερους τομείς. Αλίμο-
νο αν συνεχίζαμε να ταυτίζουμε
επισήμως και νομοτελειακά την
καινοτομία με την τεχνολογία. 

Ο δρόμος προς την ανάπτυξη δεν
είναι εύκολος. Χρειάζεται να θέ-
σουμε τα σωστά ερωτήματα και τις
προτεραιότητες που θα οδηγήσουν
εκεί. Να σχεδιάσουμε σε πρόγραμ-
μα με χρονοδιάγραμμα, να το προ-
χωρήσουμε με στρατηγική, συμ-
φωνώντας εκ των προτέρων ποιος
είναι ο στόχος. Το μοντέλο της και-
νοτομίας μπορούμε να το προχωρή-
σουμε και να εμβαθύνουμε. 

Κίνητρα προστασίας πνευματικής
ιδιοκτησίας και καταχώρησης των
πατεντών θα ενισχύσουν περαιτέ-
ρω την προσπάθεια για προσέλκυ-
ση ξένων επιχειρήσεων καινοτο-
μίας, κτυπώντας την ίδια ώρα και τη
γάγγραινα της ανεργίας. Αν η λογι-
κή της ανάπτυξης δεν επεκταθεί
πέρα από τα έργα υποδομής και η
αύξηση της απασχόλησης δεν δια-

συνδεθεί με τομείς πέραν των πα-
ραδοσιακών και ιδιαίτερα της οικο-
δομικής και τουριστικής βιομηχα-
νίας, είμαστε καταδικασμένοι. Όσοι
δρόμοι και αν ανακοινωθούν πως
θα γίνουν και όσοι τουρίστες κι αν
καταφθάσουν ελέω των πολέμων
και των αναταραχών στην περιοχή,
θα είναι λύσεις περιορισμένες σε
εύρος και σε χρόνο. 

Τα σωστά ερωτήματα χρειάζεται να
γίνουν και για την αντιμετώπιση της
γραφειοκρατίας και της διαφθοράς.
Γιατί όσο μας ταλαιπωρούν τα βαρί-
δια αυτά, η ανάπτυξη θα κάνει άκυ-
ρες εκκινήσεις και θα τη στέλνουμε
πίσω στη γραμμή. Η μεταρρύθμιση
του δημόσιου τομέα δεν σηκώνει
αναβολή. Να βρούμε τους τρόπους
να ξεπεράσουμε τα αντισυνταγμα-
τικά κωλύματα και να προχωρήσου-
με. Η ηλεκτρονική διακυβέρνηση, η
εφαρμογή της ηλεκτρονικής υπο-
γραφής, θα κτυπήσει ταυτόχρονα
και τη διαφθορά και τη γραφει-
οκρατία. Το 65% των CEOs στην Κύ-
προ θεωρούν ότι η δωροδοκία και η
διαφθορά είναι η μεγαλύτερη επι-
χειρηματική απειλή. Μόνο με αύξη-
ση της διαφάνειας θα μειώσουμε
αυτή την απειλή. Και ο τρόπος είναι
να ψηφιοποιηθούμε. Να έχουμε να
κάνουμε με απροσπέλαστα πρωτό-
κολλα που θα λήξουν το πάρτι του
κουμπαράτου στον τόπο μας. 

Επανεκκίνηση στη νοοτροπία μας
χρειαζόμαστε. Όλα τα άλλα γίνον-
ται και όλα τα προσκόμματα ξεπερ-
νιούνται. Φτάνει να το αποφασί-
σουμε, να το θελήσουμε. Να θέ-
σουμε τα σωστά ερωτήματα, με σω-
στές προτεραιότητες, στον σωστό
χρόνο. Όλα τα άλλα, είναι περιττά. 

demetris@dmdemetriou.com

ΑΜΕΡΩΤΑ / Γράφει ο ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ 

Τα σωστά ερωτήματα 

“Επανεκκίνηση στη νοο-
τροπία μας χρειαζόμα-
στε. Όλα τα άλλα γίνον-
ται και όλα τα προσκόμ-
ματα ξεπερνιούνται.
Φτάνει να το αποφασί-
σουμε, να το θελήσουμε. 

Ο ρόλος των αποδήμων μας ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά στην προώθηση των εθνικών θεμάτων στα ξένα κέντρα αποφάσεων δεν αμφισβητείται.
Ωστόσο, η εικόνα που παρατηρείται στα συνέδριά τους στη Λευκωσία γίνεται κάθε χρόνο και πιο θλιβερή. Μετά το grand opening στην παρου-
σία του Προέδρου, μένουν μόνο οι απόλυτα απαραίτητοι και οι αναγκασμένοι να παρίστανται… Και δεν φταίνε οι απόδημοι. Φταίνε εκείνοι που
για δεκαετίες έχουν κάνει το Κυπριακό παράσταση για έναν ρόλο.  

Ο γενικός εισαγγελέας Κώστας Κληρί-
δης, για τον λόγο ότι καταχώρησε την
περασμένη Δευτέρα κατηγορητήριο για
την υπόθεση της Focus. Εύγε κ. Κληρί-
δη μου, αλλά αν ήταν μωρό θα πήγαινε
ήδη στο δημοτικό. 
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«Tι κάνεις αγαπημένη
μου φίλη»; με ρώτησε
και ήτανε μία ερώτηση
ηλεκτρονική, είχα δη-
λαδή καιρό να ακούσω
νέα της, από τότε που

καθόμασταν σε μία νησιώτικη τα-
ράτσα και μιλούσαμε για τις απο-
χρώσεις του μπλε. Την είχα πεθυ-
μήσει, είχα πεθυμήσει το γαλάζιο
βαθύ της βλέμμα που μύριζε αλμύρα,
είχα πεθυμήσει και εκείνο το χαμό-
γελό της που επιβεβαίωνε πως όποιες
κι αν ήταν οι ανησυχίες της, θα έβρι-
σκε τρόπο να τις μετατρέψει σε τρα-
γουδιστές παραγράφους.

Μου έγραφε από το σκοτεινό και
βροχερό Λονδίνο, εκεί ζει τώρα για
λίγο καιρό, μέχρι δηλαδή να βρει την
άκρη της, «όλοι μία άκρη ψάχνουμε»
της είπα «που να σηματοδοτεί και-

νούρια αρχή και όχι έναν ακόμα λα-
βύρινθο». Είχε αλλιώτικη διάθεση,
δηλαδή δεν άφηνε το σκοτάδι και
τη βροχή να της ξεθωριάσουν το
βλέμμα. Έτσι είπε και ύστερα συμ-
πλήρωσε πως μερικά πρωινά τής
φαίνονται τόσο όμορφα, που φοβάται
μην τα ματιάσει. Δεν ματιάζεται η
ομορφιά, ήθελα να της απαντήσω,
δεν ματιάζεται από το βλέμμα που
ξέρει να την ανακαλύπτει μέσα στα
πρωινά του. Ματιάζεται από το άλλο,
εκείνο που τρομάζει στην ιδέα πως
ήρθε η στιγμή να της δείξει εμπι-
στοσύνη. Γιατί κάπου εκεί βρίσκεται
και η άκρη, από μία ομορφιά φτιά-
χνεται το νήμα, η οποία δεν φέρει
ωστόσο καμία ευθύνη για το μετέ-
πειτα μπλέξιμο των κλωστών μας.

Δύσκολα τα βγάζει πέρα μου είπε,
παραδίδει κάποια μαθήματα σε παι-

δάκια και για να βγει το νοίκι είναι
βράδια που πρέπει να δουλέψει σε
μπαρ. «Μόνο που εγώ δεν πίνω»,
μου έγραψε και κόλλησε πλάι μία
χαμογελαστή φατσούλα. «Έτσι δεν
ξέρω τα ποτά», συμπλήρωσε πλάι
στη φατσούλα.

Δεν έχει σημασία είπε «και λαν-
θασμένα να φτιάχνεις τα κοκτέιλ,
άμα βάζεις παραπάνω αλκοόλ, δεν

θα παραπονεθεί κανείς». Κανείς δεν
παραπονιέται, σκέφτηκα, άμα είναι
να του χαρίσεις μία ζαλάδα, έστω
για λίγο, να γίνουν όλα λίγο πιο θολά,
μπας και την επομένη βρεθεί ένα
καινούριο καθαριστικό που να εξα-
φανίζει μεμιάς τους λεκέδες από τα
τζάμια αυτής της πραγματικότητας.
Μόνο που δεν πάει έτσι, δεν υπάρχει
τέτοιο καθαριστικό που να εξαφανίζει
τους λεκέδες μεμιάς. Και άμα δεν το
πάρεις χαμπάρι πως πρέπει κόκκο
με κόκκο να σβήνεις τη «βρομιά»,
τελικά σου μένει η ζαλάδα και εκείνη
η γεύση στο στόμα που κάνει την
ομορφιά του πρωινού να μοιάζει με
συσσωρευμένη πίκρα.

Θα ήθελε, λέει, να αφιερώσει χρό-
νο και ενέργεια σε κάτι που σκέφτηκε
να γράψει, αλλά χρειάζεται πειθαρχία,
χρειάζεται δηλαδή να ξυπνάς το πρωί

και να μη σκέφτεσαι πώς θα βγει το
νοίκι. Χρειάζεται κάτι περισσότερο
από πειθαρχία, της έγραψα. Χρει-
άζεται εμπιστοσύνη πως μία καινού-
ρια άκρη φτιάχνεται από το υλικό
μιας ευχής και όχι μιας αγωνίας.

«Γιατί δεν έρχεσαι προς τα εδώ;»
με ρώτησε. Μου είπε, μάλιστα, πως
αξίζει να γνωρίσω τον υπέρβαρό της
γάτο και πως συχνάζει σε ένα καφέ-
στέκι με ντεκόρ από αναποδογυρι-
σμένες ανθοδέσμες. Και ύστερα με
ρώτησε για τα δικά μου νέα, «Και
εγώ θέλω πια μόνο ομορφιές, αγα-
πημένη μου φίλη. Και είμαι διατε-
θειμένη να κάνω ό,τι περνάει από
το χέρι μου για να τις βρίσκω. Λίγη
υπομονή χρειάζεται και κυρίως ευε-
λιξία. Άμα βλέπεις πως ο δρόμος που
περπατάς δεν σε πάει σε ομορφιές,
να αλλάζεις αμέσως κατεύθυνση, να

δοκιμάζεις κάποιον άλλο, κι ας είναι
και χωματόδρομος, κι ας έχει λακ-
κούβες. Μ’ αυτά τα υλικά βγάζω τις
μέρες μου. Αυτά. Τι άλλο;». «Αυτό με
την ευελιξία, να το κεντήσουμε, λέω,
στο κούτελο» μου απάντησε λίγες
μέρες μετά. Και εγώ της έστειλα ξανά
χαμογελαστές φατσούλες.

Υ.Γ. Κάποιες φορές χρειάζεται ένα
διάλειμμα από την επικαιρότητα για
να μπορεί κανείς να διακρίνει την
ομορφιά σε ένα πρωινό. Γι’ αυτό και
εγώ, αυτή την βδομάδα επιλέγω να
σας γράψω ένα γράμμα καλοκαιρινό,
σαν ένα μικρό διάλειμμα, από εκείνα
που δεν έχουνε κανένα από τα μουν-
τά χρώματα της ειδησεογραφίας, αλ-
λά τις καθαρές αποχρώσεις του μπλε.

Ενα γράμμα καλοκαιρινό
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Για όσα έχει πει κι έχει κάνει κατά
καιρούς ο Αρχιεπίσκοπος, χαλάσαμε
δημοσιογράφοι και μη, εκατοντάδες
γραμμές και σελίδες καυτηριάζοντας
τη συμπεριφορά κάποιες φορές, τα
λεχθέντα του κάποιες άλλες. Απώ-

τερος σκοπός της κριτικής αυτής, της συμπερι-
φοράς ενός δημόσιου αξιώματος, είναι κατά την
άποψή μου, εκείνος που την επιδέχεται να μπαίνει
στη διαδικασία προβληματισμού. Απλά πράγματα.
Γιατί γράφουν για μένα όσα γράφουν, τι θέλουν
να πουν και μήπως έχουν δίκιο. Υπάρχουν βέβαια
και εκείνοι στα δημόσια αξιώματα, που δεν μπαί-
νουν ποτέ στη διαδικασία αυτή.

Που είτε γράφεις είτε δεν γράφεις για εκείνους,
αντιδρούν όσο αντιδρά και ο Κόμπε Μπράιαντ
στο Λος Άντζελες. Δεν γνώρισα κάποιον προ-
σωπικά που να μπαίνει στη διαδικασία να ρω-
τήσει, να ασχοληθεί και να μετουσιώσει όσα
γράφονται για εκείνον σε πράξη την επόμενη
φορά. Το αντίθετο θα έλεγα. Σαν να μη συμβαίνει
τίποτα, συμπεριφέρονται. Σαν να ζουν σε άλλο
σύμπαν, δικό τους, καθ’ εικόνα και καθ’ ομοίωσή
τους, όπως πολύ ταιριαστά λέει ο λόγος στη συγ-
κεκριμένη περίπτωση. Σε αυτή την κατηγορία
των ανθρώπων ανήκει ο Αρχιεπίσκοπος. Στην
κατηγορία εκείνων που θα συνεχίσουν να κάνουν
ό,τι καταλαβαίνουν, αδιαφορώντας για το δημόσιο
αίσθημα και τη μεγαλύτερη εικόνα. Δεν ξέρω τι
σκέφτονται πραγματικά, αν σκέφτονται καθόλου
αυτοί οι άνθρωποι. Πως η δημόσια κριτική είναι
ανώφελη; Πως δεν κάνουν τίποτα λάθος; Πως
πήραν ένα αξίωμα και δεν δίνουν λογαριασμό
σε κανέναν;

Σε πόσα από τα δημόσια πρόσωπα που όλοι
ξέρουμε, ταιριάζουν γάντι αυτά τα ερωτήματα;
Έτσι πρόχειρα, μου έρχονται στο μυαλό δύο
τρεις, σε καίρια πόστα της Δημοκρατίας, που η
κοινή γνώμη καυτηρίασε τις συμπεριφορές τους,
που ο Τύπος απέδειξε ότι οι συμπεριφορές αυτές
ήταν λανθασμένες (και μάλιστα ορισμένες ζη-
μίωσαν και τη χώρα στον δικό τους βαθμό), αλλά
εκείνοι παραμένουν ακλόνητοι στις θέσεις τους.
Ίχνος ευθιξίας.

Καρεκλοκένταυροι καριέρας, από τα μικράτα
τους προφανώς, θεωρούν πως έχουν «ιερή» απο-
στολή να εκπληρώσουν και πως η κριτική είναι
αποτέλεσμα φθόνου, από μικρόψυχα ανθρωπίδια
που δεν έχουν κάτι καλύτερο να κάνουν. Και
κάθονται εκεί ψηλά στο «βασίλειό» τους και
άγονται και φέρονται αναλόγως. Λυπούμαι πραγ-

ματικά. Λυπούμαι γιατί το άγεστε και το φέρεστε
αυτών των ανθρώπων, αυτή η αλαζονεία, καμία
σχέση δεν έχει με την πραγματική ζωή, εκείνη
στην οποία οι πράξεις όλων μας είναι υπόλογες.
Διότι δεν είναι λαϊκισμός το επιχείρημα, να κυ-
νηγιούνται, να δικάζονται και να καταδικάζονται
κάποιοι εν ριπή οφθαλμού, επειδή έκλεψαν ένα
ψωμί κι ένα χαλούμι και άλλοι να έχουν κάνει
τόση ζημιά στη χώρα και κανείς να μην είναι
υπόλογος και άξιος κριτικής.

Κανείς να μη μιλάει, να μην κρίνει, να μη
θίξει την κότα με τα χρυσά αβγά, γιατί η κότα
έχει δύναμη και θα μας πετάξει τα αβγά στο
κεφάλι επειδή μπορεί.

Το ίδιο έκανε, για πολλοστή φορά και ο Αρ-
χιεπίσκοπος, με τον δικό του τρόπο. Αγνοώντας
τι είναι πολιτικά ορθό και τι όχι, πήγε και επι-
σκέφθηκε τον Άσαντ. Και μετέφερε μήνυμα
στην Ευρώπη (γιατί τόσο είναι το καλάμι του
που νομίζει ότι η Ευρώπη περίμενε το μήνυμά
του) για άρση του εμπάργκο στη Συρία. Θεωρεί
ο Αρχιεπίσκοπος πως είναι Δημοκράτης ο Άσαντ;
Πως έχει πέσει θύμα;

Πως το είχε μέσα στο μυαλό του; Να σας πω.
Σαν καλή ευκαιρία για να προβάλει πάλι το με-
γαλεπήβολο «εγώ» του, και τίποτα παραπάνω.
Διότι, κακώς έχει την εντύπωση πως είναι και
πολιτικός παράγων. Δεν είναι. Ή λες και θα δε-
χόταν ο ίδιος οποιονδήποτε πολιτικό να μπει
για οποιοδήποτε θέμα στα πόδια της Εκκλησίας.
Λες και εκείνος θα δεχόταν συμβουλές από οποι-
ονδήποτε για οποιοδήποτε θέμα. Έτσι, κατα-
λήγουμε και πάλι, στην αρχή αυτής της επιχει-
ρηματολογίας.

Θα κάτσει ποτέ ο Αρχιεπίσκοπος ή οποιοσ-
δήποτε αξιωματούχος να κάνει την αυτοκριτική
του και να παραδεχτεί τα λάθη του; Να μειώσει
το επίπεδο της αλαζονείας του; Φυσικά και όχι,
εκτός κι αν υπάρχει προσωπικό όφελος. Να το
κάνει σαν ρεκλάμα, σαν ένας διάσημος που δεν
θέλει να μιλάει για τον εαυτό του, αλλά ξεκινά
με το «εγώ είμαι άνθρωπος που….».

Και το πλέον εκνευριστικό είναι πως κατά
τας γραφάς ας πούμε, η αλαζονεία είναι και η
μάνα όλων των θανάσιμων αμαρτημάτων. Εκεί
είναι που γιγαντώνεται το ερωτηματικό με τον
Αρχιεπίσκοπο. Μήπως δεν το ξέρει; Μήπως να
του στείλω το link της Wikipedia; Τι να κάνει
κανείς πια, δεν ξέρω… 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Αλαζονεία των δημοσίων αξιωματούχων

tsikalasm@kathimerini.com.cy

Οι εικόνες αυτές μεταφέρονται πλέον στο Ρίο… 

«Τα πάντα ρει και ουδέν μένει» υπο-
στηρίζει όχι μόνο ο φιλόσοφος της
αέναης κίνησης Ηράκλειτος, αλλά και
η μαρξιστική διαλεκτική. Τα πάντα
ρει, συνεπώς και μόνο σταθερό η κί-
νηση στη ζωή, αλλά κυρίως στο πο-

λιτικό παιχνίδι. Στη διαλεκτική της ζωής και κυρίως
της πολιτικής φαίνεται να εντάσσεται η πρόσφατη
συζήτηση για το ενδεχόμενο συμπόρευσης Συμ-
μαχίας Πολιτών και ΑΚΕΛ στις προεδρικές εκλογές
του 2018. Οι άλλοτε πολιτικοί αντίπαλοι, που αν-
τάλλασαν εμπρηστικές δηλώσεις για τις θέσεις και
τις ιδέες που πρέσβευαν, πλέον βλέπουν θετικά το
ενδεχόμενο συνεργασίας. 

Αυτό που ωθεί τους δύο πολιτικούς άνδρες να
σκεφτούν το ενδεχόμενο συμπόρευσης στις Προ-
εδρικές είναι λίγο πολύ ξεκάθαρο. Ο Γιώργος Λιλλήκας
θέλει να ανέλθει στην εξουσία και το ΑΚΕΛ για
λόγους πλέον πολιτικής επιβίωσης θέλει με κάθε
τρόπο να εκθρονιστεί ο Νίκος Αναστασιάδης. 

Τέτοια συμμαχία δημιουργεί αναμφίβολα έναν
δυνατό αντίπαλο απέναντι στη Δεξιά και την εμφανή
πιθανότητα απομάκρυνσης του Νίκου Αναστασιάδη
από την εξουσία. Και όσο κι αν ο Γιώργος Λιλλήκας
έχει μόνο να κερδίσει από τέτοια συμμαχία, είναι
λίγο δύσκολο να λεχθεί το ίδιο και για το κόμμα
της Αριστεράς.  Αναμφίβολα, το ΑΚΕΛ, μετά και

από το εκλογικό απο-
τέλεσμα του Μάη, ψά-
χνει εκείνη τη διέξοδο
που θα το οδηγήσει
στην ανάκτηση της πα-
λαιότερής του αίγλης
και δύναμης και στην
επιστροφή των χαμέ-
νων ψηφοφόρων. Είναι,
όμως, ο Γιώργος Λιλλή-
κας η κατάλληλη διέ-
ξοδος για το ΑΚΕΛ; Πώς
το κόμμα της Αριστε-
ράς θα μπορέσει να
εξηγήσει στους ψηφο-
φόρους του ότι ο «πο-

λιτικός ανεμόμυλος», που στο κόμμα του βρίσκονται
«δρασίτικα και φασιστικά στοιχεία», αποτελεί τον
ιδανικό υποψήφιο για την Αριστερά; 

Αν επιβεβαιωθεί το σενάριο συμπόρευσης ΑΚΕΛ
και Συμμαχίας Πολιτών, πολύ φοβάμαι πως το ΑΚΕΛ
θα καταστεί στα μάτια του κόσμου αναξιόπιστο.
Ένας χαρακτηρισμός που εξαιτίας των σταθερών
θέσεών του μέχρι τώρα στο Κυπριακό, ποτέ δεν
του αποδόθηκε. 

Αν το ΑΚΕΛ ακολουθήσει αυτή τη διέξοδο, πα-
νικοβλημένο από τα ποσοστά του που συρρικνώ-
νονται, μπορεί βραχυπρόθεσμα να κερδίσει ρόλο
και λόγο στην εξουσία. Στα μάτια όμως εκείνου του
εκλογικού κοινού που του έστρεψε την πλάτη τον
Μάιο θα καταστεί αφερέγγυο. 

Το κόμμα μπορεί να κάνει εκείνους τους βημα-
τισμούς και σχεδιασμούς που θα του επιτρέψουν
να επαναπροσδιοριστεί ως το μεγάλο κόμμα της
Αριστεράς. Σε αυτό, θέση δεν έχουν οι καιροσκοπικές
συνεργασίες με ημερομηνία λήξης. Υπάρχει ένα
μεγάλο εκλογικό κοινό που περιμένει και προσβλέπει
στην αναδιαμόρφωση, στη δημιουργία ενός κόμ-
ματος της ευρωπαϊκής Αριστεράς. Αυτός ο πολιτικός
ελιγμός μπορεί να ωφελήσει το ΑΚΕΛ. Απεγκλωβι-
σμένο από τη μονολιθικότητα κομμάτων όπως είναι
το ΚΚΕ και απαλλαγμένο από ανασφάλειες που
προκάλεσαν στο παρελθόν οι λεγόμενες φράξιες.
Κοντά σε προοδευτικές θέσεις και αξίες. Αν η ηγεσία
του κόμματος αντιληφθεί τα πραγματικά αίτια που
οδήγησαν στην πτώση των ποσοστών, αν κάνει
εκείνες τις κινήσεις ανανέωσης, τις τολμηρές μεν
αλλά επώδυνες κινήσεις, αν αναλάβει τις ευθύνες
κακών πολιτικών χειρισμών, τότε εκείνο το μεγάλο
ακροατήριο μπορεί να επιστρέψει και να εμπιστευτεί
ξανά το κόμμα της Αριστεράς. 

Αν όμως πανικοβλημένο από τη συρρίκνωση
των ποσοστών οδηγηθεί σε αδιέξοδες συνεργασίες,
τότε πολύ φοβάμαι πως η κλεψύδρα αδειάζει επι-
κίνδυνα για το ΑΚΕΛ.

Διαλεκτική ή λήθη
στην πολιτική;

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ/ Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Αν επιβεβαιωθεί το
σενάριο συμπό-
ρευσης ΑΚΕΛ και
Συμμαχίας
Πολιτών, πολύ φο-
βάμαι πως το
ΑΚΕΛ θα καταστεί
στα μάτια του κό-
σμου αναξιόπιστο. 

Ερντογάν
ή στρατός;

ΣΥΝΙΣΤΩΣΕΣ / Του ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ

trifonost@sppmedia.com

Ένα από τα πιο ουσιώδη και αμφιλεγόμενα
ερωτήματα που προέκυψαν μετά το αποτυ-
χημένο πραξικόπημα στην Τουρκία είναι, τι
θα συνέφερε περισσότερο στην Κύπρο ή σε
Ελλάδα και Κύπρο μαζί; Μας ευνοεί το πραγ-
ματικό σενάριο της επικράτησης του Ερντογάν

ή τα πράγματα θα ήταν προς το εθνικό μας συμφέρον εάν
τελικά οι στρατιωτικοί κατάφερναν να σταθεροποιηθούν
στην εξουσία και να εκδιώξουν τον Τούρκο πρόεδρο;

Αν και αυτού του είδους οι απαντήσεις και αναλύσεις
είναι πάντα επίφοβες και υποθετικές, θα μπορούσαμε να
κινηθούμε σε ασφαλή μονοπάτια και δεδομένα για να
δούμε προς τα πού γέρνει η πλάστιγγα και τι τελικά είναι
περισσότερο προς το συμφέρον μας. Όσο κι αν ακούγεται
περίεργο για κάποιους ή παρακινδυνευμένο, η τελική επι-
κράτηση Ερντογάν φαίνεται να είναι το καλύτερο σενάριο
τόσο για Ελλάδα όσο και για Κύπρο. Καταρχάς, αν επικρα-
τούσε ο στρατός, η διαδικασία του Κυπριακού θα πάγωνε
και εννοείται ότι ένα κεμαλικό καθεστώς δεν θα ευνοούσε
αποχώρηση των τουρκικών στρατευμάτων από την Κύπρο.
Ένας πανίσχυρος πλέον Ερντογάν, που ελέγχει το στράτευμα,
μπορεί να δώσει εντολή για απομάκρυνση του κατοχικού
στρατού πολύ πιο εύκολα και χωρίς να έχει να αντιμετωπίσει
αντιρρήσεις. Μία επικράτηση των πραξικοπηματιών πολύ
πιθανόν να έφερνε πάλι κοντά την Τουρκία στο άρμα της
Δύσης και των ΗΠΑ, καθώς και του Ισραήλ. Θα είχαμε
δηλαδή ένα παρόμοιο σκηνικό με τις δεκαετίες του ’80 και
του ’90, βασικά πριν από την ανέλιξη στην εξουσία του
Ερντογάν, με την Τουρκία να έχει τον τίτλο του «καλύτερου
συμμάχου» της περιοχής.

Η ζημιά που έχει γίνει με το πραξικόπημα στις ένοπλες
δυνάμεις της Τουρκίας είναι ακόμα αδύνατον να εκτιμηθεί.
Έχουν σχεδόν ξηλωθεί όλη η ιεραρχία και οι στρατηγοί
σε ανώτατο επίπεδο. Μιλάμε για υψηλόβαθμα στελέχη
που είχαν υπηρετήσει και διακριθεί στον στρατό και είχαν
πείρα στις επιχειρήσεις εναντίον των Κούρδων, αλλά και
σε επιτελικές θέσεις στο ΝΑΤΟ. 

Τι θα σήμαινε όλο αυτό για την Κύπρο και την Ελλάδα;
Η τριμερής συνεργασία ή «συμμαχία», αν θέλετε, Ελλά-
δας-Κύπρου-Αιγύπτου, αλλά και η στενή σχέση Κύπρου-
Ισραήλ θα βρίσκονταν σε κίνδυνο ή θα ήταν πιο αμφίβολες
μετά από έναν σφικτό εναγκαλισμό και πάλι από το νέο
καθεστώς της Τουρκίας. Σιγά σιγά θα αδρανοποιούνταν.
Όσο κι αν δεν λέγεται, όσο κι αν κάνουν δηλώσεις οι Ισ-
ραηλινοί αξιωματούχοι, είναι δεδομένο ότι θα τα ξαναέ-
βρισκαν ευχαρίστως με μία Τουρκία με κεμαλική απόχρωση
και η Κύπρος θα περνούσε πάλι σε δεύτερο πλάνο.

Το ίδιο ισχύει και για την Αίγυπτο, αφού στο σενάριο
επικράτησης των στρατιωτικών ο Σίσι θα έβλεπε επανάληψη
του δικού του σεναρίου, θα χαιρόταν για την εξόντωση
του εχθρού του Ερντογάν και οι ανύπαρκτες, σχεδόν
εχθρικές, σήμερα σχέσεις Αιγύπτου και Τουρκίας θα περ-
νούσαν νέο «μήνα του μέλιτος».

Το μεγαλύτερο όμως πρόβλημα της Τουρκίας αυτή τη
στιγμή, που την αποδυναμώνει εσωτερικά, οικονομικά,
στρατιωτικά και διπλωματικά είναι ο βαθύς πλέον διχασμός
της κοινής γνώμης και της κοινωνίας. Το κυνήγι Ερντογάν
και η εκδικητικότητα του καθεστώτος του απέναντι σχεδόν
στο μισό ανθρώπινο δυναμικό της χώρας καθιστά ίσως
για πρώτη φορά στην κυριολεξία την Τουρκία «έναν γίγαντα
με πήλινα πόδια» και αποδυναμώνει όσο ποτέ άλλοτε την
ηγετική της θέση στην περιοχή μας. Με έναν στρατό και
έναν λαό διχασμένο, με τους οικονομικούς δείκτες πλέον
να περνάνε σε αρνητικά πρόσημα, τη μαζική φυγή τουριστών
και επενδυτών, η Τουρκία με την επικράτηση Ερντογάν
είναι πολύ πιο αποδυναμωμένη από πριν. Τόσο που, για
να προλάβω κάποιους, πολύ δύσκολα θα επιχειρήσει να
εξάγει τη βαθιά της κρίση με κάποιο θερμό επεισόδιο είτε
στο Αιγαίο είτε στην Κύπρο. Αν θυμάστε κιόλας, όλα αυτά
έγιναν με κυβερνήσεις στην Τουρκία κεμαλικής θεωρίας
π.χ. 1987 Σισμίκ με Οζάλ, 1996 Ίμια με Τανσού Τσιλέρ. Με
ένα απίστευτο limitdownτων μετοχών της στη γεωπολιτική
σκακιέρα της ανατολικής Μεσογείου, θεωρώ ότι πολύ δύ-
σκολα η Τουρκία θα μπορέσει να προκαλέσει προβλήματα
και ίσως είναι η στιγμή που είναι πιο ευάλωτη από ποτέ
και ίσως αναγκαστεί ή πειστεί να κάνει θεαματική κίνηση
στο Κυπριακό ή τουλάχιστον για κάποιο χρονικό διάστημα
να μην προκαλεί προβλήματα. Όλα αυτά πάντα με επιφύλαξη,
αφού ας μη ξεχνάμε ότι το μέγεθος και το στρατηγικό της
σημείο και θέση πολύ εύκολα ανατρέπουν τα δεδομένα.
Χρειάζεται προσοχή εκ μέρους μας και προσεκτική «εκ-
μετάλλευση» της σημερινής κατάστασης.

Kυριακή 31 Ιουλίου 2016

<<<<<<<

Άμα βλέπεις πως ο δρό-
μος που περπατάς δεν
σε πάει σε ομορφιές, να
αλλάζεις αμέσως κατεύ-
θυνση, να δοκιμάζεις
κάποιον άλλο...
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Μ ία συγκυρία, χίλιες λέξεις!
Στα πρόθυρα της χρεοκο-
πίας της οικονομίας, διαρ-

κώς στα πρόθυρα οριστικής επίλυ-
σης του Κυπριακού επί του εδάφους.
Πού βρίσκεται η κοινότητα της δια-
νόησης στη νήσο; Πόσοι και ποιοι
μιλούν; Πόσοι διευκολύνουν μία
δημόσια συζήτηση, πόσοι διατυ-
πώνουν έναν δημόσιο λόγο, ικανόν
να θέσει σε κίνηση μία ορθολογική
συζήτηση; Πόσοι κατέκτησαν, με
το σπαθί τους, θέση στη δημόσια
ατζέντα, έτσι που να εμπλουτίζουν
με τις γνώσεις τους τη δημόσια αν-
τιπαράθεση;

Μαζί με τα πανεπιστημιακά ιδρύ-
ματα, η Κύπρος διαγράφει έναν κύ-
κλο διανοουμένων που ασχολείται
με σημαντικές όψεις της παραγωγής
κουλτούρας, όπως είναι ο τομέας
της ποίησης, της μουσικής, της ει-
καστικής δημιουργίας κ.ά. Ποιος
είναι ο δημόσιος λόγος αυτού του
τμήματος της κυπριακής διανόησης
πάνω στα μείζονα; Ποια είναι, έστω,
η κατά Π. Μηχανικό, μηχανική τους
για να αποφύγουμε λ.χ. τον κίνδυνο
οριστικής διχοτόμησης της νήσου;
Πώς ο Π. Μηχανικός, σε άλλη πε-
ρίοδο της κυπριακής ιστορίας, ανέ-
βηκε στο πρώτο σκαλί και προει-
δοποίησε, κατήγγειλε, δίδαξε ρεα-
λισμό με το ήθος ενός ποιητή-προ-
φήτη; Πώς θέλησε να στείλει «μέ-
λισσες» για να αποτρέψει τους κιν-
δύνους, που με σοβαρή ποιητική
ανάλυση, προέβλεπε ότι θα έρχον-
ταν;

Είναι, διαρκώς μία απορία: λει-
τουργεί ένας μεγάλος αριθμός πα-
νεπιστημίων, καταγράφεται μεγάλος
αριθμός πανεπιστημιακών δασκά-
λων. Μία διαρκής οργάνωση παρα-
δόσεων και δημοσίων συζητήσεων
σημειώνεται στις αίθουσες διαδα-

σκαλίας. Τι αλλάζει στη δημόσια
συζήτηση; Πόσο βελτιώθηκε η αξιο-
πιστία της, πού καταγράφεται πε-
ρισσότερη αποτελεσματικότητα
στον τρόπο σκέψης ή και κάποια
ανάπτυξη ενός τρόπου ανάλυσης
κάποιων θεμάτων όπως λ.χ. είναι
η ενέργεια, η δημόσια διοίκηση, η
τεχνολογική ανατροπή, η ερμηνεία
της τουρκικής πολιτικής, η ανάλυση
της τ/κ κοινότητας, οι ευρωπαϊκές
πολιτικές της νήσου; Ο αριθμός των
δημοσίων εκδηλώσεων είναι μεγά-
λος. Κατά κανόνα, ομιλούν οι ίδιοι
και προσέχουν μόνο τον εαυτό τους
και, όχι σπάνια, παραθέτουν διά-
φορες ναρκισσιστικές ασυναρτη-
σίες. Ένα τμήμα τους προάγει τον
ανορθολογισμό, τις περιθωριακές
προσεγγίσεις που ντύνονται τον

μανδύα της επιστημονικότητας. Γι’
αυτό και δεν έχουμε ένα ΕΛΙΑΜΕΠ,
αλλά πολλά ιδρύματα ή κέντρα τε-
μαχισμένα πάνω σε προσωπικές
δοξασίες. 

Μία κοινωνία χρειάζεται τη νέα
σκέψη, την ανατρεπτική διάθεση,
τη συμβολή στην πρόοδο, την ανά-
δειξη θεμάτων με ορθολογική προ-
σέγγιση, την ανάγκη για να δούμε
τις εξελίξεις με αναλυτικό τρόπο,
να εκτιμήσουμε τα φαινόμενα που
έρχονται, να προβλέψουμε, να ορ-
γανώσουμε την κοινωνία μας με
βάση ρεαλιστικές εκτιμήσεις. Η δια-
νόηση σε όποια επίπεδα και εάν
εξελίσσεται, έχει «χρέος» εκ της πο-
λιτικής της συγκρότησης να συμ-
βάλλει στη μάχη για κριτική ενδο-
σκόπηση, να συμβάλλει στο δικό

της επίπεδο στην προσπάθεια για
την ανάδειξη του καινούριου. Δεν
βλέπουμε αυτή την πρακτική, αν-
τίθετα βλέπουμε τη συστηματική
σιωπή των ταγών. Κλεισμένοι στο
καβούκι τους, ομφαλοσκοπούν γύρω
από προσωπικές στοχεύσεις πάσης
φύσεως, θεμιτές και αξιέπαινες στο
επαγγελματικό επίπεδο, απογοη-
τευτικές στο κοινωνικό. Οι λαμπρές
εξαιρέσεις (όπως λ.χ. ο καθηγητής
Χ. Τσούκας ή ο λογοτέχνης Γ. Μο-
λέσκης) επιβεβαιώνουν τον κανόνα
ότι η σιωπή των ταγών παραμένει
η κυρίαρχη ροπή σε μία κοινωνία
εκπαιδευμένη στη σιωπή και τον
τεμαχισμό σε πλείονες συντεχνιακές
καταδύσεις. 

www.larkoslarkou.org.cy

Η σιωπή των ταγών
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Πολυκατοικίες ερμητικά κλειστές

Είμαστε χωρίς στρατηγική απέναντι στην Τουρκία
Του AΓΓΕΛΟΥ Μ. ΣΥΡΙΓΟΥ

Τ ο 1853 ο τσάρος Νικόλαος της
Ρωσίας χαρακτήρισε την Οθω-
μανική Αυτοκρατορία ως τον

μεγάλο ασθενή της Ευρώπης. Ο φό-
βος ότι ο διαμελισμός της Τουρκίας
θα απέφερε σημαντικά οφέλη σε
κάποια από τις Μεγάλες Δυνάμεις,
οδήγησε σε τεχνητή παράταση της
ζωής της αυτοκρατορίας, την οποία
ουδείς τολμούσε να αγγίξει. Μέχρι
που ήλθε η θύελλα του Α΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου και τα σάρωσε όλα.

Σε μία αντίστοιχη κατάσταση
μεγάλου ασθενούς φαίνεται να ει-
σέρχεται και η σημερινή Τουρκία.
Τα σοβαρά προβλήματα με όλους
τους γείτονές της, η μακροχρόνια
υποστήριξη του Ισλαμικού Κράτους,
η στάση της στο Συριακό, τα παι-
χνιδάκια των τουρκικών μυστικών
υπηρεσιών που θέλησαν να εμπλέ-
ξουν τις ΗΠΑ σε πόλεμο το 2013
όταν σκόρπισαν το θανατηφόρο αέ-
ριο σαρίν σε συνοικίες της Δαμα-
σκού, η τρομοκράτηση και οι διώξεις
στο εσωτερικό της χώρας οποιασ-
δήποτε αντίθετης φωνής μετά το
αποτυχημένο πραξικόπημα, φωνά-
ζουν ότι η Τουρκία του Ερντογάν
είναι προβληματικός και αναξιόπι-
στος εταίρος. Ουδείς, όμως, τολμά
να θέσει επισήμως αυτή τη διάσταση
του θέματος. Πιο χαρακτηριστική
είναι η στάση της Ε.Ε. που ενοχλείται
σφόδρα από τυχόν επαναφορά της
θανατικής ποινής. Την ίδια ώρα κα-
ταπίνει αμάσητη τη συστηματική
εξόντωση όλων των πολιτικών αν-

τιπάλων του Ερντογάν ή τον αερο-
πορικό βομβαρδισμό (!!!) κουρδικών
πόλεων στο εσωτερικό της Τουρκίας
κατά τα δύο τελευταία χρόνια.

Η Ευρώπη δεν μιλά, διότι τρέμει
τα μεταναστευτικά και προσφυγικά
ρεύματα που μπορούν να την ξα-
ναπλημμυρίσουν εάν ο Ερντογάν
επιτρέψει εκ νέου τις ροές. Οι ΗΠΑ
υπολογίζουν το μεγάλης γεωπολι-
τικής αξίας οικόπεδο της Τουρκίας.
Παρά, όμως, τη σιωπή Ευρώπης και
Αμερικής, ανατολικά της χώρας μας
διαμορφώνεται μία ριζικά διαφορε-
τική κατάσταση.

Κατ’ αρχάς, ο εφιάλτης της Ε.Ε.
για νέα προσφυγικά/μεταναστευτικά
ρεύματα στοιχειώνει και τον δικό
μας ύπνο. Το ερώτημα είναι πόσο
θα πιέσει τα πράγματα ο Ερντογάν
για να επιτύχει περισσότερα ανταλ-
λάγματα από την Ε.Ε. και κυρίως
την πολυπόθητη απαλλαγή από τη
βίζα για τους Τούρκους τουρίστες.
Εχει αποδείξει στο παρελθόν ότι ξέ-
ρει να τραβά τα πράγματα στα άκρα,
αν και στο τέλος αποδεικνύεται
πραγματιστής. Τις πιέσεις του, όμως,
θα τις πληρώσουμε πρωτίστως εμείς.

Πιο σοβαρό είναι το θέμα της ευ-
ρωπαϊκής πορείας της Τουρκίας. Το
1999 η Ελλάδα, θεωρώντας ότι το
είδος των επιχειρημάτων της (επί-
κληση του διεθνούς δικαίου στο Αι-
γαίο και στην Κύπρο) δεν ήταν αρ-
κετά πειστικό έναντι της τουρκικής
ισχύος, «μετέφερε» στους ώμους
της Ε.Ε. το σύνολο των ελληνοτουρ-

κικών προβλημάτων, περιλαμβανο-
μένου και του Κυπριακού. Οι ελλη-
νοτουρκικές διαφορές πέρασαν υπό
την εποπτεία της Ε.Ε., συνδέθηκαν
με την εξέλιξη της τουρκικής υπο-
ψηφιότητας και έγιναν «ευρω-τουρ-
κικές» διαφορές. Οσο η Τουρκία δια-
τηρούσε ένα στοιχειώδες ευρωπαϊκό
όραμα, η στρατηγική αυτή είχε κά-
ποιο νόημα. Το Brexit και η στάση
Ερντογάν μετά το πραξικόπημα κα-
τέστησαν την ευρωπαϊκή προοπτική
της Τουρκίας σε τυπική διαδικασία
χωρίς ορίζοντα. Είμαστε πλέον χωρίς
στρατηγική. Στο Αιγαίο εκτιμάται
ότι θα μπούμε σε μία φάση σχετικής
ηρεμίας. Υπενθυμίζεται ότι κατά
την περίοδο 2010-2013 οι τουρκικές
παραβιάσεις και επιδείξεις ισχύος
στην περιοχή είχαν περιορισθεί εν-
τυπωσιακά. Ηταν τότε που ο τουρ-
κικός στρατός μέτραγε φυλακισμέ-
νους εκατοντάδες αξιωματικούς λό-
γω της Εργκένεκον και του σχεδίου
«Βαριοπούλα». Κάτι ανάλογο μάλλον
θα συμβεί και τώρα. Στη Θράκη τα
πράγματα εδώ και καιρό δείχνουν
να έχουν ξεφύγει από τον έλεγχο
της ελληνικής πολιτείας. Ασχέτως
ευνοϊκής ή μη συγκυρίας, πρέπει
επιτέλους να μπουν όρια στις δρά-
σεις του παράλληλου κράτους που
έχουν στήσει οι μηχανισμοί του
τουρκικού προξενείου.

Στην Κύπρο θα πρέπει να δούμε
με θάρρος την πραγματικότητα. Εί-
ναι δυνατόν να βρεθεί μία στοιχει-
ωδώς ευπρεπής λύση για το Κυπρια-

κό όταν διαπραγματευόμαστε με
ένα καθεστώς που μετατρέπει το
πατρικό σπίτι του Γκιουλέν σε δη-
μόσια ουρητήρια, απαγορεύει τη
θρησκευτική ταφή στους αντιπάλους
του και δημιουργεί νεκροταφείο
προδοτών για να τους καταριούνται
οι περαστικοί; Το μεγάλο ενδιαφέρον
πετρελαϊκών κολοσσών, όπως εκ-
δηλώθηκε στον πρόσφατο διαγω-
νισμό για θαλάσσια ερευνητικά τε-
μάχια νοτίως του νησιού δείχνει
τον δρόμο. Μόνον η ανακάλυψη
και άλλων κοιτασμάτων μπορεί να
αλλάξει το σταθερά αρνητικό για
εμάς ισοζύγιο ισχύος της Τουρκίας.

Τέλος, ακούγεται ότι η Ελλάδα
(μαζί με την Κύπρο) μπορεί να απο-
τελέσει τον σταθερό πυλώνα ασφά-
λειας στην περιοχή μας. Οι εξελίξεις
στην Τουρκία και στη Μέση Ανα-
τολή προσφέρουν τη δυνατότητα
να στήσουμε τη νέα στρατηγική
μας πάνω σε αυτό το σχήμα. Δεν
αρκεί, όμως, να λέμε ότι είμαστε
σημεία σταθερότητας και ασφάλειας
στην περιοχή. Πρέπει να το δείξουμε
κιόλας. Πρωτοβουλίες μας στα Βαλ-
κάνια θα περάσουν αυτό το μήνυμα.
Το μεταβατικό στάδιο στο οποίο θα
βρίσκεται η Τουρκία την επόμενη
πενταετία, μας προσφέρει μικρή
χρονική άνεση για σωστό προγραμ-
ματισμό.

Ο κ. Αγγελος Μ. Συρίγος είναι επίκουρος
καθηγητής Διεθνούς Δικαίου και Εξωτερι-
κής Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.

Του ΝΙΚΟΥ ΚΕΤΤΗΡΟΥ

Α πό τα αντίσκηνα του ΄74,
στους προσφυγικούς συνοι-
κισμούς. Άνθρωποι προκομ-

μένοι, νοικοκύρηδες, που σε μία
στιγμή έχασαν τα πάντα. Στοιβά-
χτηκαν στους συνοικισμούς και
ξαναέφτιαξαν τις ζωές τους. Με
δυσκολίες, με θυσίες και με την
πενιχρή συμπαράσταση του κρά-
τους. Πέρασαν 42 ολόκληρα χρόνια.
Οι έφηβοι της τότε εποχής έγιναν
σχεδόν συνταξιούχοι. Και περιμέ-
νουν ακόμη τη στήριξη της πολι-
τείας…

Στα «κουτιά», που κάποιοι τα
ονόμασαν διαμερίσματα, είδαν τις

ζωές τους να περνούν σαν άνεμος.
Και όπως γερνούσαν αυτοί, γερ-
νούσαν και οι κατασκευές που φτιά-
χτηκαν πρόχειρα τότε για να τους
φιλοξενήσουν… προσωρινά.

Συνοικισμός Αγίων Αναργύρων
Λάρνακας. Από τους πρώτους συ-
νοικισμούς στην Κύπρο στους οποί-
ους ανεγέρθηκαν πολυκατοικίες.
Πολυκατοικίες που σήμερα είναι
ετοιμόρροπες. Και όμως. Άνθρωποι
συνεχίζουν ακόμη να κατοικούν
εκεί. Σε διαμερίσματα που πολλές
φορές δεν μπορούν να φιλοξενή-
σουν ούτε ζώα.

Η προηγούμενη κυβέρνηση είχε

λάβει απόφαση να ανεγείρει νέες
πολυκατοικίες στον συνοικισμό
των Αγίων Αναργύρων για να με-
ταστεγάσει εκεί τους ενοίκους των
παλαιών πολυκατοικιών. Η ανέ-
γερση ξεκίνησε πριν από περίπου
τρία χρόνια. Μετά από πολλές δυ-
σκολίες και την αλλαγή και του ερ-
γολάβου του έργου, οι νέες σύγ-
χρονες πολυκατοικίες στον συνοι-
κισμό των Αγίων Αναργύρων της
Λάρνακας ολοκληρώθηκαν πριν
από τρεις μήνες.

Δυστυχώς όμως, οι κάτοικοι των
παλαιών πολυκατοικιών παραμέ-
νουν στα «κουτιά» τους. Ενώ υπήρ-

χε δέσμευση από την κυβέρνηση
για άμεση μεταστέγασή τους, τα
δεδομένα φαίνεται πως έχουν αλ-
λάξει. Τα 42 διαμερίσματα έγιναν
περιζήτητα από πολλούς και οι
πρόσφυγες κάτοικοι των Αγίων
Αναργύρων κινδυνεύουν να μεί-
νουν πάλι στην απ’ έξω. Βλέπετε,
περάσαμε και μία προεκλογική πε-
ρίοδο και οι κακές γλώσσες λένε
πως τα διαμερίσματα των Αγίων
Αναργύρων έγιναν αντικείμενο
προσφοράς από υποψηφίους του
κυβερνώντος κόμματος.

Έταζαν δεξιά και αριστερά σε
ανθρώπους που κατοικούσαν σε

άλλες περιοχές ότι θα τους παρα-
χωρούσαν διαμερίσματα στις νέες
πολυκατοικίες, με τους δικαιούχους
κατοίκους του συνοικισμού να πα-
ρακολουθούν αμήχανοι τους επι-
σκέπτες να έρχονται στον τόπο
τους για να δουν τις νέες πολυκα-
τοικίες.

Μάταια ζητούν να μάθουν τι θα
γίνει. Πότε θα παραχωρηθούν τα
διαμερίσματα στους κατοίκους των
παλαιών, ακατάλληλων πολυκα-
τοικιών. Καμία απάντηση. Και ως
εκ θαύματος βρήκαν τη δικαιολογία.
Οι πολυκατοικίες αυτές, τους είπαν,
δεν είναι για ηλικιωμένους. Να μεί-

νετε στα παλαιά σας διαμερίσματα,
γιατί θα φέρουμε νέους ενοίκους
από άλλες περιοχές.

Η αγανάκτηση ξεχειλίζει. Ως πό-
τε θα συνεχίζεται αυτή η αδικία;
Δεν είναι πολίτες του ίδιου κράτους
οι πρόσφυγες; Γιατί κάποιοι να
έχουν πάντα καλύτερη μεταχείριση,
γιατί απλώς έχουν το μέσον;

Ερωτήματα καυτά, που μόνο
αυτοί που παίρνουν τις αποφάσεις
μπορούν να απαντήσουν. Αν έχουν
τα κότσια δηλαδή.

Ο κ. Νίκος Κέττηρος είναι βουλευτής
ΑΚΕΛ Αμμοχώστου.

Π ρώτα θέλαμε πολιτικούς ηγέτες που να αποπνέουν
κύρος και σεβασμό. Τους αντιμετωπίζαμε με δέος. Τους
αγαπούσαμε, τους μισούσαμε. Πατριαρχικές, πολωτικές

προσωπικότητες, που έπαιρναν αποφάσεις ζωής και θανάτου
για τη χώρα. Στη συνέχεια, αποφασίσαμε ότι δεν ψάχναμε
υποδείγματα, αλλά κάποιους σαν κι «εμάς». Δεν έχει σημασία
που εμείς δεν είμαστε όλοι ίδιοι. Σήμερα, φαντασιωνόμαστε
τους Dirty Harry που θα καθαρίσουν για πάρτι μας. Ο Κων-
σταντίνος Μητσοτάκης είναι ο τελευταίος εν ζωή μεγάλος
ηγέτης. Τον μίσησαν παράφορα αυτοί που λάτρευαν τον
Ανδρέα Παπανδρέου και το αντίστροφο. Αγάπη και Μίσος
χωρίς γκρίζες ζώνες. Αγάπη, Μίσος και Δέος. Στην Κύπρο
δέσποζε η επιβλητική φιγούρα του Μακαρίου, άλλη ιστορία
αγάπης, μίσους και δέους. Τα αναστήματα φαίνονταν τεράστια.
Δεν τρόλαρες τον Κωνσταντίνο Καραμανλή ή τον Χαρίλαο
Φλωράκη, τον Γλαύκο Κληρίδη ή τον Τάσσο Παπαδόπουλο.
Όπως δεν τολμούσες να απαξιώσεις ή να λοιδορήσεις τη
Θάτσερ, τον Μιτεράν ή τον Κάστρο. Στην αυστηρή, οικογε-
νειακού τύπου ιεραρχία και τους καθιερωμένους κοινωνικούς
ρόλους άρμοζαν συνοφρυωμένοι και ολιγομίλητοι πολιτικοί
ηγέτες. Η εξουσία, και η ανατροπή της, ήταν σοβαρή υπόθεση.
Η οικονομία και η τεχνολογία αλλάζουν τον κόσμο μας κι έτσι,
αναπόφευκτα, αλλάζουν και το πρότυπο του πολιτικού. Η
απελευθέρωση των ραδιοκυμάτων από την κρατική κηδεμονία
έφερε αυτό που πραγματικά ποθούσε ο κόσμος: συναίσθημα.
Τα reality show και οι σαπουνόπερες, το ιλουστρασιόν lifestyle
και η κουλτούρα της αστακομακαρονάδας ήταν μία επανάσταση
των συναισθημάτων. Τότε, αν ήθελες πολιτική καριέρα, πάνω
απ’ όλα έπρεπε να είσαι «ανθρώπινος». Κόμματα και σύμβουλοι
έσπευδαν να μελετήσουν τον «μέσο πολίτη», ώστε οι υποψήφιοι
άρχοντες να παπαγαλίσουν απόψεις και συνήθειες. Δεν θέλαμε
πια τον πολιτικό μας αφ’ υψηλού, διχαστικό και απόμακρο.
Τον θέλαμε δίπλα μας, συναινετικό και προσιτό. Και να σου
οι φωτογραφίες με τα παιδάκια στα γόνατα, και να σου οι
κιθάρες και τα σαξόφωνα και οι δήθεν paparazzi ιδιωτικές
στιγμές. Έτσι, κατέβαιναν για λίγο από το βάθρο τους, μείωναν
την απόσταση. Στον George Bush τον W, η μοίρα έπαιξε
σκληρό παιχνίδι: «The PetGoat» λεγόταν το βιβλίο που διάβαζε,
συνοδεία media, στα παιδάκια του σχολείου στη Φλόριντα,
όταν έπεσαν οι τρομοκράτες στους δίδυμους πύργους. 

Σήμερα η αργοκίνητη, βεμπεριανή, ιεραρχική γραφειοκρατία
του 20ού αιώνα αντικαθίσταται από πιο ευέλικτες, συνεργατικές
και δικτυωμένες μορφές οργάνωσης. Δεν υπάρχει πομπός και
δέκτης, είμαστε όλοι μικρά ΜΜΕ. Για να εκπληρώσουν τον
σκοπό τους, η πληροφορία πρέπει να γίνει viralκαι τα γεγονότα
να μετατραπούν σε ιστορίες. 

Για πρώτη φορά στην ιστορία, οι πολιτικοί βρίσκονται
χωρίς την ασπίδα και το φωτοστέφανο της αυθεντίας. Το
βάθρο εξαφανίστηκε, η απόσταση εκμηδενίστηκε. Πολλοί
από αυτούς προσπαθούν έντιμα να διαχειριστούν έναν ωκεανό
προβλημάτων. Άλλους δεν τους βοηθά το παρωχημένο πολιτικό
τους πλαίσιο. Άλλοι είναι δημοκόποι, ανεπαρκείς ή απλώς λα-
μόγια. Τα πράγματα όμως τρέχουν γρήγορα. Η δημοτικότητα
όπως εκτοξεύεται, βυθίζεται. Η αποθέωση από τον εξοστρακισμό
δεν απέχουν πολύ. Κύρος; Ούτε λόγος. Η απομυθοποίηση του
ιδανικού ηθικού προτύπου αλλάζει συνολικά το πώς βλέπουμε
την πολιτική. Οι απογοητευμένοι ψηφοφόροι έχουν και πιο
αποτελεσματικούς τρόπους εκδίκησης των εκπροσώπων τους
από το δούλεμα στο twitter. Αναθέτουν συμβόλαια σε μη πα-
ραδοσιακούς πολιτικούς παίκτες, που όμως γνωρίζουν πολύ
καλά το παιχνίδι της πρόκλησης στον διασυνδεδεμένο κόσμο
μας. Χωρίς προσδοκίες ηθικότητας από τους ψηφοφόρους, ο
πολιτικός αγώνας προσομοιάζει στο περιβόητο Ultimate
Fighting Championship και μάλιστα στα πρώτα του χρόνια,
όπου η πάλη γινόταν σε περιφραγμένο κελί χωρίς διαιτητές.
Με την εξαίρεση του δαγκώματος, του βγαλσίματος του ματιού
και του χτυπήματος στη βουβωνική χώρα, όλα τα άλλα χτυ-
πήματα επιτρέπονταν. Με άλλα λόγια μιλάμε για βρομόξυλο.
Ο Donald Trump στους προκριματικούς του κόμματος έριξε
αρκετά τέτοια χτυπήματα στον αντίπαλό του Ted Cruz με επι-
τυχία. Τον λοιδόρησε για την εμφάνιση της γυναίκας του και
υπονόησε ότι ο πατέρας του σχετιζόταν με τη δολοφονία του
JFK, όχι ακριβώς ό,τι περιμένεις να ακούσεις σε ενδοκομματική
αντιπαράθεση. Οι ψηφοφόροι δεν τον τιμώρησαν, μια που
στο πολιτικό show η ηθική δεν έχει νόημα. Όταν όμως ο Cruz
αρνήθηκε να υποστηρίξει τον Τrump ως επίσημο υποψήφιο
πρόεδρο των Ρεπουμπλικανών στο συνέδριο, οι φίλοι του δι-
σεκατομμυριούχου αγανάκτησαν για το χτύπημα κάτω από
τη ζώνη. «Δεν ξέρεις να χάνεις» τον κατηγόρησαν, κατανοώντας
την πολιτική αντιπαράθεση ως ματς χωρίς κανόνες που λήγει
και οι αντίπαλοι δίνουν τα χέρια. «Έτσι είναι η πολιτική,
ξεπέρασέ το» του είπαν. Και αυτός, ως συντηρητικός θρη-
σκευόμενος απάντησε πως «Αυτό δεν είναι παιχνίδι. Δεν είναι
έτσι η πολιτική. Το σωστό και το λάθος έχει σημασία».

Μένει να δούμε ποια άποψη θα επικρατήσει στο μέλλον.
Γιατί, πράγματι, εάν η ηθική δεν είναι κριτήριο πολιτικής επι-
λογής, τότε όλα επιτρέπονται.

Ο κ. Πάνος Τσιρίδης είναι σύμβουλος Επικοινωνίας.

Οι κανόνες
του παιχνιδιού

Του ΠΑΝΟΥ ΤΣΙΡΙΔΗ

Kυριακή 31 Ιουλίου 2016
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΣΚΟΡΔΗ

Ιδιαίτερα αναστατωμένοι παρουσιά-
ζονται να είναι οι ειδικοί επιστήμονες
του Πανεπιστημίου Κύπρου, αφού
όπως ισχυρίζονται το Πανεπιστήμιο
διά της Επιτροπής Προσωπικού και
Κανονισμών προέβη σε μονομερή
τροποποίηση των κανόνων απασχό-
λησής τους με αναδρομική εφαρμογή
και χωρίς να τύχουν της απαραίτητης
ενημέρωσης, εις βάρος της ποιότητας
της διδασκαλίας και των φοιτητών.
Σύμφωνα με πληροφορίες μας, στις
6 Ιουνίου το Πανεπιστήμιο Κύπρου
απέστειλε σε Κοσμήτορες Σχολών,
Προέδρους των Τμημάτων και Δι-
ευθυντές Ερευνητικών Κέντρων/Μο-
νάδων σημείωμα, το οποίο εξασφά-
λισε η «Κ», ενημερώνοντάς τους για
αλλαγές που αφορούν στη διαδικασία
εργοδότησης των Ειδικών Επιστη-
μόνων Διδασκαλίας και των Ειδικών
Επιστημόνων Έρευνας. Στην πρώτη
κατηγορία των αλλαγών, εντάσσεται
και ο κανόνας 1,5, σύμφωνα με τον
οποίο «Η εργοδότηση Ειδικών Επι-
στημόνων μπορεί να είναι πλήρους
ή μερικής απασχόλησης. Οι Ειδικοί
Επιστήμονες Διδασκαλίας μπορούν
να εργοδοτούνται για αλλεπάλληλα
εξάμηνα και για περίοδο πέντε ετών.
Επανεργοδότηση επιτρέπεται μετά
την παρέλευση δύο ετών». Δηλώνεται
ξεκάθαρα σε υποσημείωση ότι ο πε-
ριορισμός αυτός δεν υπήρχε πριν
από την αναθεώρηση των κανόνων,
η οποία έγινε στις 22/04/2016. 

Ανύπαρκτη ενημέρωση
Οι Ειδικοί Επιστήμονες καταγ-

γέλλουν στην «Κ» πως δεν ενημε-

ρώθηκαν από το Πανεπιστήμιο Κύ-
πρου καταλλήλως. «Ενημερωθήκαμε
αρχές Ιουνίου για αυτό τον κανόνα,
όταν εστάλη ηλεκτρονικό μήνυμα
στους Προέδρους των Τμημάτων,
ενώ πληροφορηθήκαμε πως αυτή η
απόφαση πάρθηκε στις 22 Απριλίου,
2016, στοιχείο που αναγράφεται στο
διαδικτυακό έντυπο των Κανόνων
Εργασίας των Ειδικών Επιστημόνων,
αλλά δημοσιοποιήθηκε δύο μήνες
αργότερα» δήλωσε στην «Κ» Ειδικός
Επιστήμονας. Θεωρούν ότι ο κανόνας
αυτός δεν έχει καμία λογική, χαρα-
κτηρίζοντάς τον, μάλιστα, «ρατσι-
στικό», «απαράδεκτο» και «απάν-
θρωπο», αφού «με το πέρας κάθε
εξαμήνου το Πανεπιστήμιο Κύπρου
αξιολογεί το έργο του κάθε Επιστή-
μονα και αναλόγως της αξιολόγησης
αποφασίζεται εάν θα ανανεωθεί το
συμβόλαιό του ή όχι. Δεν είναι αυ-
τόματες οι ανανεώσεις». 

Πλήττεται η αριστεία
Από την άλλη, κάτι τέτοιο είναι

απαράδεκτο για την ποιότητα της
εκπαίδευσης και για το ίδιο το Πα-
νεπιστήμιο, μιας και «πλήττεται η
αριστεία του Πανεπιστήμιου», όπως
μας δήλωσαν. Διευκρίνισαν ότι τέτοια
απόφαση θεωρείται επιζήμια για
τους φοιτητές, από τη στιγμή που
μόλις το ακαδημαϊκό προσωπικό
κερδίσει εμπειρία και έχει να επιδείξει
αξιόλογο έργο, δεν του επιτρέπεται
να επαναδιεκδικήσει τη θέση. Υπο-
γράμμισαν πως πρόκειται για ένα
τεράστιο ζήτημα στους ακαδημαϊ-
κούς κόλπους, αφού μέχρι και το 1/3
του ακαδημαϊκού προσωπικού είναι
Ειδικοί Επιστήμονες. «Αφού κάποιος

προσλαμβάνεται, σημαίνει ότι είναι
ο κατάλληλος για να διδάξει κάποιο
μάθημα, μετά από αξιολόγηση. Στον
έκτο χρόνο, για ποιο λόγο να μην
μπορεί να μπει ούτε για υποψήφιος;
Δεν θα περνούσε την αξιολόγηση,
εάν δεν ήταν καλός. Από την άλλη,
αφού κάποιος είναι αποδεδειγμένα
καλός, γιατί να τον στερηθεί το Πα-
νεπιστήμιο και μάλιστα χωρίς ακα-
δημαϊκούς λόγους, δηλαδή χωρίς να
έχει έρθει κάποιος καλύτερος με
βάση τα κριτήρια αξιολόγησης;» δή-
λωσε Ειδικός Επιστήμονας στην «Κ».
«Απέκτησα τις γνώσεις μου και θέλω
να τις προσφέρω εδώ» δήλωσε άλλος

Ειδικός Επιστήμονας στην «Κ». 
Υποστηρίζουν ότι σε συνάντηση

που είχαν με τον Πρύτανη στις αρχές
Ιουνίου για το θέμα αυτό, τους ελέχθη
από τον Πρύτανη «ότι πρέπει να
υπάρχει ροή, να έρθουν πιο νεαροί,
να δοθούν ευκαιρίες και σε νεαρούς».
Οι Ειδικοί Επιστήμονες ξεκαθαρίζουν
ότι συμφωνούν με αυτή τη θέση,
αλλά εισηγούνται όπως υπάρξει αξιο-
λόγηση για κάποιες άλλες θέσεις για
τις οποίες δεν απαιτείται πείρα, ώστε
να μπορούν νεαροί να μπουν στο
σύστημα. Ο Πρύτανης του πανεπι-
στημίου, κατά τα λεγόμενά τους, αρ-
νήθηκε κάτι τέτοιο. Αυτοί, από την

πλευρά τους, αξιώνουν πως θα έπρεπε
όσοι έχουν παραπάνω από τριάντα
μήνες εργασίας στο Πανεπιστήμιο,
να έχουν το δικαίωμα αορίστου χρό-
νου. Μάλιστα, επεσήμαναν ότι τους
έδωσαν ελπίδες για μονιμοποίηση
και έτσι περίμεναν σε κάποια φάση
να προκηρυχθούν μόνιμες θέσεις,
από τη στιγμή κιόλας που το Πανε-
πιστήμιο επένδυσε πολλά στην επι-
μόρφωσή τους. 

Αναδρομική ισχύ
Ένα από τα σημεία του κανόνα

που οι Ειδικοί Επιστήμονες βρίσκουν
απαράδεκτο, σύμφωνα πάντα με τις
δηλώσεις τους στην «Κ», είναι την
αναδρομική ισχύ του κανόνα αυτού,
αφού το Πανεπιστήμιο Κύπρου προ-
τίθεται να τον εφαρμόσει ακόμα και
σε εκείνους τους Ειδικούς Επιστή-
μονες που προσελήφθησαν πριν να
εγκριθεί ο σχετικός κανόνας, δηλαδή
πριν από τις 22/04/2016. Επισημαί-
νουν ότι κάποια Τμήματα του Πα-
νεπιστημίου Κύπρου πρόλαβαν κιό-
λας και αποφάσισαν τις προσλήψεις
τους μέσα στον Ιούνιο, παίρνοντας
αποφάσεις που έπρεπε μετά να ανα-
καλέσουν εξαιτίας του κανόνα αυτού,
προωθώντας δεξαμενή αναλώσιμων
ακαδημαϊκών. 

Ασαφής η νομιμότητα
Οι Ειδικοί Επιστήμονες αμφισβη-

τούν τη νομιμότητα του κανόνα αυ-
τού, αφού θεωρούν πως η υπόσταση
και οι παράμετροί του διέπονται από
ασάφεια, ως προς την αναδρομικό-
τητα, την έλλειψη της ενημέρωσης
και την αποστέρηση των δικαιωμά-
των τους. Η «Κ» επικοινώνησε με

τον πρόεδρο της Συντεχνίας Διδα-
κτορικών Επιστημόνων Διδασκαλίας
και Έρευνας (ΔΕΔΕ) Γρηγόρη Ιωάν-
νου, ο οποίος επιβεβαίωσε όσα δή-
λωσαν στην «Κ» οι Ειδικοί Επιστή-
μονες.

Εξήγησε στην «Κ» πως στις
13/06/2016 η Συντεχνία απέστειλε
επιστολή-σημείωμα προς τις αρμόδιες
Αρχές του Πανεπιστημίου ζητώντας
διευκρινίσεις για τα επίμαχα σημεία
του σημειώματος που απέστειλε το
Πανεπιστήμιο στις 06/06/2016. Επί-
σης, ζήτησε όπως ενημερώνεται από
τις αρμόδιες Αρχές του Πανεπιστη-
μίου για οποιεσδήποτε εξελίξεις αφο-
ρούν στους Ειδικούς Επιστήμονες.
Ως προς τον συγκεκριμένο κανόνα,
επιστράτευσε τις συμβουλές δικη-
γόρου και νομικού συμβούλου, απο-
στέλλοντας στις 22/07/2016 γραπτώς
τις ανησυχίες της και τα ερωτήματά
της, διά του δικηγόρου της, στο Συμ-
βούλιο του Πανεπιστημίου, κάνοντας
λόγο για στάση που «αμαυρώνει την
εικόνα του Πανεπιστημίου Κύπρου».
Καλεί το Συμβούλιο να παρέμβει
«ώστε να τύχει αναδρομικής τροπο-
ποίησης ο εν λόγω κανονισμός».
Όπως μας τόνισε ο κ. Ιωάννου, το
Πανεπιστήμιο δεν έχει δώσει μέχρι
στιγμής καμία απάντηση. Τέλος, στις
29/07/2016 η Συντεχνία εξέδωσε επί-
σημη ανακοίνωση, στην οποία το-
ποθετείται εκτεταμένα επί του συγ-
κεκριμένου ζητήματος, τονίζοντας
μάλιστα ότι οδηγεί στο φαινόμενο
της «διαρροής εγκεφάλων», αφού
δημιουργούνται άνεργοι επιστήμονες
οι οποίοι αναγκάζονται είτε να με-
ταναστεύσουν είτε να εγκαταλείψουν
μόνιμα αυτό τον χώρο. 

Η «Κ» επικοινώνησε με τον Πρύ-
τανη του Πανεπιστημίου Κύπρου,
καθηγητή Κωνσταντίνο Χριστο-
φίδη, ο οποίος στις δηλώσεις του
περί του θέματος ήταν ρητός και
κατηγορηματικός. Διευκρίνισε πως
ο λόγος για τον οποίο προωθείται
η τήρηση του συγκεκριμένου κα-
νόνα είναι για να επιτευχθούν ίσες
ευκαιρίες ανάμεσα σε νέους, ικα-
νούς επιστήμονες που θέλουν να
εργαστούν στο Πανεπιστήμιο και
να αποκτήσουν πείρα, «Θέλουμε
όλα τα παιδιά να έχουν ίσες ευκαι-
ρίες, να δοκιμαστούν, για να μπο-
ρέσουν να προσθέσουν εμπειρία
στο βιογραφικό τους». Υπογράμμισε
πως οι θέσεις των Ειδικών Επιστη-
μόνων δεν είναι και δεν πρόκειται
να γίνουν ποτέ μόνιμες, ενώ διευ-

κρίνισε πως οι Ειδικοί Επιστήμονες,
οι οποίοι εδώ και χρόνια δουλεύουν
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου, μπο-
ρούν να κάνουν αίτηση για άλλες
θέσεις, όπως αυτές των λεκτόρων
και των επίκουρων καθηγητών.

Από την άλλη όμως, τόνισε πως
είναι άδικο για τους υπόλοιπους
νέους, που δεν ξαναδούλεψαν ως
Ειδικοί Επιστήμονες, να μην τους
δίνεται αυτή η δυνατότητα. Επε-
σήμανε δε στην «Κ» πως ο συγκε-
κριμένος κανόνας δεν έπεσε σαν
κεραυνός εν αιθρία, αλλά υπήρχε
ως κανόνας εδώ και πολλά χρόνια,
έστω κι αν δεν ετηρείτο. Εξάλλου,
υπογράμμισε πως ένας πολύ αξιό-
λογος επιστήμονας μπορεί κάλλιστα
να υποβάλει ξανά αίτηση, μετά
από την πάροδο δύο ετών, τονί-
ζοντας ότι ακόμα και οι λέκτορες
και οι επίκουροι καθηγητές δεν
ανήκουν στο μόνιμο προσωπικό
του Πανεπιστημίου Κύπρου. Δή-
λωσε πως στόχος του Πανεπιστη-
μίου είναι να μειωθούν οι θέσεις
των Ειδικών Επιστημόνων και να
αυξηθούν οι θέσεις Διδακτικού και

Επιστημονικού Προσωπικού (ΔΕΠ),
υπογραμμίζοντας πως το Πανεπι-
στήμιο Κύπρου είναι ευγνώμον
προς τους Ειδικούς Επιστήμονες
και προς όλα αυτά που έχουν προ-
σφέρει και συνεχίζουν να προσφέ-
ρουν, «Ο αριθμός των Ειδικών Επι-
στημόνων είναι συγκεκριμένος
και καθορίζεται από τις εκάστοτε
ανάγκες και πρέπει να δοθούν ευ-
καιρίες σε νέα πρόσωπα. Εάν επι-
μείνουν σε αυτές τις θέσεις το μόνο
που θα καταφέρουν είναι να τις
περιορίσουν. Είναι πολύ εγωιστικό
να θέλουμε να κλείσουμε τις πόρτες
σε κάποιους που δεν έχουν εισέλθει
στο σύστημα, ακόμα κι αν είναι
άριστοι». Μάλιστα, ο Πρύτανης
ανέφερε στην «Κ» περιστατικό που
συνέβη πριν από δύο μήνες, κατά
το οποίο μέλος Ειδικού Εκπαιδευ-
τικού Προσωπικού, το οποίο ερ-
γαζόταν για δέκα χρόνια στο Πα-
νεπιστήμιο Κύπρου, οδήγησε το
Πανεπιστήμιο στο δικαστήριο, το
οποίο απέρριψε τα επιχειρήματα
περί μονιμότητας και αορίστου
χρόνου και δικαίωσε το Πανεπι-
στήμιο.

Ο Πρύτανης τόνισε στην «Κ»
πως πρέπει να επιδειχθεί σεβασμός
στην ακαδημαϊκή επαγγελματική
ζωή και τις διαδικασίες της, καθώς
επίσης και στα νέα παιδιά που τε-
λειώνουν και θέλουν να αποκτή-
σουν εμπειρία. Οι ακαδημαϊκοί του
Πανεπιστημίου Κύπρου, σημείωσε,
θα συνεχίσουν την προσπάθεια
προσέλκυσης εξωτερικών ερευνη-
τικών προγραμμάτων, συμβάλλον-
τας στην εργοδότηση νέων επι-
στημόνων.

Επεσήμανε δε ότι οι νέοι επι-
στήμονες φιλοξενούνται και εν-
θαρρύνονται από το Πανεπιστήμιο
Κύπρου να ανταγωνιστούν σε ευ-
ρωπαϊκά προγράμματα, έτσι ώστε
να μπορέσουν να κτίσουν το δικό
τους επιστημονικό μέλλον. Δια-
τράνωσε ότι «Είμαστε δίπλα τους
σε αυτή την προσπάθεια και θα
συνεχίσουμε να είμαστε, ωστόσο
πρέπει να δοθούν ευκαιρίες και σε
νέα παιδιά που δεν έχουν ακόμα
εμπειρία στο πεδίο της έρευνας».
«Να υπενθυμίσω», κατέληξε, «στους
Ειδικούς Επιστήμονες που σήμερα
βάζουν όρους, ότι, πριν από μερικά
χρόνια, ήταν στην ίδια θέση με
τους υπόλοιπους νέους ερευνητές
που σήμερα διεκδικούν μία θέση
στο Πανεπιστήμιο Κύπρου».

Πόρτα βλέπουν οι Ειδικοί Επιστήμονες
Έντονη η αγωνία τους καθώς βάσει κανονισμού στα πέντε χρόνια διακόπτεται η εργοδότησή τους από το Πανεπιστήμιο Κύπρου

Κατηγορηματικός
ο Πρύτανης

<<<<<<<

Ο Πρύτανης στην «Κ»:
Να υπενθυμίσω στους
Ειδικούς Επιστήμονες
που σήμερα βάζουν
όρους, ότι πριν από μερι-
κά χρόνια, ήταν στην ίδια
θέση με τους υπόλοιπους
νέους ερευνητές. 

Οι Ειδικοί Επιστήμονες ζητούν από το Πανεπιστήμιο να αρθεί αυτό το μέτρο που,
κατά τα λεγόμενά τους, επηρεάζει αρνητικά τα εργασιακά δικαιώματα και παρεμ-
ποδίζει την υγιή, ποιοτική και μακροπρόθεσμη ανάπτυξη του Πανεπιστημίου.
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1 Η Ο.Π. θα είναι ισχυρός συνεκτι-
κός κρίκος μεταξύ του ελληνο-

κυπριακού και του τουρκοκυπρια-
κού Ομόσπονδου Κρατιδίου. Θα
άπτεται σε αρκετή έκταση των πε-
ριοχών των κρατιδίων, τα οποία
θα συνδέει εδαφικά, συγκοινωνιακά
και άλλως πως. Η ύπαρξή της θα
μετριάζει και/ή θα εξουδετερώνει
πολλών ειδών προβλήματα και δυ-
σκολίες που θα προέκυπταν από
την ύπαρξη μακράς γραμμής ακα-
νόνιστων (τεθλασμένων) «συνό-
ρων» μεταξύ των δύο κρατιδίων
από τη Λευκωσία μέχρι την Αμμό-
χωστο. Το γεγονός και μόνο ότι
ένας τόσο σημαντικός οδικός άξο-
νας όπως είναι ο αυτοκινητόδρομος
Λευκωσίας-Αμμοχώστου, που θα
συνδέει την πρωτεύουσα των δύο
κρατιδίων (τη Λευκωσία) με την
πρωτεύουσα της Ομοσπονδίας και
το λιμάνι της Αμμοχώστου, θα είναι
στη δικαιοδοσία της ομοσπονδια-
κής περιοχής και όχι του ενός ή
του άλλου κρατιδίου, είναι αφ΄ εαυ-
τού πολύ σημαντικό.

2 Η ύπαρξη και η λειτουργία της
Ο.Π. θα συμβάλει στην ενότητα

και στη διατήρηση της Ο.Κ.Δ.,
όποια και αν είναι τα προβλήματα
και οι δυσκολίες στη λειτουργία
της τελευταίας. Θα είναι το κοινό
έδαφος, η κοινή «περιουσία» που
δεν θα μπορεί να μοιραστεί στα
δύο για να πάρει ο καθένας το κομ-
μάτι του και να φύγει. Θα είναι το
«τσιμέντο», που θα κρατά δύο κοι-
νότητες δεμένες αδιαχώριστα και
θα καθιστά πολύ δύσκολη αν όχι
αδύνατη την περίπτωση «διαζυγί-
ου». Οι συνταγματικές πρόνοιες
από μόνες τους για το αδιαίρετο
και αδιάσπαστο της Ο.Κ.Δ., όσο
δυνατές και να είναι, δεν θα μπο-
ρέσουν να παρεμποδίσουν το «δια-
ζύγιο», όταν δεν θα υπάρχουν κοινά
και αδιαχώριστα συμφέροντα, όπως
αυτά που δημιουργεί η Ο.Π.

3 Η ύπαρξη της Ο.Π. μεταξύ του
ελληνοκυπριακού και του τουρ-

κοκυπριακού κρατιδίου από τη
Λευκωσία μέχρι την Αμμόχωστο
και την Καρπασία καθιστά χωρίς
σημασία και περιεχόμενο στρα-
τιωτικούς και στρατηγικούς σχε-

διασμούς και υπολογισμούς σε σχέ-
ση με τη χάραξη των εδαφικών
ορίων των περιοχών των δύο κρα-
τιδίων (έλεγχος συγκοινωνιακών
κόμβων, επαφή με τις αγγλικές βά-
σεις της Δεκέλειας και του Αγίου
Νικολάου, στρατηγική σημασία
της Καρπασίας στη βορειο-ανατο-
λική Μεσόγειο κ.ά.).

4 Στην Ο.Π. θα υπάρχουν κοινά
επενδυμένα συμφέροντα Ελ-

ληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων
και κατ’ επέκταση των κοινοτήτων
τους σε όλους σχεδόν τους τομείς,
πολιτικό, οικονομικό, κοινωνικό,
πολιτιστικό, περιβαλλοντικό κ.ά.
Είναι σε αυτή την περιοχή που θα

καταστεί εκ των πραγμάτων δυνατή
και θα αναπτυχθεί η συνεργασία
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων
επιχειρηματιών, ιδιαίτερα στους
υποτομείς του τουρισμού και της
ανάπτυξης γης, που είναι οι πιο
σημαντικοί και στους οποίους η
περιοχή αυτή διαθέτει πολλές δυ-
νατότητες και προοπτικές. Τα κοινά
αυτά συμφέροντα θα υπαγορεύουν
την ειρηνική συνύπαρξη και αρ-
μονική συνεργασία πρώτιστα μέσα
στα όρια της Ο.Π., αλλά και κατ’
επέκταση μεταξύ των κρατιδίων.
Χωρίς την Ο.Π., οι σχέσεις μεταξύ
των κρατιδίων είναι πολύ πιθανόν
να εξελιχθούν ανταγωνιστικά και
καταστροφικά, λαμβάνοντας υπόψη
την εχθρότητα του παρελθόντος,
τα αντικρουόμενα συμφέροντα και
το ενδεχόμενο της αντιπαλότητας.

5 Η δημιουργία της Ο.Π., όπως προ-
τείνεται, θα έχει αποτέλεσμα

πιο δίκαιη, ισορροπημένη και λογική
διευθέτηση της εδαφικής πτυχής
του προβλήματος σε σχέση με σχέ-
δια που προτάθηκαν στο παρελθόν.

Όχι μόνο από την άποψη των πο-
σοστών εδάφους, που θα είναι κάτω
από τον έλεγχο και θα διοικούνται
από την κάθε κοινότητα και το κρα-
τίδιό της, αλλά και από την άποψη
του μήκους και του ποσοστού των
ακτών επί του συνόλου, που θα είναι
στη δικαιοδοσία του κάθε κρατιδίου.
Το πιο πολύτιμο οικονομικό στοιχείο,
το πιο πολύτιμο κεφάλαιο στην Κύ-
προ είναι η γη, οι ακτές και οι πα-
ραλίες της. Για λόγους που είναι
γνωστοί και εμφανείς και που δεν
χρειάζεται να αναπτυχθούν. Η δια-
πίστωση αυτή ισχύει και αφορά ιδι-
αίτερα στις ακτές της προτεινόμενης
περιοχής, που είναι οι πιο ωραίες
και λιγότερο ανεπτυγμένες σε όλη
την Κύπρο.

6 Οι ακτές και οι θάλασσες της
προτεινόμενης Ο.Π. δεν έχουν

μόνο οικονομική σημασία για τους
υποτομείς του τουρισμού και της
ανάπτυξης γης. Η οικονομική, και
όχι μόνον, σημασία τους εκτείνεται
και στον τομέα της αλιείας και στην
εκμετάλλευση και αξιοποίηση του

εναλίου πλούτου και των πόρων
της υφαλοκρηπίδας και της απο-
κλειστικής οικονομικής ζώνης. Η
επισήμανση αυτή δεν εξυπακούει
βέβαια και δεν πρέπει να ερμη-
νεύεται ότι συνιστά αποδοχή της
αξίωσης για αναγνώριση δικαιώ-
ματος ξεχωριστής αιγιαλίτιδας ζώ-
νης, υφαλοκρηπίδας και αποκλει-
στικής οικονομικής ζώνης στα ομό-
σπονδα κρατίδια. Αυτά υπάγονται
και πρέπει να παραμείνουν στη δι-
καιοδοσία του ομοσπονδιακού κρά-
τους. Όμως, γνωρίζοντας τις θέσεις
και αξιώσεις της τουρκικής πλευράς
και έχοντας υπόψη τι μπορεί να
συμβεί στο μέλλον, η σημασία της
ύπαρξης της Ο.Π. καθίσταται εμ-
φανής και γι’ αυτά τα θέματα.

7 Ένα άλλο πλεονέκτημα από τη
δημιουργία της Ο.Π., ιδιαίτερα

σε σχέση με το εδαφικό, είναι ότι
δεν «παίρνει», δεν «αφαιρεί» από
τη μία πλευρά, την κατέχουσα (βλ.
παράνομα) για να το δώσει στην
άλλη. Με πιθανό ενδεχόμενο να
διαφωνήσει και να αντιδράσει αρ-

νητικά η κατέχουσα πλευρά, θεω-
ρώντας ότι «χάνει» από τα «κεκτη-
μένα». Συμφωνώντας οι δύο κοι-
νότητες στη δημιουργία της Ο.Π.,
όπως προτείνεται, θα οριοθετήσουν
έναν κοινό χώρο, όπου θα ασκούν
από κοινού την εξουσία και θα δια-
χειρίζονται πολύ σημαντικά, κοινά
και αδιαχώριστα συμφέροντα προς
όφελος και των δύο και όχι υπέρ
του ενός και σε βάρος του άλλου.

8 Η ύπαρξη της Ο.Π. ως τρίτου συν-
θετικού στοιχείου της Ο.Κ.Δ.,

μπορεί με τις κατάλληλες συμφωνίες
και διευθετήσεις να συμβάλει στη
γεφύρωση των διαφορών μεταξύ
των πλευρών σε σημαντικά συν-
ταγματικά θέματα, όπως αυτά της
κατανομής των αρμοδιοτήτων, της
κατανομής των εξουσιών της σύν-
θεσης διαφόρων οργάνων της ομο-
σπονδίας, των μηχανισμών επίλυσης
αδιεξόδων κ.ά.

9 Με βάση την ίδια συλλογιστική,
θα μπορούσε ίσως η εισήγηση

της δημιουργίας Ο.Π. με την κα-

τάλληλη επεξεργασία/διαμόρφωση
να συμβάλει στη σύγκλιση και γε-
φύρωση των διϊστάμενων προσεγ-
γίσεων των δύο πλευρών σε σχέση
με το καίριο θέμα της μετεξέλιξης
της Κ.Δ. και της δημιουργίας της
Ο.Κ.Δ. εκ του μη όντος, για την
οποία χρησιμοποιείται ο αδόκιμος
και μάλα ατυχής όρος της «παρθε-
νογένεσης» (αν είναι δυνατόν μετά
τον βιασμό να υπάρξει παρθενο-
γένεση). Ωστόσο, με πρωτότυπη
σκέψη και δημιουργική φαντασία
είναι δυνατόν να διατυπωθούν
απόψεις και να διαμορφωθούν θέ-
σεις που πιθανόν να βοηθήσουν
στο να ξεπεραστούν οι δυσκολίες
που αντιμετωπίζονται στο θέμα
αυτό.

10 Συνοπτικά, η Ο.Π. θα λειτουρ-
γεί σαν το «χωνευτήρι» (mel-

ting pot), όπου Ελληνοκύπριοι και
Τουρκοκύπριοι θα συνυπάρχουν,
θα συνεργάζονται, θα συνδιοικούν,
θα συνδιαχειρίζονται καθημερινά
όλα τα θέματα και σε όλα τα επί-
πεδα. Αυτό θα γίνεται πάνω σε
βάση ισότητας και χωρίς οποιουσ-
δήποτε διαχωρισμούς και/ή δια-
κρίσεις τόσο στο ατομικό όσο και
στο κοινοτικό επίπεδο. Είναι στην
περιοχή αυτή, όπου η επαναπρο-
σέγγιση θα γίνει καθημερινό βίωμα
και θα μετουσιωθεί σε πράξη και
τρόπο ζωής. Στην περιοχή αυτή
θα καλλιεργηθούν και αναπτυχθούν
περισσότερο η συμβίωση και η ει-
ρηνική συνύπαρξη και θα επιτυγ-
χάνεται εκ των πραγμάτων η συ-
νεννόηση και η συναντίληψη με-
ταξύ Ελληνοκυπρίων και Τουρκο-
κυπρίων. Επιπλέον, είναι στην πε-
ριοχή αυτή που δεν θα ταυτίζονται
με το ένα ή το άλλο ομόσπονδο
κρατίδιο με βάση την εθνική τους
καταγωγή και που θα είναι σε θέση,
μέσα στο πλαίσιο της ομοσπονδίας
να δρα εξισορροπητικά, ως κατα-
λύτης μεταξύ των ομόσπονδων
κρατιδίων και να συμβάλλει στην
ομαλή και απρόσκοπτη λειτουργία
των θεσμών του Ομοσπονδιακού
Κράτους και στην αποφυγή αδιε-
ξόδων.

Ο κ. Θεόφιλος Β. Θεοφίλου είναι δικηγό-
ρος, πολιτικός επιστήμονας, πρέσβης ε.τ.

Του ΘΕΟΦΙΛΟΥ Β. ΘΕΟΦΙΛΟΥ

Μέσα στο πλαίσιο της αναζήτησης
λύσης του κυπριακού προβλήματος
με μετεξέλιξη/μετατροπή του ενι-
αίου κράτους της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας σε ομοσπονδιακό, υπο-
βάλλεται εισήγηση για τη δημι-
ουργία και μιας ομοσπονδιακής
περιοχής (Ο.Π.) πέραν των δύο ομό-
σπονδων κρατιδίων, που θα διοι-
κούνται το ένα από την ελληνοκυ-
πριακή και το άλλο από την τουρ-
κοκυπριακή κοινότητα. Το περί-
γραμμα της εισήγησης που υπο-
βάλλεται για μελέτη και περαιτέρω
επεξεργασία παρατίθεται σε γενικές
γραμμές στη συνέχεια. Σκόπιμα
δεν αποφεύγεται πιο συγκεκριμένη
και λεπτομερής παράθεση ειση-
γήσεων σε σχέση με την άσκηση
της εξουσίας στην Ο.Π. και την εκ-
προσώπησή της στους θεσμούς
της Ομόσπονδης Κυπριακής Δη-
μοκρατίας (Ο.Κ.Δ.). Κι αυτό, κρί-
νοντας ότι ένεκα των δυσκολιών
του θέματος θα ήταν ίσως προτι-
μότερο οι πλέον ειδικοί μελετητές
που θα ασχοληθούν με το ζήτημα
να μην προδιατεθούν αρνητικά ή
άλλως πως.

Κατά την άποψή μου, η ύπαρξη
και λειτουργία Ο.Π. παρουσιάζει
πολλά πλεονεκτήματα. Ένα από
αυτά, πολύ σημαντικό, είναι η δι-
ευκόλυνση της επίτευξης συμφωνίας

σε βασικές πτυχές τουπροβλήματος,
όπως είναι η εδαφική, το περιου-
σιακό, η οικονομική που άπτεται
των δύο προηγουμένων, η ασφάλεια
και τα ανθρώπινα δικαιώματα. Ένα
άλλο πλεονέκτημα, εξίσου σημαν-
τικό, είναι η διευκόλυνση της εφαρ-
μογής της λύσης, οι δυσκολίες της
οποίας είναι εμφανείς και δεν πρέπει
να υποτιμούνται.

Αν και οι δύο κοινότητες, και οι
δύο πλευρές και ιδιαίτερα η τουρ-
κική-τουρκοκυπριακή ενδιαφέρον-

ται ειλικρινά για εξεύρεση ισορ-
ροπημένης, λειτουργικής και βιώ-
σιμης λύσης που θα αντέξει τη δο-
κιμασία της εφαρμογής, πρέπει να
μελετήσουν στα σοβαρά αυτή την
εισήγηση. Έστω και αν θεωρηθεί
ότι είναι έξω από το πλαίσιο των
ιδεών και των ενδεχόμενων διευ-
θετήσεων που εξετάστηκαν μέχρι
τώρα. Και παρά το γεγονός ότι, εκ
πρώτης όψεως, φαίνεται να μην
εντάσσεται στις παραμέτρους που
έχουν σε μεγάλο βαθμό συμφωνη-
θεί και αποτέλεσαν τη βάση των
μέχρι τώρα διαπραγματεύσεων και
της επιδιωκόμενης λύσης.

Περιγραφή εδάφους Ο.Π. 
Η Ο.Π. θα έχει συγκεκριμένη

ορισθείσα έκταση του εδάφους της
Ο.Κ.Δ. Θα παρεμβάλλεται σε μεγάλη
έκταση μεταξύ της εδαφικής πε-
ριοχής του ελληνοκυπριακού ομό-
σπονδου κρατιδίου και του τουρ-
κοκυπριακού ομόσπονδου κρατι-
δίου στις επαρχίες Αμμοχώστου
και Λευκωσίας. Θα περιλαμβάνει
το μισό περίπου της χερσονήσου
της Καρπασίας και θα οριοθετείται
στα βόρεια από την ακτή, αρχίζον-
τας από το ακρωτήριο του Απ. Αν-
δρέα μέχρι τη Γιαλούσα και από
εκεί με νοτιοδυτική κατεύθυνση
κατά μήκος του δρόμου Γιαλού-
σας-Αγ. Ανδρονίκου-Λεοναρίσσου-
Κώμα του Γιαλού-Ταύρου-Αγίου

Θεοδώρου-Μπογαζιού-Τρικώμου.
Από εκεί, θα συνεχίζει προς τον
Άγιο Γεώργιο Σπαθαρικού-Σπαθα-
ρικό-Αρναδί-Λιμνιά-Στύλλους με
νοτιοδυτική κατεύθυνση μέχρι το
Πραστειό Μεσαορίας, όπου θα ακο-
λουθεί δυτική κατεύθυνση μέχρι
τη Λευκωσία. Στα νότια θα οριο-
θετείται από την ακτή, αρχίζοντας
από το ακρωτήριο του Απ. Ανδρέα
μέχρι και την παλαιά Αμμόχωστο
(εντός των τειχών). Από εκεί, θα
ακολουθεί δυτική κατεύθυνση πα-
ράλληλα και βόρεια του παλαιού
δρόμου Αμμοχώστου Λευκωσίας
με αποκλίσεις, όπου ενδείκνυται,
μέχρι τη Λευκωσία. Ο νέος δρόμος

Λευκωσίας-Αμμοχώστου θα περι-
λαμβάνεται σε όλο του το μήκος
στην ομοσπονδιακή περιοχή, όπως
και το αεροδρόμιο της Τύμπου και
το λιμάνι της Αμμοχώστου.

Το καθεστώς Ο.Π.
Η Ο.Π. θα είναι αυτόνομη και

δεν θα υπάγεται σε κανένα από τα
ομόσπονδα κρατίδια. Η εξουσία
στην περιοχή αυτή θα ασκείται
από κοινού από τις δύο κοινότητες.
Η Ο.Π. θα εκπροσωπείται και θα
μετέχει στα ομοσπονδιακά όργανα
κατ΄αναλογίαν του πληθυσμού της
και πάνω σε βάση που θα συμφω-
νηθεί μεταξύ Ελληνοκυπρίων και

Τουρκοκυπρίων. Δεν θα υπάρχουν
οποιοιδήποτε περιορισμοί στην
επιστροφή και στην εγκατάσταση
Ελληνοκυπρίων και Τουρκοκυπρίων
και στην κτήση περιουσίας στην
περιοχή αυτή. Στην Ο.Π. θα έχουν
την έδρα τους όλα τα όργανα και
οι θεσμοί της Ο.Κ.Δ., καθώς και
όλοι οι διεθνείς οργανισμοί (περι-
φερειακοί, ευρωπαϊκοί ή παγκό-
σμιοι) που θα εδρεύουν στην Κύ-
προ. Το παράνομο «Πανεπιστήμιο
της Ανατολικής Μεσογείου» θα με-
τατραπεί σε πανεπιστήμιο της Ο.Π.,
που θα διοικείται από κοινού και
πάνω σε ίση βάση από Ελληνοκυ-
πρίους και Τουρκοκυπρίους.

Η ομοσπονδιακή
περιοχή ως
καταλύτης στη λύση 
Θα είναι το «τσιμέντο», που θα κρατά τις δύο κοινότητες δεμένες
αδιαχώριστα και θα καθιστά δύσκολο έως και αδύνατο το «διαζύγιο»

Δέκα πλεονεκτήματα από την ύπαρξη και τη λειτουργία της Ο.Π.

<<<<<<<

Η δημιουργία Ο.Π. θα δι-
ευκολύνει επίτευξη συμ-
φωνίας στην εδαφική
πτυχή, το περιουσιακό,
την οικονομία και τα
ανθρώπινα δικαιώματα.

<<<<<<<

Δεν θα υπάρχουν οποιοι-
δήποτε περιορισμοί στην
επιστροφή και στην εγκα-
τάσταση Ελληνοκυπρίων
και Τουρκοκυπρίων και
στην κτήση περιουσίας
στην περιοχή αυτή.

<<<<<<<

Η Ο.Π. καθιστά χωρίς πε-
ριεχόμενο στρατιωτικούς
και στρατηγικούς σχεδια-
σμούς, σε σχέση με τη
χάραξη των εδαφικών
ορίων των δύο κρατιδίων.

Συνοπτικά, η Ο.Π. θα λειτουργεί σαν το «χωνευτήρι» (melting pot), όπου Ελληνοκύπριοι και Τουρκοκύπριοι θα συνυπάρ-
χουν, θα συνεργάζονται, θα συνδιοικούν και θα συνδιαχειρίζονται καθημερινά όλα τα θέματα και σε όλα τα επίπεδα.

Αρχίζοντας από το ακρωτήρι του Αποστόλου Ανδρέα και διατρέχοντας το μισό της Καρπασίας, η ΟΠ θα παρεμβάλλεται
σε μεγάλη έκταση μεταξύ των δύο κρατιδίων στις επαρχίες Αμμοχώστου και Λευκωσίας.  
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Της ΙΩΑΝΝΑΣ ΦΩΤΙΑΔΗ

«Α, Ελληνεςείστε;» ήταν η αφ’ υψηλού
αντίδραση της σερβιτόρας σε εστια-
τόριο της Σκιάθου, όταν πολυμελής
παρέα ζήτησε το αυτονόητο: από-
δειξη ταμειακής μηχανής. «Ημασταν
τρεις οικογένειες, ο λογαριασμός
μας ήταν σχετικά μεγάλος» λέει στην
«Κ» ο 40χρονος Παναγιώτης, «μας
έφερε, λοιπόν, ένα τεφτέρι με τη
χειρόγραφη πρόσθεση». Η υπάλλη-
λος, αφού παραπονέθηκε ότι έκανε
«άδικα» τις προσθαφαιρέσεις, επέ-
στρεψε με κανονική απόδειξη, «φου-
σκωμένη», όμως, κατά 20 ευρώ. «Την
παρακαλέσαμε να μας φέρει και τη
χειρόγραφη για αντιπαραβολή, όμως
εκείνη ισχυρίστηκε ότι την είχε πε-
τάξει». Για κακή της τύχη, όμως, ο
δεύτερος σερβιτόρος, ανήξερος, κα-
ταφθάνει με ατσαλάκωτη τη χειρό-
γραφη απόδειξη. Οι πελάτες συγ-
κρίνουν τους δύο λογαριασμούς και
δικαιώνονται. «Κανείς δεν δίνει από-
δειξη, ειδικά στους ξένους» καταλήγει
ο Παναγιώτης, που παραθερίζει τα
τελευταία δέκα χρόνια στο νησί.
«Εμείς οι Ελληνες, που πλέον δεν
είμαστε υπολογίσιμη δύναμη, έχουμε
αρχίσει να ζητάμε, με συνέπεια να
γινόμαστε αποδέκτες υποτιμητικών
σχολίων και όχι μόνο»...

Δυστυχώς, η κατάσταση δεν είναι
καλύτερη στην υπόλοιπη Ελλάδα.
Η μη έκδοση αποδείξεων τόσο από
επιχειρήσεις εστίασης όσο και από
ξενοδοχεία αποτελεί ένα ευρέως
διαδεδομένο μυστικό. «Μια ξενο-
δόχος είναι συνεπής στις αποδείξεις
και έχει γίνει ανέκδοτο στα μέρη
μας» λέει με νόημα τοπικός παρά-
γοντας στην Κορινθία. «Από την
αρχή του καλοκαιριού έχουμε δεχ-
θεί πάνω από 1.000 καταγγελίες
καταναλωτών, εξ αυτών περισσό-
τερες από τις μισές αφορούν τις
αποδείξεις» λέει στην «Κ» ο κ. Γιώρ-
γος Λεχουρίτης, πρόεδρος του ΙΝΚΑ
(Ινστιτούτου Καταναλωτών). «Κάνε
ό,τι θες, δεν σου κόβω απόδειξη
και αν το κάνω, θα σε χρεώσω δι-

πλά». Σε αυτό τον τόνο ανταπαν-
τούν στους «απαιτητικούς» πελάτες
ορισμένοι επαγγελματίες του του-
ρισμού, σύμφωνα με τον πρόεδρο
του ΙΝΚΑ. «Μας μεταφέρουν εξαι-
ρετικά απρεπείς και εκβιαστικές
συμπεριφορές», σημειώνει ο ίδιος.
Δεύτερες σε συχνότητα έρχονται
οι καταγγελίες για απουσία μηχα-
νημάτων για κάρτες. «Φαίνεται ότι
οι επιχειρήσεις οφείλουν και οι
ίδιες χρήματα σε προμηθευτές και
υπαλλήλους, γι’ αυτό χρειάζονται
μετρητά». Πάντως, η δυνατότητα
πληρωμής μέσω κάρτας δεν απο-
τελεί απαραίτητα εχέγγυο ασφα-
λούς συναλλαγής. «Ορισμένοι επι-
τήδειοι ισχυρίζονται ότι η κάρτα
σας δεν γίνεται δεκτή και ακυρώ-
νουν τη συναλλαγή, αλλά όταν σας
έρχεται το ενημερωτικό, διαπιστώ-
νετε ότι σας έχουν διπλοχρεώσει»

περιγράφει κρούοντας τον κώδωνα
ο κ. Λεχουρίτης, «γι’ αυτό πρέπει
να ζητάτε απόκομμα των συναλ-
λαγών». Οι παραπάνω μαρτυρίες,
σύμφωνα με το ΙΝΚΑ, δεν προσ-
διορίζονται γεωγραφικά: παρατρά-
γουδα συμβαίνουν αδιακρίτως σε
λιγότερο ή περισσότερο τουριστικά
μέρη.

«Στην Αίγινα, οι εστιάτορες επι-
στρατεύουν κάθε μέσο, προκειμένου
να μην πληρώσουμε με κάρτα», δη-
λώνει έτερος παραθεριστής στην
«Κ», «κάποιοι ισχυρίζονται ότι δεν
διαθέτουν το ανάλογο μηχάνημα,
άλλοι προβαίνουν σε ανήθικες...
προτάσεις: θέλετε να πληρώσετε
80 ευρώ με κάρτα ή 70 ευρώ, με-
τρητά;». Η πρόταση ηχεί ιδιαίτερα
δελεαστική, δεδομένης της οικο-
νομικής στενότητας. «Πληρώνω με
κάρτα, όχι επειδή είμαι εκ πεποι-

θήσεως νομοταγής, αλλά επειδή
λόγω των capital controls ξεμένω
από... ρευστό» συμπληρώνει ο κα-
ταγγέλλων, που δεν υπέκυψε τελικά
στον πειρασμό. Αλλωστε, πολλά νη-
σιά, ειδικά της λεγόμενης «άγονης»
γραμμής, που πλέον έχουν γίνει
πολύ της μόδας, διαθέτουν μικρό
αριθμό ΑΤΜ. «Στην Ικαρία η τρά-
πεζα, όπου διατηρώ λογαριασμό,
έχει μόνο ένα ΑΤΜ στις Ράχες. Τα
καταστήματα στα Θέρμα, όμως, δεν
δέχονται κάρτες» αναφέρει ο Αν-
δρέας, χρήστης του facebook, «με
εξυπηρέτησαν, όμως, και κανονί-
σαμε να τους πληρώσω μόλις έρθει
το Σάββατο με μετρητά». Ο Ανδρέας
είχε την τύχη να συναντήσει ανοι-
χτόκαρδους και ανιδιοτελείς επαγ-
γελματίες, χαρακτηριστικά για τα
οποία φημίζεται άλλωστε η Ικαρία.
Αλλοι, όμως, κάνουν λόγο για στα-

διακή «αλλοτρίωση» της αξιοση-
μείωτης νοοτροπίας. «Τα τελευταία
χρόνια έχω πολιτογραφηθεί Ικα-
ριώτης και έχω μετατραπεί σε φα-
νατικό πανηγυριώτη» σχολιάζει από
την πλευρά του ο 30χρονος Στέφα-
νος, «μετά λύπης μου διαπιστώνω
ότι χρόνο με τον χρόνο τα πανηγύρια
εμπορευματοποιούνται».

Η έλλειψη ρευστότητας εκ μέρους
των Ελλήνων εκδρομέων γίνεται
ορατή διά γυμνού οφθαλμού. «Ακό-
μα και για αγορές των 4 ευρώ μου
δίνουν κάρτα» αναφέρει ιδιοκτήτης
μίνι μάρκετ σε νησί του Αργοσα-
ρωνικού. «Μέχρι τις αρχές Ιουνίου
δεν διέθετα» προσθέτει σχεδόν με...
ντροπή ο ηλικιωμένος. Πάντως, τα
παράπονα των εκδρομέων σχετικά
με τα σούπερ μάρκετ δεν περιορί-
ζονται εδώ. «Οι τιμές σε μικρά και
μεγάλα μαγαζιά τροφίμων στον

νομό Χανίων, όπου έμεινα δεκα-
πέντε μέρες, ήταν απλησίαστες σε
όλα τα είδη» καταθέτει στην «Κ»
μητέρα δύο παιδιών. «Τα προϊόντα
ήταν σαφώς ανατιμημένα, ακόμα
και στα τοπικά κρητικά είδη, που
τα βρίσκω φθηνότερα στην Αθήνα»
λέει η ίδια. Τα καταστήματα τρο-
φίμων - «φαρμακεία», ενδημούν,
ωστόσο, και σε άλλους νομούς. Εν-
δεικτικά, μία από τις ακριβότερες
φραντζόλες ψωμί πανελλαδικά...
εντοπίστηκε στη Σκιάθο!

Ακριβές παραλίες
Ως πραγματικό «πλήγμα» στον

προϋπολογισμό των διακοπών πε-
ριγράφουν όλοι οι εκδρομείς το κα-
θημερινό μπάνιο και την ηλιοθε-
ραπεία στις παραλίες. «Συχνά, δεν
έχεις άλλη επιλογή παρά να νοι-
κιάσεις ομπρέλα και ξαπλώστρες,
γιατί απλώς δεν έχουν αφήσει ελεύ-
θερο χώρο να απλώσεις την πε-
τσέτα σου...», περιγράφει 25χρονη
που επέστρεψε από τις Κυκλάδες.
«Εμεινα μία βδομάδα στην Ανδρο
και επισκέφθηκα τις τέσσερις βα-
σικότερες παραλίες του νησιού»
λέει η 36χρονη ιδιωτική υπάλληλος,
Ελενα, «στις τρεις εξ αυτών δεν
μου έφεραν απόδειξη, παρά μόνον
αφού τους το ζήτησα». Ωστόσο, οι
τιμές στην Ανδρο μοιάζουν ανα-
λογικά με άλλα νησιά «λογικές».
«Αλλοτε κόστιζε το σετ (ομπρέλα
και δύο ξαπλώστρες) πέντε ευρώ
και άλλοτε έξι» προσθέτει η ίδια.
«Στην Ελαφόνησο μας χρέωναν
δέκα ευρώ το σετ με ξαπλώστρες
και δώδεκα με πουφ έναντι μεν
απόδειξης, αλλά χωρίς να συμπε-
ριλαμβάνεται καφές ή έστω ένα
νεράκι» λέει από την πλευρά της,
δυσαρεστημένη η 32χρονη δασκά-
λα, Κατερίνα. Οχι τυχαία, άλλωστε,
σε μελέτη του TravelBird 2016 για
τις 250 πιο ακριβές παραλίες παγ-
κοσμίως περιλαμβάνονται και έξι
ελληνικές...

• Ο Φαληρεύς απουσιάζει σε άδεια.
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  ο πάθος είναι ουσιαστικό μέ-
ρος της πολιτικής, μαζί με την
ιδεολογία, το προσωπικό συμ-

φέρον, την ταύτιση με κάποια ομά-
δα, τις προσδοκίες που επενδύονται
σε έναν αρχηγό. Στην Ελλάδα το
συναίσθημα πάντα ήταν έντονο.
Τελευταίως, όμως, βλέπουμε ότι
το πάθος των ψηφοφόρων είναι
σε έξαρση σε όλο τον κόσμο, τεί-
νοντας να γίνει κυρίαρχο συστα-
τικό και να επηρεάζει το αποτέ-
λεσμα πολλών εκλογών. Σε αρκετές
χώρες –όπως οι ΗΠΑ, η Βρετανία,
η Γαλλία και η Γερμανία– το έντονο
συναίσθημα που επηρεάζει το
εκλογικό σώμα ίσως έχει σοβαρές
συνέπειες και για τη δική μας.

Στις ΗΠΑ ολοκληρώθηκαν τα
συνέδρια των Ρεπουμπλικανών
και των Δημοκρατικών, βάζοντας
στην τελική ευθεία για τη διεκδί-
κηση της προεδρίας δύο ανθρώ-
πους από διαφορετικούς κόσμους.
Η Χίλαρι Κλίντον, η πρώτη γυναίκα
που έλαβε το χρίσμα από μεγάλο
κόμμα, έχει ζήσει από νεαρή μέσα
στην πολιτική – από φοιτήτρια
ακτιβίστρια έως Πρώτη Κυρία και
μετά γερουσιαστής και υπουργός
Εξωτερικών. Κάθε της κίνηση, έως
και η ανοχή για τις αταξίες του συ-
ζύγου Μπιλ, με στρατηγική και
υπομονή, την οδήγησαν στο χρί-
σμα. Ο Ντόναλντ Τραμπ εκπρο-
σωπεί κάτι άλλο στην πολιτική πα-
νίδα και στους πολιτικούς μύθους
των Ηνωμένων Πολιτειών: είναι

ο μοναχικός καβαλάρης που έρ-
χεται από το πουθενά για να προ-
στατεύσει τους αδικημένους και
να ανατρέψει το κατεστημένο. Τα
πλούτη του του δίνουν τη δύναμη
–την αύρα– του υπερήρωα, η αδια-
φορία του για τον καθωσπρεπισμό
του πολιτικού ορθού και για τους
κανόνες λειτουργεί σαν πέπλο προ-
στατευτικό: αφού δεν δέχεται τους
κανόνες ενός παιχνιδιού που ισχυ-
ρίζεται ότι είναι στημένο, αφού ο
ίδιος δεν κρύβει τα μειονεκτήματά
του, παύουν να είναι αδυναμίες.
Ο κ. Τραμπ, αυτή τη στιγμή, είναι
καβάλα σε μια μεγάλη δύναμη –
την πολιτική ενέργεια των οργι-
σμένων και φοβισμένων, αυτών
που βαρέθηκαν να τους βάζουν οι
ελίτ στην πρώτη γραμμή, που πλη-
ρώνουν το κόστος της παγκοσμιο-
ποίησης, της μετανάστευσης και
των άλλων δυσκολιών των ημε-
ρών.

Η κ. Κλίντον υπόσχεται τη δια-
χείριση μιας δύσκολης κατάστα-
σης, ο κ. Τραμπ την ανατροπή. Το
μήνυμα του μεγιστάνα κατασκευα-
στή και τηλεοπτικής περσόνας εί-
ναι ακαταμάχητο για μεγάλο μέρος
του εκλογικού σώματος και ανά-
θεμα για ένα άλλο. Οι εκλογές θα
δείξουν ποιο κομμάτι υπερτερεί
σε αριθμούς και ποιο σε ενέργεια.
Επειδή εδώ συμβαίνει κάτι πολύ
ενδιαφέρον: όσο η αντιπαράθεση
Κλίντον -Τραμπ παρουσιάζεται ως
μάχη μεταξύ κατεστημένου και

outsider, τόσο η μάχη εντός του
Δημοκρατικού Κόμματος για το
χρίσμα εξελίχθηκε ως πόλεμος με-
ταξύ των δομών εξουσίας που εκ-
προσωπεί η κ. Κλίντον και του ρι-
ζοσπαστισμού των οπαδών του
γερουσιαστή Μπέρνι Σάντερς –
οι outsider της αριστερής πτέρυγας
της πολιτικής. Οι οπαδοί του Σάν-
τερς εξέφρασαν έντονα τη δυσα-
ρέσκειά τους για τη μεροληψία
του κομματικού κατεστημένου
υπέρ της κ. Κλίντον και απαιτή-
θηκαν πολύς χρόνος, καθώς και
πολλές ομιλίες (όπως των Μπαράκ
και Μισέλ Ομπάμα) και εκκλήσεις
από τον ίδιο τον κ. Σάντερς για να
επιτευχθεί ένας βαθμός ενότητας.
Εάν στην εκλογική εκστρατεία εί-
χαν υπερτερήσει οι ψηφοφόροι
του κ. Σάντερς, οι ΗΠΑ θα έσπευδαν
προς αντιπαράθεση δύο ριζοσπα-
στικών ομάδων από αντίθετα άκρα
του πολιτικού φάσματος. Είναι δύ-
σκολο να φανταστεί κανείς πώς
θα έβγαινε η χώρα από τέτοια σύγ-
κρουση, πόσο θα τάραζε τις κρα-
τικές δομές και τους θεσμούς, πώς
θα κυβερνιόταν πλέον η Αμερική
και πώς αυτό θα επηρέαζε τον υπό-
λοιπο κόσμο.

Ο συναισθηματισμός και η πο-
λιτική ενέργεια που αναπτύσσεται
στα άκρα εκφράζουν μια νέα κι-
νητικότητα πολιτών. Εχουν πληγεί
από οικονομικές δυσκολίες, εξορ-
γίζονται με την ολοένα μεγαλύτερη
ανισότητα, δεν εμπιστεύονται κα-

μία ελίτ – πολιτική, δημοσιογρα-
φική, υπερεθνική, όπως ο ΟΗΕ,
η Ε.Ε., κ.ά. Από την άγαρμπη πο-
λυπολιτισμικότητα οπισθοχωρού-
με με επιμονή σε μικρότερες ομά-
δες, αυτές που μας υπόσχονται
οφέλη χωρίς συμβιβασμούς. Οι
στόχοι ακραίων ομάδων, είτε της
Αριστεράς είτε της Δεξιάς, δεν εί-
ναι εφικτοί – έτσι, η αντιπαράθεση
διαδραματίζεται σαν αυτοσκοπός
μεταξύ των άκρων, δεν οδηγεί
προς λύσεις στον πραγματικό κό-
σμο.

Βλέπουμε την άνοδο τέτοιων
ομάδων και την ανάπτυξη τέτοιων
δυναμικών όχι μόνο στις ΗΠΑ αλλά
και στη Βρετανία και σε χώρες της
Ε.Ε., όπου κόμματα και πρόσωπα
που βρίσκονταν στο περιθώριο
πρωταγωνιστούν πλέον. Στη χώρα
μας ζούμε με τις συνέπειες αυτής
της δυναμικής και γνωρίζουμε ότι
μετά την ανατροπή υπάρχει η επό-
μενη μέρα που απαιτεί διαχείριση
και οδυνηρούς συμβιβασμούς. Αυτό
ανακαλύπτουν στη Βρετανία. Θα
το μάθουν και άλλες χώρες. Οσο,
όμως, κλονίζεται η εσωτερική πο-
λιτική σκηνή χωρών που ασκούν
επιρροή σε άλλες, οι μικρότερες,
όπως η Ελλάδα, δεν μπορούν να
θεωρούν τίποτα δεδομένο. Οι μέ-
ρες απαιτούν εθνική συνεννόηση,
επαγρύπνηση και τέχνη. Οτιδή-
ποτε άλλο μας αποσπά και μας εκ-
θέτει σε περισσότερους κινδύνους
στη μάχη της επιβίωσης.

Τ

Πάθος και πολιτική
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Σύμβολο της Ελλάδας 
που θέλουμε

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

  ομιλία της Μισέλ Ομπάμα
στο συνέδριο του Δημοκρα-
τικού Κόμματος εντυπω-

σίασε. Ξεχωρίζω την εξής ανα-
φορά της: αυτή, μια Αφροαμερι-
κανίδα, ζει με την οικογένειά της
τα τελευταία οκτώ χρόνια σε ένα
σπίτι που έχτισαν κάποτε σκλάβοι
από την Αφρική. Κάθε άλλη δι-
ευκρίνιση περιττεύει. Οτι το «σπί-
τι» είναι ο Λευκός Οίκος, ότι ζει
εκεί ως Πρώτη Κυρία, σύζυγος
του πρώτου Αφροαμερικανού προ-
έδρου στην ιστορία των Ηνωμέ-
νων Πολιτειών.

Η ομιλία της πραγματοποιήθη-
κε στο πλαίσιο της προεκλογικής
υποστήριξης της υποψηφιότητας
της Χίλαρι Κλίντον, που, εφόσον
εκλεγεί τον ερχόμενο Νοέμβριο,
θα είναι η πρώτη γυναίκα πρό-
εδρος των ΗΠΑ.

Πρόσφατα, οι New York Times
δημοσίευσαν ένα γράφημα* πα-
ρουσιάζοντας τις ιστορικές πρωτιές
στον πολιτικό βίο της Αμερικής
σε ό,τι αφορά υποψηφιότητες γυ-
ναικών, Αφροαμερικανών, Ισπα-
νόφωνων, Ασιατών και ομοφυλο-
φίλων. Ξεχωρίζω ενδεικτικά:

1. Alexander Twilight: ο πρώτος
Αφροαμερικανός που αποφοίτησε
από κολέγιο και εξελέγη στη Βου-
λή του Βερμόντ το 1836.

2. Αntonio Francisco Coronel:
ο πρώτος Ισπανόφωνος δήμαρ-
χος του Λος Αντζελες το 1853.
Το 1879 ο Romualdo Pacheco
γίνεται ο πρώτος ισπανικής κα-
ταγωγής αντιπρόσωπος στο Κογ-
κρέσο με πλήρη δικαιώματα ψή-
φου.

3. Joseph H. Rainey: ο πρώτος
Αφροαμερικανός που εξελέγη
στη Βουλή της Νότιας Καρολίνας
το 1870. Πέντε μόλις χρόνια μετά
τη λήξη του Εμφυλίου σε νότια
πολιτεία...

4. Clara Cressingham, Carrie
C. Holly και Frances Klock: οι πρώ-
τες γυναίκες βουλευτίνες που
εκλέγονται σε πολιτειακό επίπεδο
(Κολοράντο) το 1894.

5. Jannette Rankin: η πρώτη

γυναίκα που εκλέγεται στο Κογ-
κρέσο το 1916.

6. Bertha K. Landes: η πρώτη
γυναίκα δήμαρχος μεγάλης αμε-
ρικανικής πόλης (Σιάτλ) το 1926.

7. Miriam Ferguson: η πρώτη
κυβερνήτις του Τέξας το 1924.

8. Wing F. Ong: το πρώτο ασια-
τικής καταγωγής μέλος του πο-
λιτειακού κοινοβουλίου της Αρι-
ζόνας το 1946.

9. Elaine Noble: το πρώτο ανοι-
χτά ομοφυλόφιλο άτομο που εκλέ-
γεται στη Βουλή της Μασαχου-
σέτης το 1974 (!).

10. Tammy Baldwin: το πρώτο
ανοιχτά ομοφυλόφιλο άτομο εκλέ-
γεται στο αμερικανικό Κογκρέσο
το 1998 και αργότερα στη Γερου-
σία.

Ξέρω: οι Ηνωμένες Πολιτείες
έχουν ιστορικό δουλείας, λιντσα-
ρισμάτων, την Κου Κλουξ Κλαν
και την πολιτική του φυλετικού
διαχωρισμού (έως το 1954)· η Αμε-
ρική έχει ιστορικό βίας, οπλοχρη-
σία και θανατική ποινή, κακή δη-
μόσια υγεία, έχει υψηλό δείκτη
χριστιανών φονταμενταλιστών,
έχει πολλούς παχύσαρκους, άφθο-
νη υποκουλτούρα και έναν εκνευ-
ριστικό πουριτανισμό, εκκρεμούν
πολλές πρωτιές ακόμα και ίσως
τον Νοέμβριο να μην εκλεγεί η
Χίλαρι Κλίντον αλλά ο Τραμπ αυ-
τής της «βαθιάς Αμερικής».

Και πάλι. Τα παραπάνω στοι-
χεία δείχνουν τις τρομακτικές δυ-
νατότητες αυτής της χώρας συγ-
κριτικά με την Ευρώπη. Για να
μην μιλήσω για τη χώρα μας, στην
οποία ομοφυλόφιλοι πολιτικοί,
άνδρες και γυναίκες, δεξιοί και
αριστεροί, κρύβονται το 2016
πίσω από το δάχτυλό τους...

*(The New York Times, «Hillary Clinton
Broke One Glass Ceiling. When Were
Others Broken? » Των KAREN YOURISH,
LARRY BUCHANAN and ADAM PEARCE,
25 Ιουλίου 2016,
http://www.nytimes.com/interactive/2
016/07/24/us/politics/10000000445
9669.app.html? nytapp=iphone).

Η
Του ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ

  άποιες συζητήσεις στη Βουλή
ή στις κοινοβουλευτικές επι-
τροπές, τηλεοπτικά μεταδι-

δόμενες, δίνουν την εντύπωση
στον πολίτη ότι διασώζονται ακό-
μα στο πολιτικό προσωπικό της
χώρας περιπτώσεις ανθρώπων
σοβαρών. Ας συμφωνήσουμε σε
κάποια στοιχειώδη κριτήρια «σο-
βαρότητας»: Κατορθώνουν να δί-
νουν στον ακροατή-θεατή τους
την αίσθηση ότι είναι έντιμοι και
νηφάλιοι. 

Οτι διαθέτουν ευφυΐα, έστω
και μέσου βεληνεκούς. Δεν είναι
απαίδευτοι, δηλαδή έχουν επάρ-
κεια γλωσσικής εκφραστικής, άρα
και συλλογιστικής ικανότητας
(ως γνωστόν: άνθρωπος χωρίς
γλώσσα είναι άνθρωπος χωρίς
σκέψη, αφού με τη γλώσσα σκε-
φτόμαστε). Διαθέτουν την αισθη-
τική καλλιέργεια που προϋποθέτει
η ενδυματολογική καλαισθησία.

Το πρώτο ερώτημα που γεννιέ-
ται από τη θέα αυτών των εξαιρέ-
σεων: Γιατί η όποια ανθρώπινη
ποιότητα υπάρχει στα κόμματα
κρατιέται στην αφάνεια, δηλαδή
αποκλείεται από την τηλεόραση;
Γιατί οι «εκπρόσωποι τύπου» των
κομμάτων και οι κομματικοί απε-
σταλμένοι στις τηλεοπτικές εκ-
πομπές είναι, κατά κανόνα, μι-
κρονοϊκοί, μονόχνωτοι, κωμικά
δογματικοί, και επιπλέον άγλωσ-
σοι, απαίδευτοι, ακαλαίσθητοι;
Δεν έχουν τα κριτήρια οι αρχηγοί
και οι επιτελείς των κομμάτων
(και των κυβερνήσεων) να διακρί-
νουν ποιος τύπος «εκπροσώπου»
τούς κολακεύει και ποιος τους δυ-
σφημεί;

Μια εξήγηση θα ήταν, ίσως, το
μοντέλο ή η συνταγή για «σαρω-
τικές επιτυχίες» στο πεδίο του εν-
τυπωσιασμού των μαζών, που απο-
τέλεσαν στη μεταπολίτευση ο Μέ-
νιος Κουτσόγιωργας και ο Βαγγέ-
λης Γιαννόπουλος. Το κουτσαβά-
κικο ύφος, η αθυροστομία, η αναί-
δεια και θρασύτητα, το αδίστακτο
ψέμα, οι έμμεσες απειλές (τσαμ-
πουκάς), οι χυδαίοι υπαινιγμοί κα-
ταξιώθηκαν σαν «όπλα πολιτικής
πάλης». Καθιερώθηκε «κλίμα» δη-
μόσιου λόγου – η Ν.Δ. και στο πε-
δίο αυτό, όπως και σε κάθε άλλο
πολιτικής πρακτικής, πάσχιζε να
μιμηθεί το ΠΑΣΟΚ, να μην υστε-
ρήσει σε «εκσυγχρονισμό».

Ο,τι ονομάζουμε «κλίμα» δη-
μοσίου λόγου, κυρίαρχο πολιτικό
«κλίμα», κατανοείται πληρέστερα
με αναφορά σε πρόσωπα, αλλά
αυτή η προσωποποίηση αφήνει
κενά κατανόησης στους νεότε-
ρους. 

Η ελλαδική κοινωνία γνώρισε
τα τελευταία σαράντα χρόνια τόσα
ευτελισμένα, ανίκανα (της ντρο-
πής) αχρεία πρόσωπα σε θώκους
ηγετικούς (χωρίς να υπάρξει έστω
και ίχνος συλλογικών αντανακλα-
στικών διαμαρτυρίας, καταισχύνης
ή οργής) που η ανάμνησή τους
και μόνο θα μπορούσε να λειτουρ-
γήσει σαν πέδη ανάσχεσης στη
διολίσθηση προς τον ιστορικό
αφανισμό. 

Δεν υπήρξαν έγκαιρα αντανα-
κλαστικά οργής ούτε μνήμη ανα-
σχετική του συνεχώς χειρότερου.
Το πολιτικό μας σύστημα μπήκε
σε τροχιά ραγδαίας αποσύνθεσης,
με τα προσχήματα δημοκρατίας
να συντηρούνται ως νεκροπομπός
φενάκη.

Αλλά μια τέτοια ανάγνωση της
ελλαδικής πολιτικής πραγματικό-
τητας επιτείνει τη δυσκολία να
ερμηνεύσουμε το πώς γίνεται να
υπάρχουν ακόμα «σοβαροί άν-
θρωποι» στην πολιτική σκηνή.
Αγόρευε τις προάλλες για τον εκλο-
γικό νόμο βουλευτής του ΠΑΣΟΚ,
νέος σχετικά, με στρωτό και ευ-
πρεπή λόγο, καλοχτισμένα επι-
χειρήματα και ικανότητα να δεί-
χνει ότι το θέμα τον ενδιαφέρει
ουσιαστικά, όχι για να κερδίσει
εντυπώσεις. Ομως, αυτός ο νέος
(και ας τον υποθέσουμε αγνών
προθέσεων) άνθρωπος ακύρωνε
τη σοβαρότητά του με την κατά-
φωρη πολιτική του ανακολουθία
και ασυνέπεια: Μιλούσε για ιδιο-

τέλεια κομματικών σκοπιμοτήτων
στο εκλογικό νομοσχέδιο εκπρο-
σωπώντας το κόμμα που υπήρξε
ο πανουργότερος μάγειρας εκλο-
γικών συστημάτων, προκειμένου
να υποκλέψει την εξουσία.

Και αν το παρελθόν του κόμ-
ματός του το αμνηστεύει ο νεαρός
βουλευτής νιώθοντας ο ίδιος φο-
ρέας του πολιτικά καινούργιου,
πώς συμβιβάζει τους οραματισμούς
του (και τη σοβαρότητά του) με
το «προφίλ» της αρχηγού του; Διε-
ρωτήθηκε ποτέ: πού, πώς και από
ποιον πρωτοδιορίστηκε σε μισθω-
τή εργασία η αρχηγός του; Αλλά
και πέραν της αρχηγού: Ποιες
αξιώσεις σοβαρότητας μπορεί να
έχει ένας πολιτικός, πιθανόν τα-
λαντούχος και πάντως κόσμιος
ως παρουσία, που επιλέγει να εν-
ταχθεί σε κόμμα «σοσιαλιστικό»,
όταν στο πολύ πρόσφατο παρελ-
θόν το κόμμα αυτό κυβέρνησε με
όρους τού πιο αχαλίνωτου καπι-
ταλισμού, μοιράζοντας με τους
συγκυβερνώντες τα ρουσφέτια
προκαταβολικά (4-2-1);

Οι παραδειγματικές αναφορές
λειτουργούν στον δοκιμιακό λόγο
της επιφυλλίδας προφανώς ως έν-
δειξη, όχι ως καταγγελία. Να πα-
ραθέσουμε και μια δεύτερη εικόνα:
Μεσήλικα βουλευτή, στην ίδια
συζήτηση στη Βουλή, με λόγο σο-
βαρό, πειστικό, ευπρεπή, που εκ-
προσωπούσε το κόμμα το αυτοο-
νομαζόμενο «Το ποτάμι». 

Προκαλούσε και αυτός την απο-
ρία: Δικαιολογείται ο όρος σοβα-
ρότητα για έναν άνθρωπο ενταγ-
μένον εθελούσια σε κόμμα που η
ονομασία του επαγγέλλεται το τί-
ποτα; Να δηλώνει η ονομασία όχι,
φυσικά, ιδεοληψίες και ταμπού,
αλλά (που να πάρει η ευχή) στό-

χους κοινωνικούς, κριτήρια ποι-
ότητας της ζωής πέρα από τον κα-
ταναλωτικό πρωτογονισμό. Ποια
ανθρώπινη σοβαρότητα μπορεί
να συμβιβαστεί με τη στράτευση
σε κόμμα, που και μόνο ο τίτλος
του δηλώνει το πολιτικό τίποτα –
θα μπορούσε να είναι το όνομα
παρόχθιας ταβέρνας ή εντευκτη-
ρίου εραστών του «καγιάκ».

Βέβαια, κατάντησε κανόνας τις
ονομασίες των πολιτικών κομμά-
των (όπως και των απορρυπαντι-
κών, αποσμητικών, αλλαντικών
κ.λπ.) να τις επινοούν διαφημι-
στικά γραφεία, με κριτήρια εντε-
λώς α-πολιτικά ή εσκεμμένης αο-
ριστίας και γενικότητας αποβλέ-
ποντας στην ψυχολογική πρωταρ-
χικά σαγήνη και στον υποβολιμαίο
εντυπωσιασμό των αφελών (βλ.
«Νέα Δημοκρατία», «Δημοκρατική
Συμπαράταξη», «Πολιτική Ανοιξη»
κ.ά.). Εφευρίσκουν οι διαφημιστές
το «πιασάρικο» όνομα και στη συ-
νέχεια οι ενδιαφερόμενοι προ-
σπαθούν να γεμίσουν το νοημα-
τικό κενό με «ευρήματα» αφηρη-
μένων και συχνά αλληλοαναιρού-
μενων εννοιών – «κοινωνικός φι-
λελευθερισμός», «δημοκρατικός
σοσιαλισμός», «κεντροδεξιά», «κεν-
τροαριστερά» και ανάλογες πομ-
φόλυγες αοριστολογίας.

Η εδραιωμένη αξιολογική απο-
τίμηση των πολιτικών από τους
πολίτες συνοψίζεται στον αφο-
ρισμό: «όλοι ίδιοι είναι». Μάλλον
άδικος ο αφορισμός, επειδή ανα-
φέρεται σε πρόσωπα. Ισχύει όμως
απολύτως και αποδεδειγμένα για
τα κόμματα: ναι, «όλα ίδια είναι».
Ψηλαφήσαμε την ολοκληρωτική
εξομοίωση «πράσινου» και «γα-
λάζιου» ΠΑΣΟΚ, τους υποστήκαμε
να συγκυβερνάνε – μαζί και ο
«ερυθρός» Κουβέλης. Ζήσαμε και
τους «ριζοσπάστες» του Τσίπρα
να τους μεταβάλλει η Κίρκη των
«Αγορών» σε ευπειθέστατους
διεκπεραιωτές των εντολών της,
να απεμπολούν «αρχές» και «παν-
τιέρες» τους, έρμαια αδιάντροπης
εξουσιολαγνείας.

Λογικά αλλά και έμπρακτα: τα
κόμματα «όλα ίδια είναι» – ίδιες
πολιτικές, ίδιος αμοραλισμός, ίδια
νοσηρή εξουσιολαγνεία. Αν κά-
ποιοι κομματικοί δίνουν την εν-
τύπωση «σοβαρών ανθρώπων»,
πρόβλημα έχουμε οι δέκτες της
εντύπωσης. Να συνειδητοποι-
ήσουμε επιτέλους οι ψηφοφόροι
ότι με τα υπάρχοντα σήμερα κόμ-
ματα, όλα, πολιτική ελπίδα δεν
υπάρχει. Ας ξεκαθαρίσουμε στην
κρίση μας τα γνωρίσματα του «σο-
βαρού ανθρώπου».

Κ

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ

Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

«Σοβαρός άνθρωπος» στην πολιτική

  σοι βρέθηκαν στις πρόσφα-
τες εκδηλώσεις του Κέντρου
Πολιτισμού Ιδρυμα Σταύρος

Νιάρχος περιγράφουν μια ατμό-
σφαιρα πανηγυριού που θύμιζε
λίγο το πώς νιώθαμε στη διάρκεια
των Ολυμπιακών του 2004. Διψάει
ο Ελληνας για κάτι θετικό μέσα
στην ατέλειωτη μιζέρια του. Και
θα το αγκαλιάσει, όπως αγκάλιασε
και σεβάσθηκε στο παρελθόν το
μετρό ή το αεροδρόμιο. Πέρα από
την αρχιτεκτονική ιδιοφυΐα του
Πιάνο, το έργο δίνει τη δυνατό-
τητα στην Αθήνα να έχει ένα πα-
νέμορφο τόπο συναντήσεων και
εκδηλώσεων. Αν μάλιστα κάποτε
συνδυασθεί με το υπόλοιπο σχέ-
διο του Πιάνο για μια ενιαία πα-
ραλιακή «βόλτα» από το ΣΕΦ έως
τον Φλοίσβο, η Αθήνα θα γίνει
μια Βαρκελώνη επί τρία...

Υπάρχει όμως ταυτόχρονα και
μια διάχυτη φοβία, συνδυασμένη
με τον παραδοσιακό νεοελληνικό
κυνισμό. Οι μισοί ανησυχούν για
το μέλλον του Πάρκου Νιάρχου,
οι άλλοι επαναλαμβάνουν εκείνο
το μονότονο «καλά, να δεις σε
λίγους μήνες πώς θα έχει γίνει
όλο αυτό». 

Οταν ο πρόεδρος του ιδρύμα-
τος δήλωσε στο συγκεντρωμένο
πλήθος σε μία από τις εκδηλώσεις
ότι «θα παραδώσουμε το έργο
στο κράτος σε λίγο καιρό», ακού-
σθηκαν γιουχαΐσματα και φωνές
από κάτω. 

Δεν ήταν όλοι αυτοί νεοφιλε-
λεύθεροι Ταλιμπάν που απεχθά-
νονται το κράτος σε οιανδήποτε
μορφή. Απλοί Ελληνες πολίτες
ήταν, που δεν θέλουν να το δουν
με γκράφιτι παντού, με εκατον-
τάδες ανεπαρκείς υπαλλήλους
να σουλατσάρουν χωρίς σκοπό,
εγκαταλελειμμένο όπως οι πε-
ρισσότεροι δημόσιοι χώροι στον
τόπο μας. Φοβούνται, δηλαδή,
ότι θα γίνει ή κάτι σαν το Πάρκο

Τρίτση ή η αφορμή για ακόμη
μία ΔΕΚΟ σπατάλης και διορι-
σμών. Τα παραδείγματα επιτυ-
χημένης διαχείρισης δημόσιων
χώρων από το κράτος, τις περι-
φέρειες ή τους δήμους είναι απει-
ροελάχιστα. Δεν ξέρω γιατί συμ-
βαίνει αυτό, αλλά ναι, είναι ο κα-
νόνας.

Μπορούμε να το αποφύγουμε;
Δύσκολο, αν το αφήσουμε στα
χέρια των πολιτικών μας. Πέρα
από τα πολυπόθητα εγκαίνια,
προφανώς προσβλέπουν στη μέ-
ρα που θα μπορέσουν να διορί-
σουν κολλητούς και κομματικούς
για να το διοικήσουν.

Θα ήταν εξαιρετικό αν τα κόμ-
ματα έκαναν μια συμφωνία με-
ταξύ τους και άφηναν αυτό το
έργο έξω από τη μοιρασιά εξου-
σίας, και τώρα και πάντα. Θα έδι-
ναν ένα μήνυμα ότι κάτι αλλάζει
στη χώρα. 

Σε συνεργασία με το ίδρυμα,
θα μπορούσε να βρεθεί και να
προσληφθεί ένας ικανός μάνατζερ
διεθνών προδιαγραφών, να μπουν
κανόνες λειτουργίας, κριτήρια
για τις προσλήψεις. Και ασφαλώς,
με τρόπο δημιουργικό να βρεθεί
μια λύση ώστε να διοικείται εκτός
του αναποτελεσματικού ζουρλο-
μανδύα του δημόσιου λογιστικού.
Θα το τολμούσε αυτό ο κ. Τσίπρας,
που μοιάζει να έχει καταλάβει
πλήρως την αξία του έργου; Είθε
να το αντιληφθεί και είναι βέβαιο
ότι θα βρει τη Ν.Δ. και τα άλλα
υπεύθυνα κόμματα σύμφωνα. Το
Κέντρο Πολιτισμού Ιδρυμα Σταύ-
ρος Νιάρχος θα μπορούσε να
συμβολίζει την Ελλάδα που θέ-
λουμε για το μέλλον. Και μια πο-
λιτική συμφωνία για τη διαχεί-
ρισή του θα μπορούσε να υπο-
δεικνύει τον τρόπο με τον οποίο
θα θέλαμε να διοικούν οι πολι-
τικοί μας. Είναι μια ευκαιρία να
βγάλουμε τον καλό μας εαυτό!

Ο

Αμερικανικές πρωτιές

Kυριακή 31 Ιουλίου 2016

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ. apetroulakis@kathimerini. gr

<<<<<<

Να ξεκαθαρίσουμε 
οι πολίτες τα κριτήρια 
της «σοβαρότητας».
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Του Κ.Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Σε δεύτερο δημοψήφισμα την τε-
λευταία διετία, το οποίο τοποθε-
τείται την προσεχή άνοιξη, οδηγεί
σύμφωνα με πληροφορίες η πρό-
σφατη επιλογή του πρωθυπουργού
Αλ. Τσίπρα να ανοίξει τον φάκελο
της συνταγματικής αναθεώρησης.

Με βάση τον υφιστάμενο σχεδια-
σμό του Μεγάρου Μαξίμου, που βε-
βαίως δεν αποκλείεται να τροπο-
ποιηθεί υπό το βάρος των δημοσκο-
πήσεων της τότε περιόδου, η ατζέντα
επί της οποίας θα κληθούν να το-
ποθετηθούν «συμβουλευτικά», όπως
ανέφερε ο κ. Τσίπρας, οι πολίτες θα
περιλαμβάνει: πρώτον, τη συνταγ-
ματική κατοχύρωση του δημόσιου
ελέγχου της ενέργειας και των υδά-
των. Δεύτερον, τις αρμοδιότητες
του Προέδρου της Δημοκρατίας και,
τρίτον, την καθιέρωση της ισοτιμίας
της ψήφου, δηλαδή την υιοθέτηση

της απλής αναλογικής, που με βάση
τα αποτελέσματα στην πρόσφατη
ψηφοφορία στη Βουλή θα ισχύσει
από τη μεθεπόμενη εκλογική ανα-
μέτρηση, ως σταθερού εκλογικού
συστήματος.

Κατά ορισμένες πηγές, πάντως,
η προεδρική εκλογή μπορεί τελικώς
να αποσυρθεί από τη θεματολογία
του δημοψηφίσματος, καθώς υπό
την πίεση της εσωκομματικής τά-
σης των «53+» του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ.
Τσίπρας υπαναχώρησε από την
αρχική του προσέγγιση ο Πρόεδρος
της Δημοκρατίας να εκλέγεται απευ-
θείας από τον λαό.

Σε κάθε περίπτωση, η πλέον κρί-
σιμη παράμετρος του κυβερνητι-
κού σχεδιασμού είναι η ψήφος για
την απλή αναλογική: εάν η συν-
ταγματική της κατοχύρωση απο-
τελέσει αντικείμενο δημοψηφί-
σματος, εκ των πραγμάτων η σύγ-
κρουση της προπερασμένης εβδο-
μάδας στη Βουλή θα μεταφερθεί
στους πολίτες. Ως γνωστόν, υπέρ
της πρότασης νόμου για την απλή
αναλογική ψήφισαν ΣΥΡΙΖΑ,
ΑΝΕΛ, Ενωση Κεντρώων και ΚΚΕ,
ενώ «απέναντι» βρέθηκαν η Ν.Δ.,
το ΠΑΣΟΚ και το Ποτάμι.

Η αντιπολίτευση
Πάντως, κατά πόσον τα κόμματα

της αντιπολίτευσης θα νομιμοποι-
ήσουν πιθανό δημοψήφισμα επί
του Συντάγματος μένει να αποδειχ-
θεί αφού η κυβέρνηση ανοίξει πλή-
ρως τα χαρτιά της. Υπενθυμίζεται
πως ο κ. Κυρ. Μητσοτάκης έχει επι-
σημάνει πως η διαδικασία για την
αναθεώρηση του Συντάγματος είναι
συγκεκριμένη, εμπλέκει αποκλει-
στικά τη Βουλή και δεν περιλαμ-
βάνει τη μεσολάβηση δημοψηφί-
σματος. Επίσης, πάγια προσέγγιση
της Ν.Δ. είναι πως οι πολίτες θα

εκφραστούν και για τα θέματα της
συνταγματικής αναθεώρησης μέσω
της ψήφου τους στις επόμενες εθνι-
κές εκλογές, καθώς κατά την προ-
εκλογική περίοδο οι θέσεις όλων
των κομμάτων θα είναι γνωστές.

Οπως προαναφέρθηκε, οι τελικές
αποφάσεις του Μεγάρου Μαξίμου
για τη διενέργεια ή μη, αλλά και
για το περιεχόμενο του δημοψη-
φίσματος, θα ληφθούν στις αρχές
του νέου έτους, υπό το πρίσμα και
των τότε δημοσκοπήσεων. Είναι
προφανές και αναγνωρίζεται από
συνομιλητές του κ. Τσίπρα πως ο
πρωθυπουργός δεν θα οδηγήσει
τη χώρα σε δημοψήφισμα για να
το χάσει. Ομως, οι ίδιες πηγές ση-
μειώνουν πως από τις τρέχουσες
έρευνες της κοινής γνώμης προ-
κύπτει ότι η πλειονότητα της κοινής
γνώμης έχει κεντροαριστερό προ-
σανατολισμό, αλλά και ότι αντιμε-
τωπίζει θετικά την απλή αναλογική,
οπότε η κυβέρνηση θα έχει σε πε-
ρίπτωση δημοψηφίσματος με τη
συγκεκριμένη ατζέντα συγκριτικό
πλεονέκτημα έναντι της Ν.Δ. Πάν-
τως, το συγκεκριμένο νόμισμα έχει
και άλλη όψη. Το ερώτημα που θέ-
τουν έμπειρα στελέχη της αντιπο-

λίτευσης είναι πώς ο ΣΥΡΙΖΑ θα
παραμείνει στην κυβέρνηση εάν
κεντρικές του επιλογές καταψηφι-
στούν σε μια δημοψηφισματική
διαδικασία, εκτός εάν, όπως ανα-
φέρουν, ο κ. Τσίπρας επιλέξει να
χρησιμοποιήσει το δημοψήφισμα
ως όχημα για να «αποδράσει» από
την εξουσία την επόμενη άνοιξη,
ώστε να αποφύγει να καταρτίσει
ο ίδιος τον εξαιρετικά δύσκολο προ-
ϋπολογισμό του 2018 που προβλέπει
την επίτευξη πρωτογενούς πλεο-
νάσματος της τάξης του 3,5%.

Σε κάθε περίπτωση, είναι σαφές
ότι το Μέγαρο Μαξίμου επιχειρεί
να «εργαλειοποιήσει» τη συνταγ-
ματική αναθεώρηση, όχι μόνον στην
κατεύθυνση ενός πολιτικού αντι-
περισπασμού από τα μεγάλα προ-
βλήματα της οικονομίας, αλλά και
ως όχημα για τη σταθεροποίηση
του ΣΥΡΙΖΑ και του ίδιου του κ. Αλ.
Τσίπρα ως ενός εκ των δύο βασικών
πυλώνων, ενός νέου διπολισμού, με
τη Ν.Δ. εκ των πραγμάτων να έχει
αναδειχθεί σε αντίπαλον δέος.

Η θέση πρωθυπουργού
Στη συγκεκριμένη κατεύθυνση

κινείται, όπως αναφέρεται, και μια

άλλη πρόταση του κ. Τσίπρα, η
οποία προβλέπει να κατοχυρωθεί
συνταγματικά ότι ο εκάστοτε πρω-
θυπουργός θα είναι και εν ενεργεία
βουλευτής. Εκ πρώτης όψεως, μέσω
της προτεινόμενης ρύθμισης
παύουν να αποτελούν εναλλακτικές
λύσεις κυβερνήσεις τύπου Παπα-
δήμου, με εξωκοινοβουλευτικό
πρωθυπουργό που στηρίζεται από
περισσότερα του ενός κόμματα.
Ομως, υπάρχει και μια δεύτερη
ανάγνωση: κατ’ αυτήν –και με δε-
δομένο ότι η χώρα φαίνεται να έχει
μπει οριστικά σε περίοδο πολυ-
κομματικών κυβερνήσεων– ο αρ-
χηγός του πρώτου κόμματος θα
καταλαμβάνει σχεδόν αυτομάτως
την πρωθυπουργία. Και τούτο, κα-
θώς, με δεδομένη τη συνταγματική
«απαγόρευση» επιλογής ενός εξω-
κοινοβουλευτικού προσώπου, θα
είναι πρακτικά πολύ δύσκολο από
τους μικρότερους κυβερνητικούς
εταίρους να δεχθούν να μετέχουν
σε συμμαχική κυβέρνηση, αλλά
να θέτουν παράλληλα ως όρο πως
στη θέση του πρωθυπουργού θα
τοποθετηθεί άλλος βουλευτής του
πρώτου κόμματος και όχι ο επικε-
φαλής του.

Της ΔΩΡΑΣ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η επίσκεψη του πρωθυπουργού
στη ΔΕΘ και η προετοιμασία της
διαπραγμάτευσης με τους εταί-
ρους για το κλείσιμο της δεύτερης
αξιολόγησης συναπαρτίζουν τον
οδικό χάρτη με βάση τον οποίο
η κυβέρνηση σχεδιάζει τα επό-
μενα βήματά της. Σε συνέχεια
της στρατηγικής που έχει ακο-
λουθήσει μέχρι τώρα, ο κ. Αλέξης
Τσίπρας θα επιδιώξει να διατη-
ρήσει, με τους χειρισμούς στα
δύο αυτά μέτωπα, την πρωτο-
βουλία κινήσεων στη διαμόρφω-
ση της πολιτικής ατζέντας. Η κυ-
βέρνηση, με τις επιλογές της στο
τρίπτυχο αυτό, επιθυμεί να συ-
νεχίσει να εκπέμπει τα μηνύματα
του αγώνα για την προστασία
των αδυνάτων και την επιστροφή
στην ανάπτυξη (αναφορικά με
τη ΔΕΘ) και της σκληρής δια-
πραγμάτευσης με στόχο την προ-
άσπιση των εργασιακών δικαιω-
μάτων.

Βεβαίως, η πολιτική δεν ασκεί-
ται σε κενό και συνεργάτες του
κ. Τσίπρα αναγνωρίζουν ότι η πίε-
ση προς την κυβέρνηση το αμέ-
σως προσεχές διάστημα θα αυ-
ξηθεί. Στο πρωθυπουργικό επι-
τελείο διαπιστώνουν ότι τελικά
το μέτωπο της οικονομίας είναι
αυτό που δοκιμάζει τις αντοχές
της κυβέρνησης, όπως έγινε και
με τις προηγούμενες κυβερνήσεις.
Οι σφοδρές αντιδράσεις από την
περικοπή του ΕΚΑΣ ανάγκασαν
σε προσπάθεια να εξευρεθούν
αντισταθμιστικά μέτρα, προκει-
μένου να περιορισθεί, κατά το
δυνατόν, η κυβερνητική φθορά.
Και αυτή ήταν μόνο η αρχή. Οι
περικοπές στις επικουρικές απο-
τελούν δεύτερο μέτωπο σε σχέση
με τους συνταξιούχους και ακο-
λουθεί, μέχρι το τέλος του έτους,
μπαράζ εκπλήρωσης φορολογικών
υποχρεώσεων, με τον λογαριασμό
να είναι αυξημένος τόσο όσον
αφορά τη φορολογία εισοδήματος
όσο, κυρίως, όσον αφορά τον ΕΝ-
ΦΙΑ. Η απόσυρση της πρόβλεψης
για αύξηση του ΕΝΦΙΑ στα αγρο-
τεμάχια για φέτος έγινε έπειτα
από τη διαπίστωση ότι προέκυ-
πταν υπέρογκες χρεώσεις για με-
γάλο αριθμό υπόχρεων. Σε κάθε
περίπτωση, η αποστολή των εκ-
καθαριστικών για τον ΕΝΦΙΑ απο-
τελεί πλήγμα για την κυβέρνηση,
που είχε κάνει «σημαία» την κα-
τάργηση του εν λόγω φόρου.

Ως «απάντηση» σε όλα αυτά,
ο κ. Τσίπρας θα επιδιώξει να με-
ταδώσει κλίμα αισιοδοξίας και
προοπτικής με την επίσκεψή του,
στις αρχές Σεπτεμβρίου, στη ΔΕΘ.
Αν και ο όρος «πρόγραμμα Θεσ-
σαλονίκης», που υιοθετήθηκε για
το πλούσιο σε υποσχέσεις παρο-
χών προεκλογικό πρόγραμμα που
παρουσίασε προ διετίας στη συμ-
πρωτεύουσα ο κ. Τσίπρας, κατα-
διώκει τον ίδιο και το κόμμα του
ως διαρκής υπόμνηση ανεκπλή-
ρωτων δεσμεύσεων, ο πρωθυ-
πουργός θα επιδιώξει με τη φετινή
παρουσία του εκεί να διαμορφώσει
το αφήγημα της αλλαγής σελίδας.
Σύμφωνα με το επιτελείο του, θα

παρουσιάσει ένα πρόγραμμα δο-
μημένο σε δύο άξονες: αυτό της
προοπτικής ανάπτυξης και των
κυβερνητικών πρωτοβουλιών σε
αυτή την κατεύθυνση και, κατά
δεύτερον, της ενίσχυσης της «ομ-
πρέλας» κοινωνικής προστασίας
για τους πιο αδυνάτους. Με στα-
θερό υπόβαθρο σε όλα αυτά ότι
«τα δύσκολα έχουν περάσει, κα-
θώς το τρίτο μνημόνιο είναι εμ-
προσθοβαρές όσον αφορά τη λή-
ψη μέτρων». Ουσιαστικά, θα πρό-
κειται για μια περισσότερο επε-
ξεργασμένη εκδοχή της πρότασης
κοινωνικής πολιτικής που ο πρω-
θυπουργός παρουσίασε την πε-
ρασμένη Τετάρτη. Βεβαίως, οι
ίδιες πηγές αναφέρουν ότι μέχρι
τότε θα υπάρχει πιο ξεκάθαρη ει-
κόνα όσον αφορά την εισροή εσό-
δων από τη φορολογία στα κρα-
τικά ταμεία, αλλά και όσον αφορά
τις επιδόσεις της τουριστικής σε-
ζόν, που θα καθορίσουν σε ση-
μαντικό βαθμό τις εξαγγελίες της
ΔΕΘ.

Αναφορικά με τη διαπραγμά-
τευση με τους εταίρους, η επα-
ναφορά των συλλογικών διαπραγ-
ματεύσεων είναι το ζητούμενο
που η κυβέρνηση προκρίνει και
θεωρεί ότι έχει εξασφαλίσει πο-
λιτική υποστήριξη από το εξωτε-
ρικό στη διεκδίκησή της αυτή.
Ενόψει της διαπραγμάτευσης, κι-
νείται για τη συγκρότηση δύο με-
τώπων: το ένα με τους κοινωνι-
κούς εταίρους στο εσωτερικό της
χώρας και το δεύτερο με τους Ευ-
ρωπαίους εκπροσώπους των θε-
σμών, προκειμένου να απομονω-
θεί το ΔΝΤ, που έχει τις πιο «επι-
θετικές» προτάσεις για περαιτέρω
απορρύθμιση της αγοράς εργα-
σίας. Στο περιθώριο όλων αυτών,
εξελίσσεται η προετοιμασία για
το συνέδριο του ΣΥΡΙΖΑ κατά το
πρώτο δεκαπενθήμερο του Οκτω-
βρίου, το οποίο ο κ. Αλέξης Τσί-
πρας επιθυμεί να αποτελέσει ση-
μαντικό ορόσημο για την παγίωση
του κόμματός του ως εδραίου πό-
λου του πολιτικού σκηνικού.
Οπως, πάντως, δείχνουν οι εξε-
λίξεις του τελευταίου διαστήματος,
το συνέδριο δεν θα είναι μια διεκ-
περαιωτική διαδικασία για τον
ΣΥΡΙΖΑ. Η κίνηση των «53+» έχει
καταστήσει σαφές με τον τρόπο
που κινείται ότι δεν πρόκειται να
εγκαταλείψει τη δική της ατζέντα,
όσον αφορά τα χαρακτηριστικά
του κόμματος και τις προτεραι-
ότητες που πρέπει να τεθούν. Εμ-
φατικά πήραν θέση σε σχέση με
τη συνταγματική αναθεώρηση,
υποχρεώνοντας τον κ. Τσίπρα σε
αναδίπλωση για την εκλογή Προ-
έδρου της Δημοκρατίας από τη
βάση, με την τελική πρόταση να
διαμορφώνεται ως εκλογή από
τη βάση εάν αποτύχει η Βουλή
να εκλέξει ΠτΔ. Επιπλέον, οι
«53+» παρενέβησαν διατυπώ-
νοντας διαφωνία σε υψηλούς τό-
νους για την εκκένωση υπό κα-
τάληψη κτιρίων στη Θεσσαλονίκη,
ασκώντας έντονη κριτική για υιο-
θέτηση από την κυβέρνηση πο-
λιτικών «νόμου και τάξης» και το-
ποθετώντας εαυτούς απέναντι
σε οποιαδήποτε τέτοια εξέλιξη.

Το νέο δημοψήφισμα
που σχεδιάζει ο Τσίπρας
Για τις αρμοδιότητες του Προέδρου, την απλή αναλογική, την ενέργεια και το νερό

Δύο φθινοπωρινά
ανοιχτά μέτωπα
για την κυβέρνηση

<<<<<<

Με βάση τον υφιστάμενο
σχεδιασμό του Μεγάρου
Μαξίμου, θα διεξαχθεί
την ερχόμενη άνοιξη.

Ο κ. Τσίπρας προτείνει να κατοχυρωθεί συνταγματικά ότι ο εκάστοτε πρωθυπουργός θα είναι και εν ενεργεία βουλευτής.

  αι για να έχουμε το καλό ρώ-
τημα: οι νέοι δραγάτες που
ετοιμάζει ο αναπληρωτής

υπουργός Περιβάλλοντος κ. Γιάν-
νης Τσιρώνης, υπό τον φερετζέ
της «Οικολογικής Αστυνομίας»,
θα μένουν κι αυτοί σε πεντάστερα
ξενοδοχεία όταν μετακινούνται ή
η «κοινωνική ευαισθησία» της κυ-
βέρνησης αφορά μόνο τους συ-
νεργάτες του πρωθυπουργού και
κάποιων υπουργών;

Το ρωτάμε διότι –εν μέσω θέ-
ρους και προφανώς υπό το βάρος
των αρνητικών εις βάρος της δη-
μοσκοπήσεων– η κυβέρνηση έχει
επιδοθεί σε ένα όργιο ρουσφετο-
λογικών παροχών που θυμίζει την
αποφράδα διετία 2008 - 2009. Τότε

η κυβέρνηση του κ. Κώστα Καρα-
μανλή –λίγο πριν χρεοκοπήσει τη
χώρα– είχε ανασυστήσει και πάλι
την Αγροφυλακή.

Τα σημάδια είναι πολλά. Για
παράδειγμα, με εκπρόθεσμη τρο-
πολογία, που κατέθεσε η κυβέρ-
νηση σε νομοσχέδιο για την κα-
ταπολέμηση του λαθρεμπορίου,
προβλέπεται ότι «Τα μέλη της απο-
στολής που συνοδεύουν τον Πρό-
εδρο της Δημοκρατίας, τον πρω-
θυπουργό και τους υπουργούς
Εθνικής Αμυνας, Εξωτερικών και
Οικονομικών στο εξωτερικό, δια-
μένουν στο ίδιο ξενοδοχείο με το
πρόσωπο που συνοδεύουν. Τα εν
λόγω έξοδα βαρύνουν τον προ-
ϋπολογισμό του αρμόδιου φορέα
του Δημοσίου». Ορθώς το Ποτάμι

σχολίασε: «Λεφτά για την κυβερ-
νητική νομενκλατούρα υπάρχουν.
Σε καιρούς της πιο άγριας φορο-
λογικής αφαίμαξης οι κυβερνώντες
αντί να προχωρήσουν σε περικο-
πές στις δαπάνες τους, με τροπο-
λογία αποφασίζουν... πεντάστερα
ξενοδοχεία για όλους» τους πα-
ρατρεχάμενους των υπουργών.

Από την άλλη μεριά, ο κ. Τσι-
ρώνης ονειρεύεται τη νέα αγροφυ-
λακή, με τον φερετζέ της «οικολο-
γικής αστυνομίας, η οποία μεταξύ

άλλων θα έχει στόχο την πάταξη
της... «παράνομης μανιταροσυλ-
λογής»! Την περίοδο που η αλήστου
μνήμης κυβέρνηση Καραμανλή
αποφάσιζε την επανασύσταση της
δικής της... «οικολογικής αστυνο-
μίας», γράφαμε σε τούτη εδώ τη
στήλη: «Σίγουρα η πρόσληψη 4.500
αγροφυλάκων θα εκτονώσει πιέσεις
για ρουσφετολογικές προσλήψεις
στην επαρχία... [Αλλά] Εχουμε ένα
κράτος που σήμερα χρωστά το
108% του Ακαθάριστου Εθνικού
Προϊόντος. Κάθε χρόνο ξοδεύει πε-
ρισσότερα χρήματα (3,5% του ΑΕΠ)
από τους φόρους που συλλέγει. Αν
ήταν η Μαριωρή της λαϊκής παρά-
δοσης θα αποφαινόμασταν ότι “μό-
νο ο φερετζές τής λείπει”. Αντι-
στοίχως για το καταχρεωμένο ελ-

ληνικό κράτος μπορούμε με σιγου-
ριά να πούμε ότι μόνο η αγροφυ-
λακή τού λείπει...» («Ο φερετζές
της αγροφυλακής», Καθημερινή,
22.7.2006) Ολα τα παραπάνω
ισχύουν στο πολλαπλάσιο, με δε-
δομένο ότι το δημόσιο χρέος έχει
ξεπεράσει πλέον το 170%.

Επιπλέον, ο πρωθυπουργός
εξήγγειλε νέο «φορέα ακινήτων
που θα προσφέρει σε ευάλωτες
κοινωνικές ομάδες κρατικά δια-
μερίσματα που σώθηκαν από τις
ιδιωτικοποιήσεις». Κάποιους συν-
τρόφους θα έχει, για να τους βο-
λέψει στο Δ.Σ. και στα όργανα του
νέου άχρηστου αυτού φορέα. Φυ-
σικά, δεν μας είπε πόσα είναι αυτά
τα διαμερίσματα, για να χρειάζεται
η διανομή τους κοτζάμ φορέα,

ούτε τι θα γίνει ο οργανισμός μετά
την παροχή. Μάλλον θα μείνει
ένα ακόμη κρατικό κουφάρι για
να πληρώνονται τα ρουσφέτια της
εκάστοτε κυβέρνησης.

Το ερώτημα, λοιπόν, είναι απλό:
Εχει βάλει γινάτι τα λεφτά μας η
κυβέρνηση, ή νιώθει ότι αυτές εί-
ναι οι τελευταίες μέρες της Πομ-
πηίας και προσπαθεί να τακτο-
ποιήσει όσους περισσότερους μπο-
ρεί; Μάλλον λειτουργεί ο «πολι-
τικός κύκλος της οικονομίας», που
αποκάλυψε ο καθηγητής κ. Γιώρ-
γος Παγουλάτος, με την εκτίναξη
των ελλειμμάτων κάθε προεκλο-
γική χρονιά, ως αποτέλεσμα και
αυξημένων δαπανών αλλά και μει-
ωμένων φορολογικών εσόδων.
Ιδωμεν...

Κ
<<<<<<

Ρουσφετολογικό όργιο 
από την κυβέρνηση της
Πρώτης Φοράς Αριστερά.

Δραγάτες και πεντάστερα...
Του ΠΑΣΧΟΥ ΜΑΝΔΡΑΒΕΛΗ
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ Π. ΤΕΡΖΗ

Στις 6 Δεκεμβρίου 2014 η Νέα Δη-
μοκρατία κατέθεσε την πρότασή
της για τη συνταγματική αναθε-
ώρηση. Επρόκειτο για ένα απο-
νενοημένο διάβημα, όπως απο-
δείχθηκε δύο εικοσιτετράωρα αρ-
γότερα, όταν οι κ. Αντ. Σαμαράς
και Ευ. Βενιζέλος επισημοποιού-
σαν την απόφαση για επιτάχυνση
της προεδρικής εκλογής, ορίζον-
τας την πρώτη ψηφοφορία για τις
17 Δεκεμβρίου.

Το ενδιαφέρον σε εκείνη την
πρόταση, που επιμελήθηκε ο νυν
Πρόεδρος της Δημοκρατίας Πρ.

Παυλόπουλος, ήταν η πρόβλεψη
για τη διαδικασία εκλογής Προ-
έδρου. Τι έλεγε τότε η Ν.Δ.; Οτι
εφόσον οι τρεις κοινοβουλευτικές
ψηφοφορίες απέβαιναν άκαρπες
και προκειμένου η Βουλή να μη
διαλύεται, η εκλογή του ανώτατου
πολιτειακού άρχοντα θα γινόταν
από τους πολίτες!

Δεκαεννέα μήνες αργότερα, ο
κ. Αλέξης Τσίπρας, που ανεδείχθη
στην πρωθυπουργία εκμεταλλευό-
μενος την ισχύουσα πρόβλεψη
για διάλυση της Βουλής, κατέθεσε
τη δική του πρόταση. Τι περιλαμ-
βάνει; Ανάδειξη του ανώτατου
πολιτειακού άρχοντα από τον λαό
στην περίπτωση που σε δύο κοι-
νοβουλευτικές ψηφοφορίες δεν
συγκεντρώνονται 200 βουλευτές
υπέρ κάποιου υποψηφίου.

Η σύμπτωση των δύο προτά-
σεων είναι τόσο μεγάλη που, όπως
υποστηρίζουν στελέχη και των
δύο κομμάτων, θα μπορούσε να

αποτελεί σημείο συμφωνίας. Επί
του παρόντος, ο χρόνος εκδήλω-
σης της πρωτοβουλίας (εν μέσω
θέρους), η μακρόσυρτη διαδικασία
που επέλεξε ο πρωθυπουργός, αλ-
λά και η απόφαση των κομμάτων
της αντιπολίτευσης να μη ρίξουν
νερό στον επικοινωνιακό μύλο
του Μαξίμου, απέτρεψαν το άνοιγ-
μα της αναθεωρητικής συζήτησης.
Για λίγο όμως.

Στον μεν ΣΥΡΙΖΑ, το συνέδριο
του Οκτωβρίου αναμένεται να
αποτελέσει πεδίο αναζωπύρωσης
των εντάσεων. Στη δε Νέα Δημο-
κρατία ο χρόνος παρουσίασης
των δικών της προτάσεων θα ξα-
νανοίξει τη συζήτηση.

Ενδεικτικό, άλλωστε, του βαθ-
μού που η διαδικασία ανάδειξης
Προέδρου της Δημοκρατίας δίχασε
το πολιτικό προσωπικό είναι και
το ότι ο πρόεδρος της Ν.Δ. Κυρ.
Μητσοτάκης βρέθηκε να συμφω-
νεί με τους «53+» του ΣΥΡΙΖΑ, ο
δε πρωθυπουργός Αλ. Τσίπρας να
προσανατολίζεται σε προτάσεις
οικείες για τους κ. Κώστα Καρα-
μανλή, Δημήτρη Αβραμόπουλο
και την κ. Ντόρα Μπακογιάννη.

Ο κ. Κυρ. Μητσοτάκης έχει το-
ποθετηθεί αρνητικά στην ιδέα
εκλογής, μη κρύβοντας τον προ-
βληματισμό του για τον κίνδυνο
δημιουργίας ενός διπόλου εξου-
σίας που, ενδεχομένως, θα απο-
δειχθεί συγκρουσιακό και άρα
διαλυτικό. 

Στον αντίποδα, ο πρώην πρω-
θυπουργός Κ. Καραμανλής εμφα-
νίζεται, σε συνομιλητές του, υπέρ
της απευθείας εκλογής, με το σκε-
πτικό ότι ένας Πρόεδρος με λαϊκή
νομιμοποίηση θα μπορεί να λει-
τουργεί εξισορροπητικά προς ένα
πολυδιασπασμένο πολιτικό σύ-
στημα, ειδικά μετά την ψήφιση
της απλής αναλογικής. Αντίστοι-
χες σκέψεις διατυπώνει σειρά στε-
λεχών, όπως η Ντόρα Μπακογιάν-
νη εδώ και πολλά χρόνια, ο πρώην
πρωθυπουργός Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης, ο Ελληνας επίτροπος

Δημήτρης Αβραμόπουλος, ο οποί-
ος συνέδεε την εκλογή Προέδρου
από τον λαό με σειρά αλλαγών
όπως η συγκρότηση Γερουσίας,
και ο Ευ. Μεϊμαράκης που πρώτος
είχε αναφέρει την προσφυγή στον
λαό σε περίπτωση κοινοβουλευ-
τικής αδυναμίας εκλογής Προ-
έδρου. Η συζήτηση αφορά και το
εύρος των αρμοδιοτήτων, «λελο-
γισμένη ενίσχυση» των οποίων
προανήγγειλε ο κ. Τσίπρας. Εμ-
πειροι κοινοβουλευτικοί σχολιά-
ζουν ότι δεν χρειάζεται ο Πρόεδρος
να μπορεί, ενδεικτικά, να ανα-
πέμψει νόμο της Βουλής. 

Η νομιμοποίησή του από τους
πολίτες και το δικαίωμα δημόσιας

παρέμβασης ή πρωτοβουλίας να
απευθυνθεί στη Βουλή θα μπο-
ρούν να τον καθιστούν αυτομάτως
υπολογίσιμο παράγοντα στο νέο
πολιτικό σκηνικό. 

Μαζί με τις συζητήσεις για το
εύρος των αρμοδιοτήτων, που δεν
αποκλείεται να τεθούν ως ερώτημα
και στο δημοψήφισμα που ουσια-
στικά προανήγγειλε ο κ. Τσίπρας,
άνοιξε και η σεναριολογία για το
πρόσωπο του πρώτου εκλεγμένου
Προέδρου. Εκεί που πολλοί, οι οποί-
οι μέχρι πρότινος προόριζαν τον
κ. Καραμανλή γι’ αυτό τον ρόλο,
σχολίαζαν ότι δεν αποκλείεται ο
κ. Τσίπρας να φτιάχνει τη θέση
για τον ίδιο.

Συγκλίσεις
και αποκλίσεις
για την εκλογή
Προέδρου
Στη Ν.Δ., όπως και στον ΣΥΡΙΖΑ, υπάρχουν
διάφορες απόψεις για τις αρμοδιότητές του

<<<<<<

Ποιες απόψεις 
διατυπώνουν ο πρόεδρος
της Νέας Δημοκρατίας,
πρώην πρωθυπουργοί
και ηγετικά στελέχη 
του κόμματος.

Ο κ. Μητσοτάκης έχει τοποθετηθεί αρνητικά στην ιδέα εκλογής του Προ-
έδρου της Δημοκρατίας, από τον λαό μην κρύβοντας τον προβληματισμό
του για τον κίνδυνο δημιουργίας ενός διπόλου εξουσίας που, ενδεχομέ-
νως, να αποδειχθεί συγκρουσιακό.

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Με μικρά βήματα, αλλά μεγάλους
προβληματισμούς προχωρεί η
συζήτηση ανάμεσα στο ΠΑΣΟΚ
και το Ποτάμι, ενόψει του ραν-
τεβού των δύο αρχηγών τον Σε-
πτέμβριο και με το βλέμμα στην
πιθανή ευόδωση των διαπραγ-
ματεύσεων και την ανάδειξη
ηγέτη από τη βάση. Παρά το γε-
γονός ότι αύριο μπαίνει ο Αύ-
γουστος, οι αντιπροσωπείες των
δύο κομμάτων θα συνεχίσουν
να έχουν επαφές και να εξετά-
ζουν οργανωτικά ζητήματα. Σε
αυτά φαίνεται να υπάρχει ση-
μαντική σύγκλιση. Αν και εξα-
κολουθούν να υφίστανται κά-
ποιες διαφορές, ωστόσο το γε-
νικότερο κλίμα είναι θετικό. Πι-
θανολογείται ότι λίγο πριν ή
λίγο μετά τη συνάντηση της κ.
Γεννηματά με τον κ. Θεοδωρά-
κη, το οργανωτικό σκέλος θα
έχει διευθετηθεί. Στα ζητήματα
που έχουν τεθεί στις συζητήσεις
αυτές (μεταξύ των κ. Στ. Ξεκα-
λάκη και Χρ. Πρωτόπαπα από
το ΠΑΣΟΚ και Π. Αβραμίδη και
Δ. Τσιόδρα από το Ποτάμι) πε-
ριλαμβάνεται, π.χ., το μητρώο
των συμμετεχόντων σε μια εκλο-
γική διαδικασία. Σε αυτό φαί-
νεται ότι οι δύο πλευρές έχουν
καταλήξει πως θα πραγματο-
ποιηθεί στο πρότυπο των τε-
λευταίων εσωκομματικών εκλο-
γών της Ν.Δ., δηλαδή με βάση
τους εκλογικούς καταλόγους
του υπουργείου Εσωτερικών. 

Συζητείται ακόμη και το αν
οι ψηφοφόροι θα γνωστοποιούν
την προτίμησή τους μέσω της
παραδοσιακής κάλπης ή ηλε-
κτρονικά. Επίσης, φαίνεται ότι
θα τεθούν ορισμένες προϋπο-
θέσεις για την εκδήλωση υπο-
ψηφιότητας, προκειμένου να
αποφευχθούν ευτράπελα. Ο
προεκλογικός αγώνας θα είναι
δίμηνος με ορίζοντα διεξαγωγής
της εκλογικής διαδικασίας τα
τέλη Νοεμβρίου. Πηγές και από
τις δύο πλευρές τόνιζαν ότι στό-
χος είναι να σπεύσουν στις κάλ-
πες τουλάχιστον 200.000 ψη-
φοφόροι, προκειμένου η διαδι-
κασία να έχει κάποια ουσιαστική
σημασία.

Ενα σημαντικό «αγκάθι» ανά-
μεσα στο ΠΑΣΟΚ και το Ποτάμι
παραμένει ο νέος φορέας. Η Σε-
βαστουπόλεως τίθεται ευθύς
εξαρχής υπέρ νέου φορέα, ενώ

η Χαρ. Τρικούπη προκρίνει το
«ομόσπονδο» σχήμα το οποίο
θα οδηγήσει σε νέο κόμμα έπει-
τα από συνέδριο. Επίσης, περι-
γράφεται ως μετέωρο το τι θα
γίνει αν ο πρωθυπουργός αιφ-
νιδιάσει και οδηγήσει τη χώρα
ξανά σε εκλογές. Επί τούτου
υπάρχουν τρεις απόψεις: στο
ΠΑΣΟΚ επιθυμούν ενιαίο σχήμα
με επικεφαλής την κ. Γεννηματά,
ενώ στο Ποτάμι θεωρούν ότι αν
προκηρυχθούν εκλογές, τότε
αναπόφευκτα τα δύο κόμματα
θα κατέλθουν αυτόνομα. Στο
Ποτάμι υπάρχουν και κάποιοι
που υποστηρίζουν ότι είναι δυ-
νατόν να τεθεί επικεφαλής κά-
ποιο τρίτο πρόσωπο, ωστόσο η

άποψή τους είναι μάλλον περι-
θωριακή.

Στο Ποτάμι υπάρχουν και ορι-
σμένοι πολιτικοί προβληματι-
σμοί βάσει των οποίων θα κριθεί
και η συμμετοχή στο εγχείρημα.
Ενας από αυτούς είναι αν θα
συμμετάσχουν σε αυτή τη συ-
ζήτηση πρόσωπα και κινήσεις
(π.χ. η Δράση) που έχουν συ-
νεργαστεί με το Ποτάμι και δεν
αυτοπροσδιορίζονται ως «Κεν-
τροαριστερά». 

Τονίζεται ότι με αυτό τον όρο
δεν συμφωνεί ούτε ο κ. Θεοδω-
ράκης, ο οποίος ζητεί νέο φορέα
με βασικά στοιχεία τον μεταρ-
ρυθμιστικό και προοδευτικό χα-
ρακτήρα. Ως εκ τούτου, τίθεται
ζήτημα συμμετοχής και αυτών
στην επιτροπή διαλόγου. Τέλος,
φαίνεται ότι ξεκαθαρίζουν τα
πράγματα για την περίπτωση
του ΚΙΔΗΣΟ. Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες, ο ίδιος ο κ. Γ. Παπαν-
δρέου έχει ζητήσει χρόνο προ-
κειμένου να παρουσιάσει τις δικές
του απόψεις για την κατάσταση.
Ωστόσο, άλλες πηγές αναφέρουν
ότι στο ΚΙΔΗΣΟ προεξοφλούν
ότι το φθινόπωρο θα γίνουν εκλο-
γές και ήδη βολιδοσκοπούν πρό-
σωπα ανά τη χώρα για τη συγ-
κρότηση ψηφοδελτίων.

<<<<<<

Η εκλογική διαδικασία 
θα πραγματοποιηθεί
στα τέλη Νοεμβρίου 
με βάση τους εκλογι-
κούς καταλόγους 
του υπ. Εσωτερικών.

Με αργά βήματα
ΠΑΣΟΚ - Ποτάμι
«Αγκάθι» παραμένει ο νέος φορέας

Του ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΕΛΛΙΣ

Μετά τη στροφή προς τον ρεαλι-
σμό και την απομάκρυνση από
τον αρχικό ριζοσπαστισμό, η ει-
κόνα του Αλέξη Τσίπρα στην Ουά-
σιγκτον είναι σήμερα πολύ καλύ-
τερη, επισημαίνει στην «Κ» ο Ελ-
ληνοαμερικανός λομπίστας Αντι
Μάνατος, ο οποίος έχει προσβά-
σεις στον Λευκό Οίκο και στο Κογ-
κρέσο. Σημειώνει ότι τα τελευταία
χρόνια οι ΗΠΑ στηρίζουν την Ελ-
λάδα, και ειδικά μετά τις εξελίξεις
στη γειτονική Τουρκία θα μπο-
ρούσαν να της παράσχουν μεγα-
λύτερη οικονομική και στρατιω-
τική βοήθεια, καθώς το Αιγαίο κα-
θίσταται το σύνορο της Δύσης.
Τέλος, εκτιμά ότι η μάχη Κλίντον
- Τραμπ είναι αυτή τη στιγμή «από-
λυτη ισοπαλία».
– Πώς βλέπει η Ουάσιγκτον την
Ελλάδα και τον Αλέξη Τσίπρα;

– Ο Ομπάμα υπήρξε ο πιο στε-
νός φίλος της Ελλάδας στο ΔΝΤ.
Πιέζει για αναδιάρθρωση του ελ-
ληνικού χρέους και υπολογίζει
την Ελλάδα. Στην αρχή υπήρχε
προβληματισμός στην Ουάσιγ-
κτον για τον κ. Τσίπρα και τη ρι-
ζοσπαστική ρητορική του, αλλά
από τη στιγμή που απομάκρυνε
μερικούς ακραίους και συνεργά-
ζεται τόσο καλά, η εικόνα του

στις ΗΠΑ έχει βελτιωθεί πολύ και
δεν έχει πλέον καμία σχέση με
αυτή που ήταν στην αρχή.
– Εχει επηρεασθεί αυτή η απο-
τίμηση από τις εξελίξεις στην
Τουρκία;

– Η εξίσωση είναι σύνθετη. Μην
ξεχνάτε ότι από τη στιγμή που
ανέλαβε πρόεδρος ο Ομπάμα και

για περίπου πέντε χρόνια ο ξένος
ηγέτης με τον οποίο είχε την πιο
συχνή επικοινωνία ήταν ο Ερν-
τογάν. Οι εξελίξεις των τελευταίων
ετών και ειδικά οι πιο πρόσφατες
έχουν αλλάξει τα δεδομένα.
– Και την ελληνοτουρκική εξί-
σωση;

– Οι ΗΠΑ αναγνωρίζουν πολύ
τη σημασία της βάσης της Σούδας.
Το κατεστημένο εξωτερικής πο-

λιτικής της Ουάσιγκτον κλίνει πα-
ραδοσιακά υπέρ της Τουρκίας,
όμως πριν από έναν χρόνο, για
πρώτη φορά, άκουσα κορυφαίους
αξιωματούχους να λένε ότι «η
Τουρκία μάς χρειάζεται περισσό-
τερο από ό,τι την χρειαζόμαστε
εμείς». Φυσικά, μετά την απόπειρα
πραξικοπήματος όλα αυτά βρί-
σκονται υπό επεξεργασία. Στον
Λευκό Οίκο και στο Στέιτ Ντιπάρ-

τμεντ κανείς δεν ξέρει τι σημαί-
νουν αυτά που γίνονται. Πού θα
πάμε.
– Το Αιγαίο μετατρέπεται σε σύ-
νορο της Δύσης;

– Ολες οι ενδείξεις είναι πως η
Τουρκία διολισθαίνει προς τον εξ-
τρεμισμό και προς έναν αντιδυτικό
προσανατολισμό. Ως συνέπεια αυ-
τού η Ελλάδα όντως μετατρέπεται
σε σύνορο της Δύσης, όπως είπατε,

και η σημασία της αυξάνεται. Ελ-
πίζω να αξιοποιήσει αυτή την εξέ-
λιξη η Ουάσιγκτον.
– Με οικονομική ενίσχυση; Με
στρατιωτική;

– Εάν οι ΗΠΑ διοχέτευαν ένα ή
δύο δισεκατομμύρια δολάρια τον
χρόνο στην ελληνική οικονομία,
αυτό θα είχε τεράστιο όφελος για
την Ελλάδα. Οσο για την αμυντική
βοήθεια, υπάρχουν τεράστιες δυ-
νατότητες παροχής πλεονάζοντος
στρατιωτικού υλικού στην Ελλάδα.
Είναι δε προφανή τα οφέλη από τη
στενή συνεργασία σε ό,τι αφορά
την ανταλλαγή πληροφοριών.
– Πώς αποτιμούν οι ΗΠΑ τη συ-
νεργασία Ελλάδας, Κύπρου, Ισ-
ραήλ;

– Για πρώτη φορά η εβραϊκή κοι-
νότητα στις ΗΠΑ δεν πιέζει το Τελ
Αβίβ να συνεργασθεί με την Ελ-
λάδα, αλλά συμβαίνει το αντίστρο-
φο. Το Ισραήλ βλέπει την Ελλάδα
και την Κύπρο ως πολύ σημαντι-
κούς συμμάχους και αυτό είναι
εμφανές πλέον και στους κόλπους
της αμερικανικής κυβέρνησης.
Αυτή η τριμερής συνεργασία έχει
την απόλυτη στήριξη των ΗΠΑ.
– Υπάρχουν όντως προοπτικές
λύσης του Κυπριακού;

– Εδώ τα πράγματα δείχνουν θε-
τικά, διότι για πρώτη φορά το θέμα
χειρίζεται ένας άνθρωπος όπως ο

Τζο Μπάιντεν, ο οποίος γνωρίζει
και έχει μεγάλη ευαισθησία για το
θέμα. Στην ανάδειξη της αναγκαιό-
τητας λύσης συνέβαλε και η ενερ-
γειακή διάσταση. Αλλά τώρα, με
τις τελευταίες εξελίξεις στην Τουρ-
κία, που είναι αυτή που θα πρέπει
να προβεί σε παραχωρήσεις για
να λυθεί το ζήτημα, κανείς δεν
μπορεί να ξέρει. Ισως, εάν ενισχύσει
σε απόλυτο βαθμό την εξουσία
του, ο Ερντογάν να μπορεί να κάνει
τις αναγκαίες κινήσεις που θα ανοί-
ξουν τον δρόμο προς τη λύση. Εδώ
και δύο περίπου χρόνια οι Τούρκοι
λένε σε πολύ αξιόπιστους ανθρώ-
πους στην Ουάσιγκτον ότι είναι
έτοιμοι να συμφωνήσουν σε λύση.
Αλλά τώρα είμαστε σε αχαρτογρά-
φητα νερά.
– Κλίντον ή Τραμπ;

– Αυτή τη στιγμή είμαστε σε
απόλυτη ισοπαλία. Οσο περισσό-
τερες τρομοκρατικές επιθέσεις
σημειώνονται, τόσο ενισχύεται ο
υποψήφιος του «νόμου και της τά-
ξης» και αυξάνονται οι πιθανότητες
να επικρατήσει. Ο αμερικανικός
λαός ανησυχεί πολύ με όλη αυτή
τη βία και ο Τραμπ εμφανίζεται
ως ο κατεξοχήν υπέρμαχος της
αποφασιστικής δράσης για τη δια-
σφάλιση της τάξης. Γι’ αυτό έχω
την αίσθηση ότι βρισκόμαστε σε
ισοπαλία.

«Το Αιγαίον Πέλαγος μετατρέπεται σε σύνορο της Δύσης»
Βελτιωμένη η εικόνα του Τσίπρα στην Ουάσιγκτον μετά τη στροφή στον ρεαλισμό, λέει ο Ελληνοαμερικανός λομπίστας Αντι Μάνατος

Η τριμερής συνεργασία Ελλάδας, Κύπρου, Ισραήλ έχει την απόλυτη στήριξη
των ΗΠΑ, τονίζει στην «Κ» ο Ελληνοαμερικανός λομπίστας Αντι Μάνατος.

<<<<<<

Υπάρχουν τεράστιες 
δυνατότητες παροχής 
πλεονάζοντος στρατιωτι-
κού υλικού στην Ελλάδα, 
ενώ είναι προφανή 
τα οφέλη από τη συνερ-
γασία στην ανταλλαγή
πληροφοριών.
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Η αίσθηση ψυχροπολεμικού κλίμα-
τος επισκίασε το συνέδριο του Δη-
μοκρατικού Κόμματος, καθώς η
επισημοποίηση της υποψηφιότη-
τας της Χίλαρι Κλίντον, της πρώτης
γυναίκας που διεκδικεί το αξίωμα
της προεδρίας των ΗΠΑ με σοβα-
ρές πιθανότητες νίκης, συνοδεύ-
θηκε από δηλώσεις αξιωματούχων
των μυστικών υπηρεσιών περί πι-
θανής ανάμειξης της Ρωσίας στην
προεκλογική περίοδο.

Σύμφωνα με τα λεγόμενά τους,
η υποκλοπή των emails και των
ηχητικών ντοκουμέντων υψηλά
ιστάμενων στελεχών του Δημο-
κρατικού Κόμματος, που δημοσιο-
ποίησε κατά τη διάρκεια της εβδο-
μάδας το WikiLeaks, κρύβει πιθα-
νώς τη ρωσική κυβέρνηση. Παρότι
το Δημοκρατικό Κόμμα δέχθηκε
το ισχυρότερο πλήγμα από τις απο-
καλύψεις του WikiLeaks, καθώς
τα emails και τα ηχητικά ντοκου-
μέντα αποδεικνύουν ξεκάθαρα ότι
η εθνική επιτροπή του κόμματος,
σώμα που οφείλει να κρατάει στά-
ση ουδετερότητας, στήριξε τη Χί-
λαρι Κλίντον κατά τη διάρκεια των
προκριματικών εκλογών για το
χρίσμα, οι αξιωματούχοι θεωρούν
ότι είναι πιθανό ο στόχος της Ρω-
σίας να ήταν πολύ ευρύτερος και
να μην αφορούσε απλώς την υπο-
νόμευση της καμπάνιας της Κλίν-
τον.

Οι αξιωματούχοι που προέβησαν
στον συγκεκριμένο ισχυρισμό τό-
νισαν ότι η κυβερνοεπίθεση που
δέχθηκε το Δημοκρατικό Κόμμα
ταιριάζει σε ένα μοτίβο βάσει του
οποίου ο Ρώσος πρόεδρος Βλαν-
τιμίρ Πούτιν προσπαθεί να αντι-

δράσει σε αυτό που αντιλαμβάνεται
ως προσπάθεια των ΗΠΑ και των
Ευρωπαίων συμμάχων τους να
αποδυναμώσουν τη Ρωσία. «Πείτε
το κυβερνητική εναλλακτική τού
να επιτίθεσαι σε πλοία και αερο-
πλάνα του ΝΑΤΟ με ρωσικά μα-
χητικά», ανέφερε ένας από τους
αξιωματούχους.

Ωστόσο, Ρώσοι αξιωματούχοι
έχουν διαψεύσει τους ισχυρισμούς
περί εμπλοκής της Μόσχας ως πα-
ράλογους, ενώ ο υπουργός Εξω-
τερικών Σεργκέι Λαβρόφ αρνήθηκε
να απαντήσει στους δημοσιογρά-
φους για το θέμα, λέγοντας ότι

«δεν θέλει να χρησιμοποιήσει λέ-
ξεις με τέσσερα γράμματα». Το
Κρεμλίνο προέβη σε επίσημες δη-
λώσεις την Πέμπτη, αναφέροντας
ότι οι ΗΠΑ πρέπει να λύσουν το
πρόβλημα μόνες τους, χωρίς ανυ-
πόστατες κατηγορίες που ενθαρ-
ρύνονται από αντιρωσικά αισθή-
ματα.

Ο εκπρόσωπος του Κρεμλίνου,
Ντμίτρι Πεσκόφ, ο οποίος έχει ήδη
αρνηθεί δύο φορές οποιαδήποτε
ανάμειξη της Μόσχας στην υπό-
θεση, δήλωσε ότι οι κατηγορίες
αποτελούν «ζωντανό παράδειγμα
της χρήσης αντιρωσικών αισθη-

μάτων για την επίτευξη εκλογικών
σκοπών στις ΗΠΑ».

Κυριλλικοί χαρακτήρες
Επιπλέον, μια άλλη εκδοχή που

έθιξαν οι Αμερικανοί αξιωματούχοι
είναι ότι οι Ρώσοι χάκερ που ει-
σέβαλαν στα επικοινωνιακά δια-
δικτυακά συστήματα των ΗΠΑ
άφησαν σκόπιμα τα «διαδικτυακά
τους δακτυλικά αποτυπώματα»,
θέλοντας με αυτόν τον τρόπο να
δείξουν ότι η Ρωσία αποτελεί ισχυ-
ρή δύναμη στον τομέα του κυ-
βερνοχώρου, την οποία οι ΗΠΑ
οφείλουν να σέβονται... Οπως ανέ-
φερε ένας από τους αξιωματού-
χους, σημαντικό στοιχείο για την
εξαγωγή αυτού του συμπεράσμα-
τος είναι η χρήση χαρακτήρων
του κυριλλικού αλφαβήτου από
τους χάκερ, χαρακτήρες τους οποί-
ους χρησιμοποιεί η ρωσική κυ-
βέρνηση όλες τις εργάσιμες ημέ-
ρες, πλην των πολιτικών και θρη-
σκευτικών εορτών.

Μολαταύτα, ειδικοί σε θέματα
κυβερνητικής ασφάλειας του ιδιω-
τικού τομέα –κάποιοι από τους
οποίους εργάζονται για την εται-
ρεία CrowdStrike, την οποία προ-
σέλαβε το Δημοκρατικό Κόμμα για
να παρακολουθήσει τους χάκερ
όταν έμαθε για την επίθεση, από
το FBI, τον Απρίλιο– διαφώνησαν
με το σενάριο της «σκόπιμης αμέ-
λειας», συμφωνώντας ωστόσο κα-
τηγορηματικά με την υπόθεση
περί ρωσικής ταυτότητας των δρα-
στών. Σύμφωνα με τους ειδικούς,
οι κυριλλικοί χαρακτήρες ήταν κα-
λά «κρυμμένοι», ενώ άλλα αποδει-
κτικά στοιχεία της ρωσικής τους

ταυτότητας, όπως το πρωτόκολλο
Διαδικτύου, ήταν επίσης εξαιρετικά
δύσκολο να βρεθούν.

Περισσότερο λάδι στη φωτιά για
την υπόθεση έριξαν οι δηλώσεις
του Ντόναλντ Τραμπ την Τετάρτη,
ο οποίος κάλεσε τη Ρωσία να βρει
τις 30.000 emails που η Χίλαρι
Κλίντον δεν παρέδωσε στο FBI
κατά τη διάρκεια έρευνας που διε-
ξήχθη για τις δραστηριότητες του
προσωπικού της λογαριασμού ηλε-
κτρονικού ταχυδρομείου τα έτη
2009-2013, όταν η πρώην Πρώτη
Κυρία βρισκόταν στο Στέιτ Ντι-
πάρτμεντ. «Ρωσία, αν ακούς, ελπίζω
να βρεις τις 30.000 emails που λεί-
πουν», δήλωσε ο Τραμπ με σαρ-
κασμό στους δημοσιογράφους, για
να δεχθεί άμεσα τις κατηγορίες
των πολιτικών του αντιπάλων ότι
παροτρύνει μια ξένη δύναμη να
κατασκοπεύει τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες.

Η καμπάνια της αντιπάλου του
απάντησε με επίσημη ανακοίνωση,
σύμφωνα με την οποία ο Τραμπ
μπορεί να θέσει σε κίνδυνο την
εθνική ασφάλεια της χώρας. Πάνω
σε αυτό το ζήτημα βασίστηκε και
η τρίτη ημέρα του συνεδρίου του
Δημοκρατικού Κόμματος, με τους
περισσότερους ομιλητές να επι-
χειρούν να σχηματίσουν μια ορατή
διαχωριστική γραμμή μεταξύ της
προσέγγισης της Κλίντον στα ζη-
τήματα που αφορούν την εθνική
ασφάλεια των ΗΠΑ και αυτής του
70χρονου μεγιστάνα, που σύμφωνα
με την καμπάνια της πρώην υπουρ-
γού Εξωτερικών είναι ιδιαιτέρως
επικίνδυνη.

REUTERS, A.P.

Εμπλοκή της Μόσχας
στις εκλογές των ΗΠΑ
Οι ισχυρισμοί Αμερικανών αξιωματούχων για τα emails και η απάντηση των Ρώσων

<<<<<<

«Ρωσία, αν ακούς, 
ελπίζω να βρεις 
τις 30.000 emails
που λείπουν», δήλωσε
ο Ντόναλντ Τραμπ.

Η υποψήφια πρόεδρος των ΗΠΑ Χίλαρι Κλίντον με τον υποψήφιο αντιπρό-
εδρο Τιμ Κέιν, την τελευταία ημέρα του συνεδρίου του Δημοκρατικού Κόμμα-
τος, που επισκιάστηκε από τη δημοσιοποίηση emails από το WikiLeaks.
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Παρατεταμένος συναγερμός στην Ευρώπη
Η νέα καθημερινότητα για Γάλλους και Γερμανούς, το μήνυμα Μέρκελ, η παρέμβαση Σαρκοζί, η Λεπέν και ο παράγων εκλογές

Μετά και την τελευταία αποτρόπαια επίθεση
τζιχαντιστών, η οποία είχε στοχευμένα με-
σαιωνικά χαρακτηριστικά, με τον αποκε-
φαλισμό 85χρονου ιερέα μέσα σε εκκλησία
της Νορμανδίας, το ερώτημα είναι κατά
πόσον θα μπορέσει η γαλλική κοινωνία να
μην κλονισθεί περαιτέρω. Οι Γάλλοι θα
μπορούσαν να αποδεχθούν ότι βρίσκονται
στο επίκεντρο μιας επιδημίας τρομοκρατικής
βίας και να την αντιμετωπίσουν ίσως με
ψυχραιμία που αντιμετωπίζουν άλλες, ασύγ-
κριτα πιθανότερες αιτίες θανάτου. Θα μπο-
ρούσαν ίσως να αποδεχθούν ότι η βία που
μαίνεται στη Μέση Ανατολή δεν μπορεί
παρά να έχει αντανάκλαση και στην Ευ-
ρώπη, ιδίως σε χώρες που διαδραματίζουν
ενεργό στρατιωτικό ρόλο στην περιοχή.
Εμφατική του όλου κλίματος η δήλωση της
καγκελαρίου Μέρκελ για τους τρομοκράτες

που έσπειραν τον θάνατο και στη Γερμανία:
«Ντρόπιασαν τη χώρα που τους υποδέχθηκε
αλλά εμείς θα τα καταφέρουμε».

«Αν κατανοήσουμε ότι, πέρα από τις
απώλειες που μπορεί να προξενήσουν, ο
απώτερος στόχος των τρομοκρατών είναι
να μας φοβίσουν, είμαστε καλύτερα προ-
ετοιμασμένοι για την επόμενη φορά» έγρα-
ψε ο Νικολά Ενέν στην εφημερίδα «Γκάρν-
τιαν». «Είχαμε την εντύπωση ότι ήμασταν
ανίκητοι επειδή είμαστε πιο ισχυροί» ση-
μείωνε ο Αντουάν Περό στην ιστοσελίδα
Mediapart.

Παρά τις προτροπές για ψυχραιμία –
και με δεδομένο τον παρατεταμένο συ-
ναγερμό στην Ευρώπη από τον φόβο νέων
τρομοκρατικών χτυπημάτων– κάθε επί-
θεση φέρνει τη Γαλλία πιο κοντά στον
κίνδυνο βεβιασμένων ενεργειών. Η έκ-

κληση του Νικολά Σαρκοζί να εγκαταλει-
φθούν οι «νομικισμοί» και να «μην υπάρξει
έλεος» μπορεί να διαβαστεί και ως παρό-
τρυνση για περιφρόνηση προς το κράτος
δικαίου, στο όνομα της αποτροπής νέων
τρομοκρατικών ενεργειών. Στην πραγ-
ματικότητα, ο πρώην πρόεδρος ακονίζει
τα μαχαίρια για μια μάχη όχι μόνον απέ-
ναντι στους τζιχαντιστές, αλλά απέναντι
στην ακόμη πιο σκληρή στο όλο ζήτημα
Μαρίν Λεπέν, ενόψει των γαλλικών προ-
εδρικών εκλογών του 2017.

Η κήρυξη της χώρας σε κατάσταση
εκτάκτου ανάγκης, που αποφασίσθηκε
μετά τις πολυαίμακτες επιθέσεις του πε-
ρασμένου Νοεμβρίου στο Παρίσι ανανε-
ώθηκε πριν από λίγες ημέρες για τρίτη
φορά. Το θέαμα πάνοπλων στρατιωτών
που περιπολούν, έχει πια γίνει καθημε-

ρινότητα στη Γαλλία, περισσότερο για
ψυχολογικούς λόγους, παρά γιατί είναι
δυνατόν 10.000 στρατιώτες να αποτρέψουν
τις επιθέσεις ακραίων μουσουλμάνων που
είναι αποφασισμένοι να χτυπήσουν στα
πιο αναπάντεχα σημεία σε ολόκληρη τη
γαλλική επικράτεια, με κάθε μέσον αδια-
φορώντας για τη ζωή τους, αποβλέποντας
μόνο να συμπαρασύρουν στον θάνατο
όσο το δυνατόν περισσότερους.

Η προτροπή του διάσημου αναλυτή
Φρανσουά Εζμπούρ να ακολουθήσει η
Γαλλία το «μοντέλο Ισραήλ», ακόμα και
υπό τις δεδομένες συνθήκες, δεν ακού-
γεται και τόσο ευχάριστα για τους Γάλλους
που προτιμούν την ήρεμη ζωή τους αντί
για ένα μόνιμο καθεστώς πολεμικής ετοι-
μότητας, στρατιωτικοποίησης και εξο-
νυχιστικών ελέγχων παντού. Κάποιοι

Γάλλοι έχουν ήδη βρει μια πιο απλή... αν-
τιεπικοινωνιακή λύση, γυρνώντας την
πλάτη στα κακά νέα. «Ετσι κι αλλιώς δεν
βλέπαμε πολλή τηλεόραση, τώρα κλείσαμε
και το ραδιόφωνο», είπε στην Guardian
45χρονος Γάλλος τεχνίτης. «Δεν είναι
καλό ούτε για τα παιδιά αλλά ούτε και
για μας να ακούμε αυτή την αδιάκοπη
ροή φρικτών ειδήσεων».

Η πρώτη πρόκληση για τους Γάλλους και
για τους Γερμανούς, που βρέθηκαν αντι-
μέτωποι με σειρά επιθέσεων, είναι να δια-
φυλάξουν την ψυχική τους ηρεμία, βιώνον-
τας μια πρωτόγνωρη μεταπολεμικά κατά-
σταση: ένα ιδιότυπο καθεστώς ωμών, απρό-
βλεπτων επιθέσεων, φανατικών με παράλ-
ληλη διαφύλαξη των αρχών του ευρωπαϊκού
κεκτημένου περί δικαίου, ανοχής και σε-
βασμού της ετερότητας...

Του BENEDICT CAREY
THE NEW YORK TIMES

Ο τρομακτικός αριθμός σφαγών
κατά τη διάρκεια αυτού του καλο-
καιριού υποδηλώνει ότι οι δημό-
σιες, ευρέως προβεβλημένες αλ-
λεπάλληλες δολοφονίες έχουν προ-
καλέσει ένα είδος μεταδοτικότητας
και έχουν παρακινήσει μικρό αριθ-
μό ατόμων με πολλά προσωπικά
τραύματα και ανεπαρκή πολιτική
ιδεολογία να αντλήσουν από προ-
ηγούμενες επιθέσεις μεθόδους και
πιθανούς στόχους, προκειμένου
να εκφράσουν τη φονική οργή και
την απελπισία τους.

Ο Ιρανο-γερμανός που σκότωσε
εννέα άτομα στο εμπορικό κέντρο
του Μονάχου φέρεται να είχε εμ-
μονή με τις μαζικές δολοφονίες
και ιδιαίτερα με την επίθεση του
Αντερς Μπρέιβικ στη Νορβηγία,
με θύματα 77 άτομα, το 2011. Ο
Τυνήσιος που σκότωσε 84 άτομα
κατά τους εορτασμούς για την ημέ-
ρα της Βαστίλλης στη Νίκαια της
Γαλλίας, είχε, επίσης, ερευνήσει
προηγούμενες επιθέσεις, ανάμεσα
στις οποίες βρισκόταν και η μαζική
δολοφονία στο Ορλάντο της Φλό-
ριντα.

Μεταδοτικότητα
Ορισμένες από τις επιθέσεις

ήταν ιδεολογικές, κάποιες όχι και
άλλες εμπίπτουν στην γκρίζα ζώνη.
Ομως, η μεγάλη δημοσιότητα που
έλαβαν οι επιθέσεις σε νυχτερινά
κέντρα και εστιατόρια στο Παρίσι,
σε αεροδρόμια των Βρυξελλών και
της Κωνσταντινούπολης μπορεί
να προσφέρουν σε διάφορα άτομα,
που ήδη σχεδιάζουν μια βίαιη αν-
τίδραση, την ώθηση για να δρά-
σουν, όπως σημειώνουν πολλοί

ειδικοί. «Η λεπτομερής κάλυψη
των τρομοκρατικών επιθέσεων πι-
θανότατα δίνει σε ευάλωτα άτομα
ή σε εκείνους που σκέφτονται να
κινηθούν προς αυτή την κατεύ-
θυνση, ιδέες για το τι και πώς να
το κάνουν», εξήγησε η καθηγήτρια
Επιδημιολογίας και Ψυχιατρικής
στο Πανεπιστήμιο Columbia, Μάν-
τελιν Γκουλντ.

Οι ιστορικές αποδείξεις που υπο-
δεικνύουν ότι οι τρομοκρατικές επι-
θέσεις γίνονται πρότυπα για άλλες
σφαγές είναι ελάχιστες, υποστηρί-
ζουν η δρ Γκουλντ και άλλοι ειδικοί.
Κανείς δεν γνωρίζει ακριβώς ποιοι
είναι οι παράγοντες που ενθαρ-
ρύνουν τους ανθρώπους να προ-
βαίνουν σε τόσο ακραίες πράξεις,
όταν το πρωταρχικό κίνητρο είναι
η ριζοσπαστική ιδεολογία. Στις
σπάνιες περιπτώσεις που οι δρά-
στες επιζούν, ακόμη κι εκείνοι δεν
έχουν ξεκάθαρη αίσθηση για το
τι τους οδήγησε από την απελπισία
και τον θυμό στη μαζική δολοφο-
νία.

Υπάρχουν λόγοι, ωστόσο, να
υποπτευθούμε ότι η μεταδοτικό-
τητα αποτελεί επιδραστικό πα-
ράγοντα με βάση προηγούμενες
έρευνες για τη βία. Οι ερευνητές
γνωρίζουν εδώ και αρκετό καιρό
ότι τις ιδιαίτερα προβεβλημένες
από τα μέσα ενημέρωσης αυτο-
κτονίες ακολουθούν «κύματα»
αυτοκτονιών, που συμβαίνουν
τις επόμενες εβδομάδες ή και μή-
νες από άτομα που ήδη σκέφτον-
ταν να αφαιρέσουν τη ζωή τους.

Το εύρος των πιθανοτήτων για
την εμφάνιση αυτής της μεταδο-
τικότητας εξαρτάται από την έκτα-
ση της κάλυψης, τις λεπτομέρειες
που παρατίθενται στις σχετικές
αναφορές σε σχέση με τις μεθό-

δους και το προφίλ των νεκρών.
Με παρόμοιο τρόπο καλύπτονται
οι τρομοκρατικές επιθέσεις και οι
μαζικές δολοφονίες, είπε η δρ
Γκουλντ.

Η χρονική στιγμή
Μία έρευνα στη Γερμανία για δο-

λοφόνους που σκότωσαν όσο πε-
ρισσότερα άτομα μπορούσαν χωρίς
προφανές κίνητρο, αποκάλυψε ότι
τα γεγονότα αυτά δεν λαμβάνουν
χώρα τυχαία μέσα στον χρόνο. Οι
περισσότερες επιθέσεις, ανάμεσα
στο 1993 και το 2000, ακολουθούν-
ται από παρόμοιο συμβάν με από-
σταση εβδομάδων. Πρόσφατη έρευ-
να, που δημοσιεύθηκε το 2015 με
αντικείμενο ένοπλες επιθέσεις σε
σχολεία των ΗΠΑ, κατέληξε σε πα-
ρόμοιο συμπέρασμα: οι επιθέσεις
είχαν την τάση να ακολουθούνται
από παρόμοια περιστατικά μέσα
στις επόμενες δύο εβδομάδες.

Οι τρομοκρατικές επιθέσεις,
εκτός από ιδέες, μπορεί να παρέ-
χουν πολιτικό προκάλυμμα στους
οργισμένους, ψυχικά ασταθείς
δράστες, που έλκονται από τη βία
– ένας ιδεολογικός σκοπός δικαιο-
λογεί την εκδίκηση, υποστηρίζουν
μερικοί ειδικοί. Ο ειδικός σε θέ-
ματα τρομοκρατίας του think tank
RAND Corporation, Μπράιαν Τζέν-
κινς, αναφέρθηκε συγκεκριμένα
στο Ισλαμικό Κράτος, σχολιάζον-
τας τις περιπτώσεις των δραστών
του Ορλάντο, της Νίκαιας και της
Γερμανίας. «Η ιδεολογία του Ισ-
λαμικού Κράτους μπορεί να νοη-
ματοδοτεί και να συνάδει με τον
δικό τους θυμό και υπόσχεται χει-
ροκρότημα και αναγνώριση», εξή-
γησε ο ίδιος. «Η ιδεολογία γίνεται
όχημα για την προσωπική δυσα-
ρέσκεια», συμπλήρωσε.

Του ΓΙΑΝΝΗ ΣΟΥΛΙΩΤΗ

Την 24η Ιουλίου, στον απόηχο της
επίθεσης αυτοκτονίας 27χρονου
Σύρου πρόσφυγα στο Ανσμπαχ
της Γερμανίας, με απολογισμό 12
τραυματίες, έξω από φεστιβάλ
μουσικής, ο υπουργός Εσωτερι-
κών της Βαυαρίας Γιόακιμ Χέρμαν
προανήγγειλε τον επανέλεγχο
των προσφύγων που έφτασαν
τους τελευταίους μήνες στη Γερ-
μανία. Μιλώντας στον γερμανικό
Τύπο, ο Χέρμαν είπε, μεταξύ άλ-
λων, πως «πρέπει να δούμε εάν
μεταξύ των πολλών προσφύγων
με τη θλιβερή μοίρα έρχονται στη
Γερμανία ή έχουν έρθει ήδη και
άνθρωποι που αποτελούν πραγ-
ματικό κίνδυνο για τη χώρα μας».
Ο δράστης, εξάλλου, της επίθεσης
αυτοκτονίας στο Ανσμπαχ, ονό-
ματι Μοχάμεντ Νταλίλ, προτού
φτάσει στη Γερμανία, το 2014,
είχε καταγραφεί και υποβάλει αι-
τήματα ασύλου στη Βουλγαρία
και την Αυστρία.

Σε παρόμοια απόφαση, για επα-
νέλεγχο των μεταναστών και προ-
σφύγων που μπήκαν το προηγού-
μενο διάστημα στην Ευρωπαϊκή
Ενωση και καταγράφηκαν από
τις υπηρεσίες των κρατών-μελών,
φέρεται να καταλήγουν δικαστι-
κές και διωκτικές αρχές και άλλων
χωρών της Ενωσης που βρίσκον-
ται στο επίκεντρο αιματηρών επι-
θέσεων από μαχητές του Ισλα-
μικού Κράτους, με πρώτη τη Γαλ-
λία. Οι παραπάνω εξελίξεις, μά-
λιστα, αφορούν άμεσα και τη χώ-
ρα μας. Και αυτό, διότι ο μεγα-
λύτερος όγκος παράνομων μετα-
ναστών και προσφύγων που κα-
τέληξαν στη διάρκεια του τελευ-
ταίου ενός έτους στην Ε.Ε. είχαν

ως πρώτη χώρα εισόδου και κα-
ταγραφής τους την Ελλάδα.

Δικαστική συνδρομή
Σύμφωνα με ασφαλείς πληροφο-

ρίες της «Κ», στο πλαίσιο συμπλη-
ρωματικής έρευνας για τις πολύνε-
κρες επιθέσεις της 13ης Νοεμβρίου
του 2015 στο Παρίσι με απολογισμό
130 νεκρούς, οι δικαστικές αρχές
της Γαλλίας κατέθεσαν στην Εισαγ-
γελία της Αθήνας επίσημο αίτημα
δικαστικής συνδρομής, ζητώντας
να τους κοινοποιηθούν στοιχεία που
έχουν στη διάθεσή τους οι ελληνικές
υπηρεσίες σχετικά με αλλοδαπούς
που καταγράφηκαν από τις ελληνικές
αρχές στις λεγόμενες πύλες εισόδου
της χώρας. Καλά πληροφορημένη
πηγή αποκάλυψε στην «Κ» ότι οι αρ-
μόδιες αρχές της Γαλλίας κατέθεσαν,
μέσω της ευρωπαϊκής υπηρεσίας Eu-
rojust, αίτημα δικαστικής συνδρομής
στις αντίστοιχες ελληνικές, ζητώντας
να αντιπαραβάλουν στοιχεία που
αφορούν πρόσωπα που μετείχαν ή
υποστήριξαν τις επιθέσεις του πε-
ρασμένου Νοεμβρίου, με στοιχεία
που έχουν στη διάθεσή τους οι ελ-
ληνικές αρχές.

Συγκεκριμένα, οι γαλλικές αρχές
ζητούν πρόσβαση είτε στη βάση δε-
δομένων της ΕΛ.ΑΣ. (της Διεύθυνσης
Αλλοδαπών ή της Διεύθυνσης Εγ-
κληματολογικών Ερευνών) είτε στα
στοιχεία που έχει καταχωρίσει η Ελ-
λάδα στη βάση δεδομένων EURO-
DAC, προκειμένου να ελεγχθεί εάν
ανάμεσα στα εκατοντάδες χιλιάδες
ονόματα προσφύγων και μετανα-
στών υπάρχουν καταχωρισμένα τα
στοιχεία αλλοδαπών που θεωρούνται
ύποπτοι για διασύνδεση με το Ι.Κ.
και συγκεκριμένα με τον πυρήνα
των τρομοκρατών που αιματοκύλι-
σαν το Παρίσι το περασμένο φθι-

νόπωρο. Οι τεχνικές λεπτομέρειες
της διαδικασίας δεν έχουν ακόμη
αποσαφηνιστεί, ενώ διερευνάται το
ενδεχόμενο η αναζήτηση να περιο-
ριστεί αρχικά στο διάστημα από τις
αρχές του καλοκαιριού του 2015 μέ-
χρι και τις επιθέσεις του Νοεμβρίου.
Παρόμοιο αίτημα, πάντως, δεν έχει
υποβληθεί προς το παρόν από τις
δικαστικές αρχές του Βελγίου, παρότι
προέκυψε ότι οι δράστες των επι-
θέσεων του Μαρτίου στο αεροδρόμιο
και στο μετρό των Βρυξελλών ανήκαν
στην ίδια ομάδα μαχητών του Ι.Κ.
που αιματοκύλισε το Παρίσι. Ως γνω-
στόν, «ίχνη» αρκετών από αυτούς
βρέθηκαν στη Λέρο, στην Πάτρα,
ενώ κρησφύγετο του Αμπντελχαμίντ
Αμπαούντ είχε βρεθεί στο Παρίσι.
Πρόσφατα, εξάλλου, μιλώντας ενώ-
πιον βουλευτών της γαλλικής Βου-
λής, ο επικεφαλής της υπηρεσίας
εξωτερικής ασφάλειας DGSE της
Γαλλίας, Μπερνάρ Μπαζολέ, δήλωσε
ότι ο Αμπντελχαμίντ Αμπαούντ, ο
οποίος αρχικά εθεωρείτο ο «εγκέ-
φαλος» πίσω από τη σφαγή, είχε
κατά πάσα πιθανότητα υποδεέστε-
ρο ρόλο, λειτουργώντας ως συντο-
νιστής των χτυπημάτων. Είπε ακό-
μη ότι οι γαλλικές αρχές έχουν κα-
ταλήξει στα στοιχεία του πραγμα-
τικού ενορχηστρωτή του μακελειού,
αποφεύγοντας ωστόσο να αποκα-
λύψει περισσότερες λεπτομέρειες.
«Είναι αλήθεια ότι ο Αμπαούντ (σκο-
τώθηκε σε επιχείρηση της γαλλικής
αστυνομίας) ήταν ο συντονιστής,
αλλά δεν ήταν ο διοικητής», δήλωσε
ο Μπαζολέ. «Ξέρουμε ποιος είναι
ο διοικητής (...) έχουμε καλή εικόνα
ενός οργανογράμματος. (...) Εχουμε
κάνει καλή πρόοδο πάνω σε αυτούς
τους υπόπτους (...). Θα είμαι δια-
κριτικός σε αυτό το σημείο», κα-
τέληξε.

Αίτημα για συνδρομή Αθήνας Ο ρόλος της δημοσιότητας
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Πτώματα και ανθρώπινα μέλη να επι-
πλέουν στη θάλασσα. Χαμηλά επίπεδα
υγιεινής. Μια πόλη ριγμένη στο χάος
και στην αναρχία. Αμέτρητα κουνούπια
με τον ιό Ζίκα στο αίμα τους να βουί-
ζουν πάνω από τα κεφάλια του κόσμου,
απειλώντας με μικροκεφαλία τα μελ-
λοντικά παιδιά όσων δαγκωθούν. Οι φα-
βέλες και οι έμποροι ναρκωτικών, κα-
θώς και οι κλέφτες στις τουριστικές πε-
ριοχές, να τρομοκρατούν τους ξένους
επισκέπτες. Μέλη των αρχών ασφαλεί-
ας με πανό στο αεροδρόμιο να καλωσο-
ρίζουν τους επισκέπτες στην κόλαση.
Μια χώρα σε βαθιά οικονομική κρίση,
με αστυνομικούς και άλλους να μένουν
απλήρωτοι και με το κράτος να περνάει
πολιτική κρίση, αφού η πρόεδρος έχα-

σε τις εξουσίες της τον Μάιο μέχρι να
εξεταστούν οι κατηγορίες για κατάχρη-
ση εξουσίας. Και, λίγες μέρες πριν από
την έναρξη των Ολυμπιακών Αγώνων,
να έρχονται αναφορές για κακές συν-
θήκες στο Χωριό των Αθλητών.
Αν κάποιος δεν προσέξει πως όλα τα
πιο πάνω αφορούν στο Ρίο ντε Τζανέι-
ρο, ίσως να σκεφτεί ότι οι 31οι σύγχρο-
νοι Ολυμπιακοί Αγώνες θα διεξαχθούν
στη… Φαλούτζα ή στην Καμπούλ. Δεν
υπάρχει αμφιβολία ότι υπάρχουν προ-
βλήματα στη βραζιλιάνικη μεγαλούπο-
λη, όμως κάθε τετραετία, πριν από την
έναρξη των Ολυμπιακών Αγώνων, τα
διεθνή ΜΜΕ κάνουν «πάρτι», μεγεθύ-
νοντας υπερβολικά τα προβλήματα. Το
2004 ήταν η ανετοιμότητα των Ελλή-

νων, το 2008 η ποιότητα του αέρα στο
Πεκίνο και τα ανθρώπινα δικαιώματα
στην Κίνα, το 2012 η ασφάλεια του Λον-
δίνου. Το ακριβές μέγεθος του προβλή-
ματος θα φανεί προσεχώς, αυτές τις
μέρες, αλλά και όταν ξεκινήσει η αγωνι-
στική δράση. Τη στιγμή που γραφόταν
το σχόλιο αυτό, ήδη είχαμε δέκα μέρες
με χιλιάδες αθλητές στο Χωριό και στην
πόλη και δεκάδες χιλιάδες επισκέπτες
να έχουν ήδη κατέβει στο Ρίο. Και δεν
διαβάσαμε για κανένα βίαιο περιστατι-
κό, κάτι που θα μαθαίναμε αν συνέβαι-
νε, με τα ΜΜΕ αντιθέτως να ασχολούν-
ται κυρίως με τα χαλασμένα υδραυλικά
στα διαμερίσματα της Αυστραλίας (τα
οποία μάλιστα φτιάχτηκαν δύο μέρες
μετά) και με τα βρώμικα νερά στη λι-

μνοθάλασσα, στην οποία θα γίνει η κω-
πηλασία και στη μαρίνα, όπου θα διε-
ξαχθεί η ιστιοπλοΐα. Μίλησα με άτομα
της κυπριακής αποστολής που πήγαν
ήδη στο Ρίο και μου είπαν πως οι πρώ-
τες τους εντυπώσεις δεν ήταν κακές.
Πέρα από κάποια μικροπράγματα που
λείπουν από το Χωριό, όλα δείχνουν
ΟΚ. Όσο μεγάλο ή μικρό και να είναι,
όμως, το πρόβλημα, όταν ανάψει η
Φλόγα στην Τελετή Έναρξης της 5ης
Αυγούστου, με τους αθλητές όλου του
κόσμου παρόντες στο Μαρακανά, όλα
θα μπουν σε δεύτερη μοίρα.
Οι Ολυμπιακοί Αγώνες είναι μόνο λίγες
μέρες μακριά. Η σπουδαιότερη αθλητι-
κή διοργάνωση στον πλανήτη φέρνει
κάθε τετραετία στο προσκήνιο μεγάλες

και συγκινητικές στιγμές και κάθε τέσ-
σερα χρόνια νέες στιγμές δημιουρ-
γούνται και καταγράφονται στην ήδη
πάμπλουτη ολυμπιακή ιστορία. Πραγ-
ματικά, ανυπομονώ να δω τι θα ζήσου-
με φέτος, είτε που θα αφορά στην
Ολυμπιάδα στο σύνολό της ή στιγμές
της Κύπρου όπως αυτές στο Γουέιμουθ
το 2012 με τον Παύλο Κοντίδη.
Η πεποίθησή μου είναι πως με το τέλος
των φετινών Αγώνων θα έχουμε να λέ-
με για νέες μεγάλες στιγμές που θα
προστεθούν στις πολλές δεκάδες που
διαβάζουμε και βλέπουμε σε βίντεο και
μας κάνουν να δακρύζουμε και να συγ-
κινούμαστε. Και είμαι σίγουρος ότι δεν
θα θυμούμαστε τον Ζίκα ή τα βρώμικα
νερά του κόλπου Guanabara.

Δεν θα θυμούμαστε τον Ζίκα και τα βρώμικα νερά του Guanabara

ΤΟΥ
ΗΡΟΔΟΤΟΥ
ΜΙΛΤΙΑΔΟΥΣ

ΠΑΥΛΟΣ ΚΟΝΤΙΔΗΣ
Ιστιοπλοΐα, laser

«Ο στόχος μου είναι το χρυσό
μετάλλιο. Όμως μια θέση στο βάθρο
δεν θα με απογοητεύσει. Οτιδήποτε
άλλο είναι ανεπιθύμητο. Δεν θα εί-
ναι καθόλου εύκολο, όμως νιώθω
καλά, έχω την εμπειρία και γνωρίζω
πολύ καλά το ψυχολογικό κομμάτι.
Η προετοιμασία μου για τους αγώ-
νες του Ρίο διήρκησε τέσσερα χρό-
νια... Το γεγονός ότι υψώθηκε ο
πήχης, μπορεί να σε καταβάλει,
μπορεί όμως και να σε ανυψώσει.
Έχω δουλέψει και σε αυτό το κομ-
μάτι. Παλαιότερα, αγωνιζόμουνα
για μένα και την οικογένειά μου,
ενώ τώρα μάχομαι για την πατρίδα
μου. Αυτό ακριβώς με βοηθάει ψυ-
χολογικά. Νομίζω ότι η πίεση είναι
θετική... Η κυπριακή ολυμπιακή
ομάδα δεν έχει μόνο ποσότητα, αλ-
λά και ποιότητα. Περιμένω από δύο
ή τρεις αθλητές μας να διακριθούν
και να φτάσουν στον τελικό, αλλά
και να πάρουν μετάλλιο».

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΡΕΛΛΗΣ
Στίβος, δισκοβολία

«Θέλω να προκριθώ στον τελικό.
Πιστεύω πως με μια βολή πάνω από
64 μέτρα, αυτό θα είναι εφικτό. Το
2012 στο Λονδίνο ήταν χρήσιμη εμ-
πειρία για μένα. Σε πρωινό προκρι-
ματικό έκανα 63,48 μ., ήμουν όμως
άτυχος αφού έμεινα 13ος και εκτός
τελικού για μια θέση... Πιστεύω πως
θα έχουμε επιτυχίες στο Ρίο, μετάλλιο
ή μετάλλια. Θα πάμε όλοι πολύ καλά,
καλύτερα από το Λονδίνο ελπίζω.
Είναι σε πολύ καλή κατάσταση οι
σκοπευτές και οι ιστιοπλόοι μας,
ενώ και στον στίβο μπορεί να έχουμε
μετάλλια».

ΕΛΕΝΗ ΑΡΤΥΜΑΤΑ
Στίβος, 200 μ.

«Ο μίνιμουμ στόχος μου είναι η
πρόκριση στα ημιτελικά. Απ΄ εκεί

και πέρα, η παρουσία στον τελικό
είναι κάτι πολύ δύσκολο, όμως όχι
ακατόρθωτο... Η φετινή κυπριακή
αποστολή νομίζω πως είναι η πιο
δυνατή από τις προηγούμενες. Εύ-
χομαι και ελπίζω αυτό να μεταφρα-
στεί σε μετάλλια, πληθυντικό, αλλά
και παρουσίες σε τελικούς».

ΑΝΤΡΗ ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΥ
Σκοποβολή, σκιτ

«Μου λείπει ένα ολυμπιακό με-
τάλλιο και νομίζω πως ήρθε η ώρα
για να το κατακτήσω. Βρίσκομαι σε
καλή αγωνιστική κατάσταση και
μακάρι να αποδειχθεί αυτό τις μέρες
που θα αγωνιστώ... Η κυπριακή απο-
στολή συνδυάζει εμπειρία και εν-
θουσιασμό και υπάρχει η προοπτική
για μετάλλια. Θεωρώ πως τουλάχι-
στον δύο μετάλλια είναι εφικτά. Βοη-
θά και η επιτυχία του Κοντίδη, η
οποία έχει κάνει τον Κύπριο αθλητή
να πιστεύει περισσότερο στις δυ-
νατότητές του».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΧΑΣΙΚΟΣ
Σκοποβολή, σκιτ

«Πέτυχα το μεγάλο όνειρο της
συμμετοχής στην Ολυμπιάδα και
τώρα θέλω να διεκδικήσω ένα με-
τάλλιο που είναι το δεύτερό μου
όνειρο. Είμαι στην κατάλληλη στιγμή
της καριέρας μου και ελπίζω όλα να
πάνε καλά... Έχουμε ποιοτική απο-
στολή, με δυνατότητες διάκρισης
από όλους τους αθλητές. Είναι εφι-
κτός ο στόχος της κατάκτησης δύο
ή και περισσότερων μεταλλίων».

ΜΙΛΑΝ ΤΡΑΪΚΟΒΙΤΣ
Στίβος, 110 μ. εμπόδια

«Θέλω να περάσω στον ημιτελικό
και να κάνω ένα νέο παγκύπριο ρε-
κόρ. Ένιωθα πίεση όσο περνούσαν
οι αγώνες και δεν έπαιρνα το όριο.
Όμως δούλεψα πολύ, ένιωθα σίγου-
ρος και ήρθε η στιγμή στους Πανευ-
ρωπαϊκούς... Η ομάδα των σπρίντερ

είναι πολύ καλή. Από κει και πέρα,
έχουμε τον Παύλο (σ.σ. Κοντίδη)
που πάει για το μετάλλιο, ξέρω ότι
και οι σκοπευτές μας είναι καλοί.
Περιμένω μια καλή εμφάνιση».

ΙΑΚΩΒΟΣ Χ”ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ
Κολύμβηση, 400 μ. ελεύθερο

«Θέλω μια καλή εμφάνιση και
ένα παγκύπριο ρεκόρ. Από το 4:01.80
να πάω κάτω από τα τέσσερα λεπτά...
Πιστεύω ότι ο Κοντίδης μπορεί να
πετύχει το ίδιο με το Λονδίνο ή και
κάτι καλύτερο. Είναι και τα παιδιά
του στίβου σε πολύ καλό επίπεδο».

ΣΩΤΗΡΙΑ ΝΕΟΦΥΤΟΥ
Κολύμβηση, 100 μ. πεταλούδα

«Θέλω να κατεβάσω τον χρόνο
μου, από το 1:02.30 και να πάω στο
1:01.00. Μελλοντικά θέλω να ξεπε-
ράσω την επίδοση 1:00.33 της Άννας
Σοκόλεβα... Πιστεύω ότι όλοι οι αθλη-
τές θα κάνουν το καλύτερο δυνατό.

Από πλευράς μεταλλίων, βλέπω τον
Κοντίδη να τα καταφέρνει».

ΑΝΤΩΝΗΣ ΜΑΡΤΑΣΙΔΗΣ
Άρση Βαρών, 85 κιλά

«Ο στόχος μου είναι η 8άδα. Αν
κάνω 160 κιλά και άνω στο αρασέ
και 205 στο ζετέ, θα πάρω καλή θέ-
ση... Βλέπω λίγο στίβο, έχουμε καλούς
αθλητές εκεί. Μακάρι και ο Κοντίδης
να πάρει το μετάλλιο».

ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΟΥ
Ενόργανη γυμναστική

«Αν φτάσω στο μέγιστο των δυ-
νατοτήτων μου, ίσως μπορέσω να
εξασφαλίσω θέση στην 24άδα του
τελικού στο σύνθετο ατομικό. Δεν
είναι εύκολος στόχος, αλλά ούτε
αδύνατος...

Πιστεύω πως όλοι οι Κύπριοι
αθλητές θα δώσουν τον καλύτερό
τους εαυτό, υπάρχει η προοπτική
για επιτυχημένη αποστολή».

ΡΑΜΟΝΑ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ
Στίβος, 100 μ. και 200 μ.

«Είμαι ενθουσιασμένη που θα
τρέξω σε δύο αγωνίσματα, έτσι θα
έχω παραπάνω χρόνο στο Ολυμπιακό
Στάδιο. Στόχος μου η βελτίωση των
ατομικών μου επιδόσεων και μια
πρόκριση στους ημιτελικούς... Λαμ-
βάνουμε μέρος με την ελίτ των αθλη-
τών μας και έχουμε τις δυνατότητες
για κάτι καλύτερο από το Λονδίνο.
Ο στόχος των μεταλλίων θα πρέπει
να είναι από ένα και πάνω και προ-
σωπικά πιστεύω πως μπορούμε για
δύο μετάλλια».

ΑΝΤΡΗ ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΥ
Ποδηλασία δρόμου

«Θα είναι πρωτόγνωρη η εμπειρία
μου, λαμβάνοντας μέρος σε κούρσα
απόστασης 140 χιλιομέτρων. Προ-
ετοιμάστηκα σκληρά, επανερχόμενη
μετά που γέννησα, και νιώθω έτοι-
μη... Νομίζω πως η Κύπρος είναι σε

θέση να κερδίσει δύο τουλάχιστον
μετάλλια, έχω πολλές ελπίδες στη
σκοποβολή».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΚΑΡΙΟΛΟΥ
Ιστιοπλοΐα, R:SX

«Ένα πλασάρισμα στην πρώτη
8άδα θα ήταν πολύ καλό αποτέλεσμα.
Έχω και την εμπειρία πια, καθώς
είναι η τέταρτή μου Ολυμπιάδα...
Για την ομάδα μας είμαι αισιόδοξος.
Γνωρίζω ότι ο Παύλος Κοντίδης ή ο
Κυριάκος Ιωάννου και άλλοι έχουν
βλέψεις».

ΛΕΟΝΤΙΑ ΚΑΛΛΕΝΟΥ
Στίβος, ύψος

«Δυσκολεύτηκα στην προετοι-
μασία λόγω του κατάγματος κοπώ-
σεως, έτσι έμεινα πολύ πίσω. Στο
Ρίο θέλω πρωτίστως να χαρώ τον
αγώνα και την εμπειρία των Ολυμ-
πιακών... Η Κύπρος διαθέτει αθλητές
υψηλού επιπέδου, όπως τον Κυριάκο
Ιωάννου και τον Παύλο Κοντίδη. Εί-
μαι πολύ αισιόδοξη!».

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΧΟΝΔΡΟΚΟΥΚΗΣ
Στίβος, ύψος

«Θέλω να προκριθώ στον τελικό.
Εκεί νομίζω ότι όλα είναι ανοικτά.
Είναι η πρώτη μου Ολυμπιάδα. Στην
Εθνική Κύπρου αγωνίζομαι από το
2013. Πάντα αισθανόμουνα Κύπριος
και είναι μεγάλη τιμή που μου δίνεται
η ευκαιρία να αναδείξω το νησί μας...
Έχουμε ποιότητα ως ομάδα. Είναι
οι Παρέλλης και Ιωάννου στο στίβο,
έχουμε και άλλους σε άλλα αθλήματα,
νομίζω θα τα πάμε καλά».

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΙΩΑΝΝΟΥ
Στίβος, ύψος

«Οι στόχοι μου άλλαξαν, αφού
επανήλθε ο τραυματισμός μου στον
αστράγαλο. Ίσως αργότερα να χρει-
αστώ και νυστέρι. Για τώρα θα προ-
σπαθήσουμε να μειώσουμε τον πόνο.
Στην τέταρτή μου Ολυμπιάδα έχω
την εμπειρία και θέλω να πάω στον
τελικό. Οτιδήποτε μεταξύ 1ης και
12ης θέσης θα ήταν ιδανικό. Περι-
μένω αυτόν τον αγώνα εδώ και οκτώ
χρόνια... Η ομάδα μας θεωρώ ότι
είναι η πιο δυνατή από ποτέ. Το επί-
πεδο ανέβηκε και σε άλλα αθλήματα
και στο οργανωτικό κομμάτι. Η επι-
τυχία κυρίως του Κοντίδη αλλά και
όλων εμάς, ενέπνευσε πολλούς Κυ-
πρίους. Έχουμε στόχους και δεν
πάμε για τουρισμό».

Η κυπριακή oλυμπιακή ομάδα στην «Κ»
Οι δεκαέξι αθλητές που θα εκπροσωπήσουν την Κύπρο στο Ρίο μάς αποκάλυψαν τους στόχους και τις προσδοκίες τους

Συνεντεύξεις στους
ΗΡΟΔΟΤΟ ΜΙΛΤΙΑΔΟΥΣ, ΧΡΙΣΤΟ ΖΑΒΟ, ΓΙΩΡΓΟ ΛΟΓΙΔΗ

Είμαστε λίγες μέρες πριν από την τελετή έναρξης των 31ων
Θερινών Ολυμπιακών Αγώνων στο Ρίο και σχεδόν όλη η
κυπριακή ομάδα ήδη βρίσκεται στη Βραζιλία, έτοιμη να
ριχτεί στη «μάχη». Πριν να αναχωρήσουν για την Ολυμπιάδα,
οι δεκαέξι αθλητές μας μίλησαν στην «Κ» για τους προσω-
πικούς τους στόχους, αλλά και τις προσδοκίες τους από την
κυπριακή ομάδα.

«Στην τέταρτή μου Ολυμπιάδα έχω την εμπειρία και θέλω να πάω στον τελικό» λέει στη «Κ» ο Κυριάκος Ιωάννου.
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Ολυμπιακοί
από τα παλιά

Ξέρεις, είναι από τα βιώματα
που ο καθένας κουβαλά. Τότε
δηλαδή τη δεκαετία του ’80,
όταν οι Ολυμπιακοί Αγώνες
αποτελούσαν το όνειρο όχι
μόνο κάθε αθλητή, αλλά τηλε-
θεατή. Η τελετή έναρξης ήταν
για την οικογένεια ότι το ψητό
την Κυριακή. Ή σαν το Πάσχα.
Όλη η οικογένεια περίμενε
πώς και πώς να δει το καλλιτε-
χνικό κομμάτι της τελετής. Και

όταν εθιμοτυπικά απαγγελλόταν ο ύμνος των Αγώ-
νων στα ελληνικά, τότε ο ελληνοπρεπής της φαμί-
λιας δάκρυζε από περηφάνια. Και μετά αγωνία για
το αγωνιστικό κομμάτι. Και τσουπ, ο μανιακός με το
ποδόσφαιρο άλλαζε όπως το φίδι το δέρμα του.
Αγωνία για τα 100 μέτρα ελεύθερο στη κολύμβηση,
αναμονή για τη σκυταλοδρομία στον στίβο, σασπένς
για το αν θα κάτσει ή όχι κάτω από την μπάρα στην
άρση βαρών, μία ανήσυχη ηρεμία κατά τη διάρκεια
του προγράμματος ενός αθλητή στην ενόργανη,
ακόμη και στο μπάσκετ πώς και πώς περιμέναμε να
δούμε μήπως χάσουν οι Αμερικανοί. Μέχρι που
φτάσαμε στον 21ο αιώνα και κάπου εκεί άρχισε να
στραβώνει το πράγμα. Είχαμε κιόλας την εμπειρία
από την Αθήνα ή καλύτερα από το Σίδνεϊ και έπειτα,
το χρήμα άρχισε να εξουσιάζει το πνεύμα ολονών.
Οι χορηγοί μπούκαραν, οι εργάτες πέθαναν στην
προετοιμασία δημιουργίας υποδομών, οι χώρες
μπατίρισαν, οι πολιτικοί δωροδοκήθηκαν, οι «αθάνα-
τοι» το ίδιο, οι αθλητές ντοπαρίστηκαν και οι θεατές
δελεάστηκαν από το «χρυσό» περιτύλιγμα που κά-
ποιοι φρόντισαν να τοποθετήσουν γύρω από τους
αγώνες. Οι αγώνες οι οποίοι από μόνοι τους αποτε-
λούν ύμνο στον αθλητισμό. Οι αγώνες που έσβησαν
για αιώνες μέχρι που ο Κουμπερτέν αποφάσισε να
τους επαναφέρει στην ανθρωπότητα στα τέλη του
19ου αιώνα. Ο Γάλλος ιδεαλιστής, ο οποίος μεταξύ
άλλων είχε πει ότι «αξία έχει η συμμετοχή και όχι το
βραβείο». Μάλλον τρίζουν τα κόκαλά του όταν αντι-
λήφθηκε ότι πλέον επικρατεί σε όλους μας αυτό
που οι καουμπόηδες λένε στην Αμερική, ότι «ο
πρώτος είναι πρώτος και ο δεύτερος τίποτα».

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

παρασκήνια

απόψεις

Μαζί με Ελλάδα
Στο Χωριό των Αθλητών στο Ρίο μπήκαν
στις 26 Ιουλίου τα πρώτα άτομα της κυ-
πριακής αποστολής και τα πρώτα δείγμα-
τα δεν ήταν αρνητικά. Πέρα από κάποια
μικροπροβλήματα, οι άνθρωποι της ομά-
δας μάς ανέφεραν πως είναι ευχαριστη-
μένοι από τις συνθήκες που βρήκαν.
Αξιοσημείωτο είναι πως οι διοργανωτές
μάς έβαλαν στο ίδιο κτήριο μαζί με την
Ελλάδα, σε έναν από τους πολύ καλούς
χώρους του Χωριού (κοντά στο εστιατό-
ριο). Ήδη τα μέλη της αποστολής μας
κρέμασαν και τις κυπριακές σημαίες στα
μπαλκόνια τους.

Φήμες
Η κίνηση του Τόμας Ντε Βινσέντι να πει
πως νιώθει αδιαθεσία λίγο πριν το κρισι-
μότερο (χωρίς υπερβολή) φετινό ματς
του ΑΠΟΕΛ και να θέσει εαυτόν εκτός
11άδας, όπως ήταν λογικό προκάλεσε
μπόλικες φήμες. Ακόμη και στα δημο-
σιογραφικά πηγαδάκια λέγεται πως ο
Αργεντινός έχει πρόταση από αραβική
ομάδα. Το σίγουρο είναι πως με τέτοιες
εξελίξεις, είναι λογικό να ακούγονται τέ-
τοιες φήμες.

Κρίσιμο
Το δεύτερο παιχνίδι με τη Ρόσενμποργκ
και η ανατροπή της ήττας με 2-1 στη Νορ-
βηγία είναι εξαιρετικά κρίσιμο για τον
ΑΠΟΕΛ. Αν οι γαλαζοκίτρινοι προκρι-
θούν, εξασφαλίζουν σίγουρα 7 εκατομ-
μύρια ευρώ και πάνε για 20 εκατομμύ-
ρια. Αν όμως αποκλειστούν την Τρίτη, τό-
τε στην καλύτερη περίπτωση θα έχουν
έσοδα λίγο πάνω από 4 εκατ. ευρώ και

αυτό μόνο αν προκριθεί η ομάδα στους
ομίλους του Europa League μέσω των
πλέι-οφ. Εκεί όπου τουλάχιστον θα είναι
ισχυρός…

Τέλος του χρόνου
Η φετινή χρονιά είναι η τελευταία που ο
ΑΠΟΕΛ απολαμβάνει τους βαθμούς της
πορείας μέχρι τους «8» του UEFA Cham-
pions League το 2011-12. Από του χρό-
νου αφαιρούνται οι 20.825 βαθμοί που
μάζεψε τότε η αρμάδα του Ιβάν. Φέτος,
οι πρωταθλητές είχαν συντελεστή
35.935 βαθμών, που τους έβαζαν ισχυ-
ρούς σε όλους τους γύρους. Όπως είναι

τα δεδομένα τώρα, του χρόνου θα έχει
17.060 βαθμούς, που οριακά φέτος θα
έβαζαν τον ΑΠΟΕΛ στους ισχυρούς του
γ΄ προκριματικού του Champions Lea-
gue και στους ισχυρούς (αλλά όχι άνετα)
του Europa.

Έκραξαν τον Σακέτι
Η ενέργεια του Εστεμπάν Σακέτι να δει
δύο κίτρινες κάρτες σε διάστημα μερι-
κών λεπτών και να αποβληθεί λίγο πριν
το τέλος του ματς με την Γκρασχόπερς
στην Ελβετία, όπου ο Απόλλωνας τελικά
ηττήθηκε 2-1 με γκολ στις καθυστερή-
σεις, αποτέλεσε το έναυσμα για να τα

«ακούσει» ο ποδοσφαιριστής από οπα-
δούς αλλά και ΜΜΕ.

Χαμένη ευκαιρία
Στον πρώτο μεταξύ τους αγώνα για τον
γ΄ προκριματικό του Europa, Γιελγκάβα
και Μπεϊτάρ έφεραν ισοπαλία 1-1. Στο
25΄ προηγήθηκαν εκτός έδρας οι Ισραη-
λινοί και ισοφάρισαν στο 70΄ οι Λετονοί.
Ασφαλώς, φαβορί είναι η Μπεϊτάρ, απέ-
ναντι σε μια αδύναμη ομάδα όπως είναι
η Γιελγκάβα. Είναι, λοιπόν, μια χαμένη
ευκαιρία για παρουσία στα πλέι-οφ για
την Ομόνοια, που έχασε με το εκτός
έδρας γκολ από τους Ισραηλινούς.

Ήθελε
μετάλλιο…
Σοκ για την κυπριακή απο-
στολή αποτέλεσε η γνω-
στοποίηση από τον Μάρκο
Παγδατή ότι δεν μπορεί να
αγωνιστεί στο Ρίο λόγω
τραυματισμού. Ο Κύπριος
τενίστας χάνει έτσι για δεύ-
τερη φορά την Ολυμπιάδα,
μετά και το Πεκίνο το 2008.
Δυστυχώς για την Κύπρο ο
Μάρκος ήταν φορμαρισμέ-
νος και θα πήγαινε στη
Βραζιλία με υψηλούς στό-
χους. Ο ίδιος είχε δώσει
συνέντευξη στην «Κ» (την
οποία κόψαμε λόγω της
απόσυρσής του), στην
οποία μας είπε πως ο στό-
χος του ήταν το μετάλλιο.
«Θέλω να κρεμάσω ένα
ολυμπιακό μετάλλιο στον
λαιμό μου» είπε…

Την επομένη κιόλας της Τελετής Έναρξης
ξεκινά η δράση για την κυπριακή ομάδα
στους 31ους Ολυμπιακούς Αγώνες στο
Ρίο ντε Τζανέιρο. Την πρώτη (επίσημη,
διότι το ποδοσφαιρικό τουρνουά ξεκινά
στις 3 του μήνα) ημέρα των Αγώνων,
δηλαδή το Σάββατο, 6 Αυγούστου, τρεις
Κύπριοι αθλητές θα ριχτούν στη μάχη.
Αναλύοντας το αγωνιστικό πρόγραμμα
της 16μελούς κυπριακής ομάδας, προ-
κύπτει πως το μεγάλο μέρος της δράσης
εντοπίζεται την πρώτη εβδομάδα, με
τις τελευταίες μέρες της Ολυμπιάδας
για την Κύπρο να αφορούν κυρίως στον
στίβο. Μάλιστα, τις τρεις τελευταίες
μέρες της διοργάνωσης, εκτός απρο-
όπτου, δεν θα υπάρχουν κυπριακές συμ-
μετοχές.

Οι πρώτες συμμετοχές
Μετά την Τελετή Έναρξης της Πα-

ρασκευής, 5 Αυγούστου (στην Κύπρο η
τελετή θα ξεκινήσει στη 01:15 τα ξημε-
ρώματα του Σαββάτου, αφού υπάρχει

διαφορά έξι ωρών), στις 6 του μήνα η
προσοχή της Κύπρου θα στραφεί στην
κολύμβηση και στην ενόργανη γυμνα-
στική. Γύρω στις 19:30 ώρα Κύπρου του
Σαββάτου, 6 Αυγούστου, θα αγωνιστούν
και οι δύο κολυμβητές μας, η Σώτια Νε-
οφύτου στα 100 μ. πεταλούδα και ο Ιά-
κωβος Χατζηκωνσταντίνου στα 400 μ.
ελεύθερο. Την ίδια μέρα, θα διεξαχθεί
ο προκριματικός στο σύνθετο ατομικό
της ενόργανης γυμναστικής με τη συμ-
μετοχή του Μάριου Γεωργίου. Η ώρα
που θα αγωνιστεί ο Μάριος δεν έχει
ακόμη καθοριστεί. Αν τα καταφέρει ο
Μάριος, στις 10 του μήνα είναι ο τελικός.
Την Κυριακή, 7 Αυγούστου, λίγο μετά

τις 18:00 (ώρα Κύπρου) θα αγωνιστεί
στην ποδηλασία δρόμου η Άντρη Χρι-
στοφόρου.

Μια εβδομάδα ιστιοπλοΐα
Τη Δευτέρα, 8 του μήνα, ξεκινά η

δράση στη Marina da Gloria, με τους
Παύλο Κοντίδη και Ανδρέα Καριόλου
να αγωνίζονται σε Laser και RS:X την
επόμενη εβδομάδα. Ο Κοντίδης στοχεύει
στο μετάλλιο μέσα από το medal race
της 15ης Αυγούστου, ενώ η συμμετοχή
στο medal race της 14ης Αυγούστου
είναι ο στόχος του Καριόλου. Οι κούρσες
του Κοντίδη θα διεξαχθούν στις 8, 9,
10, 12 και 13 Αυγούστου και του Καριόλου
στις 8, 9, 11 και 12 του μήνα, με ώρα
έναρξης καθημερινά στις 19:00 (CY).

Η 12η Αυγούστου
Η Παρασκευή, 12 Αυγούστου, είναι

η μέρα με τη μεγαλύτερη δράση για την
Κύπρο. Ξεκινά ο στίβος, ενώ θα έχουμε
αθλητές σε τέσσερις τοποθεσίες. Γύρω
στις 16:00 (ώρα Κύπρου) θα αγωνιστεί
στον προκριματικό του δίσκου ο Από-

στολος Παρέλλης. Την ίδια ώρα, θα διε-
ξαχθεί ο προκριματικός στο σκιτ ανδρών
με τον Ανδρέα Χάσικο, αλλά και ο προ-
κριματικός και τελικός στο σκιτ γυναικών
με την Άντρη Ελευθερίου. Περίπου την
ίδια ώρα θα αγωνιστεί και ο Αντώνης
Μαρτασίδης στην άρση βαρών, ενώ
δράση θα έχουν και οι δύο ιστιοπλόοι.
Η μέρα ολοκληρώνεται γύρω στις 04:30
τα ξημερώματα, ώρα Κύπρου, με τη συμ-
μετοχή της Ραμόνας Παπαϊωάννου στον
προκριματικό των 100 μ.

Οι επόμενες μέρες
Το Σάββατο,13 Αυγούστου, στις 16:50

(CY) θα διεξαχθεί ο τελικός της δισκο-
βολίας, στον οποίο ευελπιστούμε σε
συμμετοχή του Παρέλλη, ενώ στις 21:00
(CY) είναι ορισμένος ο τελικός του σκιτ
ανδρών. Τα ξημερώματα (πάντοτε ώρα
Κύπρου) θα διεξαχθούν ο ημιτελικός
και τελικός των 100 μ. γυναικών. Η 14η
Αυγούστου (ή καλύτερα στις 02:00 το
πρωί της 15ης του μήνα) αγωνίζονται
στον προκριματικό του ύψους οι Κυριά-
κος Ιωάννου και Δημήτρης Χονδροκού-

κης. Νωρίτερα μέσα στην ημέρα είναι
προγραμματισμένο το medal race στα
RS:X και ο τελικός στο τένις.

Στις 09:35 το πρωί, ώρα Ρίο (15:35
ώρα Κύπρου της 15ης Αυγούστου), θα
διεξαχθούν οι προκριματικές σειρές στα
200 μ. με τη συμμετοχή των Ραμόνα
Παπαϊωάννου και Ελένη Αρτυματά. Στις
20:00 ώρα Κύπρου είναι το medal race
στο Laser με τον Κοντίδη, ενώ στις 02:40
το πρωί θα αγωνιστεί ο Μίλαν Τραΐκοβιτς
στα προκριματικά των 110 μ. με εμπόδια.
Το βράδυ (ώρα Ρίο) της 16ης Αυγούστου,
δηλαδή ξημερώματα της 17ης του μήνα,
ώρα Κύπρου, θα διεξαχθεί ο τελικός του
ύψους ανδρών, καθώς και οι επόμενοι
γύροι σε 110 μ. με εμπόδια ανδρών και
200 μ. γυναικών, στους οποίους ευελ-
πιστούμε σε κυπριακές παρουσίες.

Τέλος, την Πέμπτη, 18 Αυγούστου,
στις 16:00 (CY), η Λεοντία Καλλένου θα
αγωνιστεί στον προκριματικό του ύψους.
Ο τελικός του αγωνίσματος είναι ορι-
σμένος για τις 20 του μήνα, ενώ η τελετή
λήξης θα ξεκινήσει στη 01:15 (CY) της
21ης προς 22α Αυγούστου.

Το πρόγραμμα των αθλητών μας
Η πρώτη εβδομάδα των Ολυμπιακών Αγώνων του 2016 θα είναι και η πιο έντονη και γεμάτη δράση

Αθάνατη
υποκρισία
Του ΓΙΑΝΝΗ ΚΟΥΚΟΥΛΑ

Από την Παρασκευή 5 Αυγούστου και για δεκαεπτά
μέρες ο σφυγμός του παγκόσμιου αθλητισμού θα
κτυπά στο Ρίο ντε Τζανέιρο της Βραζιλίας. Θα είναι
η 31η φορά που αυτό το οποίο οραματίστηκε ο βα-
ρώνος Πιέρ ντε Κουμπερτέν και το πραγματοποίησε
το 1896 στην Αθήνα με συμπαραστάτη τον Δημήτριο
Βικέλα, θα βρεθεί στο επίκεντρο του πλανήτη μας.
Φυσικά, εδώ και πολλές δεκαετίες, οι αρχές των
δύο μεγάλων οραματιστών έχουν θαφτεί κάτω από
τα τεράστια οικονομικά και πολιτικά συμφέροντα
αυτών που εξουσιάζουν τη ζωή μας. Η ρήση «σημα-
σία έχει η συμμετοχή και όχι η νίκη» αποτελεί πα-
ρελθόν και ο στόχος όλων είναι «μετάλλιο πάση θυ-
σία». Ακόμα κι αν δεν είναι… καθαρό. Εξάλλου, στη
μνήμη θα παραμείνει η στιγμή της απονομής και όχι
η μετέπειτα αφαίρεσή του, επειδή ο «θριαμβευτής»
βρέθηκε να έχει κάνει χρήση απαγορευμένης ου-
σίας. Γι’ αυτό και θεωρώ πως και οι «Αθάνατοι» της
Διεθνούς Ολυμπιακής Επιτροπής αλλά και τα μέλη
των Ολυμπιακών Επιτροπών των χωρών τους
«στρουθοκαμηλίζουν», λαμβάνοντας αποφάσεις,
που όχι μόνο δεν καταπολεμούν το ντόπινγκ, αλλά
αντιθέτως, δίνουν την αφορμή να εξαπλώνεται. Και
επιπλέον δημιουργούν την αίσθηση στους φιλά-
θλους -όχι αδίκως- πως πολλές φορές αποφασίζουν
με πολιτικά κριτήρια. Ο αποκλεισμός μεγάλης μερί-
δας Ρώσων αθλητών δεν πείθει πως έγινε για να εί-
ναι «καθαροί» οι Αγώνες του Ρίο. Γιατί, όσο κι αν
άπαντες πιστεύουν -και πολύ σωστά- πως τα μεγάλα
ρεκόρ δεν αποτελούν επίτευγμα μόνο του φυσικού
ταλέντου και της δύναμης ενός αθλητή, ντοπέ είναι
μόνο αυτός που πιάνεται και καταδικάζεται. Μπορεί
αυτό να φαντάζει κάπως… κυνικό, όπως και η απο-
ρία, ποιος ανεβαίνει στο βάθρο, ο καλύτερα ντοπα-
ρισμένος αθλητής ή ο καλύτερος αθλητής ντοπαρι-
σμένος; Αυτά τα γνωρίζουν καλύτερα απ’ όλους οι
«σοφοί» του παγκόσμιου αθλητισμού. Κρύβονται
όμως πίσω από το δάκτυλό τους. Οπως κρυβόμα-
σταν και εμείς ως λαός, όταν για μία δεκαπενταετία,
μέχρι το 2004, ζούσαμε το «όνειρο» της άνοιξης
του ελληνικού αθλητισμού.

Ο Γιώργος Λογίδης απουσιάζει.

Η Παρασκευή, 12 Αυ-
γούστου, είναι η μέρα
με τη μεγαλύτερη
δράση για την Κύπρο.
Ξεκινά ο στίβος, ενώ
θα έχουμε αθλητές σε
τέσσερις τοποθεσίες. 

Η Ραμόνα Παπαϊωάννου (αριστερά) θα αγωνιστεί στον προκριματικό των 100 μ. στις 04:30 τα ξημερώματα της 13ης Αυγούστου, ενώ μα-
ζί με την Ελένη Αρτυματά (δεξιά) θα αγωνιστούν στις 15:35 (ώρα Κύπρου) της 15ης Αυγούστου στις προκριματικές σειρές στα 200 μ.
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Μία έκθεση του ελεγ-
κτή του Διεθνούς Νο-
μισματικού Ταμείου,
του Ανεξάρτητου Γρα-
φείου Αξιολόγησης,
ήταν αρκετή ώστε ο

Γιάνης Βαρουφάκης κι άλλοι να αρ-
χίσουν και πάλι να επικαλούνται
τους λανθασμένους χειρισμούς που
έγιναν σε σχέση με την κρίση στην
Ελλάδα και τον τρόπο που οι σχε-
τικές αποφάσεις λήφθηκαν. Η έκ-
θεση έκανε αναφορά σε πολιτικό
επηρεασμό κατά τη λήψη των απο-
φάσεων του ΔΝΤ και η κ. Λαγκάρντ,
έσπευσε να υπερασπιστεί το Τα-
μείο, λέγοντας πως δεν υπάρχουν
αποδείξεις για απευθείας επηρεα-
σμό. Μα όταν αναφερόμαστε σε
στήριξη σε χώρες της Ε.Ε. από άλλες
χώρες της Ένωσης, οι οποίες επίσης
είναι μέτοχοι του Ταμείου, πόσο
παράξενο θα ήταν να υπάρχει πο-

λιτικός επηρεασμός; Ακόμα και η
εκπρόσωπος της Ε.Ε., στην προ-
σπάθειά της να υποβαθμίσει το γε-
γονός, παραδέχθηκε πως τέτοιου
είδους ζητήματα, είναι πρωτίστως
πολιτικά. 

Ας μην πάμε πολύ μακριά όμως.
Και στην περίπτωση της Κύπρου,
οι αποφάσεις που πάρθηκαν τον
Μάρτιο του 2013, ήταν κατ’ εξοχήν
πολιτικές. Με εξαίρεση τον Ασμού-
σεν της ΕΚΤ, οι υπόλοιποι που συμ-
μετείχαν στις διαπραγματεύσεις
εκείνες τις αξέχαστες Παρασκευές
του Μαρτίου ήταν πολιτικά πρό-
σωπα. Ντάσιελμπλουμ, Μέρκελ,
Σόιμπλε κ.τ.λ. και από την άλλη
Αναστασιάδης, Κασουλίδης, Στυ-
λιανίδης και Σαρρής. Αν οι αποφά-
σεις δεν λαμβάνονταν σε πολιτικό
επίπεδο, τότε ουδέποτε θα γινόταν
αποδεκτή η εισήγηση για κούρεμα
καταθέσεων κάτω των 100 χιλ., την

οποία αργότερα έτρεχαν όλοι να
πάρουν πίσω. Ίσως και το κούρεμα
να ήταν μικρότερο αν το ΔΝΤ απο-
δεχόταν το δημόσιο χρέος να ξε-
περάσει το 120% του ΑΕΠ, με δε-
δομένο ότι τελικά η Κύπρος δεν
χρησιμοποίησε ένα ποσό της τάξης
των 2 δισ. ευρώ από το πρόγραμμα
στήριξης. Μπορεί ακόμα και να γι-
νόταν ειδική ρύθμιση για τις κυ-
πριακές τράπεζες όταν έγινε το
κούρεμα των ελληνικών ομολόγων,
έστω κι αν ο πρώην διοικητής Αθα-
νάσιος Ορφανίδης λέει πως ακόμα
και τότε οι τράπεζες ήταν φερέγ-
γυες. 

Στην προσπάθειά τους οι Βρυ-
ξέλλες να «αποσιωπήσουν» τα συμ-
περάσματα της έκθεσης, ουσιαστι-
κά παραδέχθηκαν πως οικονομικής
φύσεως αποφάσεις, λαμβάνονται
σε πολιτικό επίπεδο με ό,τι αυτό
συνεπάγεται. Πρακτική που δεν
είναι κατ’ ανάγκη λανθασμένη,
φτάνει να γίνει με την ορθή σειρά.
Στην περίπτωση της Ε.Ε. η λειτουρ-
γία ήταν ανάποδη. Αντί οι τεχνο-
κράτες να υλοποιούν αποφάσεις
των πολιτικών με τους πλέον σω-
στούς και ορθολογικούς τρόπους,
οι πολιτικοί αποφάσιζαν πως θα
εκτελεστούν τεχνοκρατικές απο-
φάσεις. Κι αυτό φάνηκε κυρίως
στην περίπτωση της Ελλάδας, γιατί
οι άλλες χώρες που ζήτησαν κρα-
τική στήριξη ήταν ως γνωστό, suc-
cess stories. 

Εδώ βρίσκεται και ένα από τα
βασικότερα προβλήματα του μη

success story της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, που οδήγησε στην έξοδο του
Ηνωμένου Βασιλείου, στην έξαρση
των ακροδεξιών κομμάτων και στην
εξαφάνιση του όρου «αλληλεγγύη»
από το λεξικό των Ευρωπαίων του
Νότου. 

Η Ευρώπη απέτυχε να δει τον
εαυτό της ως σύνολο και ίσως αυτό
να είναι λογικό από τη στιγμή που
τα συμφέροντα της κάθε χώρας
δεν ταυτίζονται. Ίσως τελικά η δη-
μιουργία ενιαίας οντότητας να είναι
τόσο ουτοπική όσο θα ήταν η δη-
μιουργία μιας κοινωνίας όπως την
οραματιζόταν ο Μαρξ. Ίσως τελικά
να ήρθε η ώρα να παραδεχθούν
εκεί στις Βρυξέλλες πως το εγχεί-
ρημα απέτυχε και είτε πρέπει να
εγκαταλειφθεί είτε να ξεκινήσει
από την αρχή πάνω σε νέες βάσεις
και με άλλο προορισμό από την
ολοκληρωτική ενοποίηση. 

Το ΔΝΤ, ο Γιάνης και η πραγματικότητα

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Από τα φθηνότερα
ενοίκια στην Ευρώπη 
Η Κύπρος κατατάσσεται ως η τρίτη φθη-
νότερη χώρα στην Ευρώπη, μεταξύ συνο-
λικά 35 χωρών, σχετικά με το κόστος ενοι-
κίασης κατοικίας, ως συνέπεια της μεί-
ωσης των τιμών κατά τη διάρκεια της οι-
κονομικής ύφεσης, παρά το γεγονός μά-
λιστα ότι όλο και περισσότερα νοικοκυριά
στρέφονται στο ενοίκιο. Σελ. 6

ΦΟΡΟΛΟΓΙΑ

Προς συμμόρφωση 
με διεθνείς απαιτήσεις
Ανάμεσα στις πρώτες 55 χώρες που θα συμ-
μετέχουν στην ανταλλαγή φορολογικών
πληροφοριών από το 2017 βρίσκεται η Κύ-
προς, σύμφωνα και με την τελευταία έκθεση
που υπέβαλε ο ΟΟΣΑ στην πρόσφατη Σύνο-
δο των υπουργών Οικονομικών των G20,
που πραγματοποιήθηκε στην Κίνα. Σελ. 3

ΡΑΛΙ ΚΥΠΡΟΣ

Αύξηση διαθέσιμης
χορηγίας προς τον ΚΟΤ
To υπουργικό συμβούλιο αποφάσισε να εγ-
κρίνει αύξηση, για την περίοδο 2016-2018,
της κρατικής χορηγίας προς τον Κυπριακό
Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ), για την επιχο-
ρήγηση της διοργάνωσης του Διεθνούς Ράλι
Κύπρος, από 500.000 ευρώ σε 605.000 ευ-
ρώ ετησίως, υπό προϋποθέσεις. Σελ. 6

ΣΙΤΙ ΛΟΝΔΙΝΟΥ

Σε εκκρεμότητα 
το τραπεζικό διαβατήριο 
Εναν μήνα μετά την ιστορική απόφαση των
Βρετανών, έχουν αποσαφηνιστεί κάποια
πράγματα. Συνεχίζουν, όμως, να εκκρε-
μούν αρκετά ζητήματα για τους επενδυτές
και τα επιχειρηματικά στελέχη όσο οι πολι-
τικοί αξιωματούχοι προσπαθούν να κατα-
νοήσουν τις διαστάσεις του Brexit. Σελ. 10
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Την αύξηση των κρατικών εσό-
δων και την αυστηρότερη ρύθ-
μιση του διαδικτυακού στοιχή-
ματος επιδιώκει το υπουργείο
Οικονομικών και η Εθνική Αρχή
Στοιχημάτων, μέσω της αδειοδό-
τησης εταιρειών που θα παρέ-
χουν το εν λόγω στοίχημα.

Γνωστοί δικηγόροι και επαγ-

γελματίες του τομέα τόσο από
Κύπρο όσο και από Ελλάδα και
εξωτερικό βρέθηκαν σε ημερίδα
που διοργάνωσε η Αρχή και υπέ-
βαλαν σωρεία ερωτήσεων σε
σχέση με την αδειοδότηση στοι-
χήματος Κλάσης Β, όπως ονο-
μάζεται, αφού τα χρονικά περι-
θώρια ενόψει της υποβολής αι-

τήσεων στενεύουν και σε αντί-
θετη περίπτωση, θα κινδυνεύσουν
να βρεθούν σε λίστα φραγής. 

Το γεγονός ότι στην ημερίδα
παρευρέθηκαν εκπρόσωποι
όλων των μεγάλων εταιρειών
θεωρείται καλή ένδειξη ότι θα
ενδιαφερθούν για την εξασφά-
λιση της σχετικής άδειας για

την κυπριακή αγορά, παρά το
γεγονός ότι εξέφρασαν διάφο-
ρους προβληματισμούς σε σχέ-
ση με τη διαδικασία. Άλλωστε,
το φορολογικό πλαίσιο της χώ-
ρας εκτιμάται ως ελκυστικό. Πα-
ράπονα για μη άνοιγμα λογα-
ριασμών από τράπεζες εξέφρα-
σαν οι εταιρείες. Σελ. 4

Βερολίνο εναντίον Σίλικον Βάλεϊ 

Η ΑΤΑ τίθεται
ενώπιον της Ζέτας
Μόλις τελειώσουν οι καλοκαιρινές
διακοπές θα αρχίσει ο εντός εισα-
γωγικών «αγώνας» για το ζήτημα
με την Αυτόματη Τιμαριθμική Ανα-
προσαρμογή (ΑΤΑ) για τον ιδιωτικό
τομέα, στον οποίο «παγοποιήθηκε»
τα τελευταία χρόνια. Φαίνεται ότι
θα δοθεί μάχη μεταξύ συντεχνιών
και εργοδοτών, που οι απόψεις τους
για την ΑΤΑ δεν συγκλίνουν του-
λάχιστον με τη μορφή που έχει έως
τώρα. Σελ. 6

Η Σίλικον Βάλεϊ της Ευρώπης βρίσκεται στο Βερολίνο. Το αποκαλούμενο «Εργοστάσιο» (Factory) είναι μία τεράστια αποθήκη επάνω στην
πρώην διαχωριστική γραμμή μεταξύ δυτικού και ανατολικού Βερολίνου, εκεί όπου υπήρχε το Τείχος και οι Ανατολικογερμανοί φρουροί
πυροβολούσαν όσους έκαναν την απόπειρα να περάσουν στην άλλη πλευρά. Σήμερα οι εγκαταστάσεις του «Εργοστασίου» λειτουργούν σαν
θερμοκοιτίδα νέων ιδεών, δημιουργίας, έμπνευσης και καινοτομίας. Σε αυτό φιλοξενούνται πάμπολλες νεοφυείς εταιρείες (startups) όπως οι
Uber και Twitter. Σελ. 11

Δεν πετυχαίνει
στόχους για
δάνεια-καταθέσεις
Στο 80,26% ανέρχονται οι μη εξυ-
πηρετούμενες χορηγήσεις του Συ-
νεργατισμού στην επαρχία Πάφου,
την ίδια ώρα που ο μέσος όρος για
τα επαγγελματικά ταμιευτήρια είναι
στο 16,3%. Στις 31 Μαρτίου 2016,
ο μέσος όρος για τα ΣΠΙ Λευκωσίας
ήταν 69,78%, για τα ΣΠΙ Λεμεσού
67,3% και για Λάρνακα-Αμμόχωστο
73,1%. OΣυνεργατισμός πέτυχε τους
πλείστους στόχους αναδιάρθρωσης
που έθεσε η Κεντρική. Ωστόσο, δεν
καλύφθηκε ο στόχος για αναδιαρ-
θρωμένους λογαριασμούς. Σελ. 5

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Κύπρος 3,83% -0,03% 

Γερμανία -0,09% -0,07%

Γαλλία 0,13% -0,08% 

Ιταλία 1,19% -0,05%

Ισπανία 1,08% -0,04% 

Ιρλανδία 0,43% -0,04%

Ελλάδα 7,90% +0,20%

Ην. Βασίλειο 0,71% -0,12% 

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS B R-4
Fitch B+ B
Moody’s B1 NP
S&P BB- B

Στοίχημα με κατάληξη .com.cy
Οι μεγάλες διεθνείς εταιρείες φαίνεται να ενδιαφέρονται για την κυπριακή αγορά

<<<<<<<

Οι παίκτες θα μπορούν να
ρυθμίζουν το ποσό που θα
χάνουν και να αυτοεξαι-
ρούνται για συγκεκριμένη
χρονική περίοδο.

<<<<<<<

Η Ευρωπαϊκή Ένωση
κατάντησε ένα παιχνίδι
πολιτικών δυνάμεων. 
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Οσοι δραστηριοποιούνται σε επεν-
δύσεις στις διεθνείς κεφαλαιαγορές
φαίνεται να πιστεύουν ότι η Βρε-
τανία θα μπορέσει με ευκολία να
καταρτίσει μία νέα συμφωνία με
την Ευρωπαϊκή Ενωση. Το πιθα-
νότερο, από ό,τι δείχνουν όμως τα
πράγματα, είναι να υπάρξουν δια-
μάχες και διενέξεις μεταξύ των με-
λών της κυβέρνησης, περιπεπλεγ-
μένες διαπραγματεύσεις με την
Ε.Ε. και ένα μη ικανοποιητικό απο-
τέλεσμα. Αφ’ ης στιγμής η Βρετανία
ψήφισε να αποχωρήσει από την
Ε.Ε., η στερλίνα απώλεσε 12% της
αξίας της προς το δολάριο. Εντού-
τοις, οι δείκτες στο χρηματιστήριο
του Λονδίνου έχουν ανακτήσει το
χαμένο έδαφος. Λόγου χάριν, ο δεί-
κτης FTSE 100 έχει ενισχυθεί 8%,
γεγονός το οποίο σημαίνει ότι και
σε όρους δολαρίου δεν έχει και
τόσο σοβαρές απώλειες. Ακόμα και
ο περισσότερο «εσωστρεφής»
FTSE250 –με πολλές βρετανικές
επιχειρήσεις μεσαίου μεγέθους–
έχει σε μεγάλο βαθμό ανακάμψει
ύστερα από τις απώλειες λόγω της
έκβασης του δημοψηφίσματος της
23ης Ιουνίου. Πάντως, η βρετανική
οικονομία, η οποία το δεύτερο τρί-
μηνο εμφάνισε ρυθμό ανάπτυξης
0,6%, έχει ορισμένους δείκτες σή-
μερα οι οποίοι γεννούν προβλημα-
τισμό. Οι λιανικές πωλήσεις υπέ-
στησαν τη δραστικότερη κάμψη
τους σε τέσσερα χρόνια. Η Συνο-
μοσπονδία Βρετανικών Βιομηχα-
νιών αναφέρει πως οι εταιρείες-
μέλη της δείχνουν περισσότερο
απαισιόδοξοι από ποτέ στο διάστη-
μα των τελευταίων επτά ετών. Επι-
προσθέτως, ο Δείκτης Διευθυντών
Προμηθειών υποχώρησε σε ναδίρ
επταετίας. Με άλλα λόγια, δεν εναρ-
μονίζονται οι απόψεις των αγορών
με εκείνες της πραγματικής οικο-
νομίας και μάλλον οι άνθρωποι των
επιχειρήσεων έχουν καλύτερη αί-
σθηση των πραγμάτων. Αρκεί να
σκεφθείτε το εξής: η πρωθυπουργός
Τερέζα Μέι θα καταβάλει προσπά-
θεια να πείσει τα μέλη του υπουρ-
γικού της συμβουλίου να συμφω-
νήσουν σε κοινή γραμμή για το
νόημα του Brexit. Παρά το ότι η
ίδια συμμετείχε στην εκστρατεία
παραμονής της Βρετανίας στην Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση, δεν θα μπορέσει
εύκολα να συσπειρώσει την κυβέρ-
νησή της πίσω από τη γραμμή τη
λεγόμενη «ήπιο Βrexit» – μία συμ-
φωνία, δηλαδή, η οποία θα επιτρέψει
στη Βρετανία να διατηρήσει μια
λελογισμένα καλή πρόσβαση στην
ενιαία αγορά, η οποία και αντιστοιχεί
στο σχεδόν 50% των εμπορικών
της συναλλαγών συνολικά. Ο λόγος

είναι πως οι Βρυξέλλες σχεδόν με
βεβαιότητα θα επιμείνουν η Βρε-
τανία να εξακολουθήσει να επιτρέ-
πει σε πολίτες των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ενωσης να εγκαθίστανται
ελεύθερα στο έδαφός της. Αυτό θα
ήταν κατάρα για πολλούς σκληρο-
πυρηνικούς οπαδούς της εξόδου,
συμπεριλαμβανομένων και υπουρ-
γών, τους οποίους η Τερέζα Μέι
έχει επιλέξει να ηγηθούν της δια-
δικασίας διάζευξης, καθώς και πολ-
λών βουλευτών από το κόμμα της
των Συντηρητικών, καθώς και υπο-
στηρικτών τους εντός Βρετανίας.

Ενδεχομένως να χρειαστούν
πολλοί μήνες και πολλά επιχειρή-
ματα προτού η πρωθυπουργός δια-
μορφώσει κοινή θέση. Και αυτός
είναι ένας λόγος, που δεν θα ενερ-
γοποιήσει το άρθρο 50 στη Συνθήκη
της Λισσαβώνας έως το 2017. Ενας
άλλος είναι ότι χρειάζεται περαιτέρω
διαβουλεύσεις σε εύρος και σε βάθος
με το Κοινοβούλιο, τη Σκωτία και
τη Βόρεια Ιρλανδία. Στο μεσοδιά-
στημα, η Τερέζα Μέι θα δυσκολευθεί
επίσης να λάβει σαφή κατεύθυνση
από την Ε.Ε. σχετικά με το πώς θα
είναι η συμφωνία που θα προτείνει.
Ορισμένοι αξιωματούχοι εκτιμούν
πως η πρωθυπουργός δεν θα είναι
έτοιμη να πατήσει το κουμπί του
άρθρου 50 πριν από τον Μάρτιο
του 2017. Ωστόσο, ακόμη και τότε
δεν θα ξεκινήσουν όντως οι συνο-
μιλίες, επειδή η Γαλλία πρώτα και
η Γερμανία αργότερα θα έχουν
εκλογές. Με δεδομένη την άνοδο
του ευρωσκεπτικισμού, καμία κυ-
βέρνηση στις δύο χώρες δεν θα
θέλει να κάνει παραχωρήσεις στη
Βρετανία προ της διενέργειας των
εκλογών. Οταν, τελικά, αρχίσει η
διαδικασία κανονικά, πιθανώς το
τέταρτο τρίμηνο του 2017, η Βρε-
τανίδα πρωθυπουργός θα αντιμε-
τωπίσει ακόμη ένα πρόβλημα: ου-
σιαστικά πρόκειται για δύο ξεχω-
ριστές διαδικασίες, μία για την
έξοδο και μία για τη νέα εμπορική
συμφωνία. Η πρώτη, όπως εμμένουν
οι Βρυξέλλες, η οποία θα διαρκέσει
υποθετικά δύο χρόνια, πρέπει να
ολοκληρωθεί πριν ξεκινήσει η δεύ-
τερη. Ακόμη κι έτσι, όμως, ελάχιστοι
εμπειρογνώμονες πιστεύουν ότι η
νέα συμφωνία θα χρειαστεί μόνο
δύο χρόνια. Συνεπώς η Βρετανία
θα αποχωρήσει από την Ε.Ε. το
2019, όπως φαίνεται, χωρίς να έχει
στα χέρια της, πάντως, μια μακρό-
πνοη συμφωνία εμπορικών συναλ-
λαγών. Eάν, τότε, πρέπει να στραφεί
στον ΠΟΕ, ο οποίου κατ’ ουσίαν
δεν κάνει τίποτε για την απελευ-
θέρωση των υπηρεσιών, η οικονο-
μία της θα πληγεί σημαντικά.

ΔΗΚΤΗΣ
diktis@kathimerini.com.cy

Μόλις μία τριετία μετά, το οικονομικό
πείραμα της Ιαπωνίας περνάει κρίση
μέσης ηλικίας. Την άνοιξη του 2013,
όταν η κεντρική τράπεζα ξεκίνησε
ένα εξαιρετικά επεκτατικό πρόγραμμα
με πολύ γενναιόδωρα μέτρα ποσοτικής
επέκτασης, το γιεν εξασθένησε και
ξεπέρασε τα 100 ως προς το δολάριο
για πρώτη φορά ύστερα από μία τε-
τραετία. Οι επενδυτές σήμερα φο-
βούνται πως θα επιστρέψει η απειλή
του αποπληθωρισμού στην οικονομία,
παραλύοντας εκ νέου την ιαπωνική
οικονομία. Ιδιαίτερα εάν το γιεν ενι-
σχυθεί και αναδιπλωθεί σε λιγότερα
από τα 100 ως προς το δολάριο, μια
προοπτική που απεύχεται ο διοικητής
της Τράπεζας της Ιαπωνίας, Χαρουχίκο
Κουρόντα, ενόψει της συνεδρίασης
του διοικητικού συμβουλίου σήμερα,
Παρασκευή. Στόχος του κ. Κουρόντα
είναι να διατηρηθεί φθηνό το γιεν
για να ενισχυθεί η κερδοφορία των
επιχειρήσεων και ο πληθωρισμός από
το -0,4% στον στόχο του 2%.

Κατά τη διάρκεια του τελευταίου
τριμήνου, αναλυτές της αγοράς ανα-

θεώρησαν προς τα κάτω τις προβλέ-
ψεις για τα κέρδη ανά μετοχή της
Toyota. Μείωσαν, επίσης, τις προβλέ-
ψεις για τα οικονομικά αποτελέσματα
των Panasonic, Honda Motor και Su-
zuki. Τι σημαίνει, όμως, για τους επεν-
δυτές η οικονομική πολιτική του πρω-
θυπουργού Σίνζο Αμπε; Ενώ οι οικο-
νομολόγοι τού επιρρίπτουν ευθύνες
για καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση
διαρθρωτικών μεταρρυθμίσεων, οι
κάτοχοι μετοχών θα έκριναν το σχέδιο
αναγέννησης της οικονομίας του κ.
Αμπε επιτυχές. Σε όρους μετοχικής
απόδοσης, 143 εταιρείες που περι-
λαμβάνονται στον δείκτη Nikkei 225
βρίσκονται σήμερα σε καλύτερη κα-
τάσταση συγκριτικά με μία τετραετία
πριν. Εχουν εξασθενήσει οι αποδόσεις
μόνον 72 εταιρειών. Αυτό είναι, κατά
το μεγαλύτερο μέρος, αποτέλεσμα
της βελτίωσης των περιθωρίων κέρ-
δους. Οι εταιρείες έχουν καταφέρει
να εκμεταλλευτούν το συγκριτικό
πλεονέκτημα που τους προσφέρει το
αδύναμο γιεν. Γι’ αυτό τον λόγο, μια
ενίσχυση του γιεν θα αποθαρρύνει

τους επενδυτές. Πέραν του φθηνού
γιεν, το οικονομικό πρόγραμμα των
Αμπενόμικς δεν έχει πολλά για να
καυχηθεί.

Εχουν καταβληθεί προσπάθειες για
την επανεφεύρεση των παλαιών εται-
ρειών στην Ιαπωνία. Για παράδειγμα,
η Panasonic έχει παρουσιάσει απο-
δόσεις ανά μετοχή στα τελευταία
πέντε τρίμηνα που υπερβαίνουν το
10%. Πρόκειται για τις καλύτερες απο-
δόσεις μέσα στην τελευταία 17ετία.
Εντούτοις, η ώθηση του κ. Αμπε για
την αναβάθμιση της εταιρικής δια-
κυβέρνησης έχει αποφέρει μεικτά
αποτελέσματα. Το μικρό τίμημα που
προσέφερε η Toyota για την εξαγορά
της Daihatsu είναι ένα απλό παρά-
δειγμα του χαμηλού σεβασμού που
απολαύουν οι επενδυτές. Παράλληλα,
η περιέργεια και η παρεμβατικότητα
των επενδυτών έχουν προκαλέσει
πονοκέφαλο στα διοικητικά στελέχη,
αρκετά από τα οποία θεωρούν πως
οι συνελεύσεις μετόχων είναι απλώς
χάσιμο χρόνου.

Παρά τις καλές προθέσεις της κυ-

βέρνησης Αμπε για την ενίσχυση της
κερδοφορίας των ιαπωνικών εταιρειών
με την πολιτική των Αμπενόμικς, δεν
έχει βελτιωθεί ιδιαίτερα η αποτελε-
σματικότητά τους και δεν έχει ανα-
τραπεί η απομόχλευση (μείωση της
έκθεσης) σε εταιρικά ομόλογα. Σήμερα,
το οικονομικό πείραμα του κ. Αμπε
διανύει ένα κρίσιμο μονοπάτι. Ακόμη
και εάν το ήμισυ των 28 τρισ. γιεν
που υποσχέθηκε αυτήν την εβδομάδα
για την τόνωση της οικονομίας είναι
κρατικές δαπάνες και οδηγήσει σε
αύξηση του ΑΕΠ κατά 3%, δεν είναι
αρκετό. Βέβαια, ο κ. Αμπε μπορεί να
ξοδέψει όσα θέλει. Αρκεί η Τράπεζα
της Ιαπωνίας να μη σταματήσει να
τυπώνει χρήμα. Οποιαδήποτε αλλαγή
σε αυτόν τον διακανονισμό θα αντέ-
στρεφε τη μοίρα της ιαπωνικής οικο-
νομίας και κατ’ επέκταση τις αποδόσεις
των ιαπωνικών μετοχών. Ετσι κατα-
λήγουμε στην ακόλουθη ερώτηση:
Υπάρχει κάτι παραπάνω στην οικο-
νομική πολιτική του κ. Αμπε πέρα
από μέτρα τόνωσης της οικονομίας;
Υπήρχε κάτι άλλο εξαρχής;

Start tax
Ένα βήμα προς την ορθή κατεύθυνση είναι οι φο-
ρολογικές επενδύσεις σε start-ups (νεοφυείς
επιχειρήσεις) που ενέκρινε το Υπουργικό Συμ-
βούλιο. Χρειάζεται όμως και το ευρύτερο περι-
βάλλον να καταστεί φιλικό προς την επιχειρημα-
τικότητα γενικότερα και όχι μόνο προς τις νεο-
φυείς επιχειρήσεις. Τα η-βήματα πάντως, είναι
προς την ορθή κατεύθυνση. 

••••
Φοβούνται οι Fitch
Όπως τις γυναίκες μπροστά από βιτρίνες ρούχων
είναι ο οίκος Fitch, ο οποίος θέλει μεν να αναβαθ-
μίσει την κυπριακή οικονομία, αλλά όλο και το
αναβάλλει. Αν μέχρι τον Οκτώβριο τα μη εξυπη-
ρετούμενα μειωθούν στο 40%, θα κάνει την πο-
λυαναμενόμενη κίνηση. Όχι, ούτε θα μας βάλει
σε επενδυτική βαθμίδα, αλλά θα μας πάει ένα
βήμα πιο κοντά. 

••••
Φουριόζος
Ήρθε από το Ιράν όπου είδε «έναν λαό μονιασμέ-
νο» και συνέχισε με φόρα τυράννου ο Μακαριό-
τατος, ο οποίος απείλησε πως αν δεν μας αφή-
σουν να λειτουργούμε στα Κατεχόμενα, θα κλεί-
σει τον τεκέ (το πραγματικό όνομα του χώρου
μάλλον δεν το γνώριζε). Κάθε του λέξη και ρητό
κάθε του φράση και απόφθεγμα. 

••••
Το ίδιο κρεβάτι
Κλεμμένο. Αν η Χίλαρι Κλίντον εκλεγεί στο προ-
εδρικό αξίωμα, θα είναι η πρώτη φορά στην ιστο-
ρία των ΗΠΑ που δύο πρόεδροι της χώρας κοιμή-
θηκαν μαζί. Αν εκλεγεί ο Ντόναλντ Τραμπ θα εί-
ναι η πρώτη φορά στην ιστορία που ένας δισεκα-
τομμυριούχος μετακομίζει σε δημόσιο οίκο, που
μάλιστα εκκενώθηκε από μαύρη οικογένεια. 

••••
Παραδοχές 
«Με αφορμή πρόσφατες δημοσιεύσεις στον
ηλεκτρονικό τύπο κάποιων διαστρεβλωμένων

περιπτώσεων, βλέπουμε δημοσιογράφους, αρ-
θρογράφους, επιχειρηματίες και νομικούς να εκ-
μεταλλεύονται αυτή την ευκαιρία και μέσω των
ΜΜΕ και έντυπων/ ηλεκτρονικών μέσων να παί-
ζουν ένα παιχνίδι επίρριψης ευθυνών στους εκτι-
μητές ακινήτων για το κατάντημα της κυπριακής
οικονομίας και ειδικότερα στον υπολογισμό των
αξιών των υποθηκευμένων, κυρίως, ακινήτων»
σχολιάζει ο Σύνδεσμος Επιστημόνων Εκτιμητών
Ακινήτων Κύπρου. Η παραδοχή είναι το πρώτο
βήμα, λέμε εμείς.

••••
Τζίφος; 
Το μεγάλο ενδιαφέρον επικαλούνται στο υπουρ-
γείο Ενέργειας για την παράταση δύο μηνών που
δόθηκε για προσφορές για το τεχνολογικό πάρ-
κο. Απομένει να δούμε αν αυτό το ενδιαφέρον θα
μετουσιωθεί σε πραγματικότητα. Υπενθυμίζουμε
πως παλαιότερα έντονο ενδιαφέρον υπήρχε και
για το φιλέτο απέναντι από το Χίλτον, αλλά δεν
προχώρησε κάποια συμφωνία.

••••

Αντε πάλι
Πάνω που πήγε να μας φύγει ο νταλκάς ότι η κυ-
πριακή Δημοκρατία θα προχωρούσε με την ανά-
πτυξη ενός έργου αξίας 6 δισ. ευρώ, σώνει και
καλά πάλι κάποιοι θέλουν να το επαναφέρουν
στην επιφάνεια. Ο λόγος για το τερματικό υγρο-
ποίησης φυσικού αερίου βεβαίως, που με το που
άκουσαν κάποιοι Exxon Mobil και Qatar, άρχισαν
τα ίδια. Λες και τους κατοχυρώσαμε ήδη το «10».
Δεν είναι καιρός για τερματικά πλέον και σίγουρα
δεν θα είναι σε δέκα χρόνια. Μίζες και προμήθει-
ες από αλλού. 

••••
Οικειοθελώς 
Μόλις οκτώ εταιρείες ή όμιλοι εταιρειών συμμε-
τέχουν μέχρι στιγμής στη διαδικασία εξώδικης δι-
ευθέτησης καταναλωτικών απαιτήσεων. Παρόλο
που ο νόμος ψηφίστηκε από τον περασμένο
Οκτώβριο, μόλις οκτώ εταιρείες δήλωσαν συμμε-
τοχή. Για τις υπόλοιπες, πρέπει ο ίδιος ο κατανα-
λωτής να τις πείσει να αποδεχθούν προσφυγή σε
διαιτησία. Μία τροποποιησούλα του νόμου θα
ήταν καλή, δεν νομίζετε; 

••••
Κουίζ
Ποιος υπουργός παρακολούθησε εκτεταμένα
μαθήματα επικοινωνίας και τους τελευταίους μή-
νες έχει σταματήσει να ρίχνει μπουνιές; 

••••
Το δίκαιο του «πελάτη»
Την κατανόηση και τον σεβασμό στο αντικείμε-
νο που του αναθέτει ο πελάτης, χαρακτήρισε ως
τα κυριότερα στοιχεία που χαρακτηρίζουν τη
δουλειά του ο γνωστός δικηγόρος Πάμπος Ιωαν-
νίδης, σε συνέντευξη που παραχώρησε πρό-
σφατα. Υποθέτουμε ότι ανάμεσα σ’ αυτά τα αντι-
κείμενα που χειρίστηκε με κατανόηση και σεβα-
σμό ήταν και οι σακούλες Μιλόσεβιτς; Ερωτη-
θείς, πάντως, για τη μεγαλύτερη αποτυχία του,
ανέφερε πως «κάποια πράγματα έτυχαν χειρι-
σμού που δεν είχε φτάσει στο αποτέλεσμα που
θα ήθελα». Πυθιακή απάντηση, γεμάτη ερωτη-
ματικά. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ
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Αποκωδικοποίηση των Αμπενόμικς

A N A Λ Υ Σ Η /Του HUGO DIXON / REUTERS BREAKINGVIEWS

Οι αγορές αισιοδοξούν 
για το Brexit, όχι όμως και 
η πραγματική οικονομία

Εισοδηματική 
ελαστικότητα ζήτησης
Η εισοδηματική ελαστικότητα ζήτησης ανα-
φέρεται στο βαθμό αντίδρασης/ανταπόκρι-

σης της ζήτησης ενός αγαθού
ή μιας υπηρεσίας στις αυξο-
μειώσεις του εισοδήματος
των καταναλωτών και υπολο-
γίζεται συγκρίνοντας την πο-
σοστιαία μεταβολή στη ζήτη-
ση ενός αγαθού ή μιας υπηρε-

σίας με την ποσοστιαία μεταβολή στο εισό-
δημα των καταναλωτών.

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 
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Το τερπνόν μετά του ωφελίμου στην πόλη του Ζήνωνα.  
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ανάμεσα στις πρώτες 55 χώρες που
θα συμμετέχουν στην ανταλλαγή
φορολογικών πληροφοριών από
το 2017 βρίσκεται η Κύπρος, σύμ-
φωνα και με την τελευταία έκθεση
που υπέβαλε ο ΟΟΣΑ στην πρό-
σφατη Σύνοδο των υπουργών Οι-
κονομικών των G20, που πραγμα-
τοποιήθηκε στην Κίνα. 

Άλλες 46 χώρες θα εφαρμόσουν
τη συμφωνία το 2018, με πιο πρό-
σφατες προσθήκες τον Παναμά
και τον Λίβανο. 

Όπως είναι γνωστό, αφότου βρέ-
θηκε στη μαύρη λίστα του Παγκο-
σμίου Φόρουμ για θέματα διαφά-
νειας και ανταλλαγής πληροφοριών,
η Κύπρος κατόρθωσε να εξέλθει
από την κατηγορία «partially com-
pliant» και να χαρακτηρίζεται «lar-
gely compliant», μαζί με άλλες χώ-
ρες με παρόμοιο οικονομικό μον-
τέλο, όπως είναι η Μάλτα, η Ολ-
λανδία, το Λουξεμβούργο και το
Ηνωμένο Βασίλειο. Λίγες είναι οι
χώρες που θεωρούνται πλήρως
συμμορφωμένες και αυτές είναι η
Αυστραλία, το Βέλγιο, ο Καναδάς,
η Κίνα, η Κολομβία, η Δανία, η Φιν-
λανδία, η Γαλλία, η Ισλανδία, η Ιν-
δία, η Ιρλανδία, το Isle of Man, η
Ιαπωνία, η Κορέα, η Λιθουανία, το
Μεξικό, η Νέα Ζηλανδία, η Νορ-
βηγία, η Σλοβενία, η Νότια Αφρική,

η Ισπανία και η Σουηδία. 
Το υπουργείο Οικονομικών είχε

ανακοινώσει εδώ και μήνες τη στή-
ριξη των προνοιών της Δράσης 13
του ΟΟΣΑ σε σχέση με την αυτό-
ματη ανταλλαγή εκθέσεων ανά χώ-
ρα και προς αυτήν την κατεύθυνση
προγραμματίζονται όλες οι απα-
ραίτητες διαδικασίες, ούτως ώστε

να υιοθετηθούν οι σχετικές πρό-
νοιές της στην εθνική νομοθεσία
και να ενεργοποιηθεί η αυτόματη
ανταλλαγή των ανά χώρα εκθέσε-
ων. Σύμφωνα με το περιεχόμενο
της Δράσης 13, οι φορολογικές Αρ-
χές οφείλουν να αναπτύξουν κα-
νόνες σχετικά με την τεκμηρίωση
για τον καθορισμό των τιμών με-
ταβίβασης των πολυεθνικών εται-
ρειών, για την ενίσχυση της δια-
φάνειας, λαμβάνοντας υπόψη το
κόστος συμμόρφωσης για τις πο-
λυεθνικές εταιρείες.

Η υποβολή ανά χώρα εκθέσεων
αφορά σε πληροφόρηση η οποία
θα παρέχεται στις αρμόδιες φορο-

λογικές Αρχές, η οποία θα κατα-
γράφεται από τις πολυεθνικές εται-
ρείες σε έναν πρότυπο πίνακα που
περιλαμβάνει την παγκόσμια κα-
τανομή των εισοδημάτων του Ομί-
λου από συνδεδεμένες και μη συν-
δεδεμένες εταιρείες, τις φορολο-
γικές τους υποχρεώσεις, τον αριθμό
του απασχολούμενου προσωπικού,
το μετοχικό κεφάλαιο, τα αδιανέ-
μητα κέρδη και τα περιουσιακά
στοιχεία ανά χώρα. Οι εκθέσεις αυ-
τές θα κοινοποιούνται μέσω της
αυτόματης ανταλλαγής πληροφο-
ριών στις αρμόδιες φορολογικές
Αρχές.

Το υπουργείο είχε ανακοινώσει
και την αλλαγή του νομοθετικού
πλαισίου σχετικά με την υποβολή
εκθέσεων ανά χώρα (Country by-
Country Reporting) ως απόρροια
του προσχεδίου της Ευρωπαϊκής
Οδηγίας που τροποποιεί την Οδηγία
2011/16/ΕΕ. 

Η εν λόγω τροποποίηση ευθυ-
γραμμίζεται με τις συστάσεις της
Δράσης 13 του Οργανισμού Οικο-
νομικής Συνεργασίας και Ανάπτυ-
ξης (ΟΟΣΑ) που δημοσιεύθηκαν
στις 5 Οκτωβρίου, 2015 για το Σχέ-
διο Δράσης κατά της «Διάβρωσης
της Φορολογικής Βάσης και της
Μεταφοράς Κερδών», γνωστό ως
BEPS (Base Erosion and Profit Sh-
ifting), σχετικά με την υποβολή
εκθέσεων ανά χώρα (CbC-R). 

Ασφυκτικός κλοιός
για φοροαποφυγή-
φοροδιαφυγή
Σάρκα και οστά παίρνει από το 2017 η ανταλλαγή
πληροφοριών για θέματα φορολογίας

<<<<<<<

Σ’ αυτό το πλαίσιο
εντάσσονται και 
οι κινήσεις για 
αμνηστία. 

ΕΕ, ΟΟΣΑ και ΗΠΑ πιέζουν και η Κύπρος συμμορφώνεται με τις απαιτήσεις.

Εταιρικός φόρος Εισπρακτέοι φόροι
Βουλγαρία 10% 861 εκατ. (2% του ΑΕΠ)
Κύπρος 12,5% 1,1 δισ. (6,4% του ΑΕΠ)
Ιρλανδία 12,5% 4,7 δισ. (2,5% του ΑΕΠ)
Λετονία 15% 364 εκατ. (1,5% του ΑΕΠ)
Λιθουανία 15% 500 εκατ. (1,4% του ΑΕΠ)
Ρουμανία 16% 3,2 δισ. (2,2% του ΑΕΠ)
Σλοβενία 17% 529 εκατ. (1,4% του ΑΕΠ)
Τσεχία 19% 5,2 δισ. (3,4% του ΑΕΠ)
Πολωνία 19% 7,2 δισ. (1,7% του ΑΕΠ)
Κροατία 20% 763 εκατ. (1,8 δισ. του ΑΕΠ)
Εσθονία 20% 345 εκατ. (1,7% του ΑΕΠ)
Φινλανδία 20% 3,9 δισ. (1,9% του ΑΕΠ)
Η.Β. 20% 54,6 δισ. (2,4% του ΑΕΠ)
Ουγγαρία 20,6% 1,4 δισ. (1,4% του ΑΕΠ)
Σλοβακία 22% 2,4 δισ. (3,2% του ΑΕΠ)
Σουηδία 22% 11,5 δισ. (2,7% του ΑΕΠ)
Δανία 23,5% 6,9 δισ. (2,7% του ΑΕΠ)
Αυστρία 25% 7,2 δισ. (2,2% του ΑΕΠ)
Ολλανδία 25% 17 δισ. (2,6% του ΑΕΠ)
Ισπανία 28% 20,9 δισ. (2% του ΑΕΠ)
Ελλάδα 29% 3,3 δισ. (1,9% του ΑΕΠ)
Λουξεμβούργο 29,2% 2,1 δισ. (4,4% του ΑΕΠ)
Πορτογαλία 29,5% 4,9 δισ. (2,8% του ΑΕΠ)
Γερμανία 30,2% 71 δισ. (2,4% του ΑΕΠ)
Ιταλία 31,4% 35 δισ. (2,2% του ΑΕΠ)
Βέλγιο 34% 12,8 δισ. (3,2% του ΑΕΠ)
Μάλτα 35% 513 εκατ. (6,3% του ΑΕΠ)
Γαλλία 38% 57,7 δισ. (2,7% του ΑΕΠ)

Και FATCA
Την ίδια ώρα, δημοσιεύτηκε το
σχετικό διάταγμα του υπουργείο
Οικονομικών σε σχέση με την αν-
ταλλαγή πληροφοριών με τις ΗΠΑ,
το λεγόμενο FATCA, το οποίο προ-
βλέπει τα είδη των λογαριασμών
για τους οποίους υποβάλλονται
στοιχεία. Οι κυπριακές τράπεζες
που θα υποβάλουν στοιχεία θα
πρέπει να συμμορφώνονται με τις
απαιτήσεις της Φορολογικής Υπη-
ρεσίας των ΗΠΑ και τον τρόπο που
θέλει η συγκεκριμένη Υπηρεσία
να υποβάλλονται τα στοιχεία. Ου-
σιαστικά, εξαιρούνται Ταμεία Προ-
νοίας, λογαριασμοί σε χρηματοοι-
κονομκά ιδρύματα με μικρό ή πε-
ριορισμένο πεδίο, επενδυτικές
οντότητες που θεωρούνται συμ-
μορφούμενα αλλοδαπά ιδρύματα,
λογαριασμοί αποβιωσάντων και
συνταξιοδοτικά προϊόντα. Σε όλες
αυτές τις επερχόμενες αλλαγές
στα φορολογικά δεδομένα, εμπί-
πτουν και οι σκέψεις για μίνι φο-
ρολογική αμνηστία ή για παραχώ-
ρηση κινήτρων για επαναπατρισμό
κεφαλαίων. 
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Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Την αύξηση των κρατικών εσόδων
και την αυστηρότερη ρύθμιση του
διαδικτυακού στοιχήματος επιδιώ-
κει το υπουργείο Οικονομικών και
η Εθνική Αρχή Στοιχημάτων, μέσω
της αδειοδότησης εταιρειών που
θα παρέχουν το εν λόγω στοίχη-
μα.

Γνωστοί δικηγόροι και επαγγελ-
ματίες του τομέα τόσο από Κύπρο
όσο και από Ελλάδα και εξωτερικό
βρέθηκαν σε ημερίδα που διοργά-
νωσε η Αρχή και υπέβαλαν σωρεία
ερωτήσεων σε σχέση με την αδει-
οδότηση στοιχήματος Κλάσης Β,
όπως ονομάζεται, αφού τα χρονικά
περιθώρια ενόψει της υποβολής
αιτήσεων στενεύουν και σε αντί-
θετη περίπτωση, θα κινδυνεύσουν
να βρεθούν σε λίστα φραγής. 

Το γεγονός ότι στην ημερίδα πα-

ρευρέθηκαν εκπρόσωποι όλων των
μεγάλων εταιρειών, θεωρείται καλή
ένδειξη ότι θα ενδιαφερθούν για
την εξασφάλιση της σχετικής άδει-
ας για την κυπριακή αγορά, παρά
το γεγονός ότι εξέφρασαν διάφο-
ρους προβληματισμούς σε σχέση
με τη διαδικασία. Άλλωστε, το φο-
ρολογικό πλαίσιο της χώρας, εκτι-
μάται ως ελκυστικό. Συνολικά, οι
εταιρείες θα καταβάλουν μηνιαίως
ποσοστό 13% επί των καθαρών
τους αποδοχών, 10% στο πάγιο τα-
μείο του κράτους και 3% ως εισφορά
στην Αρχή. Όσο δηλαδή και για
το επίγειο.

Είναι ενδεικτικό της σημασίας
που δίνει η Αρχή στο διαδικτυακό
στοίχημα, το γεγονός πως τους τε-

λευταίους μήνες, τέσσερις Οδηγίες
που εξεδόθησαν αφορούσαν στο
διαδικτυακό στοίχημα. Αυτές οι
Οδηγίες, καθώς και η σχετική νο-
μοθεσία επιχειρήθηκε να αναλυ-
θούν και να παρουσιαστούν στους
επαγγελματίες του κλάδου, οι οποίοι
με τη σειρά τους εξέφρασαν κάποια
παράπονα, όπως για παράδειγμα
ότι πολλές τράπεζες δεν δέχονται
να τους ανοίξουν λογαριασμούς,
με την πρόεδρο της Επιτροπής
Ιωάννα Φιάκκου να απαντά πως
θα επικοινωνήσει με την Κεντρική
Τράπεζα ώστε να διαφανεί πού έγ-
κειται το πρόβλημα. 

Πρακτικά, από την 1η Νοεμβρίου,
όσες εταιρείες θα θέλουν να πα-
ρέχουν διαδικτυακό στοίχημα στην

Κύπρο, θα πρέπει να δημιουργή-
σουν ιστοσελίδες που να καταλή-
γουν σε .com.cy. Θα πρέπει επίσης
να έχουν αρχική γλώσσα την ελ-
ληνική ή την αγγλική και σε διά-
στημα τριών μηνών, θα πρέπει οι
υπηρεσίες να είναι διαθέσιμες σε
τρεις γλώσσες, ελληνικά, αγγλικά
και τουρκικά. Επίσης, οι εταιρείες
θα πρέπει να εγκαταστήσουν εφε-
δρικό server στην Κύπρο, μέσω
του οποίου η Αρχή θα μπορεί να
παρακολουθεί τη στοιχηματική
δραστηριότητα που διεξάγεται στο
νησί.

Κάθε μήνα, οι εταιρείες θα πρέπει
να υποβάλουν στην Αρχή τα υπό-
λοιπα λογαριασμού του κάθε παί-
κτη, για να ελέγχεται αν συμπί-

πτουν με τα λογιστικά υπόλοιπα
στον λογαριασμό. Στις εταιρείες
θα δίνεται περιθώριο τριών ημερών,
για να καλύψουν τη διαφορά από
ιδία κεφάλαια. 

Προστασία παίκτη
Γενικότερα, η νομοθεσία περι-

λαμβάνει αρκετές πτυχές που αφο-
ρούν στην προστασία του παίκτη.
Θα μπορεί για παράδειγμα ο κάθε
παίκτης να ρυθμίζει το επιτρεπό-
μενο όριο που θα στοιχηματίσει ή
που θα χάνει κάθε μήνα. Θα μπορεί
επίσης να θέσει φραγή στη διεξα-
γωγή στοιχήματος για συγκεκρι-
μένη χρονική περίοδο. Όπως χα-
ρακτηριστικά ειπώθηκε, ο εθισμός
στον τζόγο στην Κύπρο, είναι υψη-

λότερος από τον εθισμό στα ναρ-
κωτικά. 

Και εκτός του τομέα
Εντύπωση προκάλεσε το γεγονός

πως εκτός του τομέα του στοιχή-
ματος, την εκδήλωση παρακολού-
θησαν και επαγγελματίες του τομέα
των υπηρεσιών. 

Ο λόγος είναι οι εταιρείες binary,
οι οποίες ουσιαστικά προσφέρουν
ένα είδος ζωντανού στοιχήματος,
αλλά όχι σε σχέση με αθλητικά,
αλλά σε σχέση με συνάλλαγμα. Με
την Οδηγία MiFID II να είναι προ
των πυλών και τις συγκεκριμένες
εταιρείες να κινδυνεύουν να απο-
κλειστούν και να μην μπορούν πλέ-
ον να παρέχουν τις υπηρεσίες τους,
η μετεξέλιξή τους σε στοιχηματικές
είναι πολύ πιθανή. Άλλωστε, δια-
θέτουν τελευταίου είδους τεχνο-
λογία, την οποία θα μπορούσαν να
αξιοποιήσουν προς αυτήν την κα-
τεύθυνση.

Η Μάλτα
Σε μία ανταγωνιστική για την Κύ-

προ χώρα, τη Μάλτα, η παροχή υπη-
ρεσιών σε στοιχηματικές εταιρείες
έχει εξελιχθεί σε έναν από τους ση-
μαντικότερους τομείς της οικονομίας
της χώρας. Οι συγκεκριμένες υπη-
ρεσίες συμβάλλουν στο 10-12% του
ΑΕΠ της χώρας και απασχολούν
άμεσα 8.000 άτομα και έμμεσα 2.000-
3.000 συνολικά είναι εγκατεστημέ-
νες στο νησί 270 εταιρείες, οι οποίες
κατέχουν 490 άδειες που αφορούν
σε online καζίνο, λαχεία και αθλητικό
στοίχημα. Ιδιαίτερα ελκυστικός
είναι και ο τρόπος φορολογίας τους,
ενώ οι ίδιοι λένε ότι οι αυστηροί
κανονισμοί και ο έλεγχος είναι αυτά
που έχουν μετατρέψει τη χώρα σε
στοιχηματικόπροορισμό, αντίστοιχο
του City του Λονδίνου. Εταιρείες
όπως η Betsson, Betfair, Interwetten,
Unibet, bet-at-home, Tipico
εδρεύουν εδώ και χρόνια στη χώρα,
ενώ το 2015 προστέθηκαν οι Pin-
nacle και bet365. 

Πάντως, ο νομικός Σωτήρης
Φλουρέντζος, επικεφαλής του γρα-
φείου Soteris Flourentzos & Asso-
ciates LLC, σχολίασε στην «Κ» πως
η Κύπρος καθυστέρησε για αρκετά
χρόνια να ρυθμίσει το διαδικτυακό
αθλητικό στοίχημα με αποτέλεσμα
να απολέσει σημαντικό έδαφος
υπέρ ανταγωνιστικών χωρών, όπως
η Μάλτα, ενώ είχε όλα τα εχέγγυα
για να προσελκύσει εταιρείες δια-
δικτυακών στοιχημάτων. «Το έδα-
φος αυτό θα καλυπτόταν στην πε-
ρίπτωση που η ρύθμιση που θα γί-
νει τώρα περιελάμβανε και τα fan-
tasy sport games. Δυστυχώς, η νέα
άδεια που θα χορηγείται από την
Εθνική Αρχή Στοιχημάτων για πα-
ροχή διαδικτυακού αθλητικού στοι-
χήματος αφορά μόνο σε αθλητικά
γεγονότα που διεξάγονται από φυ-
σικά πρόσωπα». Όπως σημείωσε,
το διαδικτυακό στοίχημα σε fantasy
sport games έχει τα τελευταία χρό-
νια γνωρίσει μεγάλη παγκόσμια
ανάπτυξη με δισεκατομμύρια τζίρο.
Ήδη χώρες όπως το Ηνωμένο Βα-
σίλειο, η Μάλτα και η Ιταλία έχουν
επιτρέψει το διαδικτυακό στοίχημα
σε fantasy sport games και θα ήταν
ένας τρόπος τα εκατομμύρια φόρων
και αρκετών θέσεων εργασίας που
απώλεσε όλα αυτά τα χρόνια η Κύ-
προς, επειδή δεν αδειοδοτούσε
εταιρείες διαδικτυακού στοιχήμα-
τος να αναπληρώνονταν.

Με το άνοιγμα και τη ρύθμιση
του διαδικτυακού στοιχήματος δη-
μιουργούμε νέα σημαντική προ-
οπτική για την οικονομία τόνισε
ο υπουργός Οικονομικών Χάρης
Γεωργιάδης σε χαιρετισμό του στην
ημερίδα. «Η απόλυτη απαγόρευση
εξυπηρετεί μόνον την παρανομία
και την παραοικονομία. Με το
άνοιγμα και τη ρύθμιση του δια-
δικτυακού στοιχήματος και όλα τα
υπόλοιπα βήματα που προωθούνται
στον τομέα της βιομηχανίας των
παιγνίων, δημιουργούμε νέα ση-
μαντική προοπτική για την οικο-
νομία» ανέφερε.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Κατευθυντήριες γραμμές όσον αφο-
ρά στην παροχή φορολογικών ελα-
φρύνσεων για επενδύσεις σε και-
νοτόμες επιχειρήσεις έβγαλε η Μο-
νάδα Διοικητικής Μεταρρύθμισης
και Ανάπτυξης. Ο υφυπουργός παρά
τω Προέδρω Κωνσταντίνος Πετρί-
δης ανακοίνωσε τις φοροελαφρύν-
σεις μετά την απόφαση του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου να εγκρίνει τα

εν λόγω κίνητρα για τις Startups.
Χονδρικά πρόκειται για αφαίρεση
της επένδυσης από το φορολογητέο
εισόδημα σε φυσικά πρόσωπα μέχρι
και 50% του φορολογητέου εισο-
δήματος, με όριο έκπτωσης 150 χι-
λιάδες ευρώ τον χρόνο και δικαίωμα
μεταφοράς/κατανομής της αφαί-
ρεσης μέχρι και πέντε χρόνια μετά.

Οι νέες πρόνοιες στον περί Φο-
ρολογίας του Εισοδήματος νόμο
που εγκρίθηκαν από το Υπουργικό
Συμβούλιο θα τεθούν σε εφαρμογή
μετά την ψήφιση του τροποποι-
ητικού νομοσχεδίου από τη Βουλή
των Αντιπροσώπων και τη δημο-
σίευσή του στην Επίσημη Εφημε-
ρίδα της Δημοκρατίας.

Η ενδιαφερόμενη επιχείρηση
υποβάλλει αίτηση στο υπουργείο
Οικονομικών για να εγκριθεί «ως
καινοτόμος μικρή και μεσαία επι-
χείρηση». Η αίτηση θα πρέπει να
συνοδεύεται από πιστοποιητικό
από εξωτερικό ελεγκτή, σύμφωνα
με το οποίο βεβαιώνεται ότι το 10%
των λειτουργικών δαπανών του σε
τουλάχιστον ένα από τα τρία τε-
λευταία έτη αφορά σε δαπάνες σε
έρευνα και ανάπτυξη. Ενώ, εάν
πρόκειται για νεοσυσταθείσα επι-
χείρηση χωρίς οικονομικό ιστορικό,
η αξιολόγησή της θα πραγματο-
ποιείται βάσει επιχειρηματικού
πλάνου, το οποίο θα συνοδεύει την
αίτηση.

Σημειώνεται πως η σχετική έγ-
κριση θα εκδίδεται εντός ενός μη-
νός από την ημερομηνία παραλα-
βής της συμπληρωμένης αίτησης
και θα ισχύει για περίοδο τριών
ετών.

Οι επενδυτές που θέλουν να επω-

φεληθούν από τις φορολογικές ελα-
φρύνσεις θα πρέπει να δηλώνουν
τα στοιχεία (π.χ. της επωφελούμε-
νης επιχείρησης) και το ύψος της
επένδυσης στην ετήσια φορολογική
τους δήλωση, την οποία θα υπο-
βάλλουν στο Τμήμα Φορολογίας.
Οι φορολογικές δηλώσεις που υπο-
βάλλονται θα αξιολογούνται από
το Τμήμα Φορολογίας. Τέλος, η φο-
ρολογική έκπτωση αφορά σε επεν-
δύσεις που γίνονται από το έτος
2016 και μετά, σε περίπτωση που
το Νομοσχέδιο τεθεί σε ισχύ εντός
του 2016.

Τι ορίζεται ως Startup
Καινοτόμος μικρή και μεσαία

επιχείρηση (Startup) είναι η επι-
χείρηση η οποία ασκεί επιχειρη-
ματική δραστηριότητα εντός της
Κυπριακής Δημοκρατίας και θα
πρέπει τη στιγμή της επένδυσης
να αποτελεί μη εισηγμένη ΜΜΕ
και να έχει καταρτίσει επιχειρη-
ματικό σχέδιο για την επένδυση
χρηματοδότησης επιχειρηματικού
κινδύνου και επιπλέον να πληροί
τουλάχιστον μία από τις ακόλουθες
προϋποθέσεις:

Να μην ασκεί δραστηριότητες
σε καμία αγορά ή ασκεί δραστη-
ριότητες σε οποιαδήποτε αγορά
λιγότερο από επτά έτη μετά την

πρώτη εμπορική της πώληση ή
χρειάζεται αρχική επένδυση χρη-
ματοδότησης επιχειρηματικού σχε-
δίου, που καταρτίζεται για νέο προ-
ϊόν ή τη διείσδυση σε νέα γεωγρα-
φική αγορά, είναι υψηλότερη του
50% του μέσου ετήσιου κύκλου ερ-
γασιών της κατά τα προηγούμενα
πέντε έτη.

Υπογραμμίζεται ότι ο περιορι-
σμός των επτά ετών που αναφέ-
ρεται δεν ισχύει στην περίπτωση
χρηματοδότησης επενδύσεων συ-
νέχειας, εφόσον δεν γίνεται υπέρ-
βαση του συνολικού ποσού της
χρηματοδότησης επιχειρηματικού
κινδύνου και η δυνατότητα επεν-
δύσεων συνέχειας είχε προβλεφθεί
στο αρχικό επιχειρηματικό σχέδιο
της ΜΜΕ, που υπεβλήθη στο
υπουργείο Οικονομικών ή άλλη αρ-
μόδια Αρχή.

Νοείται περαιτέρω ότι σε κάθε
περίπτωση το υπ. Οικονομικών ή
άλλη αρμόδια Αρχή εγκρίνει ή απορ-
ρίπτει τον χαρακτηρισμό της επι-
χείρησης ως ΜΜΕ, εντός ενός μη-
νός από τη λήψη συμπληρωμένης
αίτησης, σύμφωνα με το εδάφιο
και δύναται για τον σκοπό αυτό
να ζητείται από την επιχείρηση η
υποβολή επιχειρηματικού σχεδίου.
Δεν θα πρέπει να ασχολείται με
την πρωτογενή παραγωγή γεωρ-

γικών προϊόντων ή τον τομέα της
αλιείας και υδατοκαλλιέργειας ή
δεν αποτελεί προβληματική επι-
χείρηση ή δεν αποτελεί αντικείμενο
εκκρεμούσας διαταγής ανάκτησης
μετά από προηγούμενη απόφαση
της Επιτροπής, με την οποία ενί-
σχυση κηρύσσεται παράνομη και
ασυμβίβαστη με την κοινή αγορά.

Τέλος, για δαπάνες που διενερ-
γούνται από φυσικό πρόσωπο το
οποίο είναι ανεξάρτητος ιδιώτης
επενδυτής, είτε απευθείας είτε

μέσω επενδυτικού ταμείου, για
επένδυση χρηματοδότησης επι-
χειρηματικού κινδύνου προς Star-
tup και εκπίπτουν από το φορολο-
γητέο εισόδημα του προσώπου αυ-
τού κατά την επένδυσή τους ο έφο-
ρος δύναται να μην επιτρέψει την
παραχώρηση οποιασδήποτε έκ-
πτωσης στον βαθμό που κρίνει ότι
το πρόσωπο αυτό επωφελείται έκ-
πτωσης κατά τρόπο που να κατα-
στρατηγούνται οποιαδήποτε ανώ-
τατα όρια τίθενται.

Διαδικτυακό στοίχημα μόνο με .com.cy
Δημιουργείται ακόμα μία πηγή εσόδων για τα κρατικά ταμεία, αφού οι μεγάλες διεθνείς εταιρείες φαίνεται να ενδιαφέρονται

Ο παίκτης θα μπορεί να θέτει ο ίδιος φραγμό, με βάση τις απώλειες που θα έχει ή το ποσό που στοιχημάτισε. 

<<<<<<<

Προβλήματα με τις τρά-
πεζες και το άνοιγμα λο-
γαριασμών αντιμετωπί-
ζουν οι εταιρείες. 

Οι φοροελαφρύνσεις των Startups
Λεπτομέρειες επί των κινήτρων που δίνονται σε καινοτόμες επιχειρήσεις

Οι επενδυτές που θέλουν να επωφεληθούν θα πρέπει να δηλώνουν τα στοι-
χεία και το ύψος της επένδυσης στην ετήσια φορολογική τους δήλωση.

<<<<<<<

Η έγκριση θα εκδίδεται
εντός ενός μηνός 
από την ημερομηνία 
παραλαβής της 
συμπληρωμένης 
αίτησης.
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Οι εκπλήξεις
που φέρνει
η Cobalt
στους αιθέρες

•Οι προτιμήσεις των τραπεζών και τα ρίσκα τους
•Το 38,7% των νέων δανείων δόθηκε σε σε ιδιώτες

Η κρίση μείωσε κατά 300
τα καταστήματα

Τι παίζεται με την ενέργεια;

Ο φόρος ακινήτων και η 
ασυμφωνία των κομμάτων

Ποιοι είναι οι
πρωταγωνιστές
στα δάνεια και στα
μη εξυπηρετούμενα

ΕΡΕΥΝΑ   ΠΑΡΑ ΤΗΝ ΚΡΙΣΗ ΜΠΑΙΝΕΙ ΝΕΟ ΧΡΗΜΑ ΣΤΗΝ ΑΓΟΡΑ

Συνέντευξη με τον πρόεδρο
της εταιρείας κ. Γρηγόρη Διάκο

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΩΝΙΟΥ

Στο 80,26% ανέρχονται οι μη εξυ-
πηρετούμενες χορηγήσεις του Συ-
νεργατισμού στην επαρχία Πάφου,
την ίδια ώρα που ο μέσος όρος για
τα επαγγελματικά ταμιευτήρια είναι
στο 16,3%. Στις 31 Μαρτίου 2016,
ο μέσος όρος για τα ΣΠΙ Λευκωσίας
ήταν 69,78%, για τα ΣΠΙ Λεμεσού
67,3% και για Λάρνακα-Αμμόχωστο
73,1%. 

Τα στοιχεία καταγράφονται στην
ετήσια έκθεση της Μονάδας Δια-
χείρισης της Συμμετοχής της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στην Ιδιο-
κτησιακή Δομή Πιστωτικών Ιδρυ-
μάτων, η οποία υπεβλήθη στο
Υπουργικό Συμβούλιο. 

Όπως αναφέρεται, ο Συνεργα-
τισμός πέτυχε τους πλείστους στό-
χους αναδιάρθρωσης δανείων που
έθεσε η Κεντρική. Συγκεκριμένα,
κάλυψε κατά 144,9% τον στόχο για
προτεινόμενες λύσεις 257 εκατ.
ευρώ και κατά 109,9% τον ίδιο στό-
χο για ολοκληρωμένες αναδιαρ-
θρώσεις. Ο στόχος για το ποσοστό
ίασης, ξεπέρασε άνετα το 70% και
ανήλθε σε 75,4%. 

Ωστόσο, δεν καλύφθηκε ο στό-
χος για αναδιαρθρωμένους λογα-
ριασμούς που από 102 εκατ. πε-
ριορίστηκε σε 62 εκατ. 

Ταυτόχρονα, ο Συνεργατισμός
υπερκαλύπτει τους στόχους του
τελευταίου σχεδίου αναδιάρθρω-
σης, αφού τον Μάρτιο τα μη εξυ-
πηρετούμενα περιορίστηκαν σε

7,4 δισ. ευρώ σε σύγκριση με 7,9
δισ. ευρώ και τα δάνεια με καθυ-
στέρηση πέραν των 90 ημερών σε
6,2 δισ., σε σύγκριση με στόχο 6,6
δισ. ευρώ. Στο τέλος του 2015, απα-
σχολούνταν στη Διεύθυνση Δια-
χείρισης Μη Εξυπηρετούμενων
Δανείων 510 άτομα και στόχος είναι
μέχρι τον Δεκέμβριο του 2018 να
αυξηθούν σε 658. Το έργο που ανέ-
λαβε η BlackRock σε σχέση με τα
προβληματικά δάνεια, κάλυψε τους

εξής στόχους: αλλαγή του τρόπου
χειρισμού των υποθέσεων, διαχω-
ρισμό και ανάλυση στρατηγικών,
εξέταση τρόπου λειτουργίας τηλε-
φωνικού κέντρου για έγκαιρο εν-
τοπισμό των περιπτώσεων που
πρόκειται να αθετήσουν, υποστή-
ριξη για εξέταση πώλησης μέρους
του δανειακού χαρτοφυλακίου,
ανάπτυξη στρατηγικής για βελτίω-
ση της διάθεσης ακινήτων. Παράλ-
ληλα, αγοράστηκε το σύστημα πλη-
ροφορικής Data Warehouse Unified
MIS & Reporting Infrastructure
από την εταιρεία Qualco S. A. το
οποίο βοηθά στον εντοπισμό των
αρχικών καθυστερήσεων και στην
εκτύπωση διαφόρων καταστάσεων,

όπως για παράδειγμα την κατά-
σταση με τις αιτήσεις αναδιαρθρώ-
σεων, την κατηγοριοποίηση των
πελατών κ.τ.λ. Επίσης, βρίσκεται
στο τελικό στάδιο η διαδικασία για
την επιλογή κεντρικής ενοποιημέ-
νης πλατφόρμας διαχείρισης των
ΜΕΧ, η οποία θα χρησιμοποιηθεί
για όλο τον τομέα. Η πλατφόρμα
θα έχει τη δυνατότητα παρακο-
λούθησης και διαχείρισης δανείων
σε όλο τον κύκλο ζωής τους, ακόμα
και σε περίπτωση που έχουν πα-
ραπεμφθεί σε δικαστική διαδικασία,
όπως αναφέρεται.

Εκτός στόχων
Εκεί που φαίνεται ότι δεν πλη-

ρούνται οι στόχοι του σχεδίου ανα-
διάρθρωσης, είναι σε σχέση με τα
δάνεια και τις καταθέσεις. Με βάση
το Σχέδιο Αναδιάρθρωσης, ο Συ-
νεργατισμός θα πρέπει να παρα-
χωρήσει την τριετία 2016-2018 δά-
νεια 900 εκατ. ή 25 εκατ. κάθε μήνα.
Τους πρώτους τέσσερις μήνες του
2016, καλύφθηκε ο στόχος κατά
μόνο 59,7%. Τον Απρίλιο δόθηκαν
18,1 εκατ. σε νέα δάνεια, εκ των
οποίων τα 4,2 εκατ. ήταν επιχει-
ρηματικά, τα 3,8 εκατ. καταναλω-
τικά, το 1,1 εκατ. φοιτητικά, 745
χιλ. αγροτικά και 8,1 εκατ. στεγα-
στικά. 

Όσον αφορά στις καταθέσεις,
παρόλο που το 2015 παρέμειναν
σταθερές, το πρώτο τετράμηνο του
2016 μειώθηκαν κατά 218 εκατ.
ευρώ σε σχέση με το τέλος του

προηγούμενου χρόνου. Με βάση
αυτά τα δεδομένα, φαίνεται ότι δύ-
σκολα θα καλυφθεί ο στόχος για
αύξηση των καταθέσεων κατά 183
εκατ. ευρώ εντός του 2016. 

Ακίνητα 545 εκατ. ευρώ
Σύμφωνα με την έκθεση, η Δι-

εύθυνση Διαχείρισης Ακινήτων
και Επενδύσεων της Συνεργατικής
Κεντρικής, έχει στη διάθεσή της
ακίνητα συνολικής αξίας 545,7
εκατ. ευρώ. Από αυτά 227,4 εκατ.
ευρώ κατηγοριοποιούνται ως επεν-
δυτικά ακίνητα, 28,1 εκατ. ευρώ
ως ακίνητα προς πώληση, 72,2
εκατ. ευρώ αφορούν σε ακίνητα
που αποκτήθηκαν έναντι χρέους
και 218 εκατ. ευρώ είναι για ιδία
χρήση. 

Παραμένουν 
στα ύψη τα NPEs 
των ΣΠΙ στην Πάφο
Από την άλλη, μόλις στο 16,3% είναι στα επαγγελματικά ταμεία

Πορεία προβληματικών δανείων ανά επαρχία-κατηγορία

31/12/2014 30/6/2015 31/12/2015 31/3/2016
Συνεργατική Κεντρική 22,1% 17,6% 13,7% 13,9%
Επαγγελμ. Ταμιευτήρια 14% 15,4% 16,5% 16,3%
Επ. Λευκωσίας 67,3% 69,9% 70% 69,8%
Επ. Λεμεσού 62,9% 66,6% 67,3% 67,3%
Επ. Λάρνακας/Αμμοχώστου 70,6% 71,9% 73,2% 73,1%
Επ. Πάφου 79,5% 79,4% 80,2% 80,2%
Σύνολο 48,9% 58,4% 59,3% 59,2%

<<<<<<<

Δύσκολα θα επιτευχ-
θούν οι στόχοι του σχε-
δίου για νέα δάνεια και
καταθέσεις. 

Όπως είναι γνωστό, στον Συνερ-
γατισμό προγραμματίζεται σχέ-
διο εθελούσιας αποχώρησης
προσωπικού το επόμενο διάστη-
μα. Στόχος είναι να αποχωρήσουν
100-140 άτομα και κόστος εφαρ-
μογής στα 11 εκατ. ευρώ εφάπαξ
για το 2016. Το όφελος στο μι-
σθολόγιο της ΣΚΤ θα ανέλθει στα
6,6 εκατ. ευρώ για τα έτη 2017-
2018. Ταυτόχρονα, η Συνεργατική
Κεντρική εξασφάλισε την έγκρι-
ση του υπουργείου για 31 θέσεις,
εκ των οποίων πληρώθηκαν ήδη
οι 30. Άλλες προσλήψεις δεν
πρόκειται να γίνουν αποδεκτές

πριν την εφαρμογή του σχεδίου
εθελούσιας αποχώρησης. Πιο
συγκεκριμένα, οποιοδήποτε νέο
αίτημα θα αξιολογείται σε συνάρ-
τηση με την υλοποίηση των στό-
χων που έχουν τεθεί αναφορικά
με τον αριθμό προσωπικού τόσο
στο αναθεωρημένο Σ.Α. όσο κα
στον κατάλογο των δεσμεύσεων.
Όσον αφορά στα καταστήματα,
θα πρέπει μέχρι το τέλος Ιουνίου
2017 να μειωθούν σε 200. Σήμε-
ρα, λειτουργούν 251 καταστήμα-
τα, από τα οποία 168 λειτουργούν
στη βάση πλήρους απασχόλησης
και 83 με μερική απασχόληση.

Σχέδιο εθελούσιας αλλά και προσλήψεις
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Μόλις τελειώσουν οι καλοκαιρινές
διακοπές θα αρχίσει ο εντός εισα-
γωγικών «αγώνας» για το ζήτημα
με την Αυτόματη Τιμαριθμική Ανα-
προσαρμογή (ΑΤΑ) για τον ιδιωτικό
τομέα στον οποίο «παγοποιήθηκε»
τα τελευταία χρόνια. Ενώ προβλέ-
πεται η απελευθέρωσήτου σύμφωνα
με τις συλλογικές συμβάσεις από
τις αρχές του 2017, φαίνεται ότι θα
δοθεί μάχη μεταξύ συντεχνιών και
εργοδοτών που οι απόψεις τους για
την ΑΤΑ δεν συγκλίνουν τουλάχι-
στον με τη μορφή που έχει έως τώ-
ρα.

Η ΑΤΑ μπήκε στο «ψυγείο» με
απόφαση της Τρόικας μόλις πάτησε
το πόδι της στο νησί λόγω της οι-

κονομικής ύφεσης και εφαρμογής
του μνημονίου, ενώ έγινε προσπά-
θεια κατάργησης του θεσμού. Υπήρ-
χαν έντονες αντιδράσεις επ’ αυτού
και τελικά παρέμεινε τουλάχιστον
ζωντανός. Έχει ρυθμιστεί το ζήτημα
όσον αφορά στον ευρύτερο δημόσιο
τομέα μέσα από τις πρόνοιες του
μνημονίου, διαφοροποιώντας ου-
σιαστικά τον τρόπο υπολογισμού
και παραχώρησης καταβολής της
ΑΤΑ σε τρία σημεία.

Το πρώτο αφορά στο γεγονός
ότι καταβάλλεται εάν κατά το δεύ-
τερο και τρίτο τρίμηνο του προ-
ηγούμενου έτους υπάρχουν ρυθμοί
ανάπτυξης. Το δεύτερο στοιχείο
που έχει διαφοροποιήσει τον θεσμό
είναι ότι ενώ καταβαλλόταν δύο φο-
ρές τον χρόνο ανά εξάμηνο, πλέον
θα καταβάλλεται μία φορά τον χρό-
νο. Και μία ουσιαστική τρίτη δια-
φορά που αφορά στον ευρύτερο δη-
μόσιο τομέα παρουσιάζει το γεγονός
πως θα καταβάλλεται στο 50% του
υπολογισμένου ύψους της.

Μιλώντας στην «Κ», ο γενικός

γραμματέας της Συνομοσπονδίας
Εργαζομένων Κύπρου (ΣΕΚ) Ανδρέας
Μάτσας ανέφερε πως στον ιδιωτικό
τομέα η καταβολή της ΑΤΑ παρα-
μένει ανοικτή για άμεση διαπραγ-
μάτευση στους κοινωνικούς εταί-
ρους. Συνεχίζοντας, είπε πως έχει
τεθεί ξανά το ζήτημα και υπάρχει
ουσιαστικά η δήλωση της υπουργού
Εργασίας Ζέτα Αιμιλιανίδου, ότι
μετά τις θερινές διακοπές , το φθι-
νόπωρο ουσιαστικά, θα ξεκινήσει
σειρά διαβουλεύσεων και διαπραγ-
ματεύσεων για να καθοριστεί το
πλαίσιο παροχής της ΑΤΑ και στον
ιδιωτικό τομέα.

Σημείο επανεκκίνησης
Ερωτηθείς σχετικά στο ποσοστό

που θα καταβάλλεται όσον αφορά
στον ιδιωτικό τομέα, ο γ.γ. της ΣΕΚ
απάντησε ότι είναι ανοικτό προς
συζήτηση, αλλά ως ΣΕΚ θεωρεί πως
ως θέμα αρχής η ΑΤΑ αν θα κατα-
βάλλεται στο 50% θα χάσει ουσια-
στικά τη σημασία της και θα μιλάμε
για κάτι διαφορετικό. Ως το πιο ση-

μαντικό στοιχείο, υπογράμμισε το
γεγονός του σημείου επανεκκίνησης
της ΑΤΑ. «Μέσα από συνεχείς αρ-
νητικές τάσεις ή και πορεία της οι-
κονομίας, η ΑΤΑ αυτή τη στιγμή
παρουσιάζει ένα κατ’ επανάληψη
αρνητικό πρόσημο. Αν αποδώσουμε
την ΑΤΑ στη σημερινή της αξία
υπάρχει επιπρόσθετη επιβάρυνση
στους μισθούς της τάξης του 4%.
Τόνισε το γεγονός ότι σε διαφορε-
τική περίπτωση θα δημιουργήσει
περαιτέρω στρέβλωση και στους
μισθούς, έχοντας αρνητικές επι-
δράσεις και στην καταναλωτική δυ-
νατότητα των εργαζομένων, με απο-
τέλεσμα να επηρεαστεί αρνητικά
και η πραγματική οικονομία. 

Ερωτηθείς σχετικά με τη σημαν-
τικότητα που έχει η επαναφορά της,
απάντησε ότι η ΑΤΑ είναι ένας θε-
σμός που στην Κύπρο λειτούργησε
υποβοηθητικά και στη διατήρησης
της αγοραστικής δύναμης των μι-
σθών των εργαζομένων, αλλά ταυ-
τόχρονα δημιούργησε δυνατότητα
να υπάρχουν ανανεώσεις συλλογι-

κών συμβάσεων για μεγαλύτερη
χρονική διάρκεια. «Να υπενθυμί-
σουμε τι είχε πει ο Τάσσος Παπα-
δόπουλος όταν ήταν Πρόεδρος της
Δημοκρατίας, πως η ΑΤΑ είναι ευ-
λογία», προσέθεσε.

Δίχως υποχωρήσεις
«Αναμένουμε πως μετά το καλο-

καίρι θα ξεκινήσει ένας διάλογος
για να δούμε πώς θα προχωρήσουμε
με αυτό το θέμα στον ιδιωτικό το-
μέα» ανέφερε στην «Κ» ο γενικός
γραμματέας της Παγκύπριας Εργα-
τικής Ομοσπονδίας (ΠΕΟ) Πάμπης
Κυρίτσης. Με τη σειρά του σημείωσε
πως και γι’ αυτούς δεν μπορεί το
σημείο εκκίνησης να είναι με τον
τρόπο που εξετάζεται, διότι οι μισθοί
των εργαζομένων έχουν υποχωρή-
σει. Όσον αφορά στην καταβολή
της ΑΤΑ, ξεκαθάρισε πως ο σκοπός
της είναι να αντικαθιστά τη χαμένη
αγοραστική δύναμη των μισθών
που φθείρεται από την αύξηση των
τιμών και η λογική του να δίδεται
στο 50% θα σήμαινε διαχρονικά

από τούδε και στο εξής ότι η αξία
των μισθών θα μειώνεται κάθε φορά
που θα δίδεται η ΑΤΑ. «Τι να την
κάνουμε τέτοια ΑΤΑ, για να μειώνε-
ται κάθε φορά η αγοραστική αξία
του μισθού μας;», διερωτήθηκε ο
κ. Κυρίτσης. Καταληκτικά ανέφερε
πως στον διάλογο η ΠΕΟ θα πάει
με καθαρή πρόθεση και διάθεση
να λυθεί το ζήτημα εποικοδομητικά,
αφήνοντας όμως αιχμές ότι δεν θα
κάνουν υποχωρήσεις σε θέματα αρ-
χής.

Από την αντίπερα όχθη
«Όσον αφορά στον ιδιωτικό το-

μέα, πάντοτε η θέση μας ήταν ότι
η ΑΤΑ είναι ένας αναχρονιστικός
θεσμός και θα έπρεπε να είχε κα-
ταργηθεί, αλλά θα δούμε τι θα γίνει
και σε σχέση με τις εισηγήσεις που
θα γίνουν, διότι σε αρκετές περι-
πτώσεις καταλήγει σε αύξηση του
μισθού και όχι ως αναπλήρωση του
τιμαρίθμου ιδιαίτερα για τους υψηλά
αμειβόμενους» σημείωσε στην «Κ»
ο γενικός γραμματέας του ΚΕΒΕ

Μάριος Τσιακκής. Ξεκαθάρισε πως
αν η θέση των συντεχνιών για τον
ιδιωτικό τομέα είναι η επιστροφή
στα δεδομένα της ΑΤΑ του παρελ-
θόντος, δεν θα υπάρξει σύγκλιση
απόψεων. 

Υπογράμμισε δε, πως δεν πρό-
κειται να υπάρξει σύγκρουση μεταξύ
τους, αλλά για το καλό της οικονο-
μίας να υπάρξουν συναινέσεις.
«Απλώς σε κάποια σημεία που δια-
φωνούμε θα πρέπει να βρούμε λύση.
Θα ήταν εγκληματικό από εμάς σαν
φορείς που πρέπει να κρατούμε ου-
δέτερη και σοβαρή στάση να δημι-
ουργούμε κλίμα έντασης τώρα που
η χώρα αποκτά τους βηματισμούς
της» κατέληξε.

Ανοιχτοί για συζήτηση
«Η φύση αυτή καθ’ αυτή της ΑΤΑ

είναι ότι όταν αυξάνεται ο πληθω-
ρισμός αυξάνονται οι μισθοί και
όταν μειώνεται ο πληθωρισμός μει-
ώνονται και οι μισθοί. Άρα επειδή
έχουμε τριάντα διαδοχικούς μήνες
αποπληθωρισμού και η απόκλιση
του ποσοστού της ΑΤΑ είναι ση-
μαντική, η ορθολογική εφαρμογή
όπως εφαρμοζόταν είναι ότι πρέπει
και οι μισθοί να έχουν αναπροσαρ-
μογή στα νέα ποσοστά της ΑΤΑ»
εξήγησε στην «Κ» ο γενικός διευ-
θυντής της ΟΕΒ Μιχάλης Αντωνίου.
Είμαστε όμως ανοικτοί να συζητή-
σουμε, να δούμε αν υπάρχουν λύσεις
οι οποίες να είναι στο πλαίσιο της
λογικής και της πρακτικής. Πρό-
σθετα, είπε όμως ότι αν δεν βρεθεί
συναινετική διευθέτηση υπάρχει
ο κίνδυνος να οδηγήσει σε σοβαρές
περιπέτειες για την εργατική και
την κοινωνική ειρήνη. 

Ερωτηθείς σχετικά αν είναι έτοι-
μη η οικονομία να επαναφέρει την
ΑΤΑ στον ιδιωτικό τομέα, απάντησε
ότι εάν εφαρμοστεί με τρόπο που
θα οδηγήσει σε προσαρμογές του
κόστους εργασίας προς τα κάτω, η
οικονομία είναι έτοιμη να το δεχτεί.
«Η επαναλειτουργία του θεσμού
δεν θα οδηγήσει τον μεσοπρόθεσμο
ορίζοντα σε αυξήσεις του εργατικού
κόστους αλλά σε μειώσεις» σημεί-
ωσε.

Κόκκινο πανί η ΑΤΑ για τις συντεχνίες
Θα αναζητήσουν συναινετική λύση με τους εργοδότες από τον Σεπτέμβριο, με διαιτητή την υπουργό Εργασίας

Άλλο ένα πεδίο μάχης προμηνύεται να ανοίξει στα συνδικαλιστικά δρώμενα.

<<<<<<<

Σε δύο διαφορετικά
άκρα κινούνται συντε-
χνίες και εργοδότες. 

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΣΟΥΡΑ

Η Κύπρος κατατάσσεται ως η τρίτη φθη-
νότερη χώρα στηνΕυρώπη, μεταξύ συνολικά
35 χωρών, σχετικάμε το κόστος ενοικίασης
κατοικίας, ως συνέπεια της μείωσης των
τιμών κατά τη διάρκεια της οικονομικής
ύφεσης, παρά το γεγονός μάλιστα ότι όλο
και περισσότερα νοικοκυριά στρέφονται
στο ενοίκιο, αδυνατώνταςνα αποκτήσουν
δική τους κατοικία, ελέω και των αυστη-
ρότερων κανονισμών για δανειοδότηση.
Σύμφωνα με σχετικά στοιχεία της Global
Property Guide, το μέσο κόστος ενοικίασης
στη Λευκωσία ανέρχεται σε 757 ευρώ μη-
νιαίως. Για τον υπολογισμό του κόστους,
η εταιρεία έχει λάβει υπόψη της τις τιμές
που αφορούν σε διαμέρισμα 120 τ.μ. στην
πρωτεύουσα της κάθε χώρας και σε άριστη
κατάσταση, δηλαδή να είναι πρόσφατα

ανακαινισμένο και να βρίσκεται σε μία από
τις καλές περιοχές της πόλης. Στις περισ-
σότερες χώρες, αυτό αφορά στο κέντρο.

Αξίζει νασημειωθεί ότιφθηνότερα ενοίκια
από την Κύπρο διαθέτουν μόνο τα Σκόπια
(565 ευρώ) και η Βουλγαρία (566 ευρώ), τη
στιγμή που άλλες βαλκανικές χώρες (και
όχι μόνο), όπως π.χ. η Σερβία (994 ευρώ)
και η Ρουμανία (1.193 ευρώ), αλλά και η Αν-
δόρα (943 ευρώ), η Εσθονία (1.016) και το
Μαυροβούνιο (1.055) είναι ακριβότερες. 

Σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, το μεγαλύτερο
κόστος ενοικίασης οικίας και μάλιστα με
διαφορά υπερδιπλάσια από την επόμενη
χώρα, συναντά κανείς στη Βρετανία, καθώς
η μέση τιμή ανέρχεται σε 8.213 ευρώ σύμ-
φωνα με τo Global Property Guide, γεγονός
που εξηγεί εν πολλοίς και την αθρόα προ-
σέλκυση ξένων επενδυτών, που έχουν απο-

κλειστικό κίνητρο την εκμετάλλευση κα-
τοικιών στο Λονδίνο. Ακολουθεί η Γαλλία,
όπου το μέσο ενοίκιο διαμορφώνεται σε
σχεδόν 4.000 ευρώ, ενώ στην τρίτη θέση
βρίσκεται η Ρωσία με κόστος 3.820 ευρώ.

Χαμηλά και τα ακίνητα
Όσον αφορά στις τιμές ακινήτων, όπως

αυτές διαμορφώνονται με την ίδια μέθοδο
που είχε χρησιμοποιηθεί για τα ενοίκια, η
Κύπρος πάλι διαθέτει σε σχετικά χαμηλές
τιμέςακίνητα, αν και όχι, συγκριτικά, τόσο
φθηνά όσο είναι τα ενοίκια. Η μέση τιμή
ανά τ.μ ενός ακινήτου 120 τ.μ στην πρω-
τεύουσα κάθε χώρας, καταδεικνύει ότι η
Κύπρος αποτελεί την έβδομη φθηνότερη
αγορά της Ευρώπης. Συγκεκριμένα, ένα
ακίνητο στην Κύπρο κοστίζει 1.790 ευρώ

ανά τ.μ και μόνο στη Βουλγαρία (1.222
ευρώ), Κροατία (1.764 ευρώ), Ουγγαρία
(1.528 ευρώ), ΠΓΔΜ (1.134 ευρώ), Μολδαβία
(965 ευρώ) και Ρουμανία (1.537 ευρώ), βρίσκει
κάποιος χαμηλότερες τιμές.

Όσον αφορά στις ακριβότερες τιμές ακι-
νήτων σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, πάντα
σύμφωνα με το Global Property Guide,
πάλι με διαφορά τα ακριβότερα ακίνητα
βρίσκονται στο Λονδίνο, στην ιλιγγιώδη
τιμή των 25,575 ευρώ ανά τ.μ. Δεύτερη
ακριβότερη πόλη είναι το Παρίσι, στα
13,639 ευρώ ανά τ.μ. Ενδιαφέρον συγκεν-
τρώνει επίσης και η ακαθάριστη ετήσια
απόδοση των ενοικίων ανά ευρωπαϊκή
χώρα. Σημειώνεται ότι το ακαθάριστο ετή-
σιο εισόδημα από ενοίκια, εκφράζεται ως
ποσοστό της τιμής αγοράς της κατοικίας.

Δηλαδή, ένας ιδιοκτήτης μπορεί να ανα-
μένει ως απόδοση της επένδυσής του πριν
από τους φόρους, τα τέλη συντήρησης και
άλλα έξοδα, όταν υπενοικιάσει ένα ακίνητο.
Σε αυτή την κατηγορία, η Κύπρος έχει
πρόσημο 4,23%, δηλαδή λίγο χειρότερα
από τη μέση ευρωπαϊκή απόδοση, που
είναι κοντά στο 4,60%. Η χώρα με την πιο
υψηλή απόδοση στην εν λόγω κατηγορία
είναι η Μολδαβία με 10% και ακολουθεί
η Ουκρανία με 9,09%. Η χειρότερη χώρα
σε απόδοση είναι η Αυστρία με 2,18%. Δη-
λαδή, για να αποσβεστεί μία επένδυση σε
ακίνητο μέσω ενοικίασής του, παίρνει πε-
ρίπου 50 χρόνια!

Επιβραδύνεται η πτώση των τιμών
Μετά από επτά ολόκληρα χρόνια πτώσης

των τιμών των κατοικιών,η αγορά κατοικίας
της Κύπρου παρουσιάζει τώρα κάποια βελ-
τίωση, εν μέσω ανάκαμψης της οικονομίας
αναφέρει το Global Property Guide. Επίσης,
οιπτώσεις των τιμών των κατοικιών πλέον
επιβραδύνονται, καθώς οι συναλλαγές ακι-
νήτων αυξάνονται και η οικιστική κατα-
σκευαστική δραστηριότητα ανεβαίνειεπί-
σης. Κατά τη διάρκεια του 2015, ο εθνικός
αστικόςδείκτης τιμών ακινήτων μειώθηκε
κατά 1,8%, αλλά όταν προσαρμοστεί για
τον πληθωρισμό, στην πραγματικότητα
ήταν αυξημένος ελαφρά κατά 0,17%, με
βάση τα στοιχεία που δημοσιεύθηκαν από
την Κεντρική Τράπεζα. 

Αυτό υποστηρίχθηκε και από στοιχεία
που δημοσιεύθηκαν από το Royal Institution
of Chartered Surveyors (RICS), τα οποία
έδειξανότι οι τιμές των κατοικιών σε Κύπρο
μειώθηκαν κατά 1,42% (σε χρονιαία βάση)
το 2015, με μέσο όρο τα 372.714 ευρώ.
Όμως, παγκύπρια, οι τιμές των κατοικιών
αυξήθηκαν κατά 0,56% κατά τη διάρκεια
του 2015, όταν ρυθμιστούν για τον πλη-
θωρισμό. Προσθέτως, οι τιμές των κα-
τοικιών υποχώρησαν -0,8% (+1,46% ανα-
προσαρμοσμένα για πληθωρισμό) σε τρι-
μηνιαία βάση το τέταρτο τρίμηνο του
2015.

Αύξηση χορηγίας
προς τον ΚΟΤ για το
Διεθνές Ράλι Κύπρος
To υπουργικό συμβούλιο αποφάσισε να
εγκρίνει αύξηση, για την περίοδο 2016-
2018, της κρατικής χορηγίας προς τον Κυ-
πριακό Οργανισμό Τουρισμού (ΚΟΤ), για
την επιχορήγηση της διοργάνωσης του
Διεθνούς Ράλι Κύπρος, από 500.000 ευρώ
σε 605.000 ευρώ ετησίως, υπό προϋποθέ-
σεις.

Η διοργάνωση θα περιλαμβάνει Υπε-
ρειδική Διαδρομή Λευκωσίας, η οποία θα
διέρχεται και από την κατεχόμενη πλευρά
της πόλης και οι Τελετές Έναρξης και
Λήξης θα πραγματοποιούνται στο παρα-
λιακό μέτωπο τουριστικών περιοχών. Επί-
σης, η διοργάνωση θα μεταδίδεται από
το τηλεοπτικό δίκτυο Eurosport, με στόχο
την τουριστική προβολή της Κύπρου.

Πριν από την καταβολή της χορηγίας,
ο Κυπριακός Σύνδεσμος Αυτοκινήτων
(ΚΣΑ) θα υποβάλλει κάθε χρόνο στο υπουρ-
γείο Οικονομικών τον προϋπολογισμό και
απολογισμό των εσόδων-εξόδων της διορ-
γάνωσης.

Εξάλλου, η χορηγία θα παραμείνει στα-
θερή για την περίοδο 2016-2018 και τυχόν
συνέχισή της μετά την περίοδο αυτή θα
εξαρτηθεί από αξιολόγηση του οφέλους
που προκύπτει για τη Δημοκρατία, η οποία
θα πραγματοποιηθεί από Πανεπιστημιακό
Ίδρυμα ή ανεξάρτητο Οίκο που θα επιλεγεί
από το υπουργείο Οικονομικών.

Το ποσό που απαιτείται για αστυνόμευση
των εκδηλώσεων στο πλαίσιο της διορ-
γάνωσης του Ράλι, το οποίο υπολογίζεται
στις 40.000 ευρώ, θα καλύπτεται από την
υπό αναφορά χορηγία και θα καταβάλλεται
προς την Αστυνομία απευθείας από τον
ΚΟΤ.

Επιπρόσθετα, το Συμβούλιο αποφάσισε
να εξουσιοδοτήσει τον υπουργό Ενέργειας,
Εμπορίου, Βιομηχανία και Τουρισμού να
φροντίσει όπως περιληφθεί στον προϋπο-
λογισμό του ΚΟΤ χορηγία ύψους 605.000
ευρώ για τα έτη 2017-2018. Τέλος, θα εξου-
σιοδοτηθεί ο υπουργός Οικονομικών για
να διαθέσει τις πρόσθετες πιστώσεις ύψους
105.000 ευρώ από κονδύλια του υπουργείου
Οικονομικών για το έτος 2016.

Από τα φθηνότερα ενοίκια στην Ευρώπη 
Στην τιμή ακινήτων ανά τετραγωνικό μέτρο, το νησί έχει τα έβδομα χαμηλότερα σε αξία ακίνητα 

<<<<<<<

Το μέσο κόστος ενοικίασης
στη Λευκωσία ανέρχεται 
σε 757 ευρώ μηνιαίως.

Τιμή αγοράς/τ.μ. Μέση τιμή Απόδοση ενοικίου
ενοικίασης

Κύπρος €1,790 €757 4.23%
Ελλάδα €2,572 €984 3.83%
Τουρκία €3,037 €1,151 3.79%
Μάλτα €3,577 €1,814 4.35%
Ηνωμένο Βασίλειο €25,575 €8,213 3.21%
Γερμανία €4,078 €1,362 3.34%
Βουλγαρία €1,222 €566 4.64%
Ρουμανία €1,537 €1,193 7.76%

Τιμές ανά χώρα
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Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΜΑΣΟΥΡΑ

Τον Ιούλιο 2016, ο Δείκτης Οικονο-
μικής Συγκυρίας (ΔΟΣ) για την Κύπρο
αυξήθηκε κατά 1,6 μονάδες σε σύγ-
κριση με τον Ιούνιο 2016, σύμφωνα
με έκθεση που ετοίμασε το Κέντρο
Οικονομικών Ερευνών του Πανεπι-
στημίου Κύπρου σε συνεργασία με
την RAI Consultants, φτάνοντας μά-
λιστα τα ίδια επίπεδα που είχε βρεθεί
τον Μάη του 2008. Η αύξηση οφεί-
λεται στην ενδυνάμωση του επιχει-
ρηματικού κλίματος στους τομείς
των υπηρεσιών, του λιανικού εμπο-
ρίου και των κατασκευών, με τις
υπηρεσίες να παίζουν το πιο καθο-
ριστικό ρόλο. Ο ΔΟΣ αποτελείται
από σταθμισμένες απαντήσεις που
αφορούν στην τρέχουσα κατάσταση
και στις προσδοκίες από όλους τους
τομείς. Η στάθμιση του δείκτη λαμ-
βάνει υπόψη τη συνεισφορά του
κάθε τομέα στο ΑΕΠ της Κύπρου.
Οι έρευνες διενεργούνται ανάμεσα

σε ανώτερα στελέχη εταιρειών, σε
δείγμα το οποίο δίνει μεγαλύτερη
βαρύτητα σε μεγαλύτερες επιχειρη-
ματικές μονάδες. Επίσης, σημειώνε-
ται στην έκθεση ότι η έρευνα κατα-
ναλωτών γίνεται με τη χρήση τυχαίου
δείγματος.

Το οικονομικό κλίμα στις υπηρε-
σίες βελτιώθηκε λόγω πιο θετικών
αξιολογήσεων των επιχειρήσεων
για την οικονομική τους κατάσταση
και τη ζήτησή τους το τελευταίο τρί-
μηνο. Συγκριτικά με τον περασμένο

μήνα, περισσότερες επιχειρήσεις
αξιολόγησαν θετικά την οικονομική
κατάσταση και τη ζήτηση της επι-
χείρησής τους το τελευταίο τρίμηνο.
Αντίθετα, οι προσδοκίες τους για
τον κύκλο εργασιών το επόμενο τρί-
μηνο κατέγραψαν επιδείνωση σε
σχέση με τον Ιούνιο. Τον Ιούλιο πε-
ρισσότερες επιχειρήσεις απάντησαν
ότι η απασχόλησή τους το τελευταίο
τρίμηνο έχει αυξηθεί. Συγκριτικά με
τον Ιούνιο, περισσότερες επιχειρήσεις
προγραμματίζουν αύξηση στον αριθ-
μό των εργαζομένων τους, αλλά και
αυξήσεις στις τιμές πώλησης των
προσφερόμενων υπηρεσιών τους. 

Καλύτερες προσδοκίες
Στο λιανικό εμπόριο το επιχειρη-

ματικό κλίμα βελτιώθηκε λόγω κα-
λυτέρευσης της τρέχουσας κατά-
στασης και των προσδοκιών. Συγ-
κριτικά με τον Ιούνιο, λιγότερες επι-
χειρήσεις παρατήρησαν μείωση στις
πωλήσεις τους τελευταίους τρεις μή-
νες και παράλληλα, περισσότερες
αξιολόγησαν τα τρέχοντα αποθέματά
τους ως μειωμένα. Οι προσδοκίες
των επιχειρήσεων για τις αναμενό-
μενες πωλήσεις τους επόμενους τρεις
μήνες κατέγραψαν βελτίωση, όμως,
οι απαντήσεις τους για τις αναμε-
νόμενες παραγγελίες σε προμηθευτές
τους επόμενους τρεις μήνες παρου-
σίασαν επιδείνωση. Τους τελευταίους
μήνες καταγράφεται σταθεροποίηση
στις προσδοκίες των επιχειρήσεων
για τον αριθμό των εργαζομένων
τους, σε επίπεδα που δεν προδια-
γράφουν ουσιαστική μεταβολή στην
απασχόληση του τομέα. Τον Ιούλιο,
λιγότερες επιχειρήσεις δήλωσαν ότι
σχεδιάζουν αυξήσεις στις τιμές πώ-
λησης κατά τους επόμενους τρεις
μήνες.

Στον τομέα των κατασκευών, το
επιχειρηματικό κλίμα παρουσίασε
βελτίωση λόγω καλυτέρευσης της
τρέχουσας κατάστασης και των

προσδοκιών. Σε σχέση με τον Ιούνιο,
οι αξιολογήσεις για τη δραστηριότητα
των επιχειρήσεων το τελευταίο τρί-
μηνο παρουσιάστηκαν λιγότερο αι-
σιόδοξες. Ωστόσο, τον Ιούλιο οι απαν-
τήσεις για τα υπό εξέλιξη έργα ήταν
λιγότερο αρνητικές, ενώ οι προσδο-
κίες για την απασχόληση σημείωσαν
μικρή βελτίωση σε σύγκριση με τον
περασμένο μήνα. Τον Ιούνιο, λιγό-
τερες επιχειρήσεις δήλωσαν ότι σχε-
διάζουν μειώσεις στις τιμές το επό-
μενο τρίμηνο, αν και η επικρατούσα
τάση για τις τιμές πώλησης τους τε-
λευταίους μήνες παρουσιάζεται μάλ-
λον καθοδική.

Στη μεταποίηση, το επιχειρη-
ματικό κλίμα επιδεινώθηκε οριακά
ως αποτέλεσμα χειροτέρευσης της
τρέχουσας κατάστασης. Τον Ιούλιο,
οι αξιολογήσεις των επιχειρήσεων
για την παραγωγή τους τελευταίους
τρεις μήνες ήταν ελαφρώς δυσμε-
νέστερες απ’ ό,τι τον Ιούνιο. Συγ-
κριτικά με τον περασμένο μήνα, οι
απαντήσεις για τις τρέχουσες συ-
νολικές παραγγελίες καταγράφηκαν
πιο απαισιόδοξες, ενώ οι αξιολο-
γήσεις για τις τρέχουσες παραγγε-
λίες για εξαγωγές ήταν λιγότερο
αρνητικές. Συγκριτικά με τον Ιούνιο,
λιγότερες επιχειρήσεις απάντησαν
ότι τα τρέχοντα αποθέματα των τε-
λικών προϊόντων βρίσκονται σε
χαμηλά επίπεδα, με τις περισσότε-
ρες όμως να δηλώνουν ότι τα απο-
θέματά τους είναι κάτω από το κα-
νονικό για την εποχή. Οι εκτιμήσεις
για την παραγωγή το επόμενο τρί-
μηνο ήταν πιο αισιόδοξες σε σχέση
με τον περασμένο μήνα, ενώ οι
προσδοκίες για τον αριθμό των ερ-
γαζομένων παρέμειναν στα επίπεδα
Ιουνίου, χωρίς να διαφαίνεται ση-
μαντική μεταβολή στην απασχό-
ληση. Οι προσδοκίες για τις τιμές
πώλησης προδιαγράφουν σταθε-
ρότητα ή μικρές μειώσεις στα επό-
μενα τρίμηνα.

Σε επίπεδα 2008 το οικονομικό κλίμα 
Ο Δείκτης Οικονομικής Συγκυρίας για την Κύπρο αυξήθηκε κατά 1,6 μονάδες σε σύγκριση με τον Ιούνιο 2016

Το κλίμα ανάμεσα στους κατανα-
λωτές τον Ιούλιο κατέγραψε ορια-
κή επιδείνωση συγκριτικά με τον
Ιούνιο. Οι αξιολογήσεις των κατα-
ναλωτών για την οικονομική κατά-
σταση των νοικοκυριών τους τε-
λευταίους δώδεκα μήνες ήταν λι-
γότερο απαισιόδοξες τον Ιούλιο,
ενώ οι εκτιμήσεις για την οικονομι-
κή τους κατάσταση κατά τους επό-
μενους δώδεκα μήνες κατέγρα-
ψαν οριακή επιδείνωση. Τον Ιού-
λιο, οι απαντήσεις των καταναλω-
τών για τη γενικότερη οικονομική
κατάσταση στην Κύπρο τους τελευ-
ταίους και τους επόμενους δώδεκα
μήνες σημείωσαν μικρή χειροτέ-
ρευση. Επιπλέον, οι καταναλωτές
εμφανίζονται λιγότερο αισιόδοξοι,

συγκριτικά με τον Ιούνιο, για τις
συνθήκες στην αγορά εργασίας
τους επόμενους δώδεκα μήνες.
Ωστόσο, το ποσοστό των κατανα-
λωτών που αναμένει μείωση στον
αριθμό των ανέργων υπερισχύει
του ποσοστού που διαβλέπει άνο-
δο.
Συγκριτικά με τον Ιούνιο, λιγότεροι
καταναλωτές παρατήρησαν σταθε-
ρές/μειωμένες τιμές τους τελευ-
ταίους δώδεκα μήνες, όμως, ελα-
φρώς περισσότεροι αναμένουν ότι
οι τιμές τους επόμενους δώδεκα
μήνες θα παραμείνουν
σταθερές/μειωθούν. Τον Ιούλιο
σημειώθηκε οριακή επιδείνωση
στις αξιολογήσεις των καταναλω-
τών σχετικά με την καταλληλότητα

της τρέχουσας περιόδου για μεγά-
λες αγορές και αποταμίευση. Παρά
ταύτα, οι προθέσεις των καταναλω-
τών να προβούν σε μεγάλες αγο-
ρές και αποταμίευση τους επόμε-
νους δώδεκα μήνες ενισχύονται
ελαφρώς σε σχέση με τον Ιούνιο,
αν και μεγάλα ποσοστά καταναλω-
τών συνεχίζουν να τοποθετούνται
αρνητικά. Συμπερασματικά, ο ΔΟΣ
για την Κύπρο τον Ιούλιο 2016 αυ-
ξήθηκε κατά 1,6 μονάδες σε σχέση
με τον Ιούνιο 2016. Η αύξηση οφεί-
λεται στην καλυτέρευση του οικο-
νομικού κλίματος στους τομείς των
υπηρεσιών, του λιανικού εμπορίου
και των κατασκευών. Το κλίμα στη
μεταποίηση και ανάμεσα στους κα-
ταναλωτές χειροτέρευσε οριακά.

Λιγότερη καταναλωτική απαισιοδοξία τον Ιούλιο

Δείκτης Οικονομικής Συγκυρίας (ΚΟΕ)
και ρυθμός μεταβολής ΑΕΠ
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Συγκριτικά με τον Ιούνιο,
περισσότερες επιχειρή-
σεις προγραμματίζουν
αύξηση στον αριθμό των
εργαζομένων τους.

ΕΦΟΡΕΙΑ ΕΛΛΗΝΙΚΩΝ ΕΚΠΑΙΔΕΥΤΗΡΙΩΝ ΛΕΥΚΩΣΙΑΣ

Α Ν Α Κ Ο Ι Ν Ω Σ Η
Προκήρυξη Υποτροφιών Εφορείας Ελληνικών Εκπαιδευτηρίων Λευκωσίας

σε συνεργασία με το FREDERICK UNIVERSITY

Η Εφορεία Ελληνικών Εκπαιδευτηρίων Λευκωσίας δέχεται αιτήσεις αποφοίτων των
Λυκείων της Εκπαιδευτικής της Περιφέρειας: Παγκύπριο Γυμνάσιο, Λύκειο Παλου-
ριώτισσας, Λύκειο Ακρόπολης και Λύκειο Αρχ. Μακαρίου Γ΄ Δασούπολης για πα-
ραχώρηση αριθμού υποτροφιών για πτυχιακές και μεταπτυχιακές σπουδές στο Πα-
νεπιστήμιο FREDERICK για το ακαδημαϊκό έτος 2016-2017.

Οι υποτροφίες ισχύουν για όλα τα προγράμματα σπουδών που προσφέρονται στο
Πανεπιστήμιο, εφόσον απαραιτήτως οι αιτητές πληρούν τα κριτήρια εισδοχής,
ανάλογα του προγράμματος σπουδών.

Υποτροφίες για νέο-εισερχόμενους φοιτητές :

A. Μία (1) υποτροφία που θα καλύψει το 100% των διδάκτρων για αποφοίτους με
γενικό βαθμό απολυτηρίου δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης 19/20 και άνω.

B. Δύο (2) υποτροφίες που θα καλύψουν το 50% των διδάκτρων για αποφοίτους με
γενικό βαθμό απολυτηρίου δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης μεταξύ 18 και 18.99/20.

Γ. Δύο (2) υποτροφίες που θα καλύψουν το 25% των διδάκτρων για απόφοιτους με
γενικό βαθμό απολυτηρίου δευτεροβάθμιας εκπαίδευσης μεταξύ 16 και 17.99/20.

Δ. Μία (1) υποτροφία που θα καλύψει το 35% των διδάκτρων για απόφοιτους με
πολύ σοβαρά κοινωνικά και οικονομικά προβλήματα.

Ε. Μία (1) υποτροφία που θα καλύψει το 35% των διδάκτρων για Μεταπτυχιακό
πρόγραμμα σπουδών.

Οι υποτροφίες αφορούν το 1ο ακαδημαϊκό έτος των σπουδών του φοιτητή/φοιτήτριας
και δεν συντρέχουν με άλλες υποτροφίες που προσφέρει το Πανεπιστήμιο.  Από το
2ο έτος σπουδών, αναλόγως της επίδοσής τους στο Πανεπιστήμιο, θα μπορούν να
διεκδικήσουν υποτροφίες με βάση το σχέδιο υποτροφιών για φοιτητές που συνεχίζουν
τις σπουδές τους και θα μπορούν επίσης να διεκδικήσουν άλλες εκπτώσεις/μειώσεις
εφόσον βέβαια πληρούν τα σχετικά κριτήρια.

Οι ενδιαφερόμενοι πρέπει να συμπληρώσουν ειδικά έντυπα, τα οποία μπορούν να
προμηθευτούν από τα γραφεία της Σχολικής Εφορείας Λευκωσίας, στην οδό Αιγέως
και Λυσίππου στην Παλουριώτισσα, από τις 8.00 π.μ. – 3.00 μ.μ. και την ιστοσελίδα
της Εφορείας www.scholikieforeialekfosias.org.cy.

Οι αιτήσεις πρέπει να απευθύνονται προς τον Πρόεδρο της Σχολικής Εφορείας και
να φθάσουν στα Γραφεία της Εφορείας, το αργότερο μέχρι την Τετάρτη, 10/08/2016
και ώρα 2.00 μ.μ.

Από την Εφορεία Ελληνικών 
Εκπαιδευτηρίων Λευκωσίας
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Οσοι εγκρίνουν ή συμπράττουν
στο να γίνουν δαπάνες που δεν
έχουν προϋπολογιστεί, θα επιβα-
ρύνονται οι ίδιοι με το κόστος αυ-
τών των δαπανών και όχι ο κρατι-
κός προϋπολογισμός. Αυτό προ-
βλέπεται στις οδηγίες των υπουρ-
γείων Οικονομικών και Εσωτερικών

προς δήμους και περιφέρειες στο
πλαίσιο της κατάρτισης του προ-
ϋπολογισμού του 2017. Παράλληλα,
στο πλαίσιο του αυστηρού ελέγχου
των δαπανών για να μη ξεφύγουν
οι προϋπολογισμοί δήμων και πε-
ριφερειών, τα υπουργεία καλούν
τους φορείς να είναι ιδιαιτέρως
φειδωλοί στις δαπάνες για υπερω-
ρίες, μετακινήσεις, τηλέφωνα, ρεύ-
μα, επιχορηγήσεις κ.λπ.

Οπως αναφέρεται στις σχετικές
εγκυκλίους των υπουργείων, «σε

περίπτωση που διαπιστωθεί ότι
έχουν αναληφθεί υποχρεώσεις και
πραγματοποιηθεί δαπάνες καθ’
υπέρβαση των εγγεγραμμένων πι-
στώσεων του προϋπολογισμού,
τα ποσά που αναλογούν στο ύψος
αυτών, καταλογίζονται σε βάρος
των οργάνων που ενέκριναν ή συ-
νέπραξαν στην εκτέλεση της δα-
πάνης».

Είναι σαφές ότι στην προσπά-
θεια να μην καταγραφούν περι-
πτώσεις αλόγιστων δαπανών, τα
υπουργεία Οικονομικών και Εσω-
τερικών καθιστούν υπεύθυνους

για πιθανές υπερβάσεις τους ίδιους
τους φορείς που θα εγκρίνουν την
υλοποίηση επιπλέον δαπανών.

Επίσης, στο πλαίσιο της «υπο-
χρέωσης κατάρτισης ρεαλιστικών
προϋπολογισμών, με εγγραφή σε
αυτούς μόνο δαπανών που μπο-
ρούν να χρηματοδοτηθούν από
τα έσοδα που αναμένεται να ει-
σπραχθούν», οι σχετικές εγκύκλιοι
επισημαίνουν την «ανάγκη άσκη-
σης περιοριστικής πολιτικής στις
δαπάνες γενικότερα, με υποχρέ-
ωση συγκράτησης αυτών στα χα-
μηλότερα δυνατά επίπεδα». Μά-

λιστα, ενδεικτικά αναφέρονται οι
κατηγορίες δαπανών στις οποίες
πρέπει να εξεταστεί η δυνατότητα
πρόβλεψης χαμηλότερου ύψους
ποσών σε σχέση με το προηγού-
μενο οικονομικό έτος:

• οι δαπάνες υπερωριακής απα-
σχόλησης του προσωπικού, οι
οποίες πρέπει να αποβλέπουν στην
αντιμετώπιση των έκτακτων υπη-
ρεσιακών αναγκών και να εγκρί-
νονται, αφού πρώτα εξαντληθούν
όλα τα περιθώρια αξιοποίησης του
εντός του ωραρίου εργασίας,

• οι δαπάνες υπηρεσιακών με-
τακινήσεων, προμηθειών, τηλε-
φωνικών συνδιαλέξεων, κατανά-
λωσης ηλεκτρικού ρεύματος κ.λπ.,

• οι πάσης φύσεως προαιρετικές
δαπάνες, όπως οι επιχορηγήσεις
Νομικών Προσώπων Δημοσίου
Δικαίου (ΝΠΔΔ), αθλητικών και
πολιτιστικών συλλόγων, βοηθή-
ματα σε οικονομικά αδυνάτους
κ.λπ., πρέπει να περιορισθούν
στις απολύτως αναγκαίες και επι-
βεβλημένες, κινούμενες στα υπό
του νόμου προβλεπόμενα όρια
και υπό τον περιορισμό της δυ-
νατότητας χρηματοδότησης αυ-
τών από τις αναμενόμενες εισπρά-
ξεις του δήμου.

Οσοι είναι... ανοιχτοχέρηδες θα πληρώνουν
τον λογαριασμό, προειδοποιεί το ΥΠΟΙΚ

Κατάλογος συνταξιούχων έχει αναρ-
τηθεί στο ηλεκτρονικό σύστημα του
ΙΚΑ, προκειμένου τα αρμόδια κατά
περίπτωση υποκαταστήματα να προ-
χωρήσουν στους απαιτούμενους
ελέγχους και να διαπιστωθεί η τή-
ρηση της νομοθεσίας που αφορά
τους εργαζόμενους συνταξιούχους
λόγω αναπηρίας. Στο πλαίσιο της
εντατικοποίησης των ελέγχων που
ξεκινά το Ιδρυμα, με στόχο την αύ-
ξηση των εσόδων από όλες τις πι-
θανές πηγές, οι υπηρεσίες του Τα-
μείου καλούνται αρχικά να διαπι-
στώσουν τη διατήρηση της ασφα-
λιστικής αναπηρίας των υπό έλεγχο
συνταξιούχων, η οποία είχε καθο-
ριστεί με την απόφαση συνταξιοδό-
τησης ή τη (μερική ή ολική) ανάκτη-
ση της ικανότητάς τους προς από-
κτηση εισοδήματος από εργασία.
Παράλληλα, καλούνται να ερευνή-
σουν και την τήρηση της νόμιμης
υποχρέωσης των εν λόγω συνταξι-
ούχων να δηλώνουν στην αρμόδια
υπηρεσία συντάξεων αυτή την απα-
σχόλησή τους. Εγκύκλιος του Ιδρύ-
ματος καλεί τα υποκαταστήματα να
ελέγξουν την τήρηση της νομοθεσίας
για συνταξιούχους λόγω αναπηρίας
που εργάζονταν πριν από τις 13 Μαΐ-
ου, όταν και τέθηκε σε εφαρμογή ο
νέος ασφαλιστικός νόμος.

Ειδικότερα για μισθωτούς συντα-

ξιούχους ορίζεται πως μετά την πα-
ρέλευση έξι συνεχών μηνών από
την έναρξη της εργασίας, το ασφα-
λιστικό όργανο θα πρέπει να συγ-
κρίνει για κάθε μήνα τον καθαρό
μηνιαίο μισθό της εργασίας του συν-
ταξιούχου με τον καθαρό μηνιαίο
μισθό που θα λάμβανε σύμφωνα με
τις συμβάσεις εργασίας των μισθω-
τών της τελευταίας ειδικότητάς του
πριν από την επέλευση της αναπη-
ρίας. Ο καθαρός μισθός που κατα-
βάλλεται στον συνταξιούχο δεν θα
πρέπει να ξεπερνά το όριο που κα-
θορίζεται από τη βαθμίδα αναπηρίας
του.

Για τους ελεύθερους επαγγελμα-
τίες, ο ίδιος έλεγχος γίνεται από τον
έβδομο μήνα μετά την έναρξη της
επαγγελματικής δραστηριότητας,
με βάση τα εισοδήματα που προκύ-
πτουν από τις φορολογικές δηλώσεις
ή από τα εκκαθαριστικά σημειώματα
της ΔΟΥ. 

Λαμβάνονται υπόψη τα μηνιαία
καθαρά κέρδη από την εμπορική
επιχείρηση ή το μηνιαίο καθαρό ει-
σόδημα από ελεύθερο επάγγελμα,
αφαιρουμένων των ασφαλιστικών
κρατήσεων. Αυτά συγκρίνονται με
τον καθαρό μηνιαίο μισθό που θα
λάμβαναν σύμφωνα με τις συμβάσεις
εργασίας των μισθωτών της τελευ-
ταίας ειδικότητάς τους.

Ελεγχοι ΙΚΑ σε συνταξιούχους 
με αναπηρία που εργάζονται

<<<<<<<

Αυστηρές συστάσεις
σε δήμους και περιφέ
ρειες για να μην εκτρο-
χιασθούν οι προϋπο-
λογισμοί τους.

Η επαναφορά της Ελλάδας στην κα-
νονικότητα είναι σύμφωνα με τον
ΣΕΒ το κλειδί για την ανάκαμψη
της οικονομίας μέσω ιδιωτικών
επενδύσεων. Οσο, δε, καθυστερού-
με να δημιουργήσουμε τις προϋπο-
θέσεις, τόσο θα βαθαίνει το εργα-
σιακό χάος, τόσο θα ακούγονται
σειρήνες για την ολική επαναφορά
των εργασιακών σχέσεων στις πρα-
κτικές του παρελθόντος και τόσο
το πολιτικό σύστημα θα αποδομεί-
ται, καθώς θα κατασπαράσσεται ο
κοινωνικός ιστός.

Στο εβδομαδιαίο δελτίο του για
την ελληνική οικονομία, ο Σύνδε-
σμος υπογραμμίζει ότι μια παλιν-
δρόμηση στο καθεστώς των εργα-
σιακών σχέσεων που ίσχυαν το
2009 δεν είναι το ζητούμενο το

2016. Αντίθετα, αναφέρει, στη ση-
μερινή πραγματικότητα της ύφεσης
και της υποχρεωτικής αναδιάρθρω-
σης και ιδιωτικοποίησης επιχειρή-
σεων, ακόμη και το τελειότερο σύ-
στημα εργασιακών ρυθμίσεων δεν
θα μπορούσε από μόνο του να μας
βγάλει από τα αδιέξοδα που βιώνει
η ελληνική οικονομία, αναφέρει.
Και επισημαίνει ότι τα αδιέξοδα,
δεν πρόκειται να εξαλειφθούν μόνο

επειδή ο κατώτατος μισθός θα ορί-
ζεται από συλλογικές διαπραγμα-
τεύσεις, ή επειδή αναβίωσε η υπο-
χρεωτική διαιτησία, ή επειδή θα
έχουμε γενικότερη επιστροφή σε
πιο περιοριστικές ρυθμίσεις στα
εργασιακά. Αλλωστε, το εργασιακό
χάος της απλήρωτης και αδήλωτης
εργασίας όπως και της διαρθρωτικής
ανεργίας, επικρατούσε και όσο
ήταν σε ισχύ αυτές οι ρυθμίσεις.

Αυτά τα φαινόμενα παραβατικό-
τητας είναι σύμφωνα με τον ΣΕΒ
μεμπτά και κατακριτέα και σίγουρα
δεν ανήκουν στη σφαίρα ενός ευ-
ρωπαϊκού ευνομούμενου κράτους,
όμως δεν πρόκειται να διορθωθούν
μόνο με μεγαλύτερη αστυνόμευση
και με μέτρα πάταξης της φορο-
διαφυγής και εισφοροδιαφυγής,

καθώς κατάντησαν θέμα επιβίωσης
για πολλές επιχειρήσεις. Στη συ-
ζήτηση που διεξάγεται συνεπώς
γύρω από τις εργασιακές μεταρ-
ρυθμίσεις, ο Σύνδεσμος θεωρεί κρί-
σιμο να έχουμε κατά νουν δύο πράγ-
ματα: την ανάγκη η Ελλάδα να ανα-
πτυχθεί σε υγιείς βάσεις προσελ-
κύοντας μεγάλες και σοβαρές επεν-
δύσεις και ταυτόχρονα να αρθούν
οι διαρθρωτικές αδυναμίες που
οδήγησαν την ελληνική οικονομία
στην κατάρρευσή της το 2009. Αν
θέλουμε να οικοδομήσουμε ένα
νέο πλαίσιο εργασιακών σχέσεων,
οδηγός πρέπει να είναι το μέλλον
μιας διεθνώς ανταγωνιστικής οι-
κονομίας και όχι το παρελθόν μιας
κρατικοδίαιτης και αντιπαραγωγι-
κής κοινωνίας, επισημαίνει.

Παρέμβαση ΣΕΒ για τα εργασιακά
Δεν πρέπει να επιστρέψουμε στο καθεστώς των εργασιακών σχέσεων του 2009

<<<<<<

Κρίσιμη η ανάγκη
προσέλκυσης 
μεγάλων και σοβαρών
επενδύσεων.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ

Δύσκολες αποφάσεις για τη χρημα-
τοδότηση του σχεδίου διάσωσης
του Μαρινόπουλου καλούνται να
λάβουν οι τράπεζες, την ώρα που
τα περιθώρια για την εξεύρεση βιώ-
σιμης λύσης και την αποφυγή της
οριστικής και αμετάκλητης κατάρ-
ρευσης της λιανεμπορικής αλυσίδας
στενεύουν ασφυκτικά. Αν και αρ-
κετές πλευρές, που εμπλέκονται
στη διαπραγμάτευση, εκπέμπουν
μια αίσθηση αισιοδοξίας ότι θα
υπάρξει κατάληξη σε ένα Μνημόνιο
Κατανόησης έως την ερχόμενη
Πέμπτη, οι πληροφορίες που υπάρ-
χουν μέχρι στιγμής δείχνουν ότι
υπάρχουν ακόμη πολλά ανοιχτά
ζητήματα. Πέραν της προφανούς

ανάγκης να μην οδηγηθεί στον
«ξαφνικό θάνατο» η αλυσίδα, αφή-
νοντας πίσω της χιλιάδες ανέργους
και οφειλές που θέτουν σε κίνδυνο
την ύπαρξη πολλών άλλων μικρών
επιχειρήσεων-προμηθευτών της,
πιέσεις για την εξεύρεση βιώσιμης
λύσης ασκούνται και από την κυ-
βέρνηση, αλλά και από τον κίνδυνο
εμπλοκής της δικαιοσύνης.

Σύμφωνα με τις έως τώρα πλη-

ροφορίες, το ποσό με το οποίο κα-
λούνται να χρηματοδοτήσουν οι
τράπεζες την πώληση του Μαρι-
νόπουλου στον Σκλαβενίτη ανέρ-
χεται σε 360 εκατ. ευρώ. Η κίνηση,
ωστόσο, εξακολουθεί να θεωρείται
υψηλού ρίσκου, δεδομένου, μάλιστα
ότι στις αρχές του έτους οι τράπεζες
αποφάσισαν τη δανειοδότηση του
Μαρινόπουλου με άλλα 140 εκατ.
ευρώ. «Κανείς δεν έχει συνειδητο-

ποιήσει την “τρύπα” που υπάρχει.
Πριν από έξι μήνες βάλαμε όλες οι
τράπεζες 140 εκατ. ευρώ και τώρα
μας ζητούν άλλα 360 εκατ. ευρώ.
Με άλλα λόγια, μέσα σε λιγότερο
από 12 μήνες μας ζητούν να δώ-
σουμε 500 εκατ. ευρώ για ένα σού-
περ μάρκετ το οποίο εκ του χαρα-
κτήρα του είναι επιχείρηση που
εισπράττει μετρητά», επισημαίνουν
χαρακτηριστικά τραπεζικοί κύκλοι.

Πέραν των εύλογων επιφυλάξεων
χρηματοδότησης του εν λόγω εγ-
χειρήματος, πληροφορίες αναφέ-
ρουν ότι υπάρχουν διαφωνίες με-
ταξύ των τραπεζών για το ύψος του
spread που θα καθορίσει το τελικό
επιτόκιο δανεισμού, με τη διαφορά
μεταξύ των τραπεζών να κυμαίνεται
μεταξύ 1,5% έως 2,5%.

Σημαντικό μέρος του δανείου αυ-
τού θα πρέπει να χρησιμοποιηθεί

άμεσα από τον καινούργιο ιδιοκτήτη
του Μαρινόπουλου για την πληρωμή
αξιόλογου μέρους των οφειλών προς
τους προμηθευτές, προκειμένου
άλλωστε οι τελευταίοι να δεχθούν
και το συζητούμενο «κούρεμα». Το
σενάριο διάσωσης προβλέπει δια-
γραφή χρεών που θα κυμαίνεται
στις περισσότερες περιπτώσεις με-
ταξύ 40% και 50%, δεν θα είναι
όμως οριζόντιο, υπό την έννοια ότι
με κάθε προμηθευτή θα γίνει εξα-
τομικευμένος διακανονισμός.

Ο Μαρινόπουλος συζητεί τη
συμμετοχή του στη χρηματοδό-
τηση του εγχειρήματος όχι μέσω
της καταβολής ρευστού, αλλά μέσω
της χορήγησης εμπράγματων εγ-
γυήσεων, ήτοι τις μετοχές της εται-
ρείας σε άλλες επιχειρήσεις, καθώς
και ακίνητη περιουσία. Η κίνηση
αυτή ερμηνεύεται ως προσπάθεια
να συμβάλει στη βιωσιμότητα της
εταιρείας στο μεσοδιάστημα. Σε
αυτή τη φάση, πάντως, η συμφω-
νία, σύμφωνα με πληροφορίες,
δεν θα προβλέπει εκ των προτέρων
κλείσιμο κάποιων σημείων πώλη-
σης. Η συζήτηση γίνεται στη βάση
της ανάληψης του ελέγχου του
συνόλου της αλυσίδας από τον
Σκλαβενίτη και οι αποφάσεις για
τα σημεία πώλησης θα ληφθούν
από τον νέο ιδιοκτήτη σε δεύτερο
χρόνο. Σε εξέλιξη βρίσκονται οι
συζητήσεις του Μαρινόπουλου
και με τον γαλλικό όμιλο Carrefour,
οι οφειλές προς τον οποίο προσεγ-
γίζουν τα 171 εκατ. ευρώ, προκει-
μένου ο δεύτερος να συναινέσει
στη συμφωνία εξυγίανσης του

πρώτου. Σύμφωνα με πηγές που
προέρχονται από τους άμεσα εμ-
πλεκόμενους στην υπόθεση, οι
συζητήσεις δεν έχουν ολοκληρω-
θεί, αλλά θεωρείται πιθανή η θετική
για την έκβαση της συμφωνίας
κατάληξή τους.

Εάν, πάντως, υπάρξει συμφωνία
εξυγίανσης άμεσης επικύρωσης
βάσει του άρθρου 106Β, αυτή θα
κατατεθεί στο δικαστήριο τον Σε-
πτέμβριο, ίσως και την 21η Σεπτεμ-
βρίου, οπότε έχει προγραμματισθεί
η εκδίκαση της κύριας αίτησης
υπαγωγής του Μαρινόπουλου στο
άρθρο 99. Σημειώνεται ότι η κατά-
θεση συμφωνίας βάσει του άρθρου
106Β προβλέπει ότι ήδη αυτή θα
έχει τη συναίνεση από πιστωτές
που εκπροσωπούν το 60% του συ-
νόλου των απαιτήσεων στο οποίο
περιλαμβάνεται το 40% των τυχόν
εμπραγμάτως ή με ειδικό προνόμιο
ή με προσημείωση υποθήκης εξα-
σφαλισμένων πιστωτών.

Τα σενάρια που είδαν το φως
της δημοσιότητας και θέλουν τη
συμμετοχή στη συμφωνία του κα-
ναδικού fund Fairfax διαψεύδονται,
πάντως, από όλα τα μέρη που εμ-
πλέκονται στην υπόθεση και απο-
δίδονται περισσότερο σε «ευσεβείς
πόθους της κυβέρνησης». H εμ-
πλοκή της Fairfax, εάν υπάρξει,
θα αφορά πιθανώς, όπως επιση-
μαίνουν παράγοντες της αγοράς,
την απόκτηση ακινήτων του Μα-
ρινόπουλου από την Grivalia Pro-
perties (όπου η Fairfax είναι μέ-
τοχος πλειοψηφίας) και την εκμί-
σθωσή τους στον Σκλαβενίτη.

Πονοκέφαλος για τράπεζες ο Μαρινόπουλος
Χρειάζεται νέα χρηματοδότηση 360 εκατομμυρίων ευρώ – Είχε πάρει 140 εκατομμύρια πριν από έξι μήνες

<<<<<<

Ελπίδες ότι θα υπάρξει
κατάληξη σε ένα Μνη-
μόνιο Κατανόησης έως 
την ερχόμενη Πέμπτη. Σύμφωνα με τις έως τώρα πληροφορίες, το ποσό με το οποίο καλούνται να χρηματοδοτήσουν οι τράπεζες την πώ-

ληση του Μαρινόπουλου στον Σκλαβενίτη ανέρχεται σε 360 εκατ. ευρώ.

Σχετικές εγκύκλιοι επισημαίνουν την «ανάγκη άσκησης περιοριστικής
πολιτικής στις δαπάνες γενικότερα, με υποχρέωση συγκράτησης αυτών
στα χαμηλότερα δυνατά επίπεδα».
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Κύμα αφίξεων τουριστών 
στα περιφερειακά 
αεροδρόμια τον Αύγουστο
Αναμένονται διψήφια ποσοστά ανόδου στους δημοφιλείς προορισμούς

Aύξηση κατά 8,9% για τον Ιούλιο
και κατά 10,1% για τον Αύγουστο
σε σχέση με τους αντίστοιχους πε-
ρυσινούς μήνες αναμένεται να πα-
ρουσιάσουν οι διεθνείς αεροπορικές
αφίξεις στα περιφερειακά αεροδρό-
μια της χώρας, σύμφωνα με στοιχεία
της Ενιαίας Αρχής Συντονισμού
Πτήσεων.

Τα σχετικά στοιχεία παρουσίασε
η αναπληρώτρια υπουργός Τουρι-
σμού Ελενα Κουντουρά εκφράζοντας
την εκτίμηση ότι η τουριστική χρονιά
θα κλείσει ανοδικά τόσο σε επίπεδο
αφίξεων όσο και σε επίπεδο ταξι-
διωτικών εισπράξεων. Στο ίδιο μήκος
κύματος ο γενικός γραμματέας του
Ελληνικού Οργανισμού Τουρισμού
Δημήτρης Τρυφωνόπουλος, επικα-
λούμενος τα στοιχεία ανά αγορά,
τόνισε ότι οι αεροπορικές αφίξεις
για τον Αύγουστο αναμένεται να
αυξηθούν από την Ιταλία κατά 22,5%,
από τη Ρωσία κατά 24,5%, από τη
Γαλλία κατά 13,9%, από τη Βρετανία
κατά 3,7%, από τη Γερμανία κατά
6,4%, από την Ισπανία κατά 48%,
από τη Ρουμανία κατά 30,4% από
την Κύπρο κατά 30,4%, από τη Σερ-
βία κατά 33,3%, από τη Τουρκία

κατά 38,7% και από το Ισραήλ κατά
11,3%. Σε επίπεδο προορισμών είπε
ότι τη μεγαλύτερη αύξηση αεροπο-
ρικών αφίξεων για τον Αύγουστο
αναμένεται να παρουσιάσουν η Μύ-
κονος (27,2%), το Ηράκλειο (17,2%),
η Σαντορίνη (17,9%), η Κέρκυρα
(14,2%), η Ρόδος (5,9%), η Καλαμάτα
(21,6%), το Ακτιο (10,8%) και η Πρέ-
βεζα, η Λευκάδα και η Σκιάθος
(21,9%).

Η κ. Κουντουρά υπογράμμισε ότι
η θετική πορεία που θα έχει η του-
ριστική κίνηση τον Ιούλιο και τον
Αύγουστο είναι καθοριστική για το
σύνολο της χρονιάς καθώς στους
εν λόγω μήνες η Ελλάδα δέχεται με-
σοσταθμικά το 41% επί του συνόλου

των ετήσιων αεροπορικών αφίξεων.
Σημειώνεται ότι για το πρώτο εξά-
μηνο του έτους οι διεθνείς αεροπο-
ρικές αφίξεις έκλεισαν με αύξηση
της τάξης του 4,4% αγγίζοντας τα
6 εκατ. Σε ό,τι αφορά τις οδικές αφί-
ξεις που παρουσίασαν πτώση κατά
19% για το διάστημα Ιανουαρίου -
Μαΐου, οι εκτιμήσεις του ΕΟΤ κάνουν
λόγο για μείωση της ψαλίδας το επό-
μενο διάστημα καθώς την περίοδο
Μαΐου - Σεπτεμβρίου πραγματοποι-
είται το 72% των συνολικών ετήσιων
αφίξεων οδικώς. Eπιπλέον, σε σχέση
με την πτώση κατά 6,2% των ταξι-
διωτικών εισπράξεων για το διά-
στημα Ιανουαρίου - Μαΐου, ο ΕΟΤ
επισημαίνει ότι στο πρώτο εξάμηνο
οι ταξιδιωτικές εισπράξεις καλύπτουν
περίπου το 30% του συνόλου των
εσόδων ενώ το δεύτερο εξάμηνο
που αναμένονται καλύτερα αποτε-
λέσματα καλύπτουν περίπου το 70%.

Η αναπλ. υπουργός ανέφερε ότι
ο ΕΟΤ υλοποιεί καμπάνια για την
τόνωση των κρατήσεων τελευταίας
στιγμής, που αποτελούν κρίσιμο μέ-
γεθος για τη φετινή σεζόν. Επίσης,
πέραν των κρατήσεων από βασικές
αγορές που κινούνται ανοδικά, δια-

πίστωσε σημαντική αύξηση των
αφίξεων από αναδυόμενες για τη
χώρα αγορές όπως είναι η Κίνα, τα
Ηνωμένα Αραβικά Εμιράτα και η
Κορέα. 

Σε επενδυτικό επίπεδο σημείωσε
τα 15 σχέδια για την υλοποίηση σύν-
θετων τουριστικών καταλυμάτων
που διαχειρίζονται σε επίπεδο αδει-
οδοτήσεων οι αρμόδιες υπηρεσίες
του υπουργείου, αλλά και το επιχει-
ρηματικό ενδιαφέρον που καταγρά-
φεται για νέες τουριστικές επενδύ-
σεις από τις ΗΠΑ και την Κίνα. Επι-
πλέον, η κ. Κουντουρά προανήγγειλε
τη χάραξη από το φθινόπωρο μιας
νέας επικοινωνιακής καμπάνιας για
την ισχυροποίηση της διεθνής ει-
κόνα της χώρας στις ξένες αγορές
τη διετία 2017-18, η οποία θα υλο-
ποιηθεί με τη συνεργασία των υπουρ-
γείων Τουρισμού, Επικρατείας και
Εξωτερικών.

Σε σχέση με την επικείμενη νο-
μοθετική ρύθμιση για τις προϋπο-
θέσεις τουριστικής ενοικίασης των
κατοικιών, υπογράμμισε ότι έχει
σταλεί το σχέδιο του υπουργείου
στο υπ. Οικονομικών που έχει συ-
ναρμοδιότητα και αναμένεται η προ-

ώθησή του το επόμενο διάστημα
προς ψήφιση μετά τον καθορισμό
των προστίμων που θα επιβάλλονται
στους παρανομούντες. Από τη πλευ-
ρά της η διευθύντρια του πολιτικού
γραφείου της υπουργού, Αγγελική

Χονδροματίδου, τόνισε μεταξύ άλ-
λων ότι το φθινόπωρο με τη διαμόρ-
φωση του νέου οργανογράμματος
του υπουργείου θα συσταθεί Διεύ-
θυνση για τις θεματικές μορφές του-
ρισμού.

<<<<<<<

Η τουριστική χρονιά
αναμένεται να κλείσει
ανοδικά τόσο σε επίπε-
δο αφίξεων όσο και σε
επίπεδο ταξιδιωτικών
εισπράξεων.

Ανοδικά κινούνται οι αφίξεις των
επιβατών με κρουαζιέρα για τη φε-
τινή σεζόν στη χώρα μας, η οποία
δέχεται και μέρος πρόσθετων δρο-
μολογίων που ακυρώθηκαν στην
Τουρκία λόγω της πρόσφατης ανα-
ταραχής με το αποτυχημένο πρα-
ξικόπημα.

Ενδεικτικό είναι το γεγονός, βά-
σει στοιχείων του ΟΛΠ που επικα-
λείται ο Ελληνικός Οργανισμός
Τουρισμού, ότι το σύνολο των επι-
βατών κρουαζιέρας στο λιμάνι του
Πειραιά κατά το διάστημα Ιανουα-
ρίου - Ιουνίου αυξήθηκε κατά 21,6%
σε σχέση με την αντίστοιχη περίοδο
πέρυσι, φθάνοντας σε 346.252. Σε
ποσοστό 83,5% (289.112), οι επι-
βάτες αυτοί είχαν τον Πειραιά ως
ενδιάμεσο σταθμό, ενώ σε ποσοστό
16,5% (57.140) ξεκίνησαν από το
λιμάνι την κρουαζιέρα τους.

Πάντως, χθες, πραγματοποιήθη-
κε και η πρώτη συνεδρίαση της
Εθνικής Συντονιστικής Επιτροπής
Κρουαζιέρας, η οποία συστάθηκε
πρόσφατα με κοινή απόφαση του
υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτι-

κής Πολιτικής Θεόδωρου Δρίτσα
και της αναπληρώτριας υπουργού
Τουρισμού Ελενας Κουντουρά, με
σκοπό τη συνεργασία με όλους
τους φορείς και τη χάραξη ενιαίου
σχεδιασμού για την ελληνική
κρουαζιέρα. Στην πρώτη συνεδρία-
ση της επιτροπής, στην οποία συμ-
μετείχαν 28 εκπρόσωποι φορέων
του δημόσιου και του ιδιωτικού το-
μέα, καθορίστηκε το πλαίσιο λει-
τουργίας της επιτροπής και έγινε
αποτύπωση των εξελίξεων στον
κλάδο της κρουαζιέρας.

Από τη πλευρά των εκπροσώπων
των ιδιωτικών φορέων, εκφράσθηκε
η ανησυχία για την πορεία του κλά-
δου τη διετία 2017-2018, καθώς η

αναταραχή που επικρατεί στην ευ-
ρύτερη περιοχή της Ανατολικής
Μεσογείου ενδέχεται να επηρεάσει
αρνητικά και την κρουαζιέρα στη
χώρα μας. Κατά τη διάρκεια της
συνεδρίασης, συμφωνήθηκε να
εξετασθούν πολιτικές για την ανά-
σχεση των όποιων αρνητικών επι-
πτώσεων μπορεί να επηρεάσουν
τον κλάδο. Στη τοποθέτησή του,
ο κ. Δρίτσας κάλεσε, μεταξύ άλλων,
τους φορείς μέσω της επιτροπής
να συμβάλουν στη χάραξη ενιαίας
στρατηγικής προώθησης των απαι-
τούμενων μέτρων και κινήτρων
βελτίωσης, ώστε να αξιοποιηθούν
όλα αυτά προς όφελος της ελληνι-
κής οικονομίας και κοινωνίας. Από
τη πλευρά της, η κ. Κουντουρά ανέ-
φερε ότι η ανάπτυξη του θαλάσσιου
τουρισμού και της κρουαζιέρας
αποτελεί βασική προτεραιότητας
της νέας εθνικής τουριστικής πο-
λιτικής, με στόχο την αύξηση των
αφίξεων και των εσόδων του του-
ρισμού. Η αναπληρώτρια υπουργός
έκανε ειδική μνεία στις πολιτικές
πρωτοβουλίες για την ανάπτυξη

δράσεων και συνεργασιών με χώρες
στην ευρύτερη περιοχή, ώστε να
ενισχυθεί η τουριστική ταυτότητα
της Ελλάδας και της Ανατολικής
Μεσογείου στον παγκόσμιο του-
ριστικό χάρτη.

Σε ό,τι αφορά τη δυναμική του
κλάδου, σύμφωνα με τα στοιχεία
της αρμόδιας Διεύθυνσης της Γε-
νικής Γραμματείας Λιμένων, Λιμε-
νικής Πολιτικής και Ναυτιλιακών
Επενδύσεων, τα οποία προκύπτουν
από σχετική ενημέρωση των λιμε-
νικών αρχών της χώρας, καταγρά-
φεται ανοδική πορεία στα βασικά
μεγέθη της κρουαζιέρας στην Ελ-
λάδα το 2016. Σημειώνεται ότι, με
βάση τα στοιχεία της Ενωσης Λι-
μένων Ελλάδας, το 2015 είχε κα-
ταγραφεί αύξηση της τάξεως του
12% στον αριθμό των κρουαζιερό-
πλοιων που προσέγγισαν ελληνικά
λιμάνια φθάνοντας τις 4.281. Επι-
πλέον, σύμφωνα με στοιχεία της
Τράπεζας της Ελλάδος, υπήρξε αύ-
ξηση κατά 9,9% των επισκεπτών
κρουαζιέρας και αύξηση 10,2% των
συνολικών εισπράξεων.

Αυξήθηκαν 21,6% οι αφίξεις επιβατών κρουαζιέρας το α΄ εξάμηνο

Οι αφίξεις επιβατών το πρώτο εξάμηνο έφθασαν τις 346.252. Σε ποσοστό
83,5% (289.112), οι επιβάτες αυτοί είχαν τον Πειραιά ως ενδιάμεσο σταθμό,
ενώ σε ποσοστό 16,5% (57.140) ξεκίνησαν από το λιμάνι την κρουαζιέρα τους. 

<<<<<<<

Ανησυχία των ιδιωτι-
κών φορέων για 
την πορεία του κλάδου
τη διετία 2017-2018.

Χωρίς εντυπωσιακές κινήσεις, όπως
αναμενόνταν, ήταν οι πρώτες ημέ-
ρες μετά τη χαλάρωση των κεφα-
λαιακών περιορισμών, με τους πο-
λίτες να προσπαθούν να κατανοή-
σουν την πρακτική διάσταση των
αλλαγών. Σύμφωνα με στελέχη
τραπεζών καταγράφεται ενδιαφέ-
ρον για καταθετικά προϊόντα και
πολλοί ρωτούν για τις σχετικές

εναλλακτικές δυνατότητες, ενώ η
βελτίωση του κλίματος αποτυπώ-
νεται ήδη στην αύξηση των κα-
ταθέσεων τον Ιούνιο.

Οι τράπεζες εκτιμούν ότι μεγα-
λύτερη κινητικότητα θα σημειωθεί
από το φθινόπωρο, ενώ σε ανάλυσή
της η Μοοdy’s εκτιμά ότι τα μέτρα

χαλάρωσης των κεφαλαιακών πε-
ριορισμών θα βοηθήσουν τις τρά-
πεζες να προσελκύσουν περισσό-
τερες καταθέσεις, καθώς το «νέο
χρήμα» δεν θα υπόκειται σε πε-
ριορισμούς ανάληψης. Οπως εκτι-
μούν οι αναλυτές του οίκου, τα νέα
μέτρα πιθανότατα θα ενθαρρύνουν
τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις
να επιστρέψουν σταδιακά στις τρά-
πεζες μέρος των χρημάτων που
διαθέτουν εκτός τραπεζικού συ-
στήματος. 

Οπως σημειώνει η Moody’s, η
αύξηση των καταθέσεων θα οδη-
γήσει σε μείωση της εξάρτησης
από τον μηχανισμό έκτακτης ρευ-
στότητας (ELA), από τον οποίο στο
τέλος Ιουνίου είχαν αντλήσει 54,4
δισ. ευρώ, με επιτόκιο 1,5%. Στε-
λέχη τραπεζών αλλά και ο υφυ-
πουργός Οικονομικών Γιώργος
Χουλιαράκης εκτιμούν ότι η χα-
λάρωση των capital controls θα
οδηγήσει σε μια σταδιακή αύξηση
καταθέσεων κατά 3-4 δισ. ευρώ.
Οι τράπεζες θεωρούν καταλυτικής
σημασίας την έγκαιρη ολοκλήρωση
της 2ης αξιολόγησης. Υπογραμμί-

ζουν ότι αν γίνει, η εμπιστοσύνη
θα ενισχυθεί αποφασιστικά, βελ-
τιώνοντας δραστικά τις συνθήκες
στην οικονομία. Αν ολοκληρωθεί
γρήγορα η δεύτερη αξιολόγηση,
σημειώνουν, τότε η επιστροφή
των καταθέσεων στο τραπεζικό
σύστημα μπορεί να ανέλθει ακόμα
και στα 10 δισ. ευρώ μέχρι το τέλος

του έτους. Η Τράπεζα της Ελλάδος
επισημαίνει ότι ήδη έχουν τεθεί
μετά τη θετική ολοκλήρωση της
πρώτης αξιολόγησης και της έγκρι-
σης της δεύτερης δόσης ύψους 10,3
δισ. ευρώ τα θεμέλια για τη βελτίωση
των προοπτικών ρευστότητας.
Ωστόσο, τονίζει, η σημαντικότερη
άμβλυνση των πιέσεων στη ρευ-

στότητα των τραπεζών και στο κό-
στος χρηματοδότησης θα εξαρτηθεί
από την πορεία της οικονομίας.
Υπενθυμίζεται ότι ο διοικητής της
ΤτΕ Γιάννης Στουρνάρας έχει θέσει
5 προϋποθέσεις για την επιστροφή
της χώρας σε ανάπτυξη (με +2,5%
το 2017 και +3% το 2018). Οι προ-
ϋποθέσεις περιλαμβάνουν την εμ-
πέδωση της εμπιστοσύνης και ενί-
σχυση της εκτίμησης ότι η ελληνική
οικονομία έχει επανέλθει στην κα-
νονικότητα και δεν επιφυλάσσει
ανεπιθύμητες παλινδρομήσεις, την
αξιοποίηση της δημόσιας περιου-
σίας, την αντιμετώπιση των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων, τη στα-
διακή εξάλειψη των περιορισμών
στην κίνηση κεφαλαίων και την
υλοποίηση μεταρρυθμίσεων για
τόνωση της εξωστρέφειας.

Τα capital controls αποτελούν
μεγάλο βαρίδι για την οικονομία
και τις τράπεζες και όπως υπογραμ-
μίζει η ΤτΕ, οι προοπτικές ουσια-
στικής ανάκαμψης των καταθέσεων
θα είναι πολύ περιορισμένες στον
βαθμό που δεν έχουν αρθεί πλήρως
οι κεφαλαιακοί περιορισμοί.

Πάντως, η κατάσταση στις τρά-
πεζες έχει σταθεροποιηθεί και φαί-
νεται –μετά το αρνητικό ξεκίνημα
και το 2016– ότι το τελευταίο διά-
στημα οι συνθήκες βελτιώνονται.
Τον περασμένο Ιούνιο οι καταθέσεις
αυξήθηκαν κατά περίπου 1 δισ. ευ-
ρώ και ανήλθαν στα 122,74 δισ.
ευρώ έναντι 121,7 δισ. στο τέλος
Μαΐου. 

Ωστόσο, αν και ο Ιούνιος ήταν
δεύτερος στη σειρά μήνας αύξησης
καταθέσεων από τις αρχές του
έτους, έχουν συρρικνωθεί κατά
634 εκατ. και παραμένουν καθη-
λωμένες στα χαμηλότερα επίπεδα
των τελευταίων 13 ετών!

Σύμφωνα με εκτιμήσεις τραπεζών
υπάρχουν περίπου 40 δισ. ευρώ
που παραμένουν σε θυρίδες και
στρώματα και τα οποία σταδιακά,
με την ενίσχυση της εμπιστοσύνης
και την ανάκαμψη της οικονομίας,
μπορούν να επιστρέψουν στο τρα-
πεζικό σύστημα, ενισχύοντας απο-
φασιστικά τη ρευστότητα.

ΓΙΑΝΝΗΣ ΠΑΠΑΔΟΓΙΑΝΝΗΣ

Jpapadogiannis@kathimerini.gr

Μείωση του ακριβού ELA για τις ελληνικές τράπεζες βλέπει o Moody’s
Προσέλκυση νέων καταθέσεων που εξαιρούνται από τα capital controls με βάση την εφαρμογή των νέων μέτρων

<<<<<<

Σύμφωνα με εκτιμήσεις
τραπεζών, υπάρχουν
περίπου 40 δισ. ευρώ
που παραμένουν σε θυ-
ρίδες και στρώματα.

Στελέχη τραπεζών αλλά και ο υφυπουργός Οικονομικών Γιώργος Χουλιαρά-
κης εκτιμούν ότι η χαλάρωση των capital controls θα οδηγήσει σε μια στα-
διακή αύξηση καταθέσεων κατά 3-4 δισ. ευρώ.
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Η Σίλικον Βάλεϊ της Ευρώπης βρί-
σκεται στο Βερολίνο, σε μια περιοχή
σφραγισμένη από την Ιστορία. Το
αποκαλούμενο «Εργοστάσιο» (Fac-
tory) είναι μια τεράστια αποθήκη
επάνω στην πρώην διαχωριστική
γραμμή μεταξύ δυτικού και ανατο-
λικού Βερολίνου, εκεί όπου υπήρχε
το Τείχος. 

Τον 19ο αιώνα φιλοξενούσε μία
ζυθοποιία και τον 20ό αιώνα λει-
τουργούσε ως καταφύγιο από τις
αεροπορικές επιδρομές στη διάρκεια
του πολέμου. Μετά ξεχάστηκε, κα-
θώς το επισκίασε το Τείχος, από
όπου οι Ανατολικογερμανοί φρουροί
πυροβολούσαν όσους έκαναν την
απόπειρα να περάσουν στην άλλη
πλευρά. Σήμερα οι εγκαταστάσεις
του «Εργοστασίου» λειτουργούν ως
θερμοκοιτίδα νέων ιδεών, δημιουρ-
γίας, έμπνευσης και καινοτομίας.
Σε αυτό φιλοξενούνται πάμπολλες
νεοφυείς εταιρείες (startups) και
άλλες της υψηλής τεχνολογίας, όπως
οι Uber και Twitter, ενώ εκεί βρί-
σκονται τα κεντρικά γραφεία της
SoundCloud με παροχή υπηρεσιών
ροής μουσικής. Στο εσωτερικό της
η τεράστια πρώην αποθήκη των
130.000 τετραγωνικών ποδών
(39.624 τ.μ.) έχει τα πάντα που θα
είχε μια αντίστοιχη στη Σίλικον Βά-
λεϊ: σκούτερ, σταθμούς τρισδιάστα-
της εκτύπωσης και δωμάτια ύπνου.
Νεαρά αγόρια και κορίτσια με ακου-

στικά σκύβουν πάνω από ένα Mac-
Book ή κουβεντιάζουν σε ένα χώρο
συνάθροισης. Στους τοίχους κρέ-
μονται κιθάρες δίπλα σε ράφια με
βιβλία, πολλά εκ των οποίων αφο-
ρούν τις νεοφυείς εταιρείες. Επτα-
κόσια άτομα κυκλοφορούν εκεί πέ-
ραν των πλήρως απασχολούμενων
εργαζομένων και πολλών επαγγελ-
ματιών της τεχνολογίας, οι οποίοι
πληρώνουν 50 ευρώ τον μήνα για
ενοικίαση χώρου εργασίας και συ-
ναντήσεων.

Ο 30χρονος Λούκας Κάμφμαν εί-
ναι ο ιδρυτής του «Εργοστασίου»,
το οποίο το χαρακτηρίζει «λέσχη
για νεοφυείς εταιρείες». Φοράει ένα
μακό μπλουζάκι με τα ονόματα Στιβ
(Τζομπς/Apple), Μπιλ (Γκέιτς/Μi-
crosoft), Ελον (Μασκ/Tεσλα) και
Μαρκ (Ζούκερμπεργκ/Facebook).
O ίδιος θεωρεί φυσιολογικό πως πα-
ραλληλίζεται το«Εργοστάσιό» του

με τη Σίλικον Βάλεϊ, επειδή όσοι
συχνάζουν σε αυτό θαυμάζουν την
αμερικανική κουλτούρα, τη μουσική,
το σινεμά και τη μόδα.

Πόλος δημιουργικής έλξης
Πριν από δέκα χρόνια, μερικές

δεκάδες startups υπήρχαν στο Βε-
ρολίνο εν συγκρίσει με τις 2.500
σήμερα, ενώ οι θέσεις εργασίας
στην τεχνολογία εκεί είναι 70% πε-
ρισσότερες από όσες ήταν το 2008,
σύμφωνα με την υπηρεσία περιφε-
ρειακής οικονομικής ανάπτυξης της
Γερμανίας. «Πρώτα ήρθαν οι καλ-
λιτέχνες, μετά οι ντιτζέι και ύστερα
οι επιχειρηματίες», παρατηρεί ο
Ραμζί Ριζκ, ιδρυτής της EyeEm. Πάμ-
πολλοι νεαροί Ευρωπαίοι από τον
χώρο της τεχνολογίας καταφθάνουν
στη γερμανική πρωτεύουσα, η οποία
υπόσχεται ευνοϊκές και χαλαρές
συνθήκες δουλειάς, φθηνά ενοίκια
και ανεξάντλητα πάρτι. Επιπλέον,
η κυβέρνηση διευκολύνει όσους
φτιάχνουν μια νεοφυή μονάδα είτε
με τη χρηματοδότησή της με φθηνά
δάνεια είτε με καινοτόμα επενδυτικά
κεφάλαια. To 2015, σύμφωνα με
την Εrnst & Young, οι βερολινέζικες
startups συγκέντρωσαν 2,4 δισ. ευ-
ρώ από καινοτόμα επενδυτικά κε-
φάλαια, δηλαδή περισσότερα από
όσα οι αντίστοιχες σε Λονδίνο, Πα-
ρίσι ή Στοκχόλμη.

BLOOMBERG

Τον 19ο αιώνα φιλοξενούσε μία ζυθοποιία και τον 20ό αιώνα λειτουργούσε ως καταφύγιο από τις αεροπορικές επι-
δρομές στη διάρκεια του πολέμου. Σήμερα, η τεράστια πρώην αποθήκη των 39.624 τ.μ. έχει τα πάντα και εντυπωσιά-
ζει όσους την επισκέπτονται.

Το «Εργοστάσιο» του Βερολίνου
εναντίον της Σίλικον Βάλεϊ
Σε κτίρια της πρώην Ανατολικής Γερμανίας 

Αυξήθηκε ο αριθμός των φυσικών
προσώπων που κήρυξαν χρεοκοπία
στη Βρετανία κατά το ένα πέμπτο,
σύμφωνα με επίσημα στοιχεία της
κυβέρνησης. Αναλυτικότερα, ο
αριθμός των πολιτών που κήρυξαν
χρεοκοπία στην Αγγλία και την
Ουαλλία αυξήθηκε κατά 22% το β΄
τρίμηνο του έτους και στη Σκωτία
κατά 50%. Δεν αναμένεται, εν τού-
τοις, αύξηση των ιδιωτών που κα-
ταφεύγουν στη Δικαιοσύνη για να
κηρύξουν αδυναμία αποπληρωμής
των χρεών τους λόγω των χαμηλών
επιτοκίων που διευκολύνουν στην
εξυπηρέτηση δανείων και αναμέ-
νεται να διαρκέσουν αρκετό καιρό
ακόμη. Η Τράπεζα της Αγγλίας προ-
σανατολίζεται στη διατήρηση της

χαλαρής νομισματικής πολιτικής,
με τη λήψη πρόσθετων μέτρων,
προκειμένου να αντισταθμίσει τις
όποιες επιπτώσεις από το Brexit.

Οι συνέπειες του Brexit παρα-
μένουν, στο μεταξύ, άγνωστες,
αλλά διαφαίνονται δυσοίωνες, προ-
ειδοποίησε η Ενωση Αυτοκινητο-
βιομηχανιών και Αντιπροσωπειών
εάν η κυβέρνηση δεν διατηρήσει
το καθεστώς ελεύθερης πρόσβασης
στην ενιαία αγορά της Ευρωπαϊκής
Ενωσης. Στις 23 Ιουνίου, οι Βρετανοί
εξέπληξαν όλον τον κόσμο επειδή
ψήφισαν στο δημοψήφισμα για το
Brexit την έξοδο της χώρας τους
από την Ευρωπαϊκή Ενωση. Η Βρε-
τανία κατασκεύασε τον Ιούνιο
158.641 οχήματα, δηλαδή κατά

10,4% περισσότερα σε σύγκριση
με ένα χρόνο πριν.

Η Ενωση Αυτοκινητοβιομηχα-
νιών και Αντιπροσωπειών δεν είναι
ο μοναδικός φορέας επιχειρηματιών
που κρούουν τον κώδωνα του κιν-
δύνου για τις επιπτώσεις μιας τέ-
τοιας εξέλιξης. Μεγάλη απαισιο-
δοξία έχει, κυρίως, εκφραστεί στο
Σίτι του Λονδίνου και οι παράγοντες
του χρηματοοικονομικού κλάδου
τονίζουν την αναγκαιότητα δια-
τήρησης του «τραπεζικού διαβα-
τηρίου» έτσι ώστε τράπεζες και
επενδυτικές εταιρείες να έχουν
πρόσβαση στην παροχή υπηρεσιών
της ενιαίας αγοράς και στις αγορές
κεφαλαίου της ηπειρωτικής Ευρώ-
πης.

22% περισσότεροι Αγγλοι πτώχευσαν

Γερμανικές φίρμες σε ξένους 
Πολυεθνικοί όμιλοι έχουν εξαγοράσει γνωστά προϊόντα

Πολλές παραδοσιακές γερμανικές
εταιρείες έχουν εξαγοραστεί από
ξένους ομίλους, ενισχύοντας την
ανησυχία των Γερμανών σχετικά
με τις θέσεις εργασίας και τη φυγή
τεχνογνωσίας.

Σε ένα εκτενές δημοσίευμα της
Deutsche Welle, αποτυπώνεται η
κατάσταση και τα συμπεράσματα
είναι εντυπωσιακά: πολλοί κατα-
ναλωτές στη Γερμανία και σε άλλες
χώρες πιστεύουν ότι οι παρακάτω
εταιρείες είναι γερμανικές:

- Beck’s. Η διάσημη ζυθοποιία
της Βρέμης εξαγοράστηκε το 2002
από τον βελγικό όμιλο Interbrew,
στον οποίο ανήκουν οι μπίρες Stel-
la Artois και Hoegaarden, δημι-
ουργώντας τον κολοσσό Anheu-
ser-Busch Inbev.

- Leitz. Κανένα γερμανικό γρα-
φείο δεν μπορεί να φανταστεί την
καθημερινότητά του χωρίς τα ντο-
σιέ αυτής της εταιρείας. Ομως, τη
δεκαετία του ’90 η γερμανική εται-
ρεία πωλήθηκε στον σουηδικό
όμιλο Esselte, ο οποίος στις αρχές
της νέας χιλιετηρίδας πέρασε σε
Αμερικανούς επενδυτές. Πριν από
περίπου ένα χρόνο τα ντοσιέ στα-
μάτησαν να κατασκευάζονται στη
Στουτγάρδη, όπως συνέβαινε για
πολλές δεκαετίες. Η παραγωγή
μεταφέρθηκε για λόγους κόστους
εν μέρει στη μονάδα της Esselte
στην Κάτω Σαξονία και εν μέρει
στο εξωτερικό σε χώρες, όπως η
Πολωνία και η Τσεχία.

- Knorr. Οι διάσημοι κύβοι μα-
γειρικής, τα μείγματα μπαχαρικών
και οι έτοιμες σος ανήκουν από
το 2000 στη Unilever. Eνα μέρος

της παρασκευής παραμένει ωστό-
σο στη Γερμανία, στις πόλεις
Aουερμπαχ της Σαξονίας και Χαϊλμ-
πρόν της Βάδης-Βυρτεμβέργης.

- Penaten. H κρέμα ανήκει στα
γνωστότερα προϊόντα περιποίησης
για μωρά και όχι μόνο. Εδώ και πε-
ρίπου 30 χρόνια, η γερμανική εται-
ρεία από το κρατίδιο της βόρειας
Ρηνανίας-Βεστφαλίας πέρασε στον
αμερικανικό κολοσσό Johnson &

Johnson, ο οποίος αποφάσισε στις
αρχές του 2000 να μεταφέρει την
παραγωγή στην Ιταλία και τη Γαλ-
λία.

- Tempo. Τα χαρτομάντιλα με
τις μεγαλύτερες πωλήσεις στη
Γερμανία είναι εδώ και αρκετά
χρόνια σουηδικά. Το 2007 ο όμι-
λος Svenska Cellulosa (SCA) αγό-
ρασε τη γερμανική εταιρεία χαρ-
τιών υγείας από την αμερικανική
Procter & Gamble και στη συνέ-
χεια σταμάτησε την παραγωγή
στη Γερμανία.

- UHU. Η ιστορία της διάσημης
γερμανικής κόλλας ξεκινά το 1886
με την κατασκευή χημικού εργο-
στασίου από έναν Γερμανό φαρ-
μακοποιό στην πόλη Μπιλ της
βόρειας Ρηνανίας-Βεστφαλίας.

<<<<<<<

Προβληματισμός 
στη Γερμανία 
για τις επιπτώσεις
στην αγορά εργασίας.

Ανησυχία εκφράζεται και για το ενδεχόμενο φυγής τεχνογνωσίας. Πάν-
τως, η παραγωγή των περισσότερων γερμανικών εταιρειών που εξαγορά-
ζονται παραμένει στη χώρα. Οπως η περίπτωση της Knorr, που εξαγορά-
στηκε από την Unilever το 2000.

To διαζύγιο της Βρετανίας με την Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση δεν θα είναι εύκολο.
Δεν έχει υπάρξει προηγούμενο. Δεν
είχε γίνει κανένας σχεδιασμός από
την κυβέρνηση Κάμερον για την
επόμενη ημέρα του δημοψηφίσματος
εάν οι Βρετανοί αποφάσιζαν την
αποχώρηση της χώρας από την Ε.Ε.,
όπως τελικά έγινε. Εναν μήνα μετά

την ιστορική απόφαση των Βρετα-
νών, έχουν αποσαφηνιστεί κάποια
πράγματα. Συνεχίζουν, όμως, να εκ-
κρεμούν αρκετά ζητήματα για τους
επενδυτές και τα επιχειρηματικά
στελέχη όσο οι πολιτικοί αξιωμα-
τούχοι προσπαθούν να κατανοήσουν
τις διαστάσεις του Brexit στον πραγ-
ματικό κόσμο.

Πρώτα απ’ όλα, η νέα πρωθυ-
πουργός της Βρετανίας, Τερέζα Μέι,

πρέπει να ζητήσει την ενεργοποί-
ηση του άρθρου 50 της Συνθήκης
της Λισσαβώνας, δίνοντας έτσι το
«πράσινο φως» για την έναρξη των

διαβουλεύσεων με προθεσμία ολο-
κλήρωσης των διαδικασιών μία διε-
τία. Ενώ υπάρχει μια βιασύνη εκ
μέρους πολιτικών προσώπων στο

εσωτερικό της χώρας και ηγετών
από άλλες χώρες, η κ. Μέι ισχυρί-
ζεται πως δεν θα τραβήξει τη σκαν-
δάλη (του άρθρου 50) πριν τα τέλη

του έτους. Η Γερμανίδα καγκελά-
ριος, Αγκελα Μέρκελ, έχει δώσει
την ευλογία της σε αυτήν την κα-
θυστέρηση, αν και έχει αποκλείσει
κάθε προκαταρκτική συζήτηση «εί-
τε επίσημα, είτε ανεπίσημα».

Η θέση του Κοινοβουλίου
Παραμένει άγνωστο εάν για την

ενεργοποίηση του άρθρου 50, η κ.
Μέι χρειάζεται τη συναίνεση του
βρετανικού Κοινοβουλίου ή εάν μπο-
ρεί να κινηθεί αυτόβουλα. Στην πε-
ρίπτωση που ζητήσει τη συναίνεση
του Κοινοβουλίου οι διαδικασίες
μπορεί να περιπλεχθούν, με διάφορα
μέλη του να θέτουν όρους και προ-
ϋποθέσεις. Μία εβδομάδα πριν, ο
δικαστής Μπράιαν Λέβεσον είπε ότι
η αγωγή που ασκήθηκε με την απαί-
τηση να ζητήσει η κ. Μέι τη συναί-
νεση του Κοινοβουλίου είναι «ένα
πολύ σοβαρό ζήτημα που μπορεί να
φθάσει στο Ανώτατο Δικαστήριο
τον Νοέμβριο». Κανένα μοντέλο συ-
νεργασίας δεν ικανοποιεί τις απαι-
τήσεις και των δύο πλευρών. Οπότε
πρέπει να χαραχθεί μια νέα λύση.
Μια ιδέα που φαίνεται να κερδίζει
έδαφος είναι η Ευρωπαϊκή Οικονο-
μική Ζώνη. Οπως περιγράφει ο Ρούμ-
περτ Χάρισον, πρώην σύμβουλος
του βρετανικού υπουργείο Οικονο-
μικών και νυν στέλεχος στην Blac-
kRock, «αυτό θα σήμαινε πως η Βρε-
τανία θα ασκούσε μεγαλύτερο έλεγχο

στις ροές μεταναστών και θα είχε
μικρότερη πρόσβαση στην ενιαία
αγορά». Στο μεσοδιάστημα πρέπει
να διατηρηθούν ισορροπίες. Η Βρε-
τανία δεν μπορεί να συνάψει εμπο-
ρικές συμφωνίες με άλλες χώρες μέ-
χρι να ολοκληρωθεί το διαζύγιο με
την Ε.Ε. Πέραν τούτου, πρέπει να
δημιουργήσει νέες εμπορικές σχέσεις
που θα απαιτούν την έγκριση πε-
ρισσότερων αρχών από το διαζύγιο
με την Ε.Ε. Οπότε, θα χρειαστούν
ενδιάμεσες συμφωνίες στο μεσο-
διάστημα μέχρι το διαζύγιο.

Οσον αφορά το Σίτι του Λονδίνου,
το αποκαλούμενο ως «τραπεζικό
διαβατήριο» που επιτρέπει τις τρά-
πεζες που εδρεύουν στη Βρετανία
να παρέχουν υπηρεσίες και να αντ-
λούν κεφάλαια από την Ε.Ε., είναι
κρίσιμο ζήτημα. Στελέχη μεγάλων
τραπεζών από την JPMorgan Chase
και την UBS Group έχουν προειδο-
ποιήσει πως εάν δεν διατηρηθεί το
καθεστώς αυτό, τότε θα αναγκα-
στούν να θυσιάσουν θέσεις εργασίας
στη Βρετανία. Την επικινδυνότητα
μιας τέτοιας εξέλιξης φαίνεται να
κατανοεί ο νέος υπουργός Οικονο-
μικών της Βρετανίας, Φίλιπ Χάμοντ.
Επιβεβαίωσε την περασμένη εβδο-
μάδα ότι η προστασία του «τραπε-
ζικού διαβατηρίου θα είναι το πιο
σημαντικό κομμάτι των διαπραγ-
ματεύσεων».

BLOOMBERG

Εκκρεμές το «τραπεζικό διαβατήριο» του Σίτι 
Η Ευρωπαϊκή Οικονομική Ζώνη μάλλον κερδίζει έδαφος ως μοντέλο συνεργασίας μεταξύ Ε.Ε. και Ηνωμένου Βασιλείου

<<<<<<

Κανένα μοντέλο συνερ-
γασίας δεν ικανοποιεί
πλήρως τις δύο πλευ-
ρές, ενώ καθίσταται
μάλλον σαφές 
πως θα χρειαστούν 
ενδιάμεσες συμφωνίες 
έως το «διαζύγιο».

Πώς, πού, με ποιον τρόπο και για πόσο ακόμη θα κυματίζουν μαζί οι σημαίες της Ευρωπαϊκής Ενωσης και της Βρετα-
νίας είναι απροσδιόριστο, ενώ οι ισορροπίες επιβάλλεται να διατηρηθούν προς το συμφέρον και των δύο πλευρών.

AF
P

<<<<<<<

Τον 19ο αιώνα φιλοξε-
νούσε μία ζυθοποιία και
τον 20ό αιώνα λειτουρ-
γούσε ως καταφύγιο
από τις αεροπορικές
επιδρομές στη διάρκεια
του πολέμου.
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Mπορεί ο υπουργός Οικονομικών
της Ιταλίας, Πιερ Κάρλο Παντοάν,
να επαναλαμβάνει πως δεν διακυ-
βεύεται η σταθερότητα του εγχώ-
ριου τραπεζικού συστήματος, αλλά
το πρόβλημα των μη εξυπηρετού-
μενων δανείων στα 360 δισ. ευρώ
λαμβάνει όλο και μεγαλύτερες οι-
κονομικές διαστάσεις με σοβαρό
πολιτικό αντίκτυπο.

Στοιχεία του Διεθνούς Νομισμα-
τικού Ταμείου (ΔΝΤ) έχουν απο-
καλύψει πως το 1/3 των τραπεζικών
ομολόγων στην Ιταλία, συνολικού
ύψους 600 δισ. ευρώ, βρίσκεται

στα χέρια μικροεπενδυτών, δηλαδή
αποταμιευτών. Κατέχουν, μάλιστα,
το ήμισυ των πιο ριψοκίνδυνων
ομολόγων χαμηλής εξασφάλισης.
Και αυτό διότι, κατά ένα μεγάλο
μέρος, στο απόγειο της χρηματο-
πιστωτικής κρίσης του 2007-09,
οι ιταλικές τράπεζες χρειάζονταν
νέα κεφάλαια και πούλησαν 80%
των ομολόγων τους σε μικροεπεν-
δυτές, σύμφωνα με τα επίσημα
στοιχεία της Consob.

Ελλοχεύουν κίνδυνοι
«Η πώληση τραπεζικών ομολό-

γων χαμηλής εξασφάλισης σε απο-
ταμιευτές ήταν ένας τρόπος ανα-
κεφαλαιοποίησης του τραπεζικού
συστήματος», σχολιάζει ο Τζιμ
Μίλστεϊν, αξιωματούχος του υπουρ-

γείο Οικονομικών των ΗΠΑ, στο
Bloomberg. «Ελλοχεύει κίνδυνος
οι πολίτες να υποστούν ζημίες
όταν, διαφορετικά, θα διοχέτευαν
τα χρήματα αυτά στην οικονομία»,
προσθέτει. Και εάν αποφασιστεί
πως η ανακεφαλαιοποίηση των
ιταλικών τραπεζών θα πρέπει να
εφαρμοστεί αυστηρά με τους κα-
νόνες της τραπεζικής ένωσης, εί-
ναι πολύ πιθανό οι άνθρωποι αυτοί
να υποστούν «κούρεμα» των απο-
ταμιεύσεών τους ως ομολογιούχοι
και ίσως ως καταθέτες. 

Είναι μια πιθανότητα που θα
αποτελέσει εκρηκτικό πολιτικό
μείγμα για τον Ιταλό πρωθυπουρ-
γό, Ματέο Ρέντσι. Οι κανόνες της
τραπεζικής ένωσης επιτάσσουν
«κούρεμα» τουλάχιστον του 8%

των επενδυτών και των ανασφά-
λιστων καταθέσεων, γνωστό ως
bail in, προτού παρέμβει το κράτος
με κεφάλαια στήριξης. Ο κ. Ρέντσι
εδώ και καιρό επιδίωκε χωρίς επι-
τυχία να δοθεί το πράσινο φως
για την παροχή κρατικής βοήθειας
της τάξεως των 40 δισ. ευρώ για
την ανακεφαλαιοποίηση των ιτα-
λικών τραπεζών απευθείας δίχως
το bail-in.

Σε γενικές γραμμές, οι Ιταλοί
προτιμούν τις επενδύσεις σε ομό-
λογα, κρατικά ή μη. Διατηρούν συ-
νολικές τοποθετήσεις σε χρεόγρα-
φα 430 δισ. ευρώ, δυόμισι φορές
περισσότερο από τους Γερμανούς
και τρεισήμισι φορές πιο πάνω από
τους Βρετανούς, όπως δείχνουν
στοιχεία της ένωσης επενδυτών

Assogestioni στα τέλη του 2015.
Τα 31 δισ. ευρώ είναι τραπεζικά
ομόλογα χαμηλής διαβάθμισης,
υπερδιπλάσια από τα 13 δισ. ευρώ
που διατηρούν στα χαρτοφυλάκιά
τους ξένοι επενδυτές. Μόνον η
Monte dei Paschi, η πιο προβλη-
ματική από τις ισχυρές τράπεζες
της Ιταλίας, έχει εκδώσει ομόλογα
10,7 δισ. ευρώ, ενώ τα τοξικά δάνεια
υπερβαίνουν τα 27 δισ. ευρώ.

Δεν θα είναι η πρώτη φορά που
τα νοικοκυριά της Ιταλίας κινδυ-
νεύουν να υποστούν ζημίες. Πε-
ρίπου 450.000 αποταμιευτές έχα-
σαν χρήματα από τη χρεοκοπία
της Αργεντινής το 2001 και ακόμη
100.000 άτομα από την κατάρρευ-
ση της Parmalat μία διετία μετά.

BLOOMBERG

Ανησυχία για Ιταλούς αποταμιευτές
Κατέχουν τα μισά τραπεζικά ομόλογα μειωμένης εξασφάλισης – Αποκλείει «κούρεμα» ο Ιταλός ΥΠΟΙΚ

<<<<<<

Οι Ιταλοί διατηρούν 
συνολικές τοποθετή-
σεις σε χρεόγραφα 
430 δισ. ευρώ, ενώ τα
31 δισ. ευρώ είναι τρα-
πεζικά ομόλογα χαμη-
λής διαβάθμισης.

Ο κ. Ρέντσι εδώ και καιρό επιδίωκε χωρίς επιτυχία να δοθεί το «πράσινο φως» για την παροχή κρατικής βοήθειας
της τάξεως των 40 δισ. ευρώ για την ανακεφαλαιοποίηση των ιταλικών τραπεζών δίχως το bail-in. Σήμερα, η Mon-
te dei Paschi θεωρείται η πιο προβληματική από τις ισχυρές τράπεζες της Ιταλίας.

Ανοδος του spread

Ο προβληματισμός σε ό,τι
αφορά την πολιτική διαχείρι-
ση του προβλήματος των μη
εξυπηρετούμενων δανείων
στην Ιταλία, εκ των οποίων τα
200 δισ. ευρώ είναι άκρως
προβληματικά, αντανακλάται
στις αγορές κρατικών ομολό-
γων της Ιταλίας. Η διαφορά
αποδόσεων ανάμεσα στα
10ετή ιταλικά και γερμανικά
ομόλογα έφθασε στο υψηλό-
τερο επίπεδο του τελευταίου
δεκαπενθημέρου, καθώς
όλες οι ματιές είναι στραμμέ-
νες στην ανακοίνωση των
στρες τεστ των τραπεζών της
Ευρωζώνης. Τα αποτελέσμα-
τα θα προσδιορίσουν πόσο
ευάλωτες κεφαλαιακά είναι
οι Monte dei Paschi, Unicre-
dit και οι υπόλοιπες από τις
πέντε ιταλικές που περιλαμ-
βάνονται στα στρες τεστ.
Πληροφορίες θέλουν τη
Μοnte dei Paschi να αναζητεί
ήδη κεφαλαιακή ενίσχυση 5
δισ. ευρώ από επενδυτές. 
Δημοσίευμα του Bloomberg
κάνει, επίσης, λόγο για τη
Unicredit, που αναζητεί 5 δισ.
ευρώ από τους μετόχους της,
ενώ εξετάζει και την πώληση
του μεριδίου που κατέχει
στην πολωνική Bank Pekao
S.A. «Τα στρες τεστ είναι ση-
μαντικά, διότι θα αναδείξουν
τυχόν άμεσες κεφαλαιακές
ανάγκες των 51 μεγαλύτερων
τραπεζών στην Ευρωζώνη»,
λέει ο Μοχίτ Κουμάρ, στρατη-
γικός αναλυτής στην Credit
Agricole.

Ρίο: Ανοδικά 
οι online 
ξενοδοχειακές
τιμές
Ανοδικά με έντονες διακυμάνσεις
κινούνται οι online ξενοδοχειακές
τιμές στο Ρίο της Βραζιλίας για την
περίοδο των Ολυμπιακών Αγώνων,
σύμφωνα με σχετική έρευνα που
δημοσιοποίησε η Trivago. Η τιμή
του δωματίου ανά διανυκτέρευση
σε δίκλινο δωμάτιο ξεκινά από τα
250 ευρώ και φθάνει μέχρι τα 314
ευρώ. 

Οι χαμηλότερες τιμές παρατη-
ρούνται κατά την πρώτη και την
τελευταία ημέρα των Ολυμπιακών
Αγώνων. Χαρακτηριστικό είναι το
γεγονός των διακυμάνσεων από
την πρώτη στη δεύτερη ημέρα,
οπότε η τιμή από τα 253 ευρώ φθά-
νει στα 298 ευρώ. Επίσης, την προ-
τελευταία ημέρα η τιμή βρίσκεται
στα 296 ευρώ και την τελευταία
πέφτει στα 250 ευρώ. 

Η υψηλότερη τιμή των 314 ευρώ
καταγράφεται στις 13 Αυγούστου.
Σύμφωνα με την Trivago, το εν-
διαφέρον για αναζητήσεις κρατή-
σεων από την Ευρώπη είναι σχεδόν
μηδενικό. Οι περισσότερες αναζη-
τήσεις από άλλες χώρες για ταξίδια
στο Ρίο καταγράφονται κυρίως από
προορισμούς της Λατινικής Αμε-
ρικής. Την πρώτη θέση κατέχει η
Ουρουγουάη και ακολουθούν η Αρ-
γεντινή, η Χιλή, το Περού και η
Κολομβία.
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Τουριστική αναβάθμιση Λευκωσίας
A N A Λ Υ Σ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Αν κάνετε απλή αναζήτηση στον
ιστότοπο για επιλογές τουριστικής
διαμονής στη Λευκωσία, θα δείτε
πως οι μηχανές αναζήτησης βγά-
ζουν καμιά εικοσαριά περιπτώσεις.
Οι πλείστες βρίσκονται στην εντός
των τειχών πόλη ή στην περίμετρό
της, ενώ οι υπόλοιπες είναι διά-
σπαρτες, από την Έγκωμη, στον
Άγιο Δομέτιο, μέχρι και δύο-τρία
χλμ. από το κέντρο.

Μεγάλες ξενοδοχειακές μονάδες
υπάρχουν μόνο δύο, οι οποίες ακρο-
βατούν μεταξύ φθοράς και αφθαρ-
σίας για αρκετά χρόνια τώρα. Γί-
νονται περιοδικές τμηματικές ανα-
βαθμίσεις, αλλά τίποτα το εξεζη-
τημένο ή επιτηδευμένο. Μπορεί

και αιτιολογημένα να ισχύει κάτι
τέτοιο, επειδή δεν υπάρχει η ανά-
λογη τουριστική κίνηση, που να
καθιστά την επένδυση βιώσιμη.

Οι υπόλοιπες περιπτώσεις αφο-
ρούν σε μικρές ξενοδοχειακές μο-
νάδες, οι οποίες είναι κυρίως με-
γάλες σε ηλικία. 

Επτά με οκτώ περιπτώσεις έχουν
ανακαινιστεί σε ικανοποιητικό
βαθμό και εξυπηρετούν το κοινό
τους, που συνήθως είναι ο ξένος
επιχειρηματίας, που έρχεται για
μία-δύο μέρες στη Λευκωσία για
δουλειές, αλλά και ο τουρίστας που
επιθυμεί να αράξει για μερικές μέ-
ρες στη Λευκωσία.

Είναι γενικά παραδεκτό γεγονός,

όμως, πως η Λευκωσία πάσχει του-
ριστικά. Και είναι αναμενόμενο να
πάσχει τουριστικά, εφόσον δεν
έχει θάλασσα. 

Όμως είναι λάθος να περιοριζό-
μαστε στον παράγοντα «θάλασσα».
Η Λευκωσία μπορεί να καταστεί
τουριστικός προορισμός με στό-
χευση τον τουρίστα που ενδιαφέ-
ρεται για πολιτιστικές εκδηλώσεις,
για αρχαία κληρονομιά, για μουσεία,
για να μελετήσει παραδοσιακή αρ-
χιτεκτονική, για συνεδριακό του-
ρισμό κ.λπ. 

Για να το πετύχει αυτό, η Λευ-
κωσία θα πρέπει να αποκτήσει το
πολυπόθητο Μέγαρο Μουσικής,
νέα μουσεία που να αναδεικνύουν

τις αρχαιότητες, την ιστορία, τους
αγώνες, τον πολιτισμό της χώρας
μας, ο οποίος είναι πολύ πλούσιος
και ας μην το ξέρουμε ή να το εκτι-
μούμε πολλοί…

θα πρέπει να δημιουργηθούν
πλατείες, πάρκα, μνημεία παραδο-
σιακής αλλά και μοντέρνας τέχνης,
να εκπονηθούν έργα φωταγώγησης
δημοσίων χώρων, μνημείων, αλλά
και ιδιωτικών/δημοσίων κτηρίων.

Με παράλληλη εργασία θα πρέπει
να ενθαρρυνθεί και να αρχίσει η
ανέγερση μικρών ξενοδοχείων
μπουτίκ ή ακόμη καλύτερα η με-
τατροπή παραδοσιακών οικοδομών
σε ξενοδοχεία μπουτίκ. Έτσι, βήμα
βήμα, με επαναληπτική διαδικασία,

θα δημιουργηθεί μία νέα Λευκωσία,
η οποία θα έχει υπολογίσιμο μερίδιο
στο τουριστικό προϊόν της χώρας,
που να είναι συμπληρωματικό προς
τις υπόλοιπες πόλεις και όχι κατ’
ανάγκη ανταγωνιστικό.

Το έχω τονίσει κατ’ επανάληψη:
για να γίνει αυτό, θα πρέπει να βγει
προς τα έξω σαν όραμα και το όρα-
μα αυτό θα πρέπει να το «πουλή-
σουμε». Και θα πρέπει να το «που-
λήσουμε» σε αυτούς που το σκέ-
φτονται και τελικά έρχονται στην
Κύπρο. Θα πρέπει να τους πείσουμε
πως κάτι αλλάζει, πως είμαστε σο-
βαροί. Και για να το πετύχουμε αυ-
τό, θα πρέπει να το αποδεικνύουμε
συνεχώς με απτά παραδείγματα,

με σταθερά βήματα. Θα πρέπει να
κάνουμε υπέρβαση νοοτροπίας.
Θα πρέπει να μάθουμε να λέμε πως
«γίνεται», αντί του προεπιλεγμένου
«μα εν γίνεται», που έχουμε στην
άκρη της γλώσσας μας. Η Λευκωσία
πρέπει να γίνει πραγματική Πρω-
τεύουσα και όχι να παραμένει εσαεί
η «Χώρα του πύρουλλου της ημέρας
και του κυκλοφοριακού χάους». Ας
μην ξεχνάμε πως έχει και τις πιο
γλυκές νύχτες! Γι’ αυτό, ας εμπνευ-
στούμε από την ευωδία του γιασε-
μιού και ας αρχίσουμε να σκεφτό-
μαστε outside the box.
Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO, APS Andreou Property Strategy -

Chartered Surveyors.

Υπεραμύνονται πρακτικών 
οι εκτιμητές ακινήτων

Ο ΣύνδεσμοςΕπιστημόνων Εκτιμητών Ακινήτων Κύπρου
σε ανακοίνωσή του αναφέρει πως με έκπληξη παρατηρεί
ότι με ατεκμηρίωτα επιχειρήματα παρουσιάζονται οι
εκτιμητές ακινήτων σαν άσχετοι ή σαν γραφεία υψηλής
ραπτικής, προσαρμόζοντας τις εκτιμήσεις τους ανάλογα
με ποιον θα έχουν να εξυπηρετήσουν. Όντας έκπληκτος
ο Σύνδεσμος από όλα αυτά, θεώρησε μέσω της ανακοί-
νωσής του πλέον ότι είναι απαραίτητο να δοθεί η ευκαιρία
στον κυπριακό λαό για να δημιουργήσει ορθή εικόνα
για τα τεκταινόμενα. Ως εκ τούτου, στην ανακοίνωσή
του παρατίθενται αυτούσια τα ακόλουθα:

1. Αναγνωρίζουμε απόλυτα τον σημαντικό ρόλο που
έχουμε σε σχέση με την οικονομία. Είναι γι’ αυτό που
ως  ΣΕΕΑΚ (Σύνδεσμος Επιστημόνων Εκτιμητών Ακινήτων
Κύπρου) προσπαθούμε συνεχώς και ακούραστα να δια-
φωτίζουμε τον κόσμο και να παρέχουμε στα μέλη μας
συνεχή ενημέρωση και εκπαίδευση.

2. Το επάγγελμα διέπεται από τους κανονισμούς του
ΕΤΕΚ (Επιστημονικού Τεχνικού Επιμελητηρίου Κύπρου),
το οποίο εκδίδει τις άδειες εξάσκησης επαγγέλματος.

Εξαιρουμένων κάποιων λίγων περιπτώσεων που είναι
εξ επαγγέλματος εκτιμητές, όλοι οι υπόλοιποι εκτιμητές
ακινήτων είναι πτυχιούχοι πανεπιστημίων στον σχετικό
κλάδο. Παράλληλα, η πλειοψηφία είναι μέλη ενός παγ-
κοσμίως αναγνωρισμένου επαγγελματικού οργανισμού
RICS (Royal Institution of Chartered Surveyors), ανα-
γνωρίζοντας μέσω τούτου την υποχρέωση υιοθέτησης
των Επαγγελματικών Προτύπων (RED BOOK) και δια-
σφαλίζοντας έτσι όσο το δυνατόν καλύτερη επαγγελ-
ματική δραστηριότητα. Υιοθετούνται επίσης και άλλα
επαγγελματικά πρότυπα όπως το IVS (International
Valuation Standards) και σε μικρότερο βαθμό το Blue
Book.

3. Σύμφωνα με τις πρόνοιες των Επαγγελματικών
Προτύπων, η εκτίμηση ενός ακινήτου δεν είναι γεγονός,
είναι γνωμοδότηση και αποτυπώνει την αξία του ακινήτου
κατά τη συγκεκριμένη μέρα της εκτίμησης. Ο βαθμός
της προκύπτουσας υποκειμενικότητας (αβεβαιότητας)
διαφέρει ανάλογα με την περίπτωση, όπως και ο βαθμός
βεβαιότητας, δηλαδή της πιθανότητας η γνώμη του
εκτιμητή ακινήτων για την αγοραία αξία να συμπίπτει
ακριβώς με την επιτευχθείσα τιμή σε πραγματική πώληση
την ημερομηνία εκτίμησης.

Ο βαθμός αβεβαιότητας μιας εκτίμησης επηρεάζεται
από διάφορους παράγοντες όπως είναι τα φυσικά, πο-
λεοδομικά και νομικά χαρακτηριστικά τού υπό εκτίμηση
ακινήτου, οι περιορισμοί στην αναζήτηση πληροφοριών
ή σε παρασχεθείσες πληροφορίες, η ρευστότητα/ δρα-
στηριότητα/ μεταβλητότητα στην κτηματαγορά, άλλα
σημαντικά οικονομικά και άλλα γεγονότα που προκύπτουν
στη χώρα αγοράς κατά την ημέρα της εκτίμησης.

4. Η εκτίμηση συνδυάζεται με οποιεσδήποτε κατάλ-
ληλες υποθέσεις ή ειδικές υποθέσεις εφόσον μπορούν
εύλογα να θεωρηθούν ρεαλιστικές, σχετικές και έγκυρες
σε σχέση με τις ιδιαίτερες περιστάσεις της εκτίμησης.

5. Ο εκτιμητής ακινήτων δεν δημιουργεί ούτε και
ρυθμίζει την κτηματαγορά αλλά την ακολουθεί, τη
μελετά, αναλύει τις πληροφορίες που έχει ενώπιόν του
και παραθέτει τη γνωμοδότησή του.

Σημαντική αύξηση της ζήτησης γρα-
φείων στην Ευρώπη ως αποτέλεσμα
της αναμενόμενης αποχώρησης
εταιρειών από το Λονδίνο αναμέ-
νουν ήδη όμιλοι παροχής υπηρεσιών
στέγασης επιχειρήσεων, όπως η Re-
gus, η οποία μισθώνει γραφεία σε
τρίτους, προσφέροντας παράλληλα
πακέτα υποστήριξης των επιχειρή-
σεων. Σύμφωνα με την εταιρεία,
ήδη έχει προβεί σε επιτάχυνση των
σχεδίων επέκτασης των διαθέσιμων
γραφείων της στη Φρανκφούρτη,
στη Γερμανία, αναμένοντας σημαν-
τική άνοδο της ζήτησης, κυρίως
από εταιρείες του χρηματοπιστω-
τικού κλάδου που θα αποχωρήσουν

από τη βρετανική πρωτεύουσα, μετά
το αποτέλεσμα του δημοψηφίσμα-
τος. Αντίστοιχα, η εταιρεία κατα-
γράφει, ακόμα και τώρα, αύξηση
της ζήτησης για μίσθωση των χώρων
της στο Αμστερνταμ της Ολλαν-
δίας.

Σύμφωνα με τους αναλυτές, πόλεις
όπως το Παρίσι, το Δουβλίνο, το
Αμστερνταμ και η Φρανκφούρτη
αναμένεται να είναι οι βασικές «υπο-
δοχείς» των τραπεζών που θα επι-
λέξουν να αποχωρήσουν, ή έστω
να μειώσουν τη φυσική τους πα-
ρουσία στο Λονδίνο. Οπως εκτιμά
η PriceWaterhouseCoopers, είναι
πιθανή η απώλεια έως 100.000 θέ-

σεων εργασίας στον χρηματοπι-
στωτικό κλάδο έως το 2020, ως απο-
τέλεσμα του Brexit. Αν αυτές οι θέ-
σεις καταλήξουν στην ηπειρωτική
Ευρώπη, αναμένεται να δημιουρ-
γηθεί ανάγκη για επιπλέον 1 εκατ.
τ.μ. γραφείων, αναφέρει η Capital
Economics, σε δημοσίευμα του Blo-

omberg. Το όφελος για τις αγορές
γραφείων θα είναι ιδιαίτερα σημαν-
τικό, καθώς σήμερα το ποσοστό
διαθέσιμων κενών χώρων γραφείων
είναι αρκετά υψηλό, μιας και κυ-
μαίνεται από 13% στο Αμστερνταμ
έως 9% σε Φρανκφούρτη και Δου-
βλίνο. Την ίδια στιγμή, τα κενά γρα-
φεία στο Σίτι του Λονδίνου δεν ξε-
περνούν το 4% του συνόλου του
αποθέματος γραφειακών χώρων,
ενώ στο Χονγκ Κονγκ το αντίστοιχο
ποσοστό είναι μόλις 2,2%. Αναμέ-
νοντας όμως άνοδο της ζήτησης,
εταιρείες ανάπτυξης ακινήτων όπως
η Tishman Speyer Properties σχε-
διάζουν την ανάπτυξη επιπλέον

450.000 τ.μ. γραφείων τα επόμενα
τρία χρόνια, μόνο στην αγορά της
Φρανκφούρτης. Σύμφωνα με στε-
λέχη της αγοράς, ακόμη κι αν μόλις
το 5% των περίπου 700.000 τραπε-
ζικών στελεχών που εδρεύουν στο
Λονδίνο, μετακινηθεί στη γερμανική
πόλη, η επίδραση στην αγορά γρα-
φείων θα ήταν τεράστια. Αξίζει να
σημειωθεί ότι σήμερα τα ενοίκια
στη Φρανκφούρτη είναι περίπου
60% χαμηλότερα σε σύγκριση με
τα αντίστοιχα στο Σίτι του Λονδίνου,
δημιουργώντας ένα επιπλέον κίνη-
τρο στις εταιρείες να μετακινήσουν
τουλάχιστον μέρος των δραστηριο-
τήτων τους εκτός Μεγ. Βρετανίας.

Τα ενοίκια στη Φρανκφούρτη είναι
περίπου 60% χαμηλότερα, σε σύγ-
κριση με τα αντίστοιχα στο Σίτι του
Λονδίνου.

Σχέδια ευρωπαϊκών πόλεων για υποδοχή εταιρειών από Βρετανία
<<<<<<<

Προετοιμάζονται
Φρανκφούρτη, 
Αμστερνταμ, Δουβλίνο
και Παρίσι.

Παρά το γεγονός ότι το Brexit έχει
επιφέρει ένα αποθαρρυντικό κλίμα
στην αγορά του Ηνωμένου Βασιλείου,
με αρνητική αξία του κεφαλαίου και
προσδοκιών ενοικίασης, οι περισσό-
τερες ευρωπαϊκές αγορές εμπορικών
ακινήτων παραμένουν αισιόδοξες.
Αυτό είναι ένα από τα πιο σημαντικά
συμπεράσματα της έρευνας του RICS
«Global Commercial Property Moni-
tor», που είδε πρόσφατα το φως της
δημοσιότητας.

Η έρευνα υποδεικνύει επίσης ότι,
εκτός Ευρώπης, οι τάσεις στις περισ-
σότερες αναδυόμενες αγορές εξακο-
λουθούν να είναι υποτονικές, με την
εξαίρεση της Ινδίας. Σε ορισμένες
ανεπτυγμένες αγορές, όπως οι ΗΠΑ
και η Ιαπωνία, η δυναμική φαίνεται
να μειώνεται.

Κατά τη διάρκεια του δευτέρου τρι-

μήνου του 2016, οι ερωτηθέντες στην
έρευνα του RICS αντικατοπτρίζουν
την αισθητή αρνητική επίδραση του
Brexit στον τομέα των εμπορικών
ακινήτων στο Ηνωμένο Βασίλειο, κυ-
ρίως στην πόλη του Λονδίνου, όπου
o Δείκτης Εμπιστοσύνης για Επεν-
δύσεις υποχώρησε από το +13 στο -
23. Στο αβέβαιο πλαίσιο που επικρατεί,
θεωρείται πολύ νωρίς για να γίνει
πρόβλεψη αν αυτή είναι η πρώιμη
φάση πιο παρατεταμένης ύφεσης
(όπως προέβλεψε το 54% των ερω-
τηθέντων) ή πρόσκαιρη αντίδραση,
η οποία θα εξασθενίσει, καθώς το
αποτέλεσμα θα παγιώνεται.

Κατ’ αντιδιαστολή, σε σχεδόν μό-
νιμη βάση, τα εμπορικά ακίνητα συ-
νεχίζουν να αποδίδουν καλά σε άλλες
χώρες της Ε.Ε. Η Γερμανία εξακολου-

θεί να ηγείται, προσελκύοντας εγχώ-
ριους και ξένους επενδυτές στις κύριες
πόλεις. Ως αποτέλεσμα, πόλεις όπως
η Φρανκφούρτη, το Βερολίνο, το Μό-
ναχο και το Αμβούργο, οι οποίες συχνά
αναφέρονται ως δυνητικοί δικαιούχοι
των δραστηριοτήτων που έχουν με-
ταφερθεί από το Λονδίνο, κατέγραψαν
άλλη σημαντική αύξηση της επενδυ-
τικής δραστηριότητας κατά τη διάρ-
κεια του δευτέρου τριμήνου, με πολύ
ισχυρές προβλέψεις της αξίας του κε-
φαλαίου και στα πρωτογενή και δευ-
τερογενή περιουσιακά στοιχεία.

Οι ενδείξεις στην Ουγγαρία είναι
επίσης εξαιρετικά αισιόδοξες, με την
αξία του κεφαλαίου και τις προσδοκίες
ενοικίασης ιδιαίτερα αυξημένες στη
Βουδαπέστη. O Δείκτης Εμπιστοσύνης
Χρηστών Ακινήτων βρίσκεται στο

+58, το καλύτερο αποτέλεσμα σε
όλες τις 34 χώρες που παρακολου-
θούνται. Ταυτόχρονα στην Ιρλανδία,
την Ισπανία και την Πορτογαλία το
επίπεδο εμπιστοσύνης παραμένει
σταθερό και οι ερωτηθέντες αναμέ-
νουν ότι τα ενοίκια και οι αξίες του
κεφαλαίου θα αυξηθούν σταθερά
κατά τους προσεχείς μήνες. Ωστόσο,
η δραστηριότητα έχει αρχίσει να
χάνει κάποια δυναμική σε σύγκριση
με προηγούμενα τρίμηνα.

Σύμφωνα με τον κ. Simon Rubin-
sohn, RICS Chief Economist, «Τα τε-
λευταία στοιχεία δείχνουν σαφώς την
αβεβαιότητα στον απόηχο του δημο-
ψηφίσματος που έχει επηρεάσει αρ-
νητικά την ψυχολογία στην αγορά
εμπορικών ακινήτων στο Ηνωμένο
Βασίλειο, με το κλίμα ιδιαίτερα επι-

φυλακτικό στο Λονδίνο. Οι πιθανές
αλυσιδωτές επιπτώσεις σε όλη την
Ευρώπη θα γίνουν ορατές μόνο με
την πάροδο του χρόνου και πολλά θα
εξαρτηθούν από την έκβαση των δια-
πραγματεύσεων μεταξύ της Ε.Ε. και
του Ηνωμένου Βασιλείου. Προς το
παρόν, το επίπεδο εμπιστοσύνης πα-
ραμένει σταθερό σε πολλά μέρη της
Ευρώπης και ειδικότερα στη Γερμανία,
παρουσιάζοντας ένα ισχυρό σύνολο
αποτελεσμάτων. Το συνεχιζόμενο κί-
νητρο της νομισματικής πολιτικής
από την ΕΚΤ πιθανόν να στηρίξει
επενδυτικές ροές προς τον τομέα, κα-
θώς οι αποδόσεις των ομολόγων πιέ-
ζονται περαιτέρω προς τα κάτω, κα-
θιστώντας την απόδοση που προσφέ-
ρεται από την ακίνητη περιουσία πιο
ελκυστική».

Το Brexit δείχνει τα δόντια
του στην αγορά ακινήτων
Το κλίμα στην Ε.Ε. παραμένει θετικό αν και καταγράφεται μείωση της δυναμικής

Κατά τη διάρκεια του δευτέρου τριμήνου του 2016, οι ερωτηθέντες στην έρευνα του RICS αντικατοπτρίζουν την αισθητή αρνη-
τική επίδραση του Brexit στον τομέα των εμπορικών ακινήτων, κυρίως στην πόλη του Λονδίνου.

<<<<<<<

Εκτός Ευρώπης, οι τάσεις
στις περισσότερες ανα-
δυόμενες αγορές είναι
υποτονικές.
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ΒΙΒΛΙΟ
Ιστορίες από το τραγικό
εργοστάσιο του Τσέρνομπιλ 
Η κάτοχος Νόμπελ Λογοτεχνίας 2015 Σβετλά-
να Αλεξίεβιτς παρουσιάζει μαρτυρίες κατοί-
κων που έζησαν τις τραγικές στιγμές του Τσέρ-
νομπιλ, δημιουργώντας ένα πολυφωνικό αφή-
γημα μοναδικό στα ρωσικά γράμματα. Σελ. 5 

ΠΟΛΗ
Η νέα Tate Gallery
μάς υποδέχεται
Η περίφημη Tate Gallery εγκαινίασε την
καινούργια της πτέρυγα, την Tate Mo-
dern, και ο επισκέπτης περιδιαβαίνον-
τάς της θα αντιληφθεί αμέσως τη νέα
της φιλοσοφία. Σελ. 3

ΜΟΥΣΙΚΗ

Η Ν. Μποφίλιου
λαχταράει

για μουσική
Σελ. 4

ΕΚΘΕΣΗ

Ο Νέλσον και
το παλάτι των

Ιπποτών στη Ρόδο
Σελ. 8

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΠΟΥΡΑ

Το Χόλιγουντ σε κάποιες από τις πιο συ-
ναρπαστικές περιπέτειές του μας πα-
ρέσυρε σε βαθιά νερά και σε άγνωστες
εξωτικές θάλασσες. Σε κάποιες από τις
πιο εφιαλτικές στιγμές του, που έμειναν
στην ιστορία του κινηματογραφικού
τρόμου, δεν χρειάστηκε να ξανοιχτεί
στο πέλαγος. Στα ρηχά νερά ο πανικός,
άλλοτε έγινε ασύμμετρος εφιάλτης κι
άλλοτε πήρε διαστάσεις μαζικής υστε-
ρίας. Το πρόσφατο «Σε ρηχά νερά» (The
Shallows) του Ζομ Κολέ-Σερά ανακαλεί
στη μνήμη μας τα εμβληματικά «Σαγόνια
του καρχαρία» (Jaws) του Στίβεν Σπίλμ-
περγκ. Ενας καρχαρίας, που πλησιάζει
στον γιαλό σαν μεταφυσική απειλή, θα
κάνει κόλαση έναν παρθένο τουριστικά
κόλπο του Μεξικού, κρυφό παράδεισο
για ντόπιους και ξένους σέρφερ.

Μερικές αράδες είναι αρκετές για να
περιγράψουν την ιστορία: Η Αμερικα-
νίδα Νάνσι, η οποία σκέφτεται να πα-
ρατήσει τις σπουδές της στην Ιατρική,
έρχεται στο Μεξικό, φέροντας μέσα
της βαρύ τον θάνατο της μητέρας της.
Εχει πάθος με το σερφ και βαθιά επι-
θυμία ν’ ανακαλύψει μια απομακρυ-
σμένη παραλία, για την οποία μιλούσε
με ενθουσιασμό η μητέρα της. Μετά
τα πρώτα σλάλομ στα κύματα, ένας τε-
ράστιος λευκός καρχαρίας με εκδικητική
μανία, σαν και αυτή του μυθιστορημα-
τικού Μόμπι Ντικ, θα την αποκλείσει
σαν ναυαγό, τραυματισμένη στον μηρό,
σε ένα βραχάκι. Μοναδική συντροφιά
της στον βράχο είναι ένας γλάρος με
σπασμένο φτερό. Ο Κολέ-Σερά κλιμα-
κώνει υποδειγματικά, με αίσθηση οι-

κονομίας και σασπένς, ένα νευρώδες
θρίλερ, σε μια μικροσκοπική ξέρα δια-
κόσια μέτρα από την ακτή.

Ο διασημότερος καρχαρίας
Ο κινηματογραφικός τρόμος στη θά-

λασσα είναι μια παλιά ιστορία. Το 1975,
ο 29χρονος τότε Στίβεν Σπίλμπεργκ μπή-
κε ορμητικός στην κεντρική λεωφόρο
του Χόλιγουντ με τα «Σαγόνια του καρ-
χαρία». Πήρε τη σκυτάλη από τον Ουίλιαμ
Φρίντκιν (που είχε προκαλέσει φαινόμενα
μαζικής υστερίας με τον «Εξορκιστή»
του το 1973), ανοίγοντας νέους ορίζοντες
στο θέαμα: ένα «φτηνό» φιλμ, ένα b
movie σύμφωνα με ό,τι ίσχυε σε παλιό-
τερες εποχές στην κινηματογραφική

βιομηχανία, βρέθηκε ως διά μαγείας
στην κορυφή του παγκόσμιου μποξ όφις.
Ο Σπίλμπεργκ έγινε διάσημος χάρη σε
έναν λευκό καρχαρία έξι χρόνια πριν
από το συγκινητικό παραμύθι του «Εξω-
γήινου». Διάσημο έγινε και το δολοφονικό
κήτος. Το πτερύγιο του καρχαρία που
σκίζει σαν μαχαίρι την ήσυχη επιφάνεια
του νερού, έγινε σήμα κατατεθέν του
τρόμου εκείνα τα χρόνια. Ο Σπίλμπεργκ
έχει πει με χιούμορ πως θα γινόταν ζά-
πλουτος, αν είχε προνοήσει να κατοχυ-
ρώσει τα πνευματικά δικαιώματα της
εν λόγω εικόνας.

Η ταινία γνώρισε τρία σίκουελ και
έκανε μόδα παρόμοιες ιστορίες. Το μυ-
στικό της επιτυχίας της βρισκόταν στην

ατμόσφαιρα του υπαινικτικού φόβου.
Λέγεται πως ο Σπίλμπεργκ έδωσε μάχη
με τη Universal, θέλοντας να περιορίσει
στο ελάχιστο τις εμφανίσεις του καρ-
χαρία, για να μη γίνει η ταινία εφετζίδικη
περιπέτεια καταστροφής – είδος, που
είχε πέραση τότε.

Τοπ 5 στον αφρό
• Τα σαγόνια του καρχαρία (1975).

Σε μια λουτρόπολη της Ανατολικής
Ακτής εμφανίζεται ένας λευκός καρχα-
ρίας, προκαλώντας πανικό. Απέναντι
στην απειλή, που παίρνει αλληγορικές
διαστάσεις, θα σταθούν ένας αστυνόμος,
ένας επιστήμονας και ένας θαλασσό-
λυκος. Ξαναδείτε την ταινία εάν δεν
θυμάστε ποιος κατέληξε στην κοιλιά
του κήτους.

• Πιράνχας (1978). Σαρκοβόρα ψάρια
τρομοκρατούν μια κατασκήνωση δίπλα
σε ποτάμι. Ο σεναριογράφος Τζον Σέιλς
και ο σκηνοθέτης Τζο Ντάντε δίνουν
την εντύπωση πως παρωδούν τα «Σα-
γόνια του καρχαρία».

• Πιράνχας 3D (2010). Ριμέικ της ται-
νίας του 1978 από τον Αλεξάντρ Αζά.
Το σπλάτερ στα όρια του μηδενισμού.

• Αγριος ωκεανός (2004). Ενα ζευγάρι
δυτών μένει αβοήθητο μεσοπέλαγα.
Ενταση και αγωνία από τον σκηνοθέτη
Κρις Κέντις.

• Κρουαζιέρα στην άκρη του τρόμου
(1989). Εδω δεν έχει καρχαρίες, αλλά
έναν serial killer, ναυαγό στο πέλαγος,
που περισυλλέγεται από ένα μικρό ιστιο-
φόρο. Ισως η καλύτερη ταινία του Φίλιπ
Νόις.

  • Το θρίλερ «Σε ρηχά νερά» προβάλλεται
στους κινηματογράφους.

Κινηματογραφικός τρόμος στη θάλασσα
Συγκεντρώσαμε τις πέντε πιο συναρπαστικές περιπέτειες του Χόλιγουντ σε βαθιά, άγνωστα και εξωτικά νερά

“Από τα «Σαγόνια του καρ-
χαρία» έως το καινούργιο
«Ρηχά νερά», το Χόλιγουντ
έσπειρε αρκετό... πανικό
στις οθόνες και προκάλεσε
μαζική υστερία.

Πανικός στην παραλία στα «Σαγόνια του καρχαρία», που άφησαν εποχή στον κινηματογραφικό τρόμο (αριστερά). Μια λίμνη γίνεται
κόκκινη από το αίμα στο «Πιράνχας 3D» του Αλεξάντερ Αζά (δεξιά).

Η Μπλέικ Λάιβλι στο φιλμ «Σε ρηχά νερά» ενσαρκώνει μια φοιτήτρια της Ιατρικής, που ζει έναν εφιάλτη σε κάποιο παραδεισένιο κόλπο του Μεξικού εξαιτίας ενός λευκού καρχαρία.
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Kάποιοι δρόμοι στην Αθήνα θα
έπρεπε να προστατεύονται ως
δρόμοι ειδικού κάλλους. Ατυχώς,
πολλοί από τους μεγάλους δρό-
μους που θα μπορούσαν να είναι
βουλεβάρτα μεγάλης αστικής
ομορφιάς, όπως η Βασιλίσσης
Σοφίας, η Αμαλίας και η Πατη-
σίων, απώλεσαν τη συνοχή τους,
και άλλοι μικρότεροι δρόμοι,
λίγο έξω από το επίσημο κέντρο,
όπως η Μιχαήλ Βόδα, η Καλλι-
δρομίου ή η Μαυρομματαίων,
παρήκμασαν. Εμειναν όμως δρο-
μάκια, που είναι θραύσματα
ομορφιάς, με την απλή, ατόφια
ερμηνεία της γνήσιας αθηναϊκής
γειτονιάς.

Τις προάλλες τριγύρισα για
λίγο στο Μετς. Εχει πλευρές το
Μετς που με ωθούν στην ασεβή
σκέψη ότι είναι υπερτιμημένο·
τόσο μεγάλη εμφανίζεται η αι-
σθητική κακοποίηση σε ορισμέ-
να σημεία. Είναι όμως άλλες
στιγμές, που οι σκέψεις αυτές
καταλαγιάζουν και αφήνουν χώ-
ρο για να δεις την ομορφιά. Οπως
όταν λοξοδρόμησα από τη Μάρ-

κου Μουσούρου προς την πλαγιά
του Αρδηττού και περπάτησα
στην ονειρική Νικηφόρου Θεο-
τόκη. 

Σαν πύλη εισόδου σε αυτό το
ήσυχο δρομάκι, είναι η αναρρι-
χώμενη πρασινάδα που τυλίγει
το γωνιακό σπίτι, ένα ψηλό τριώ-
ροφο του μεσοπολέμου, που έχει
αναλάβει την ευγενή πρωτοβου-
λία να μετακυλίσει ολόκληρη
την περιοχή στη ζώνη του ονεί-
ρου. Αν περπατήσετε από το
σπίτι αυτό στη Μάρκου Μου-
σούρου προς τον μικρό πεζό-
δρομο της Νικηφόρου Θεοτόκη,
θα νομίζετε ότι περπατάτε σε
έναν ιμπρεσιονιστικό πίνακα
του Πισαρό ή του Σισλέ, και ότι
τα μικρά σπιτάκια είναι γραφικές
πινελιές του Moret-sur-Loing
κοντά στον Σηκουάνα.

Αλλά ο Αρδηττός δεν αφήνει
πολλά περιθώρια για ονειροβα-
σίες. Ο στέρεος βράχος του, με
τα σγουρά πεύκα, κατρακυλάει
προς το Μετς και το Παγκράτι,
σχηματίζει ένα συμπαγές όριο,
ικανό για μυστηριακά ξέφωτα.

Στη σκιά του Αρδηττού, οι ήχοι
της πόλης έμοιαζαν μακρινοί,
οι κλίμακες χαμήλωναν και οι
όγκοι μαλάκωναν. Ενα κορίτσι
με κόκκινη βερμούδα βγήκε από
μια πόρτα με έναν κανελί σκύλο
για βόλτα, αλλά θα μπορούσε
άνετα να είναι μια κοπέλα με
σκούφο και φαρδιά φούστα από
το μακρινό χθες. Οι ψευδαισθη-
τικές ιδιότητες της ομορφιάς εί-
ναι υποβλητικές. Το έχω αισθαν-
θεί και σε άλλα δρομάκια της

Αθήνας, ακόμη και σε πολύ κεν-
τρικά, όπως στην οδό Κωνσταν-
τίνου Τσάτσου ή Πέτα στην Πλά-
κα, στην οδό Παπατσώρη στη
Νεάπολη, στην οδό Μαμάη στην
Αχαρνών, σε στενά μικρά, συ-
νήθως τυφλά, στου Μακρυγιάν-
νη, στη Ζωοδόχου Πηγής, στην
Πάτμου στην Κολιάτσου, στην
Αγία Μαρίνα στο Θησείο. Η συλ-
λογή των μικρών δρόμων ειδικής
ατμόσφαιρας μπορεί να γίνει
εμμονή. Ο κατάλογος δεν έχει

τέλος.
Αλλά στη σκιά του Αρδηττού,

το Μετς εξέπεμπε μιαν απροσ-
διόριστη αύρα χωρίς το βάρος
της μεγάλης πόλης. Εκεί, υπήρχε
μια αίσθηση πολίχνης, αλλά με
αστική συνείδηση, μια αδιόρατη
εντύπωση παλαιότητας χωρίς
την ανάγκη πατίνας. Ηταν αυτό
που ήταν. 

Σε μια ημικυκλική, λευκή
κόγχη στον πρώτο όροφο ενός
σπιτιού της Νικηφόρου Θεοτόκη
είδα το αγαλματίδιο μιας αρ-
χαίας κόρης που έφερε μια υδρία
και μου φάνηκε σε απόλυτη
σύμπνοια με τις μαντόνες-μεν-
ταγιόν στους τοίχους των ιτα-
λικών σπιτιών. Και ακριβώς απέ-
ναντι, υπήρχε η συμμαχία του
κόκκινου με το πράσινο, σε μια
εξώθυρα, στην πίσω όψη του
μεγάλου σπιτιού με τις αναρρι-
χώμενες πρασινάδες. Η ρουστίκ
γιρλάντα με τα κεραμίδια πάνω
από την πόρτα και κάτω από
ένα φινιστρίνι είχε μια συγκι-
νητική απλότητα. Σαν χειρο-
νομία προστασίας.

ΠΤΥΧΕΣ | Του ΝΙΚΟΥ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΥ

Σπίτια και δέντρα στους πρόποδες του Αρδηττού

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ
«Φαρκώνια στο Κολόσσι»
Συνεχίζεται η έκθεση του εικαστικού Λευτέρη Ολύμπιου, με τίτλο
«Φαρκώνια στο Κολόσσι», στο κάστρο Κολοσσίου. Στην αναδρομι-
κή αυτή έκθεση του Λευτέρη Ολύμπιου παρουσιάζονται τέσσερις

εικαστικές ενότητες εμπνευσμέ-
νες από τη μεσαιωνική ιστορία της
Κύπρου που εξιστορείται στο
«Χρονικό» του Λεοντίου Μαχαιρά.
Μέσω της εικαστικής γλώσσας, πα-
ρακινείται το κοινό να συνδιαλέγε-
ται με το έργο του καλλιτέχνη και
τον μνημειακό χώρο έκθεσής του.
Η έκθεση του Ολύμπιου αποτελεί
την πρώτη ατομική έκθεση που

πραγματοποιείται στο μνημείο, σηματοδοτώντας έτσι τη σημαντι-
κότητα του έργου που εκτίθεται. Κάστρο Κολοσσίου, Κολόσσι, Λε-
μεσός, ώρα: 08:30 π.μ. - 7:15 μ.μ. Πληροφορίες: 22865888.

ΜΟΥΣΙΚΗ

Δημήτρη Λάγιου
«Ρωγμές» στο κάστρο
της Λάρνακας 

Φέτος το Paradise Jazz Festival
κλείνει τα 17 του χρόνια και συνεχί-
ζει να παρουσιάζει ό,τι καλύτερο
υπάρχει στο νησί σχετικά με το εί-
δος, νέα σχήματα, νέες συνεργα-
σίες και νέους καλεσμένους από το
εξωτερικό. Φέτος λαμβάνει για
πρώτη φορά μέρος ένα νέος μου-
σικός, ο πιανίστας Χρήστος Γερο-
λατσίτης, ο οποίος ζει στην Ολλαν-
δία τα τελευταία επτά χρόνια. Στο
φεστιβάλ θα εμφανιστεί μαζί με
τον σταθερά ανερχόμενο ντράμερ
Στέλιο Ξυδιά και τον Αντρέα Ροδο-
σθένους στο ηλεκτρικό μπάσο. Το
Afro Funk 6tet θα παίξει στάνταρντ
τζαζ κομμάτια με ύφος ανάλογο
του ονόματός του. Την μπάντα απο-
τελούν οι γνωστοί στο κοινό του
Paradise Jazz Festival, οι Μιχάλης
Μιχαήλ (τρομπέτα) και Γιώργος
Κρασίδης (σαξόφωνο) στα πνευ-

στά, ο Αντρέας Παντελή στα πλή-
κτρα, οι Ρόδος Παναγιώτου και
Γιώργος Κούλας στα κρουστά και
ντραμς αντίστοιχα και στη βάση ο
Ειρηναίος Κουλλουράς στο ηλε-
κτρικό μπάσο. Θα εμφανιστούν
επίσης και οι JACKET, μία τριεθνής
συνάντηση μουσικών από τη Σλο-
βενία, Βέλγιο και Κύπρο. Αξίζει να
ακούσει κάποιος το τζαζ πρόζεκτ
της Ιωάννας Τρουλλίδου, «The Ger-
shwin Project», μία συλλογή από
αγαπημένα τραγούδια του πιανίστα
και σύνθετη George Gershwin, Το
διήμερο πρόγραμμα θα κλείνει με
«After Hours jazz meeting». Para-
dise Place, Πομός, Πάφος. Παρα-
σκευή, 5 Αυγούστου, έως Σάββατο,
6 Αυγούστου, έναρξη 9:30 μ.μ.
Πληροφορίες: 26342537,
www.paradisejazzfestival.com
socratis.se@gmail.com.

H Μισέλ Ομπάμα, στην ομιλία της στο συ-
νέδριο των Δημοκρατικών στη Φιλαδέλ-
φεια, έκανε ένα βήμα πέρα από το προ-
φανές, για να στηρίξει τη Χίλαρι Κλίντον.
Εδωσε χώρο στο μέλλον, στον πληθυσμό
των παιδιών που μεγαλώνουν και κιν-
δυνεύουν να πιστέψουν ότι «η γλώσσα
του μίσους που ακούν από την τηλεόραση
αντιπροσωπεύει το πνεύμα αυτής της
χώρας». Δεν το διατύπωσε ακριβώς έτσι.
Χρησιμοποίησε ως παράδειγμα τις δύο
κόρες της, οι οποίες όταν πρωτομπήκαν
στον Λευκό Οίκο, πριν από 8 χρόνια,
ήταν 7 και 10 χρόνων, την προσπάθεια
που κατέβαλαν, ως γονείς με τον Μπαράκ
Ομπάμα, για να τις διαπαιδαγωγήσουν.
Μίλησε για το μότο ζωής τους, που είναι
«όταν αυτοί μας τραβάνε προς τα κάτω,
εμείς ανοίγουμε τα φτερά μας για να
ανέβουμε ψηλότερα».

Η σκιά του Ντόναλντ Τραμπ υπήρχε
πίσω από κάθε κουβέντα της, έστω κι αν
δεν κατονομάστηκε ποτέ. Η ένταση και
η συγκίνηση της Πρώτης Κυρίας των
ΗΠΑ όταν μιλούσε για το παρελθόν της
δουλείας, την πορεία και το μέλλον αυτής
της «μεγαλύτερης χώρας στον κόσμο»,
ήταν παράλληλα και μια υπόμνηση: η
Αμερική κινδυνεύει να πισωγυρίσει στις
εκλογές του Νοεμβρίου. Γι’ αυτό και είπε
ότι οι Δημοκρατικοί «δεν έχουμε την πο-
λυτέλεια να είμαστε κουρασμένοι ή απο-
γοητευμένοι ή κυνικοί», πρέπει να «ερ-
γαστούμε σκληρά τους ερχόμενους μή-
νες». Γι’ αυτό και είπε ότι «θέλει έναν
ηγέτη που να αξίζει στις κόρες της και
σε όλα τα παιδιά. Εναν ηγέτη που θα κα-
θοδηγείται κάθε μέρα από την αγάπη,
την ελπίδα και τα μεγάλα όνειρα που
έχουν όλοι οι γονείς για τα παιδιά τους».
Ξέρει ότι ο ηγέτης «είναι πρότυπο και ο
λόγος του μετράει», διαμορφώνοντας αρ-
χές και συνειδήσεις.

Μέσα από κάθε φράση της πρόβαλλε
ο υπαρκτός κίνδυνος: πώς θα είναι η Αμε-

ρική με πρόεδρο τον Ντόναλντ Τραμπ
του διχασμού, του ρατσισμού, της ξενο-
φοβίας; Σε τι κόσμο θα μεγαλώσουν τα
παιδιά, οι νεότερες γενιές;

Η ρητορική της, προσαρμοσμένη ασφα-
λώς στις απαιτήσεις της κοινωνίας στην
οποία απευθύνεται, δεν σημαίνει ότι δεν
συναντάει την αγωνία του Ευρωπαίου
πολίτη· ότι απέχει από τον προβληματισμό
ενός γονιού από οποιαδήποτε χώρα του
δυτικού κόσμου. Δεν πρόκειται για πρω-
τότυπες σκέψεις και ερωτήματα. Αυτό,
όμως, δεν σημαίνει πως δεν είναι ανα-
γκαία. Μόνο με την αδιάκοπη επανάληψή
τους, με το συνεχές σφυροκόπημα, μπο-
ρούν, ίσως, να φέρουν κάποιο αποτέλεσμα.
Το εκπεμπόμενο μήνυμα είναι η εικόνα
ενός, σχεδόν, ακατοίκητου μέλλοντος.
Οχι γιατί θα ερημώσουν οι τόποι. Αλίμονο.
Θα αρχίσουν όμως να στεγνώνουν οι άν-
θρωποι, καθώς ο λαϊκισμός στην πιο αυ-
ταρχική εκδοχή του θα προΐσταται, με
«όπλα» τον θυμό και το μίσος. Ο Ντόναλντ
Τραμπ ξέρει πολύ καλά να ελέγχει τα εκα-
τομμύρια των φτωχών και περιθωριοποι-
ημένων σε μια χώρα με τεράστιες οικο-
νομικές ανισότητες. Να οργανώνει τον
στρατό των οπαδών του, με συνθήματα
που εκτονώνουν το συναίσθημα και επι-
φυλάσσονται, χωρίς να υπόσχονται κάτι
χειροπιαστό για το μέλλον (εκτός από το
θέμα των μεταναστών). Η «απάντηση»
της Μισέλ Ομπάμα εάν έχει κάποια ση-
μασία, είναι γιατί επιλέγει τον ρόλο του
γονιού για να περιγράψει την επόμενη
μέρα, για να πει ότι μέσα σε μια έστω
και θαμπή δημοκρατία υπάρχει η δυνα-
τότητα ανασύνταξης και ελπίδας. «Οταν
η κρίση χτυπά, δεν στρεφόμαστε ο ένας
εναντίον του άλλου, ακούμε ο ένας τον
άλλον, ακουμπάμε ο ένας στον άλλον»,
είπε. Και αν μας κούρασαν αυτά τα λόγια,
εάν τα βαρεθήκαμε, τα βρίσκουμε αφελή
ή αδιάφορα, αρκεί να σκεφτούμε, για ένα
κλάσμα του δευτερολέπτου, έναν κόσμο
με ηγέτες που αμφισβητούν αυτές τις αρ-
χές. Εναν κόσμο στον οποίο θα κυριαρχεί
ένας διαφορετικός λόγος· διχαστικός, γε-
μάτος επιθετικές βεβαιότητες, χωρισμένος
σε εχθρούς και ξένους. Εναν κόσμο με
απόλυτους, αυταρχικούς ηγέτες, διώκτες
κάθε ελευθερίας που δεν ελέγχουν. Ενα
κλάσμα του δευτερολέπτου αρκεί. Οι ει-
κόνες υπάρχουν ήδη...

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Η «απάντηση» 
της Μισέλ
Ομπάμα

<<<<<<<

Ας φανταστούμε έναν κόσμο
με απόλυτους, αυταρχικούς
ηγέτες, διώκτες κάθε ελευθε-
ρίας που δεν ελέγχουν.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ

17ο Paradise Jazz Festival στον Πωμό

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ
«Οι Νύφες» του
Παντελή Βούλγαρη
Συνεχίζονται οι προβολές στην αυλή
του Πολιτιστικού Ιδρύματος της Τρά-
πεζας Κύπρου στο πλαίσιο των εκδη-
λώσεων «Θερινό Σινεμά - Το Ρετρό
2016». Αυτή την Τετάρτη, οι θεατές θα
παρακολουθήσουν την εμβληματική
ταινία του Παντελή Βούλγαρη «Οι Νύ-
φες», σε σενάριο Ιωάννας Καρυστιά-
νη. Πολιτιστικό Ίδρυμα Τραπέζης Κύ-
πρου, Φανερωμένης 86-90, Λευκω-
σία. Τετάρτη, 3 Αυγούστου, ώρα 9:00
μ.μ. Πληροφορίες: 22128157, info@cul-
tural.bankofcyprus.com.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ
11o Διεθνές Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Λεμεσού

Τη Δευτέρα, 1η Αυγούστου, σηκώνει αυλαία το
φετινό 11o Διεθνές Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Λε-
μεσού. Πρώτη ταινία θα είναι το «Presenting
Princess Shaw», σε σκηνοθεσία Ido Haar. Στην
προβολή θα παραστεί ο εκ των πρωταγωνι-
στών της ταινίας και διάσημος συνθέτης Kuti-
man. Στο Φεστιβάλ θα προβληθούν 21 ταινίες
από όλον τον κόσμο. Στο πλαίσιο του Φεστιβάλ
διοργανώνεται και φέτος το εργαστήρι για
επαγγελματίες Docs Talk, που απευθύνεται
κυρίως σε επαγγελματίες σκηνοθέτες/παρα-
γωγούς, αλλά και γενικά σε όσους ενδιαφέ-
ρονται να μάθουν περισσότερα για τις πολλα-
πλές πτυχές δημιουργίας ταινιών ντοκιμαντέρ
σήμερα. Το Διεθνές Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ
Λεμεσού διοργανώνεται από την Brave New
Culture και στηρίζεται και χρηματοδοτείται

από τις Πολιτιστικές Υπηρεσίες του Υπουργεί-
ου Παιδείας και Πολιτισμού.
Κέντρο Ευαγόρα Λανίτη, Λεμεσός.
Διάρκεια 1-8 Αυγούστου. 

Με μία κατανυκτική παράσταση στο κάστρο της Λάρνακας
ολοκληρώνεται το θερινό αφιέρωμα στη μνήμη του συνθέτη
Δημήτρη Λάγιου, με τη συμπλήρωση 25 χρόνων από τον θάνατό
του. Ο Λάγιος είχε ιδιαίτερη σχέση με την Κύπρο, η οποία προ-
έκυψε από τη συνεργασία του με τον Πολιτιστικό Όμιλο Διά-
σταση της Λεμεσού, αποτέλεσμα της οποίας ήταν να γεννη-
θούν δίσκοι και τραγούδια όπως «Των Αθανάτων» και το «Καρ-
τερούμεν». Ο νομπελίστας ποιητής Οδυσσέας Ελύτης είχε επι-
λέξει τον Λάγιο για να μελοποιήσει ένα από τα σπουδαιότερά
του ποιήματα, το «Ο ήλιος ο ηλιάτορας». Στην παράσταση θα
τραγουδήσουν η Υακίνθη Λάγιου, ο Στέφανος Γεωργιάδης, η
Κατερίνα Παράσχου και το Φωνητικό Σύνολο της Διάστασης,
ενώ με άξονα μουσικά θέματα του Λάγιου, το Χορευτικό Σύνο-
λο της Διάστασης «δένει» την όλη παράσταση μαγικά. Η μουσι-
κή διεύθυνση και οι ενορχηστρώσεις είναι του συνθέτη Βάσου
Αργυρίδη, η διεύθυνση του Φωνητικού Συνόλου είναι της Αν-
δριάνας Σεργίδου, αφηγητής είναι ο Μάριος Παπαδόπουλος
και στις απαγγελίες ο Ανδρέας Παράσχος. Φεστιβάλ Λάρνακας,
κάστρο Λάρνακας. Κυριακή, 31 Ιουλίου, 2016, ώρα 9:00 μ.μ.
Πληροφορίες: 24665795, 24657745.

ΦΕΣΤΙΒΑΛ
3o Limassol
Acoustic Festival
Το Limassol Acoustic Festival έρχε-
ται για τρίτη συνεχόμενη χρονιά.
Λαμβάνουν μέρος εννέα μπάντες,
το Dog Valley Rescue Centre και το
Κάπως Αλλιώς bookstore. Προγραμ-
ματίζεται και έκθεση φωτογραφίας
και χειροποίητων κοσμημάτων από
περισσότερους από 10 καλλιτέχνες,
κρύα μπίρα, κέφι και δωρεάν είσο-
δος. Καλλιτέχνες οι Panagiotis Ale-
xandrou-Prodromos Tsolias (Greek
Original), Alex Kyriacou (Greek Al-
ternative/Original), Marianna Mich-
ael (Dub/Indie) Down A Tone(Clas-
sic Rock), Soul Lake Sessions (So-
ul/Funk/Original), JOEY, Stefanos
Georgiadis (Loop Station Project),
Underfrogs (Alternative), Anemou-
rio Project(Acoustic Hip Hop), LA
Slave/Renegade/Pontikas (HipH-
op). Παντοπωλείο, Λεμεσός. Σάβ-
βατο, 6 Αυγούστου. Έναρξη στις
4:00 μ.μ.
Πληροφορίες: 99743282.
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Τη μέρα που έφτασα στο Λονδίνο,
τα πρωτοσέλιδα των εφημερίδων
ήταν γεμάτα με το πρόσωπο του
άρτι παραιτηθέντος Νάιτζελ Φά-
ρατζ, ενώ οι Αγγλοι, εν μέσω με-
γάλων θερινών εκπτώσεων, ψώνι-
ζαν σαν τρελοί και γκρίνιαζαν για
(έναν ακόμη) πρόωρο αποκλεισμό
της εθνικής τους ομάδας από σπου-
δαία ποδοσφαιρική διοργάνωση.
Εμένα, ωστόσο, αλλού ήταν ο προ-
ορισμός μου. Η ολοκαίνουργια πτέ-
ρυγα της Tate Modern, η οποία κό-
στισε κάτι παραπάνω από 300 εκα-
τομμύρια ευρώ(!), είναι άλλωστε

το νέο «must» αξιοθέατο της βρε-
τανικής πρωτεύουσας.

Στον δρόμο για την όχθη του Τά-
μεση όπου δεσπόζει το κλασικό
φουγάρο της παλιάς Tate (μοιάζει
περίεργο να την αποκαλούμε παλιά,
το ξέρω), περνάμε από την καρδιά
του City, εκεί όπου έχει την έδρα
της η Τράπεζα της Αγγλίας. Βασική
προτεραιότητα της νέας κυβέρνη-
σης, όπως διαβάζουμε στις εφημε-
ρίδες, θα είναι η συμφωνία με την
Ευρώπη για τη διατήρηση των προ-
νομίων όσων (εταιρειών και τρα-
πεζικών οργανισμών) στεγάζονται
στα συγκεκριμένα οικοδομικά τε-
τράγωνα. Εδώ πάντως, όπως και
στο σύνολο του κεντρικού Λονδί-

νου, δεν μπορεί πια να ζήσει κα-
νένας «κανονικός» άνθρωπος· του-
λάχιστον, όχι χωρίς να κάνει τρεις
δουλειές για να πληρώνει το νοίκι.
Ξανά προς την Tate όμως και πάνω
από τη Millennium Bridge, όπου
ορδές Ασιατών τουριστών βγάζουν
ομαδικές και σέλφι φωτογραφίες
με ρυθμούς πολυβόλου. Ευτυχώς
ο συνωστισμός δεν συνεχίζεται και
στην απέναντι όχθη. Κι όχι επειδή
η νέα Tate δεν έχει αρκετούς επι-
σκέπτες, αλλά διότι το εσωτερικό
του δεκαώροφου πυραμιδοειδούς
κτιρίου είναι απλώς τεράστιο. Ξεκι-
νώντας από το ισόγειο και τα περί-
φημα Tanks, μπορεί κανείς να αν-
τιληφθεί τη φιλοσοφία της νέας γκα-

λερί. Ογκοι από γυμνό μπετόν, ατσά-
λινοι σύνδεσμοι, κάθετα και διαγώνια
υποστυλώματα με χώρους που πα-
ραπέμπουν σε γιγάντιο γκαράζ. Στη
μέση όλων μια ελικοειδής, επίσης
μπετονένια, σκάλα οδηγεί στους πα-
ραπάνω ορόφους. Οπως υποδηλώνει
και το όνομά τους, τα Tanks λειτουρ-
γούν ως καλλιτεχνικές δεξαμενές,
φιλόξενες για εγκαταστάσεις, οι πε-
ρισσότερες από τις οποίες έχουν και
διαδραστικό περιεχόμενο.

Προχωρώντας στους παραπάνω
ορόφους και εξερευνώντας τις αί-
θουσες που χωρίζονται θεματικά,
παρατηρούμε κάτι αναμφισβήτητα
καινούργιο: πάρα πολλά έργα (όπως
διαβάζουμε αργότερα, περίπου το

50%) ανήκουν σε γυναίκες καλλι-
τέχνιδες. Πράγματι, στον τέταρτο
όροφο μια ολόκληρη πτέρυγα είναι
αφιερωμένη στη σπουδαία Λουίζ
Μπουρζουά. Γενικώς μπορεί να δει
κανείς πολλά και ενδιαφέροντα
στη νέα Tate, περισσότερο και λι-
γότερο τολμηρά ή κατανοητά, όπως
ακριβώς δηλαδή ταιριάζει σε μια
γκαλερί σύγχρονης τέχνης. Ως επι-
στέγασμα (κυριολεκτικό) αλλά και
ανταμοιβή στον επισκέπτη, έρχεται
η θέα από το αίθριο του 10ου ορό-
φου. Πανοραμική και 360 μοιρών,
επιτρέπει, μέσα σε ένα σύντομο
κύκλο, τη συνολική θέαση του λον-
δρέζικου τοπίου.

Κι από τη μια έκθεση στην επό-
μενη καθώς η άλλη μεγάλη πινα-
κοθήκη της πόλης, η National Gal-
lery, παρουσιάζει αυτές τις μέρες
μια ενδιαφέρουσα συλλογή έργων
με θεματικό άξονα τον καλλιτέχνη
ως συλλέκτη. Η έκθεση «Painter’s
Paintings» (μέχρι 4/9) διατρέχει
σχεδόν πέντε αιώνες ιστορίας και
περιλαμβάνει έργα που είχαν στην
κατοχή τους διάσημοι ζωγράφοι.
Από τον Λούσιαν Φρόιντ και τον
Ανρί Ματίς, οι οποίοι συνέλεγαν
πίνακες συγχρόνων τους, μέχρι τις
τεράστιες συλλογές των Ντεγκά,
Σερ Τόμας Λόρενς και Αντονι Βαν
Ντάικ, είναι ενδιαφέρον να ρίχνει
κανείς μια ματιά σε αυτά τα έργα,
που βρίσκονταν στους ιδιωτικούς
χώρους των καλλιτεχνών, αποτε-
λώντας πολλές φορές πηγή έμπνευ-
σης και της δικής τους ζωγραφικής
δημιουργίας.

  • Αυτές τις μέρες στη νέα Tate πα-
ρουσιάζεται η περιοδική έκθεση με
έργα της Georgia O’Keeffe (έως
30/10). Πολύ ενδιαφέρον –και τερά-
στια προσέλευση– έχει επίσης η έκ-
θεση του Ντέιβιντ Χόκνεϊ στη Royal
Academy (έως 2/10).

Η «παλιά» Tate είναι ξανά καινούργια
Επισκεφθήκαμε τη νέα πτέρυγα, η οποία κόστισε κάτι παραπάνω από 300 εκατ. ευρώ και είναι το νέο αξιοθέατο του Λονδίνου

“Ξεκινώντας από το ισό-
γειο και τα περίφημα
Tanks, μπορεί κανείς να
αντιληφθεί τη φιλοσοφία
της νέας γκαλερί. Ενας παιδότοπος - εγκατάσταση βρίσκεται ανάμεσα στα εκθέματα που συναντά κανείς στις αίθουσες της νέας Tate.

Η νέα πτέρυγα της Tate Modern βρί-
σκεται ακριβώς πίσω από το γνωστό
κτίριο της διάσημης γκαλερί, δίπλα
στην όχθη του Τάμεση.

Η Oxford Street, ο πιο εμπορικός
δρόμος του Λονδίνου.
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Συνέντευξη στην ΤΑΣΟΥΛΑ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ
Φωτογραφίες: ΔΗΜΉΤΡΗΣ ΒΛΑΪΚΟΣ

Ήταν καλοκαίρι του 2003 όταν την πρω-
τοείδα, στα γραφεία της Μικρής Άρκτου
στον Υμηττό, μέσα σ’ ένα «μπουκέτο»
νέων παιδιών που μόλις είχαν ξεπηδήσει
από τη «Δεύτερη Ακρόαση». Ήταν φοι-
τήτρια» στο Πολιτικό της Νομικής και...
σαστισμένη που από ένα τυχαίο γεγονός
(δέχτηκε να τραγουδήσει την «Ασπιρίνη»
στο demo δύο φίλων της), βρέθηκε ν’
ακούει τη φωνή της στα ραδιόφωνα. Τρία
χρόνια μετά, έδωσε την πρώτη «επίσημη»
συνέντευξή της στο περιοδικό «Κ».
«Ήμουν τόσο χαρούμενη, που θυμάμαι
ακόμα και τι φορούσα», μου λέει η Να-
τάσσα Μποφίλιου καθώς τσιμπολογάμε
από μια σαλάτα, απομεσήμερο σε κάποιο
αθηναϊκό εστιατόριο. Κι εγώ τη θυμάμαι
εκείνη την κουβέντα μας. «Στη ζωή κερ-
δίζουν αυτοί που αγαπούν τα όνειρά
τους. Που δεν τα φοβούνται και επιμέ-
νουν», μου είχε πει τότε. Στην πορεία,
το απέδειξε. Όλα αυτά τα χρόνια την πα-
ρακολουθώ και καμαρώνω για τις (πολλές)
επιτυχίες της - σαν να είναι δικός μου
άνθρωπος, μια μικρή αδελφή. Αφορμή
για την τελευταία συνάντησή μας ήταν
το νέο της άλμπουμ, η «Βαβέλ», σε μου-
σική του Θέμη Καραμουρατίδη και στί-
χους του Γεράσιμου Ευαγγελάτου. Η δη-
μιουργική τριάδα στην πιο ώριμη, ίσως,
στιγμή της...

–Πόσο έχεις αλλάξει από τότε που σε
γνώρισα; 

–Έχω τα ίδια όνειρα, αλλά λιγότερες
αντοχές - κάποτε ήταν σχεδόν ανεξάντ-
λητες. Για να είμαι ειλικρινής, δεν νιώθω
ότι έχω αλλάξει πολύ. Και αυτό δεν είναι
απαραιτήτως καλό. Υπάρχουν αρκετά
πράγματα στον τρόπο που λειτουργώ
που από τότε δεν μου άρεσαν, αλλά εξα-
κολουθώ να τα κάνω.
–Θα μου πεις ένα;

–Είμαι παρορμητικήκαι υπερασπίζομαι
με πάθος, σχεδόν με εμμονή, κάποιες
απόψεις που στη συνέχεια αποδεικνύεται
ότι είναι λανθασμένες. Πριν από χρόνια,
για παράδειγμα, στο ξεκίνημά μου έλεγα
-ουρλιάζοντας, γιατί έτσι είμαι εγώ (γε-
λάει)- πως η τιμή των CD είναι πολύ υψη-
λή. Σκεφτόμουν ως κοινό. Σήμερα, που
ξέρω πόσος κόπος βρίσκεται πίσω από
ένα άλμπουμ –το οποίο στην πραγματι-
κότητα είναι ένα έργο τέχνης- το έχω
μετανιώσει. Βέβαια, έχω ένα καλό: ακούω
τις διαφορετικές γνώμες και τις κρατάω
στο πίσω μέρος του μυαλού μου, μέχρι
να έρθει η ώρα που θα παραδεχτώ το λά-
θος μου.
–Γιατί τραγουδάς, Νατάσσα; 

–Κατ’ αρχάς για μένα, για την προσω-
πική μου ικανοποίηση και για τους αν-
θρώπους με τους οποίους μοιραζόμαστε

την ίδια συγκίνηση. Αν νιώσω ότι αυτοί
οι λόγοι δεν υπάρχουν πια, θα σταματήσω
να τραγουδάω. Κι αυτά δεν είναι λόγια
του αέρα, το έχω αποδείξει. Πέρυσι, την
ώρα που βρισκόμουν στη σκηνή, εκτός
από τις στιγμές αγάπης και συγκίνησης
υπήρχαν και κάποιες άλλες που σκεφτό-
μουν ότι θα ήθελα να είμαι κάπου αλλού.
Και αυτό δεν μου άρεσε. Γι’ αυτό δεν
δούλεψα για σχεδόν ένα χρόνο.
–Εσύ τραγουδάς γι’ αυτούς τους λόγους.
Ο κόσμος γιατί σε ακούει, τι πιστεύεις;

– Γιατί είμαστε συγγενείς ψυχές.
–Ποιο είναι το κοινό σου, λοιπόν; 

–Η μεγάλη κατηγορία -και ο σκληρός
πυρήνας- είναι οι άνθρωποι με τους οποί-
ους ταυτιζόμαστε σε απόλυτο βαθμό, μι-
λάμε την ίδια γλώσσα. Είναι εκείνοι στους
οποίους αφιερώνω τους «Επιζώντες», το
τελευταίο τραγούδι του άλμπουμ: «Άλλη
μια χρονιά που μπορώ να μετράω τα
καλά με σιγουριά / Άλλη μια χρονιά που
τα μικρά είναι τα πιο σημαντικά». Υπάρ-
χουν, βέβαια, και κάποιοι άλλοι που έρ-
χονται και φεύγουν, που επιστρέφουν
κατά καιρούς στα live μας. Πάντως, αυτό
που με κάνει να χαίρομαι πολύ, σε κάθε
περίπτωση, είναι πως όλοι όσοι δουλεύουν
στις συναυλίες μας -από τεχνικούς μέχρι
σεκιούριτι- πάντα σχολιάζουν πόσο ωραίο
κοινό έχουμε: ήσυχο, με σεβασμό και
στον καλλιτέχνη και στον διπλανό τους.
–Τι ψάχνεις σε ένα τραγούδι;

– Τους εαυτούς μας. Ακριβώς γι’ αυτόν
το λόγο, όμως, με τον Γεράσιμο και τον
Θέμη δεν μπαίνουμε πια στη διαδικασία
μιας τέτοιας αναζήτησης. Οι δίσκοι μας
είναι οι εαυτοί μας. Τέσσερα χρόνια μάς
πήρε να ετοιμάσουμε νέο άλμπουμ, αλλά
δεν γράφαμε και σβήναμε. Ζούσαμε τη
ζωή μας, την κανονική, την απόλυτη
ρουτίνα μας, δεν το ζορίσαμε το πράγμα.
Και κάποια στιγμή αυτό «ξεκλείδωσε»
και μέσα σε λίγες εβδομάδες ήταν έτοιμα
όλα τα τραγούδια.
–Πώς λειτουργεί, τελικά, αυτό το... τρίο;

–Έχουμε φτιάξει τον μικρόκοσμό μας:
τους χώρους στους οποίους θέλουμε να
ανήκουμε. Δοκιμάσαμε να βάλουμε κι
άλλους μέσα κάποιες φορές, αλλά το απο-
τέλεσμα ήταν απογοητευτικό. Ξέρεις, οι
περισσότεροι άνθρωποι φοβούνται πε-
ρισσότερο να ανήκουν κάπου από το να
είναι μόνοι. Δεν καταλαβαίνουν ότι πας
πιο μακριά όταν ξέρεις πού θα επιστρέ-
ψεις.
–Η συνεργασία σας, και φυσικά η φιλία
σας πάνω απ’ όλα, σου δίνει την ασφά-
λεια ενός «απάνεμου λιμανιού». Είναι
και λίγο... ιδρυματισμός όμως; 

–Φυσικά! Έχουμε το ίδρυμά μας και
περνάμε πολύ καλά σ’ αυτό! (Γελάει)
Αυτό συμβαίνει αυθόρμητα, έτσι είναι
ο χαρακτήρας μας: θέλουμε να έχουμε
μια σταθερή ρουτίνα, τους ίδιους, αγα-
πημένους ανθρώπους γύρω μας, να εί-
μαστε «ριζωμένοι» στη ζωή που έχουμε
επιλέξει να κάνουμε. Και δεν είναι από
ασφάλεια. Ξέρεις πόσο δύσκολο είναι να
πρέπει να ανανεωθείς και να προτείνεις
κάτι καινούργιο με τους ίδιους ανθρώπους;
Πάρα πολύ δύσκολο...
–Τι εκτιμάς στον Θέμη και τον Γερά-
σιμο;

–Στον Θέμη τη σιγουριά που με κάνει
να νιώθω. Είναι το alter ego μου. Μοι-
άζουμε πολύ, δεν χρειάζεται καν να
μιλάμε για να συνεννοηθούμε. Μαζί του
έχω την ασφάλεια να είμαι ο εαυτός μου.
Το ίδιο ισχύει και με τον Γεράσιμο, αλλά
με τη διαφορά ότι δεν αισθάνομαι «ίση»
του: ήταν και παραμένει ο μέντοράς μου,
ο άνθρωπος που με πήρε από το χέρι και
μου έδειξε έναν διαφορετικό δρόμο, που
εξακολουθεί να με κάνει καλύτερη με τα
γραπτά του, με τις συζητήσεις μας. Δεν
μπορώ καν να του φωνάξω, ακόμα κι
όταν με εκνευρίζει. Σε αντίθεση με τον
Θέμη, με τον οποίο μπορούμε να φτά-
σουμε στο σημείο να παίξουμε ξύλο! Και
με τους δύο η σχέση μας είναι πια σαν...
γάμος.
–Που περιλαμβάνει και απιστίες;

–Δεν είναι κακές οι απιστίες. Μερικές
φορές ανανεώνουν τον έρωτα. Αλλά τις
συνεργασίες τους με άλλους καλλιτέχνες
δεν τις βλέπω έτσι. Έκανε πολύ καλό
στον Θέμη το ότι έγραψε για τη Γιώτα
Νέγκα και την Ελευθερία Αρβανιτάκη.

Καθόλου δεν ζηλεύω. Ίσα-ίσα που τους
καμαρώνω. Θα ζήλευα μόνο αν έπαιρναν
κάτι από τη σχέση μας για να το δώσουν
αλλού. Αλλά τα «ακριβά» μας είναι μόνο
δικά μας.
–Έχεις σκεφτεί πώς θα ήταν η ζωή
σου αν δεν είχες πάρει το δρόμο της
μουσικής;

–Δεν ξέρω. Ίσως γιατί πάντα η μουσική
ήταν με κάποιον τρόπο στη ζωή μου. Βέ-
βαια, αν μιλήσουμε από επαγγελματικής
πλευράς, από μικρή ήμουν σίγουρη ότι
θα έκανα κάτι απαιτητικό, που θα είχε
πρόκληση, που θα έπρεπε να τρέξω πίσω
του και να το κυνηγήσω, να κοπιάσω για
να το φτάσω. Στην εφηβεία ήθελα, για
παράδειγμα, να γίνω διπλωματική ακό-
λουθος...
–Υπάρχει κάτι που σε φοβίζει;

–Μόνο η ασθένεια και η απώλεια των
ανθρώπων που αγαπώ. Όλα τα άλλα φτιά-
χνονται. 
–Το να χάσεις την αποδοχή του κοινού
δεν σε τρομάζει;

–Όχι, και μιλώ ειλικρινά. Αν αυτό συμ-
βεί, κάποιος λόγος θα υπάρχει. Ίσως προ-
σπαθήσω να ανατρέψω την κατάσταση,
ίσως την αποδεχθώ. Όμως, δεν κάνω
μουσική για την αποδοχή των άλλων -
όσο συγκλονιστικό κι αν είναι αυτό το
συναίσθημα-, αλλά γιατί την αγαπώ. Και
χωρίς κοινό, πάλι το ίδιο θα κάνω. To εν-
δεχόμενο να χάσω τη φωνή μου, βέβαια,
ναι, με τρομάζει. Γιατί τότε δεν θα μπο-

ρούσα ούτε... στο μπάνιο μου να τρα-
γουδάω, για μένα.
–Αρκεί το ταλέντο για να κάνει κανείς
καριέρα;

–Πιστεύω ότι αυτό που περισσότερο
παίζει ρόλο, εκτός από το ταλέντο, δηλαδή
το «φως» που εκπέμπει κανείς, είναι ο
χαρακτήρας του στο «χτίσιμο» μιας κα-
ριέρας. Είναι αυτό που είπε ο Ηράκλειτος:
«Η μοίρα μας είναι ο χαρακτήρας μας».
Γι’ αυτό και όταν ακούω να λένε «Ξέρεις
ποιος ήταν αυτός; Αλλά τον έφαγαν τα
κυκλώματα...», θυμώνω. Πέρα από λίγες
περιπτώσεις που, πράγματι, οι συγκυρίες
είναι αρνητικές, η τεμπελιά και η αλα-
ζονεία δεν επιτρέπουν σε κάποιον να
κάνει αυτό που λέμε «cross over».
–Πόσο δύσκολο είναι με την επιτυχία
που βιώνεις να μην καβαλήσεις το κα-
λάμι; 

–Καθόλου δύσκολο. Πιστεύω σ’ εμένα
και ξέρω πως ό,τι κάνω το κάνω όσο πιο
καλά μπορώ, γιατί εργάζομαι σκληρά για
να το κατακτήσω. Αλλά δεν έχει αλλάξει
η ιδέα που έχω για τον εαυτό μου μέσα
από τη δουλειά μου, δεν προσδιορίζομαι
από αυτήν. Ναι, έχω προοπτικές. Αν τις
αξιοποιώ ή όχι είναι δικό μου θέμα. Αν
τα δεις έτσι πεζά τα πράγματα, συνειδη-
τοποιείς πως δεν είσαι ο μόνος άνθρωπος
με προοπτικές πάνω στον πλανήτη, άλλοι
έχουν καλύτερες από σένα. Όταν βρί-
σκομαι πάνω στη σκηνή, λοιπόν, γου-
στάρω τρελά, είναι υπέροχο αυτό που
συμβαίνει. Αλλά τελειώνει όταν κατεβαίνω
από τη σκηνή. Γιατί να το πάρω μαζί μου
στο σπίτι; Καβαλάνε το καλάμι μόνο όσοι
δεν έχουν ένα σταθερό περιβάλλον και
ανθρώπους γύρω τους που να τους θυ-
μίζουν ποιοι είναι. 
–Νατάσσα καλλιτέχνις. Νατάσσα κόρη,
σύντροφος, φίλη. Θα σε δούμε και μη-
τέρα;

–Μάλλον όχι, ρε γαμώτο... (Γελάει)
Μου περνάει κάποιες φορές από τομυαλό,
αλλά δεν μπορώ να βρω στη ζωή που
κάνω τη θέση μου ως μητέρα. Επειδή
έχω τρία μικρότερα αδέλφια, τη διαδρομή

ενός παιδιού την έχω ήδη ακολουθήσει,
με όλες τις χαρές αλλά και τις έγνοιες
και τις αγωνίες της. Όλες οι μεγάλες
αδελφές θα με καταλάβουν. Οι υπόλοιποι
ας σωπάσουν, γιατί δεν ξέρουν. (Γέλια,
ξανά)
–Να έρθουμε στη «Βαβέλ». Γιατί πρέπει
να την ακούσει κανείς; Τι προσφέρει
στον ακροατή;

–Θα σου πω τι πρόσφερε σ’ εμάς: ολο-
κλήρωση, ανάταση, σαν να μας έσπρωξε
σε έναν συναρπαστικό, καινούργιο δρόμο.
Απολαμβάνουμε μια νέα συγκίνηση. Θε-
ωρούμε ότι είναι ο πιο μεστός, ο πιο
ώριμος καταγεγραμμένος εαυτός μας.
Εξακολουθούμε να κάνουμε αστικό συ-
ναισθηματικό τραγούδι. Και ποτέ δεν εί-
παμε ψέματα. Τις δικές μας ιστορίες αφη-
γούμαστε. Κάθε φορά που ακούω τα «Με-
θύσια», για παράδειγμα, σκέφτομαι τα
μεθύσια που έχουμε κάνει στον «Batman»
και στον «Αρχάγγελο, τα φλερτ, τα κλά-
ματα για έρωτες...
–Τον Αύγουστο θα σε δούμε και στην
Επίδαυρο, στους «Όρνιθες» του Αρι-
στοφάνη, σε σκηνοθεσία Νίκου Καρα-
θάνου. Πώς είναι αυτή η εμπειρία;

–Φανταστική! Και απορώ με όσους
απορούν και με ρωτούν πώς αποφάσισα
να συμμετάσχω σεμια τέτοια παράσταση.
Κατ’ αρχάς, αξιοποιούμαι στη μουσική
δράση, ως τραγουδίστρια, όχι ως ηθο-
ποιός. Δεύτερον, έχω πολύ στενή σχέση
με τον ΆγγελοΤριανταφύλλου που γράφει
τη μουσική αλλά και με τον Νίκο Καρα-
θάνο, τον οποίο γνωρίζω χρόνια και θαυ-
μάζω... αρρωστημένα. Όταν μου το πρό-
τεινε, του είπα ότι αισθάνομαι απερί-
γραπτη χαρά και τιμήπου θα βρεθώ μέσα
σε έναν τέτοιο θίασο και ότι τον εμπι-
στεύομαι τυφλά.
–Επειδή με όλες τις υποχρεώσεις σου
θεωρώ απίθανο να έχεις χρόνο για δια-
κοπές φέτος, θα μου πεις ποιο καλοκαίρι
νοσταλγείς περισσότερο;

–Τα καλοκαίρια των παιδικών μου χρό-
νων στο Ξυλόκαστρο. Όλη μέρα τρέχαμε
με τ’ αδέλφια μου με τα ποδήλατα και
παίζαμε - και ξύλο παίζαμε, εννοείται. Ο
αδελφός μου ο Αντώνης, που σήμερα
μαγειρεύει εκπληκτικά, είχε φτιάξει μια...
καντίνα μέσα στο σπίτι και έφτιαχνε ένα
σωρό λιχουδιές τις οποίες πουλούσε
στους γονείς μου! Τα βράδια παρουσιά-
ζαμε θεατρικές παραστάσεις στον κήπο,
σε όλη την οικογένεια. Θυμάμαι έντονα
και το καλοκαίρι που είχα τελειώσει τη
Β΄ Γυμνασίου: τότε ήμουν ερωτευμένη
με ένα μεγαλύτερο αγόρι που δεν μου
έδινε απολύτως καμιά σημασία και άκου-
σα Ξύλινα Σπαθιά πρώτη φορά, στην πα-
ραλία...
–Θα μου περιγράψεις τη Νατάσσα με
τρεις λέξεις; 

–Έλα, ρε Τασούλα. Μου το έχεις ξα-
ναζητήσει αυτό και είναι δύσκολο! (Γελάει)
Μπορώ, τουλάχιστον, να πω τα καλά; Εί-
μαι παθιασμένη, πιστή και ευχάριστη.
Ειδικά γι’ αυτό το τελευταίο καμαρώνω
πολύ. Αν ήμουν βαρετή, θα το είχα πάρει
πολύ βαριά... 

Πας πιο μακριά
όταν ξέρεις πού
θα επιστρέψεις...
Μια κουβέντα εφ’ όλης της ύλης με το πιο λαμπερό
αστέρι της γενιάς της, τη Νατάσσα Μποφίλιου

« Όταν βρίσκομαι πάνω στη σκηνή, γουστάρω τρελά, είναι υπέροχο αυτό που συμβαίνει. Αλλά τελειώνει όταν κατεβαίνω από τη σκη-
νή. Γιατί να το πάρω μαζί μου στο σπίτι;» 

“Η λαχτάρα για μουσική. Αυτό που
ψάχνει στα τραγούδια. Τα όνειρα
και οι φόβοι της. Η ρουτίνα που
αγαπά και οι δικοί της άνθρωποι
που την κρατούν... γειωμένη. Το
κοινό. Οι νέες προκλήσεις. Τα κα-
λοκαίρια που νοσταλγεί.

Με τον Γεράσιμο Ευαγγελάτο και τον Θέμη Καρα-
μουρατίδη. «Η σχέση μας είναι... γάμος», λέει.

i n f o

Η «Βαβέλ» κυ-
κλοφορεί από
τη Feelgood Re-
cords. Οι «Όρνι-
θες» του Αρι-
στοφάνη θα παι-
χτούν στο Αρ-
χαίο Θέατρο Επιδαύρου στις 19 και 20 Αυγούστου.
Η πρώτη μεγάλη φθινοπωρινή αθηναϊκή συναυλία
της είναι στις 9 Σεπτεμβρίου στο Θέατρο Πέτρας.

“Από μικρή ήμουν σίγουρη
ότι θα έκανα κάτι απαιτη-
τικό, που θα είχε πρόκληση,
που θα έπρεπε να τρέξω
πίσω του και να το κυνη-
γήσω για να το φτάσω.
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«H CYTAMOBILE-VODAFONE ΦΕΡΝΕΙ ΚΟΝΤΑ ΣΑΣ ΤΑ MAD VMA VIDEO MUSIC AWARDS. CYTAMOBILE-VODAFONE. TO ΑΞΙΟΠΙΣΤΟ ΔΙΚΤΥΟ ΔΙΠΛΑ ΣΟΥ, ΚΑΘΕ ΦΟΡΑ ΠΟΥ ΤΟ ΧΡΕΙΑΖΕΣΑΙ.»

Kυριακή 31 Ιουλίου 2016

Νέα από την έρημο του Τσέρνομπιλ
Η δημοσιογράφος και πολιτική ακτιβίστρια Σβετλάνα Αλεξίεβιτς παρουσιάζει «αφτιασίδωτες» μαρτυρίες κατοίκων μετά την έκρηξη

ΣΒΕΤΛΑΝΑ ΑΛΕΞΙΕΒΙΤΣ
Τσέρνομπιλ: Ενα χρονικό
του μέλλοντος
μτφρ.: Ορέστης Γεωργιάδης
εκδ. Πατάκης, σελ. 344

Πριν αποσπάσει το Νομπέλ Λογοτεχνίας
το 2015, η δημοσιογράφος, διηγηματο-
γράφος και πολιτική ακτιβίστρια Σβελτάνα
Αλεξίεβιτς (Ουκρανία, 1948) ήταν ελάχιστα
γνωστή στο ελληνικό αναγνωστικό κοινό.
Η πρώτη έκδοση, μάλιστα, του πολύκροτου
βιβλίου της «Τσέρνομπιλ: Ενα χρονικό
του μέλλοντος» το 2001 πέρασε σχεδόν
απαρατήρητη στη χώρα μας, όπως και η
κυκλοφορία του γνωστότερου ίσως έργου
της, «Οι μολυβένιοι στρατιώτες» (μαρτυρίες
από τον πόλεμο των Σοβιετικών στο Αφ-

γανιστάν). Δεν ξέρω αν αυτό οφείλεται
στη «δυσάρεστη» θεματολογία των βιβλίων
ή σε κάποια βαθύτερη προκατάληψη για
το είδος της λογοτεχνίας που υπηρετεί η
Αλεξίεβιτς.

Και αυτό οφείλουμε να το επισημάνουμε
από την αρχή: το είδος της ντοκιμαντε-
ρίστικης λογοτεχνίας, της μη μυθοπλα-
στικής μυθιστορίας, μπορεί να έχει γερά
θεμέλια σε παρόμοιες απόπειρες Αμερι-
κανών συγγραφέων με θητεία στην ερευ-
νητική δημοσιογραφία, όπως ο Ερνεστ
Χέμινγουεϊ, ο Τρούμαν Καπότε, ο Νόρμαν
Μέιλερ, ή σε Ρώσους, όπως ο Βασίλι Γκρό-
σμαν και ο Αλεξάντερ Σολζενίτσιν, όμως
ποτέ άλλοτε δεν παρουσιάσθηκε τόσο γυ-

μνή, «αφτιασίδωτη», όσο στα γραπτά της
Αλεξίεβιτς, κρατώντας τον ελάχιστο ιστό
συνεκτικότητας και αγγίζοντας όσο καμία
άλλη κατάθεση τα όρια των πολεμικών
ανταποκρίσεων. Στο παρόν βιβλίο, η συλ-
λογή μαρτυριών από ανθρώπους που βίω-
σαν οι ίδιοι ή οι συγγενείς τους την τραγική
έκρηξη στον πυρηνικό σταθμό του Τσέρ-
νομπιλ, τον Απρίλιο του 1986, δημιουργεί
ένα πολυφωνικό αφήγημα μοναδικό στα
ρωσικά γράμματα, το χρονικό μιας δυ-
στοπίας, με αρχή, μέση και τέλος.

Οι μαρτυρίες που συνέλεξε η Αλεξίεβιτς
με κίνδυνο τη ζωή της, διασχίζοντας επί
δέκα συναπτά έτη την απαγορευμένη
ζώνη και συνομιλώντας με εκατοντάδες
διασωθέντες από το πυρηνικό ατύχημα,
παρατίθενται σαφώς επεξεργασμένες, με
τη σειρά και τους τίτλους που διάλεξε η
συγγραφέας, αλλά από εκεί και πέρα δεν
υπάρχει ίχνος μυθοπλασίας, ούτε καν η
υποψία ενός «στρογγυλέματος» στα απε-

γνωσμένα λόγια, στις έντρομες φωνές
των θυμάτων. Οπως πολύ σωστά επιση-
μαίνει στον πρόλογό του ο συγγραφέας
Θανάσης Τριαρίδης, δεν είναι τυχαίο πως
ο απόηχος του Ολοκαυτώματος και της
Χιροσίμα επανέρχεται κάθε τόσο στις πε-
ρισσότερες μαρτυρίες, σαν μέτρο σύγ-
κρισης ή σαν αδόκιμη προσπάθεια να ερ-
μηνεύσουν τη φρίκη και το παράλογο της
Ιστορίας.

Ασφαλώς πολλές αφηγήσεις συμπίπτουν
στα βασικά, ιδιαίτερα στις ευθύνες της
ηγεσίας του σοβιετικού Κ.Κ., των τοπικών
Αρχών, των επιστημόνων που αρνήθηκαν
να δουν τις ολέθριες συνέπειες των δια-
δοχικών εκρήξεων στον αντιδραστήρα
του πυρηνικού σταθμού. Οταν τα ραδιε-
νεργά στοιχεία που απελευθερώθηκαν
στην ατμόσφαιρα άρχισαν να σκορπούν
τον θάνατο, ουδείς αρμόδιος έλαβε κάποια
στοιχειώδη μέτρα προφύλαξης για τον
πληθυσμό, αντιθέτως, όπως μαρτυρούν

οι περισσότεροι «διασωθέντες», οι εκπρό-
σωποι του κρατικού μηχανισμού ήταν
καθησυχαστικοί λες και τίποτε δεν είχε
συμβεί. Οποιος αμφισβητούσε τις κρατικές
ανακοινώσεις και οδηγίες αντιμετώπιζε
το ενδεχόμενο της ποινικής δίωξης για
«διασπορά ψευδών ειδήσεων». Ετσι, εκτέ-
θηκαν στον κίνδυνο χιλιάδες πολίτες, που
υπό στοιχειώδεις συνθήκες ασφαλείας
θα είχαν αποφύγει το μοιραίο.

Στην Ουκρανία και στη Λευκορωσία η
ραδιενέργεια κατέχει ακόμη την πρώτη
θέση ανάμεσα στα αίτια θνησιμότητας,
ο αριθμός των καρκινοπαθών και των γε-
νετικών μεταλλάξεων αυξάνεται δραματικά
κάθε χρόνο. Ακόμη και σήμερα ολόκληρες
περιοχές εξακολουθούν να είναι μολυ-
σμένες –συνολικά 240.000 εκτάρια καλ-
λιεργήσιμης γης, ενώ πάνω από 500 χωριά
παραμένουν μη κατοικήσιμα.

Ο θλιβερός απολογισμός της μεγαλύ-
τερης πυρηνικής καταστροφής του 20ού
αιώνα, έτσι όπως προβάλλει μέσα από τις
αφηγήσεις των αυτοπτών μαρτύρων, απο-
τελεί το ουσιωδέστερο μνημείο που ορ-
θώθηκε στη μνήμη των ανυπεράσπιστων
θυμάτων, παραμένει όμως το ερώτημα
που έθεσαν μετά επιτάσεως αρκετοί κρι-
τικοί: μπορεί να χαρακτηρισθεί αυτό το
διαρκές «κατηγορώ» λογοτεχνία, έστω
και σε μια πιο «επεξεργασμένη» μορφή;
Εδώ οι γνώμες των ειδικών διχάζονται.

Κάποιοι επιμένουν πως τα οριακά γε-
γονότα του 20ού αιώνα μάς ξεπερνούν
σε τέτοιο βαθμό, που δεν χρειάζονται το
«περιτύλιγμα» της μυθοπλασίας για να
απαθανατισθούν, άλλοι ισχυρίζονται πως,
χωρίς τη μεταφορική γλώσσα της λογο-
τεχνίας, τον μύθο και την πλοκή, η ξερή
αφήγηση των γεγονότων είναι απλώς δη-
μοσιογραφία.

Η ίδια η συγγραφέας έχει κατά το πα-
ρελθόν δηλώσει ότι «οι αληθινές ιστορίες
είναι πολύ πιο ενδιαφέρουσες από οποι-
οδήποτε βιβλίο μυθοπλασίας», μα αυτή
η θέση ηχεί κάπως περίεργα στη χώρα
του Ντοστογιέφσκι και σίγουρα αδικεί το
πρωτότυπο της γραφής της.

Πριν βραβευθεί με το Νομπέλ Λογοτεχνίας το 2015, η συγγραφέας και πολιτική ακτιβίστρια Σβετλάνα Αλεξίεβιτς ήταν ελάχιστα γνωστή
στους Ελληνες αναγνώστες.

Το πολύκροτο βιβλίο της Αλεξίεβιτς εκδό-
θηκε για πρώτη φορά στην Ελλάδα το 2001.

“Η συλλογή μαρτυριών
από την τραγική έκρηξη στον
πυρηνικό σταθμό δημιουργεί
ένα πολυφωνικό αφήγημα,
μοναδικό στα ρωσικά γράμματα.
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ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ
ΜΑΡΚΟΣ ΤΣΙΚΟΤ
Η δολοφονία του Πυθαγόρα
μτφρ.: Χριστίνα Θεοδωροπούλου
εκδ. Πατάκης, σελ. 796

Μια σειρά δολοφονιών συν-
ταράζει την κοινότητα των
πυθαγορείων, όταν ο Πυθα-
γόρας, φιλόσοφος και μαθη-
ματικός, αποφασίζει να επι-
λέξει τον διάδοχό του ανά-
μεσα στους δασκάλους της
σχολής. Ολοι είναι ύποπτοι

σ’ αυτό το παιχνίδι εξουσίας, προβολής και αν-
ταγωνισμού, με δύο ικανούς ερευνητές να ανα-
λαμβάνουν δράση για να λυθεί το μυστήριο. Η
κόρη του Πυθαγόρα και ο Αιγυπτιακής καταγω-
γής Ακενόν επιχειρούν να αποκαλύψουν τον
υπεύθυνο των δολοφονιών. Η περιπέτεια είναι
στενά συνδεδεμένη με την παρουσίαση των κύ-
ριων στοιχείων της πυθαγόρειας φιλοσοφίας.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΘΕΤΙΚΕΣ ΕΠΙΣΤΗΜΕΣ
MAX TEGMARK
Το μαθηματικό σύμπαν μας
μτφρ.: Νίκος Αποστολόπουλος
εκδ. Τραυλός, σελ. 650

Από πού προήλθαν όλα;
Πώς θα τελειώσουν όλα;
Πόσο μεγάλο είναι το σύμ-
παν; Τι είναι πραγματικό;
Υπάρχουν περισσότερα
πράγματα στην πραγματικό-
τητα απ’ όσα μπορούν να
δουν τα μάτια μας; Ως φυσι-

κός, ο Σουηδός Μαξ Τέγκμαρκ προσεγγίζει τα
μυστήρια της πραγματικότητας μέσω της φυσι-
κής και τα αντιμετωπίζει, μάλιστα, ως αστυνομι-
κά μυστήρια. Θεωρεί την πραγματικότητα αμι-
γώς μαθηματική δομή και καταλήγει πως οι θε-
μελιώδεις μαθηματικές εξισώσεις που διέπουν
τη φυσική πραγματικότητα δεν προϋποθέτουν
κάποιο νόημα.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΚΟΜΙΚ
JEAN-YVES FERRI – DIDIER CONRAD
Αστερίξ - Ο πάπυρος του Καίσαρα
εκδ. Μαμούθ Κόμιξ

Είναι πολύ μεγάλη η ευθύ-
νη να προσπαθείς να ανα-
βιώσεις το «Αστερίξ».
Ωστόσο, από την προσπά-
θεια των δύο ικανών Γάλ-
λων δημιουργών που υπο-
γράφουν τις νέες περιπέ-
τειες του κοντοπίθαρου

Γαλάτη πολεμιστή δεν νιώθουμε προδομέ-
νοι. Στο χωριό με τους ανυπότακτους Γαλάτες
καταφτάνει ένας «μαντατορεπόρτερ χωρίς
σύνορα», ένας μάχιμος δημοσιογράφος που
πολεμά για τη διαφάνεια και την ελευθερία
του λόγου και θέλει να κάνει γνωστό ότι ο
Ιούλιος Καίσαρας δεν κατάφερε να κατακτή-
σει ολόκληρη τη Γαλατία. Ενας χαρακτήρας
που φέρνει στον νου τον Τζούλιαν Ασάντζ.

ΣΠΥΡΟΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
EDITH WHARTON
Καλοκαίρι
μτφρ.: Ελλη Εμκε
εκδ. Παπαδόπουλος, σελ. 224

Ερωτικό πάθος ή ασφά-
λεια; Ακαταμάχητη έλξη ή
τρυφερότητα; Η Τσάριτι
γνωρίζει και τα δύο και
έχει την τύχη το πάθος να
διαδεχθεί η ασφάλεια και
την έλξη η τρυφερότητα.
Αυτό θέλησε η κλασική

Edith Wharton (1862-1937), που, απομακρυ-
νόμενη από τις αδυσώπητες νεοϋορκέζικες
ιστορίες της, επιτρέπει στη φτωχή αλλά ανε-
ξάρτητη ηρωίδα της από τη Νέα Αγγλία, από
τη μια, να αφυπνιστεί ερωτικά διεκδικώντας
το σώμα και τη σεξουαλικότητά της και, από
την άλλη, να αφεθεί στα χέρια του συμπονε-
τικού κύριου Ρόγιαλ πέφτοντας στα μαλακά.

ΕΛΙΣΑΒΕΤ ΚΟΤΖΙΑ

ΞΕΝΗ ΠΕΖΟΓΡΑΦΙΑ
ΜΕΛΑΝΙ ΡΑΑΜΠΕ
Η παγίδα
μτφρ.: Γιώτα Λαγουδάκου
εκδ. Καλέντης, σελ. 408

Σ’ αυτό το ψυχολογικό θρί-
λερ, μια επιτυχημένη συγ-
γραφέας μυθιστορημάτων
ζει απομονωμένη στο σπίτι
της 11 ολόκληρα χρόνια,
με σημάδια κατάθλιψης.
Δεν μπορεί να ξεπεράσει
τον βίαιο θάνατο της αδερ-

φής της, όταν μάλιστα η ίδια είχε δει φευγα-
λέα το πρόσωπο του δολοφόνου. Η καθημε-
ρινότητά της θα αλλάξει, ωστόσο, όταν μια
μέρα αναγνωρίσει στην τηλεόραση τον δολο-
φόνο στο πρόσωπο ενός γνωστού δημοσιο-
γράφου και αποφασίσει να γράψει ένα ψυ-
χοθρίλερ, στο οποίο να εκτυλίσσεται η ιστο-
ρία της αδερφής της.

ΧΡΥΣΑ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

ΝΕΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ

KΡITIKH / Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ ΣΧΙΝΑ

Ανατριχιαστική ετυμηγορία
ΑΔΩΝΙΣ
Βία και Ισλάμ.
Συζητήσεις με τη Χουρία Αμπντελουάχεντ
μτφρ.: Ανδρέας Παππάς
εκδ. Πατάκη, σελ. 256

«Ε λπίζω το ISIS να είναι η τελευταία κραυ-
γή του βίαιου, μισαλλόδοξου Ισλάμ. Σαν
ένα κερί, που λίγο πριν σβήσει, έχει μιαν
αναλαμπή. Σήμερα οι Αραβες αλληλο-
τρώγονται και αλληλοεξοντώνονται, τα-
πεινώνονται αμοιβαία… Το ISIS εξολο-
θρεύει σιίτες, γιαζιδίτες, σουνίτες… Πρό-
κειται για τέλμα». Τα λόγια αυτά οφεί-
λονται στον τελευταίο σύγχρονο μεγάλο
Αραβα ποιητή, μετά τον θάνατο του Πα-
λαιστινίου Μαχμούντ Νταρουίς το 2008,
τον Συρολιβανέζο Αδωνι, κατά κόσμον
Αλί Αχμάντ Σαΐντ Ασμπάρ, επί χρόνια
υποψήφιο για το βραβείο Νομπέλ. Συγ-
γραφέας ταγμένος στη μουσική της αρα-
βικής γλώσσας, επίμονος υπηρέτης της
ποίησης παρά την καταδίκη της ως «αυ-
ταπάτης» και «παραζάλης» από το Ισλάμ,
υπερασπιστής του «εγώ» σ’ ένα πολιτικό
και κοινωνικό περιβάλλον που δολοφονεί
την υποκειμενικότητα, κοσμοπολίτης,
υπέρμαχος της ανθρώπινης ελευθερίας
και του αυτοπροσδιορισμού. Το βιβλίο
«Βία και Ισλάμ», μια διά μακρών συζήτησή
του με τη Μαροκινή ψυχαναλύτρια και

μεταφράστριά του στα γαλλικά Χουρία
Αμπντελουάχεντ, είναι μια φλογερή επί-
θεση στο Ισλάμ.

«Ο άνθρωπος γεννιέται στο πλαίσιο
της ισλαμικής κουλτούρας σαν μια λέξη
ή ένα σημείο στίξης σ’ ένα βιβλίο που
είναι η Ούμμα, η κοινότητα των πιστών»,
μας θυμίζει ο Αδωνις. Το
εγώ του ατόμου δεν κα-
θορίζεται από τον εσωτε-
ρικό του κόσμο, αλλά από
τα ιερά κείμενα και τη συ-
ναίνεση της κοινότητας,
κι έτσι του αφαιρείται η
δυνατότητα να κινηθεί
και να αναπτύξει τη δη-
μιουργικότητά του. Εγ-
κλειστος στο εσωτερικό
ενός κύκλου που έχει χα-
ραχθεί από τα ιερά κεί-
μενα, ο πιστός υφίσταται
τη βία της επιβολής και
εκπέμπει, με τη σειρά του,
τη βία σε οποιονδήποτε
βρίσκεται έξω απ’ αυτόν τον κύκλο.

Ο Αδωνις θεωρεί πως η βία είναι εγ-
γενής στο Ισλάμ και έχει τις ρίζες της
στο Κοράνι, το οποίο και αποκωδικοποιεί
και αναλύει με σπάνια νηφαλιότητα και
τόλμη: «Από τα 3.000 χωρία του Κορανίου,
518 αναφέρονται στην τιμωρία και η Κό-

λαση αναφέρεται 8 φορές». Η απιστία
πρέπει να τιμωρηθεί και ιδού πώς: «Σύν-
τομα θα ρίξουμε στην Κόλαση αυτούς
που δεν πιστεύουν στα σημάδια μας.
Κάθε φορά που το δέρμα τους θα καίγεται,
θα τους το αλλάζουμε με νέο ώστε να
νιώθουν την αιώνια τιμωρία». Εξουσια-

στική, κυριαρχική, εχ-
θρική προς την ετερό-
τητα (οι πάντες εκτός
Ισλάμ είναι «άπιστοι»
και εχθροί), αλλά και
προς τη γυναικεία φύ-
ση, η ισλαμική αντίλη-
ψη για τον κόσμο αρ-
νείται από τη γυναίκα
τα βασικά χαρακτηρι-
στικά της (επικαλύπτει
την ομορφιά της, ακυ-
ρώνει τη θηλυκότητά
της) και τη μετατρέπει
σε κάτι που έχει χάσει
την αυταξία του, αφού
ανήκει ολοκληρωτικά

στον άνδρα όντας ο «αρόσιμος αγρός»
του που μπορεί να τον «οργώσει» κατά
βούληση.

Ο Αδωνις, 86 ετών σήμερα και κά-
τοικος Παρισιού, προσχώρησε στα νιά-
τα του στις τάξεις του Εθνικού Κόμ-
ματος της Συρίας (SNP), κοσμικού σχη-

ματισμού που οραματιζόταν τη Μεγάλη
Συρία (και θα συμπεριλάμβανε την Κύ-
προ και τη Χερσόνησο του Σινά), φυ-
λακίστηκε για τις πολιτικές δραστη-
ριότητές του, διαγράφηκε από την
εταιρεία Αράβων συγγραφέων και το
1955 αναγκάστηκε να καταφύγει στη
Βηρυτό, καταφύγιο των απανταχού
στον αραβικό κόσμο διωκόμενων δια-
νοουμένων. Αν βλέπει κάποια προοπτι-
κή, κάποια διέξοδο από τον φαύλο κύ-
κλο του αίματος και της βίας; Μόνο
μέσω της ρήξης, απαντά, μέσω του
διαχωρισμού του κράτους από τη θρη-
σκεία – διαδικασία επίπονη, ενδεχο-
μένως και ατελέσφορη, αν το αύριο
συνεχίσει να βασίζεται στο αραβικό
παρελθόν, όπως το γνωρίζουμε. Και
μόνο μέσω των νέων που δεν γοη-
τεύονται από την «επιστροφή στον
προ-άνθρωπο, στην αγριότητα». Εκεί-
νων των εκκοσμικευμένων νέων που
θλίβονται, όπως και ο Αδωνις, για την
απόλυτη απουσία της κοινότητας των
πιστών από οποιοδήποτε πεδίο του
ανθρώπινου πολιτισμού και απαιτούν
τη διαμόρφωση «μιας νέας σχέσης ανά-
μεσα στις λέξεις και στα πράγματα,
ανάμεσα στον άνθρωπο και στον κό-
σμο, ανάμεσα στον άνθρωπο και στην
πρόοδο».

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤH ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΚΡΥΝΙΩΤΗ

Η Δήμητρα Μακρυνιώτη γεννήθηκε στην Αθήνα.
Είναι καθηγήτρια Κοινωνιολογίας στο Πανεπι-
στήμιο Αθηνών. Τα ερευνητικά της ενδιαφέ-
ροντα αφορούν, μεταξύ άλλων, τις κοινωνιο-
λογικές προσεγγίσεις της παιδικής ηλικίας, του
σώματος και του θανάτου. Η συλλογή διηγη-
μάτων «Τάξε μου» είναι το πρώτο λογοτεχνικό
της έργο.

Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό πλάι στο
κρεβάτι σας;
Το «Πόλεμος και πόλεμος» του Laszlo Krasz-
nahorkai, το «Δέρμα» το Κούρτσιο Μαλαπάρ-
τε και το «Πέρασμα» του Κωνσταντίνου Τζα-
μιώτη.

Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας θα θέλατε
να είστε και γιατί;
Εδώ, με μένα την ίδια δύσκολα τα βγάζω πέ-
ρα, πού να ταυτιστώ και με άλλους.

Με ποιον συγγραφέα θα θέλατε να δειπνή-
σετε;
Θα έπινα ένα ποτό με τον Χέμινγουεϊ, θα μα-
γείρευα για τον Φιτζέραλντ, θα ήθελα να
φάω έξω με τη Μάρω Δούκα. Εκείνοι όμως;

Ποιο ήταν το τελευταίο βιβλίο που σας έκανε
να θυμώσετε;
Το βιβλίο που δεν μπόρεσα να τελειώσω.

Και το τελευταίο που σας συγκίνησε;
«Το βάρος της πεταλούδας» του Erri de Luca
και το «Γκιακ» του Δημοσθένη Παπαμάρκου.
Ποιο κλασικό βιβλίο δεν έχετε διαβάσει και
ντρέπεστε γι’ αυτό;
Αρκετά. Αλλά ελπίζω ότι κάποτε θα καταφέ-
ρω να τα διαβάσω.

Από την κοινωνική και πολιτική θεωρία στην
πεζογραφία. Αλμα ή απλή μετακίνηση;
Απλή μετακίνηση, θα έλεγα, που ίσως να κρύ-
βει και ένα άλμα. Πάντως, οι θεματικές παρα-
μένουν οι ίδιες: παιδικές ηλικίες, ζωές στο
περιθώριο ή στο μεταίχμιο, σώματα σε απο-
ρία και σε αναζήτηση, το κουβάρι των διαπρο-
σωπικών σχέσεων, οι ξένοι γύρω μας και ο
ξένος μέσα μας. Αυτό που αλλάζει είναι η
οπτική.

«Τάξε μου». Υπάρχει κάτι πιο εσωτερικό που
να ενώνει αυτά τα διηγήματα;
Ισως οι προτροπές και οι υποσχέσεις, συχνά
ανομολόγητες, προς τον εαυτό μας και τους
άλλους, τα μικρά παιχνίδια εξουσίας που δια-
τρέχουν τις ανθρώπινες σχέσεις, τα απρό-
οπτα και τετριμμένα της καθημερινής ζωής,
οι απρόσμενες συναντήσεις και οι προδιαγε-
γραμμένοι αποχωρισμοί.

Εχετε Facebook, Twitter, κ.λπ.; Εάν ναι, εμ-
ποδίζουν ή εμπλουτίζουν το γράψιμο και το
διάβασμα;
Φοβάμαι ότι είμαι ακόμη  έξω από αυτή
την κουλτούρα.  Μάλλον  όχι  για πολύ.

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ / Της ΜΑΡΙΑΛΕΝΑΣ ΣΠΥΡΟΠΟΥΛΟΥ

Γιατί δεν είμαστε αιώνιοι;
Η οθόνη του κινητού σαν άλλος ουράνιος
θόλος φωτίζεται από την έλευση ενός
φωτεινού σηματοδότη, ενός μηνύματος.
Η νεαρή μεταπτυχιακή φοιτήτρια της
Αστρονομίας Εϊμι τρέχει έξω από την
αίθουσα του πανεπιστημίου για να ανοί-
ξει το εικονομήνυμα. Ο σύντροφός της
Εντ, καθηγητής της Αστρονομίας, κατά
πολύ μεγαλύτερός της, της μιλάει σαν
να είναι δίπλα της. Την παρατηρεί, ξέρει
πού βρίσκεται εκείνη την ώρα, τι νιώθει
στο άκουσμα των λόγων του. Η Εϊμι
κάθε φορά που χτυπάει το κινητό της
τινάζεται. Η σχέση της με τον Εντ Φέραμ
είναι στενή όσο και η σχέση της με το
κινητό της. Αυτοί οι δύο άνθρωποι συν-
δέονται στενά, ερωτικά, υπαρξιακά, ενώ
σχεδόν σε όλη την ταινία του Τορνατόρε
δεν τους βλέπουμε ποτέ μαζί. Η σωμα-
τική εγγύτητα δεν τους εμποδίζει να
δημιουργούν μια στενή ερωτική σχέση,
επική και επώδυνη.

Ο Εντ Φέραμ μελετά σε όλη του τη
ζωή τους αστερισμούς που χάθηκαν εκα-
τομμύρια χρόνια στον ουράνιο θόλο και
εμείς, παρ’ όλα αυτά, συνεχίζουμε να
βλέπουμε το φως τους. Μυεί την Εϊμι
στο ερευνητικό του αντικείμενο, στις
αγωνίες του, στις αστρονομικές και συμ-
παντικές ανησυχίες του. Τίποτε δεν φαί-
νεται να στέκεται εμπόδιο σε αυτήν τη
σύνδεση των δύο φαινομενικά παράλ-
ληλων ζωών: ούτε ο γάμος του πρώτου
ούτε η οικογένειά του, ούτε οι δυσκολίες
εγγύτητας που έχει η νεαρή Εϊμι, ούτε
η ενοχή που κουβαλά για τον θάνατο
του πατέρα της, ούτε η μεγάλη διαφορά
ηλικίας, ούτε η σχέση καθηγητή/φοιτή-
τριας, ούτε ακόμη ο θάνατος ανακόπτει
την επιθυμία του ενός για τον άλλον.

Ο Τζουζέπε Τορνατόρε στη νέα του
ταινία «Σε περιμένω. Πάντα», με πρω-
ταγωνιστές τον Τζέρεμι Αϊρονς και το
παλιό κορίτσι του Τζέιμς Μποντ –αγνώ-
ριστο σε αυτήν την ταινία- Ολγκα Κι-
ριλένκο, βάζοντας στο προσκήνιο έναν
μεγάλο έρωτα, προσεγγίζει τον θάνατο,
την ένωση και το φως που υπάρχει ακό-
μη και μετά την ολοκληρωτική απουσία.
Πολύ εύστοχα βάζει τη δύναμη της τε-
χνολογίας σε ρόλο πρωταγωνιστή –ο

τρίτος πόλος της σχέσης είναι το κινητό
τηλέφωνο και ο υπολογιστής και οι δυ-
νατότητες των μηνυμάτων, των e-mail
και των εικονομηνυμάτων– για να περι-
γράψει το παρόν σαν κάτι που ήδη έχει
παρέλθει. Σε ατμόσφαιρα μυστηρίου, ο
πρωταγωνιστής στέλνει μηνύματα σε
ένα οικείο παρόν, παράλληλο της ζωής
της πρωταγωνίστριας, ενώ είναι ήδη
απών. Πόσες φορές δεν έχουμε λάβει ένα
ερωτικό μήνυμα που εισβάλλει στη δική
μας πραγματικότητα και νομίζουμε ότι
και ο αποστολέας του μηνύματος ζει μαζί
μας; Ή το δικό μας μήνυμα, του δικού
μας αναγκαίου και επιτακτικού παρόντος,
φτάνει στην άλλη όχθη ετεροχρονισμένα,
άκαιρα και ήδη σε έναν παρελθοντικό
χρόνο. Πόσες φορές ανατρέχοντας σε

παλιά μηνύματα ή παλιά βίντεο δεν έχουμε
την αίσθηση ότι αυτό το τότε λάμπει
τώρα ή μας συντροφεύει γιατί ο χρόνος
έχει καταλυθεί, είναι αιώνιος.

«Τι λάθος κάναμε και χάσαμε την αι-
ωνιότητα;» ρωτάει στο τέλος ο πρωτα-
γωνιστής έχοντας ήδη καταβληθεί από
ανίατη και τελικά θανάσιμη αρρώστια;
Γιατί ο έρωτας δεν μπόρεσε να μας κρα-
τήσει αιώνιους; Γιατί αυτό το φως που
φωτίζει τις ψυχές των ανθρώπων όταν
συνδέονται από πόθο και επιθυμία δεν
είναι ικανό να διαρκέσει για πάντα; Το
λάθος που κάναμε είναι ο ίδιος ο έρωτας.
Αυτός είναι το φως των αστεριών που
χάθηκαν αλλά εμείς βλέπουμε ακόμα.
Διότι η ηρωίδα μέσα στον έρωτά της
βίωνε ένα ατελεύτητο πένθος. Εκανε

τον κασκαντέρ, με κίνδυνο τη ζωή της,
για να μην βιώσει το πένθος για τον θά-
νατο του πατέρα της. Αρα πώς να βιώσει
το πένθος για τον θάνατο του εραστή
της; Ο έρωτας, όμως, για να βιωθεί τελικά
χρειάζεται το πένθος. Να μπορέσουμε
να μεταφέρουμε τη ναρκισσιστική φρον-
τίδα για το σώμα στο εσωτερικό αντι-
κείμενο που λείπει ή που χάθηκε. Από
τη λατρεία για τη λάμψη των αστεριών
να μπορέσουμε να συγκρατήσουμε και
τον χαμό τους. Και τελικά το μεγάλο τί-
μημα ενάντια στην αιωνιότητα είναι η
αγάπη για τον άλλον. Η βαθιά, υπαρξιακή,
άδολη προσφορά στον άλλον. Αυτό μας
κοστίζει την αιωνιότητα, αλλά είναι το
μόνο που μας τη διασφαλίζει κιόλας την
ίδια στιγμή.

Η Ολγα Κιριλένκο στην ταινία του Τζουζέπε Τορνατόρε «Σε περιμένω. Πάντα».
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ΗΠΑ
Το άστρο του Ντέιβ Εγκερς
Στα 46 του χρόνια, ο Ντέιβ Εγκερς εί-
ναι από τους ανερχόμενους της νέας
αμερικανικής λογοτεχνίας. Πολυγρα-
φότατος ήδη, με επιδόσεις τόσο στο
μυθιστόρημα όσο και σε non-fiction,

με καλλιτεχνική διαδρομή και εκθέ-
σεις και με χαρακτηριστικό την ολική
θεώρηση της ζωής μέσα από τη διαρ-
κή κινητικότητα και το δικαίωμα στην
αυτοδιάθεση, ο Ντέιβ Εγκερς είναι και
πάλι στην επικαιρότητα στον αγγλόφω-
νο κόσμο χάρη στο νέο του μυθιστόρη-

μα με τίτλο «Heroes of the Frontier»
και θέμα την ιστορία μιας οδοντιάτρου
που εγκαθίσταται με τα παιδιά της
στην Αλάσκα ύστερα από έναν αποτυ-
χημένο γάμο. Στα ελληνικά κυκλοφο-
ρούν αρκετά από τα βιβλία του, με πιο
πρόσφατο το «Ενα ολόγραμμα για τον

βασιλιά» από τις εκδόσεις Κέδρος. Επί-
σης, έχουν μεταφραστεί: «Ο κύκλος»
(Κέδρος), «Τα αγρίμια» (Τόπος) και
«Τότε που σκοτείνιασε ο ουρανός»
(Μεταίχμιο). O Nτέιβ Εγκερς ήταν φέ-
τος υποψήφιος για το λογοτεχνικό
βραβείο IMPAC.

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ
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ΤΟΡΙΝΟ
Οι Αφροδίτες του Μποτιτσέλι
Μπροστά σε μία Αφροδίτη της Αναγέν-
νησης μπορεί να σταθεί κανείς επί
ώρα. Τι συμβαίνει όμως όταν μια έκθε-
ση στήνεται πάνω ακριβώς στην αντι-
παράθεση δύο έργων του Μποτιτσέλι
(1445-1510) με θέμα αμφότερα την
Αφροδίτη; Στο Τορίνο, στη Sabauda
Galleria, η έκθεση «Η Αφροδίτη συ-
ναντά την Αφροδίτη. Δύο έργα του
Μποτιτσέλι σε αντιπαράθεση» προκα-
λεί πολλά σύγχρονα βλέμματα. Το έρ-
γο της φωτογραφίας είναι αυτό που
ανήκει στη συλλογή της Γκαλέριας του
Τορίνο και αντιπαραβάλλεται με μια
άλλη Αφροδίτη που ήρθε από την Ge-
maeldegalerie του Βερολίνου.

ΡΩΜΗ
Το νέο συνεδριακό κέντρο
Ο διάσημος Ιταλός αρχιτέκτων Μασιμι-
λιάνο Φούκσας ποζάρει μπροστά στη
μακέτα του «Σύννεφου», όπως ονομάζε-
ται το νέο συνεδριακό κέντρο της Ρώ-
μης, που περιλαμβάνει και ξενοδοχείο.
Ανήκει στη νέα γενιά κτιρίων που αφή-
νουν σταδιακά τη σφραγίδα του 21ου αι-
ώνα στην πρωτεύουσα της Ιταλίας. Το
«Σύννεφο» αναμένεται να εγκαινιάσει
τη λειτουργία του τον Οκτώβριο.

ΜΠΑΪΡΟΪΤ
Σε χαμηλότερους τόνους
Το ετήσιο γεγονός για τους θαυμαστές
του Βάγκνερ, το Φεστιβάλ του Μπάιροϊτ,
εκτυλίσσεται παρά τις απειλές της τρομο-
κρατίας. Με πλήθος παραστάσεων αλλά
με συναίσθηση του διεθνούς περίγυρου,
το φετινό Μπάιροϊτ αποφεύγει τη λάμψη
και την κοσμικότητα. Η φωτογραφία είναι
από την παραγωγή της όπερας του Βάγ-
κνερ «Ο Χρυσός του Ρήνου» από την τε-
τραλογία του «Δαχτυλιδιού».

MΑΛΑΓΑ
Mαρκ Σαγκάλ στη Μεσόγειο
Στην καλοκαιρινή Μάλαγα, μία επίσκε-
ψη στο εκεί Ρωσικό Μουσείο επιφυλάσ-
σει την ευχάριστη ανταμοιβή μιας περιο-
δικής αλλά μακράς διάρκειας έκθεσης
έργων του Μαρκ Σαγκάλ. Εχουν συγκεν-
τρωθεί μερικά από τα πιο γνωστά έργα
του για να στηθεί η έκθεση «Ο Σαγκάλ
και οι σύγχρονοί του Ρώσοι». Η έκθεση
θα παραμείνει ανοικτή έως τις 29 Ια-
νουαρίου 2017.

Πήγαινα στο Δημοτικό όταν πήρα ένα γαλάζιο μα-
θητικό τετράδιο μάρκας «Διεθνές» και το έντυσα
με λευκό χοντρό χαρτί. Στο εξώφυλλο κόλλησα φω-
τογραφίες τις οποίες είχα πετσοκόψει από περιοδικά
και εφημερίδες κι έγραψα με μεγάλα γράμματα τον
τίτλο του «βιβλίου», βάζοντας το όνομά μου από
κάτω με κεφαλαία. Ελειπε όμως κάτι: ο εκδοτικός
οίκος. Επρεπε να επινοήσω έναν εκδοτικό οίκο για
το «βιβλίο» μου, που έφερε τον οργασμικά πληκτικό
τίτλο «Καρχαρίες». Εως σήμερα δεν ξέρω πώς έγινε
και κατέληξα στο «Εκδόσεις Κολόμβος». Ακόμη μου
αρέσει όμως. Κάτι να μου έκαναν τα «Σαγόνια του
καρχαρία», που είδα μικρός, το καλοκαίρι του 1975,
στη θερινή αίθουσα του «Αννα Ντορ» στη Γλυφάδα.
Εκεί γνώρισα τον κύριο Γκρι για πρώτη φορά. Οι
καρχαρίες μάς ένωσαν.

Εκείνη η παιδική πετριά με έσπρωξε, δεκαετίες
μετά, να ταξιδέψω ώς το Γκάνσμπεϊ της Νότιας
Αφρικής, να μπω σε υποβρύχιο κλουβί, στον Ατ-
λαντικό, και να δω από κοντά τον μεγάλο λευκό
καρχαρία. Η φωτογραφία του σημερινού σημει-
ώματος απεικονίζει ένα
τέτοιο, υπέροχο κήτος,
όπως το τράβηξα μέσα
απ’ το κλουβί. Δεν είναι
σπουδαία αλλά είναι δική
μου.

Σε εκείνο το ταξίδι
διάβασα για πρώτη φορά
την αληθινή ιστορία που
ενέπνευσε τον συγγρα-
φέα Πίτερ Μπέντσλεϊ να
γράψει τα διάσημα «Σα-
γόνια» του: συνέβη πριν
από εκατό ακριβώς χρό-
νια, τον Ιούλιο του 1916, σε μια εποχή που τα πρω-
τοσέλιδα των αμερικανικών εφημερίδων μονοπω-
λούσε η αιματηρή μάχη του Σομ στα χαρακώματα
του Α΄ Παγκοσμίου. Το σφαγείο του Σομ αντικα-
ταστάθηκε από μία περίεργη είδηση: πέντε Αμε-
ρικανοί κολυμβητές δέχθηκαν επίθεση από καρ-
χαρία στις ακτές του Νιου Τζέρσεϊ. Οι τέσσερις
χάθηκαν, ο ένας επέζησε.

Το πρώτο θύμα πέρασε απαρατήρητο. Λουό-
μενοι το άκουσαν να ουρλιάζει, μα νόμιζαν πως
έκανε πλάκα. Τότε οι ιχθυολόγοι πίστευαν πως
οι καρχαρίες αδυνατούσαν με τα σαγόνια τους
να κόψουν ανθρώπινο οστό. Το δεύτερο θύμα
βρέθηκε μισό, ξεβρασμένο στην ακτή. Αυτήν τη
φορά ήταν σειρά των λουομένων να ουρλιάξουν.
Οι τοπικοί δήμαρχοι αρνήθηκαν πως υπήρχε πρό-
βλημα μην τυχόν και χάσουν τουρίστες, οι συνεχείς
επιθέσεις όμως τους ανάγκασαν να κλείσουν τις
ακτές και να ζητήσουν βοήθεια από ειδικό του
Μουσείου Φυσικής Ιστορίας της Νέας Υόρκης.
Οταν αυτός αποφάνθηκε πως το είδος ήταν «Καρ-
χαρόδων καρχαρίας» (ήτοι μεγάλος λευκός), οι
ντόπιοι ψαράδες ξεχύθηκαν με τα σκάφη τους
να σκοτώσουν το κτήνος. Ενας από αυτούς, αφού
η βάρκα του δέχθηκε επίθεση, τα κατάφερε κι
έγινε ήρωας – η ιστορία του μυθιστορήματος του
Μπέντσλεϊ, το οποίο έκανε ταινία ο Στίβεν Σπίλμ-
περγκ. Η σκληρόδετη έκδοση του βιβλίου παρέ-
μεινε στην κορυφή των best seller των New York
Times επί 44 εβδομάδες, ενώ η ταινία πέρασε
στην ιστορία ως το πρώτο μπλοκμπάστερ του Χό-
λιγουντ. Σήμερα ξέρουμε πως περισσότερο κιν-
δυνεύουν οι καρχαρίες από τον άνθρωπο παρά
το αντίστροφο. Οσο για τον κύριο Γκρι, τηρεί ένα
δικό του τελετουργικό, εδώ και χρόνια: κάθε κα-
λοκαίρι, στις διακοπές του, βλέπει σε βίντεο τα
«Σαγόνια». Ατυπος φόρος τιμής στους μύθους
της παιδικής ηλικίας.

<<<<<<

Το πρώτο θύμα
πέρασε
απαρατήρητο.
Λουόμενοι το
άκουσαν να
ουρλιάζει.

νόμιζαν πως
έκανε πλάκα.

Καλοκαιρινή
ιστορία

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ
Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

ΔΡΕΣΔΗ
Tα γλυπτά της Σαξονίας
Σε ένα από τα καλλιτεχνικά κέντρα του
παλαιού κόσμου, στη Δρέσδη, παρου-
σιάζεται αυτήν την περίοδο, στο Alber-
tinum, η πλούσια συλλογή ρωμαϊκών
γλυπτών που συνοδεύεται από την εξί-
σου πλούσια συλλογή γλυπτών από την
μπαρόκ περίοδο. Η συγκατοίκηση δεί-
χνει την αγάπη που είχε το γερμανικό
μπαρόκ για το ρωμαϊκό παρελθόν. Το
Albertinum σύντομα θα μετατραπεί σε
μουσείο σύγχρονης τέχνης και η συλ-
λογή των γλυπτών θα εκτίθεται πλέον
σε ένα άλλο φημισμένο κτίριο της
«Φλωρεντίας του Ελβα», στο Zwinger.
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Ενα εικοσιτετράωρο με τον ντράμερ Μανώλη Γιαννίκιο
11 π.μ.
Σηκώνομαι αυτή την ώρα περίπου κάθε
μέρα, ανεξάρτητα από το πόσο αργά έχω
κοιμηθεί την προηγούμενη· δεν θέλω
να χάνω ολόκληρο το πρωινό. Παίρνω
τον καλύτερο καφέ από το αγαπημένο
μου μαγαζί στο Παγκράτι όπου μένω και
χαζεύω στο Ιντερνετ αγγελίες για βίντατζ
τύμπανα, όργανα μουσικής κτλ. – είναι
μια μικρή εμμονή μου.

12 το μεσημέρι
Πέραν της μουσικής έχω αναλάβει και
μεγάλο κομμάτι της προώθησης της
μπάντας, οπότε για 2-3 ώρες καθημερινά
ασχολούμαι με τα social media. Κοιτάζω
τις αναζητήσεις που γίνονται στο Google
για εμάς, τα views στο YouTube κ.ά.
Αυτό έχει να κάνει και με την κλίση του
καθενός. Εγώ, π.χ., έχω Facebook από
το 2007, ενώ άλλα παιδιά από την μπάντα
έφτιαξαν πέρυσι.

2.30 μ.μ.
Συνήθως το μεσημέρι μελετάω τύμπανα,
με δύο τρόπους: είτε αναζητώντας στο
YouTube, το οποίο έχει εξελιχθεί σε τε-
ράστια βιβλιοθήκη, βίντεο με σπουδαίους
ντράμερ και παρατηρώντας την τεχνική

τους, είτε παίζοντας ο ίδιος για εξάσκηση.
Τα τύμπανα τα ξεκίνησα σχετικά αργά,
στα 15, τότε δηλαδή που φτιάχνεις συ-
νήθως την πρώτη μπάντα με τους συμ-
μαθητές σου. Τα διάλεξα γιατί πολύ απλά
ήταν το μόνο όργανο που μπορούσα να
πάω στο προβάδικο και να μην έχω αγο-
ράσει τίποτα. Θυμάμαι την πρώτη φορά,
έπαιξα το «Iron Man» των Black Sabbath
και μετά πήγα κατευθείαν στη μάνα μου
και της ζήτησα να μου πάρει ένα ζευγάρι
μπαγκέτες. Α, και βέβαια τα τύμπανα
είναι κουλ...

5.30 μ.μ.
Περίπου τέτοια ώρα ετοιμαζόμαστε όλοι
και πηγαίνουμε για πρόβα στην Κυψέλη.
Το πόσο θα κρατήσει αυτή, εξαρτάται
από το τι δουλειές έχει ο καθένας μετά.
Εγώ π.χ. είμαι full time μουσικός, παίζω
και σε άλλες μπάντες (Γιώργος Ζερβός,
Wedding Singers, Night Knight κ.ά.),
άμεση προτεραιότητα όμως είναι οι Wh-
ereswilder. Παίζω ακόμα με τη Νατάσσα
Μποφίλιου, στις συναυλίες της και πλέον
και δισκογραφικά. Αυτή είναι προφανώς
η δουλειά που μου δίνει χρήματα, ώστε
να μπορώ να κάνω και όλα τα υπόλοιπα.
Γενικά, βλέποντας την κατάσταση σή-

μερα και από εργασιακή εμπειρία που
είχα σε άλλους χώρους, σκέφτηκα πως
αφού μπορώ να ζω από τη μουσική με
τα ίδια (λίγα) χρήματα που θα έπαιρνα

και αλλού, γιατί να μην κάνω τουλά-
χιστον αυτό που αγαπώ;

6.30 μ.μ.
Πίνουμε έναν καφέ, τα λέμε λίγο, βριζό-
μαστε και αρχίζουμε πρόβα. Τη χρονιά
που πέρασε ετοιμάζαμε τον δεύτερο δί-
σκο μας –πιθανότατα θα κυκλοφορήσει
τον Δεκέμβριο– οπότε οι πρόβες είχαν
πολύ πειραματισμό, νέες ιδέες κ.ο.κ. Το
τελευταίο διάστημα προετοιμαζόμασταν
περισσότερο για το tour που κάναμε στα
Βαλκάνια, το οποίο ήταν φανταστική
εμπειρία. Ελπίζω του χρόνου, και με το
νέο άλμπουμ, να μπορέσω να κλείσω
ακόμα περισσότερα λάιβ – ναι, κι αυτό
εγώ το κάνω!

9.30 μ.μ.
Αφού τελειώσουμε, μετά για εμένα υπάρ-
χουν διάφορα ενδεχόμενα. Μπορεί να
έχω δεύτερη και τρίτη πρόβα με άλλη
μπάντα για παράδειγμα ή να παίζω λάιβ.
Μου έχει τύχει να παίξω και τρία λάιβ
σε μια μέρα. Αν δεν γίνει τίποτα από τα
δύο, θα βγω μάλλον για ένα χαλαρό ποτό,
τις περισσότερες φορές αναζητώντας
φίλους μας μουσικούς από άλλα σχήματα.
Και εκεί πάλι θα ζαλίζουμε τον κόσμο

με τις μπάντες μας, τα σχέδια για το μέλ-
λον, ποιος παίζει καλύτερα κ.λπ. Είναι
ωραίο πάντως πως είμαστε μια γενιά
από καινούργιες σχετικά μπάντες, με
πολύ μεγάλο αλληλοσεβασμό ανάμεσά
μας, είτε είμαστε φίλοι είτε όχι. Και αυτό
φαίνεται και από τα πιο δημοφιλή συγ-
κροτήματα όπως οι Planet of Zeus ή οι
Vodka Juniors, που στα λάιβ φέρνουν
μαζί τους συχνά ετερόκλητες μπάντες
και όχι μόνο αυτές που «ταιριάζουν» στο
δικό τους ιδίωμα.

12 μεσάνυχτα - 3 π.μ.
Στο σπίτι συνήθως θα πιάσουμε κουβέντα
με τους συγκατοίκους μου ακούγοντας
μουσική ή θα δω κάποια σειρά. Μου αρέ-
σουν πολύ τα «Modern Family» και «Ar-
cher»· εδώ και ενάμιση χρόνο θέλω να
αρχίσω το «Game of Thrones», αλλά όλο
το αναβάλλω. Πριν κοιμηθώ θα ακούσω
σίγουρα κάποιο δίσκο, ίσως και λίγο στην
τύχη από τα προτεινόμενα του last.fm.

 O Μανώλης Γιαννίκιος είναι ο ντράμερ των
Whereswilder. O πρώτος δίσκος της μπάντας
«Yearling» που είδαμε πρόσφατα και στο
Rockwave Festival, κυκλοφορεί από τη
Six d.o.g.s. Records.

«Είναι ωραίο το ότι είμαστε μια γενιά
από καινούργιες σχετικά μπάντες, με πο-
λύ μεγάλο αλληλοσεβασμό ανάμεσά μας,
είτε είμαστε φίλοι είτε όχι», λέει ο ντρά-
μερ Μανώλης Γιαννίκιος.

Kυριακή 31 Ιουλίου 2016
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Tης ΜΑΡΓΑΡIΤΑΣ ΠΟΥΡΝAΡΑ

Δεν επιβεβαιώνεται από τις πηγές,
επιζεί όμως ως ιστορικό ανέκδοτο
για το βρετανικό φλέγμα: ακριβώς
219 χρόνια πριν, στις 25 Ιουλίου του
1797, ο ναύαρχος Νέλσον τραυμα-
τίστηκε σοβαρά σε μια έφοδο στην
ξηρά στην Τενερίφη. Αναγκάστηκε
να επιστρέψει στο πλοίο του με βαριά
αιμορραγία, όπου του έκαναν επέμ-
βαση ακρωτηριασμού του δεξιού του
χεριού με τα υποτυπώδη ιατρικά
μέσα της εποχής. Λέγεται ότι –δια-
τηρώντας τις αισθήσεις του κατά το
«χειρουργείο»– ζήτησε να βγάλουν
ένα δαχτυλίδι από τα δάχτυλα του
κομμένου του μέλους με τη φράση:
«Αυτό είναι δικό μου».

Ακόμα και αν πρόκειται περί ιστο-
ρικής υπερβολής, αυτό που ξέρουμε
σίγουρα για την ημέρα εκείνη είναι
ότι ο εθνικός ήρωας των Βρετανών
κατάφερε μισή ώρα μετά τον ακρω-
τηριασμό να επιστρέψει στην πολεμική
δράση με διαταγές προς τους άνδρες
του, όπως τεκμαίρεται από έγγραφα
ναυτικών αρχείων που είδαν το φως
για πρώτη φορά το 2009. Βέβαια, μέχρι
τον θάνατό του στη ναυμαχία του
Τραφάλγκαρ, έζησε ως μονόχειρας,
και για να μπορεί να τρώει μόνος του,
είχε παραγγείλει ένα ειδικό μαχαιρο-
πίρουνο που μπορούσε να χρησιμο-
ποιεί με το αριστερό χέρι.

Αυτό το περίεργο αντικείμενο πα-
ρουσιάζεται ανάμεσα σε πολλά άλλα
στο Παλάτι του Μεγάλου Μαγίστρου,
στη Μεσαιωνική Πόλη της Ρόδου,
στο πλαίσιο της περιοδικής έκθεσης
με τίτλο «Ο Νέλσον και η εποχή του»
(«Nelson and his times»), η οποία
διοργανώνεται από την Εφορεία Αρ-
χαιοτήτων Δωδεκανήσου και το Ιδρυ-
μα Αικατερίνης Λασκαρίδη, και εγ-
καινιάστηκε πριν από μερικές ημέρες.
Το ίδρυμα διαθέτει μια από τις με-
γαλύτερες εκτός Μεγάλης Βρετανίας
συλλογές που σχετίζονται με τη ναυ-
τική δράση, τη ζωή και τον θάνατο
του ναυάρχου, η οποία περιλαμβάνει
μια πληρέστατη βιβλιογραφία, ιδιό-
χειρες επιστολές του, προσωπικά
του είδη, αποκόμματα από εφημερίδες
της εποχής που αναφέρονται στα
κατορθώματά του. Στη Ρόδο εκτί-
θενται επίσης αντικείμενα που χρη-
σιμοποιούνταν εν πλω κατά τον 18ο
και 19ο αιώνα, όργανα πλοήγησης,
ιατρικά εργαλεία καθώς και κοκάλινα
μοντέλα πλοίων, έργα Γάλλων αιχ-
μαλώτων των Ναπολεόντειων Πολέ-
μων, τα οποία σκιαγραφούν μια ολό-
κληρη ιστορική περίοδο.

Τμήματα της συλλογής έχουν εκτε-
θεί στο παρελθόν στο Ναυτικό Μου-
σείο της Κρήτης και στην Κεφαλονιά,
ενώ το 2017 θα ταξιδέψουν στην
Υδρα. Θα φιλοξενούνται μέχρι και
τα τέλη Σεπτεμβρίου σε πέντε συ-
νεχόμενες αίθουσες στη βορειoα-

νατολική γωνία του ορόφου του Πα-
λατιού του Μεγάλου Μαγίστρου. Οι
χώροι αυτοί ήταν έως σήμερα μη
επισκέψιμοι στο κοινό και αποτελούν
από μόνοι τους έναν λόγο για να δει
κανείς το αφιέρωμα. Οι οροφές τους
είναι ξύλινες και οι τοίχοι τους δια-
κοσμημένοι με τοιχογραφίες που
φιλοτεχνήθηκαν κατά την περίοδο
της Ιταλοκρατίας. Το μνημείο αυτό,
που βρίσκεται στην Παλιά Πόλη και
είναι από τα πλέον δημοφιλή για
τους επισκέπτες του νησιού, ταιριάζει
πολύ με τα αντικείμενα της έκθεσης.
Πρόκειται για κτίσμα του 14ου αιώνα
και κατασκευάστηκε από τους Ιωαν-
νίτες Ιππότες.

Μελέτη και συλλογή
Θα αναρωτιέται κανείς πώς ένα

ελληνικό ίδρυμα συγκέντρωσε έναν
τέτοιο θησαυρό που σχετίζεται με
τη θαλασσοκρατία της Βρετανίας.
Η συλλογή έχει την εκκίνησή της
στα φοιτητικά χρόνια του Πάνου
Λασκαρίδη στο Λονδίνο: «Οταν πήγα
να κάνω ένα μεταπτυχιακό δίπλωμα
Ναυπηγικής, εγγράφηκα σε ένα ει-
δικό τμήμα που είχε οργανωθεί από
το Βρετανικό Ναυτικό, στο Γκρί-
νουιτς, και είχε μόλις ενταχθεί στο
Πανεπιστήμιο του Λονδίνου, το UCL»,
λέει ο εφοπλιστής στην «Κ». «Οι φοι-
τητές ήταν όλοι αξιωματικοί, είτε
Βρετανοί είτε από τις χώρες της Κοι-
νοπολιτείας, και δέχονταν μονάχα
έναν πολίτη, που έτυχε εκείνη τη
χρονιά να είμαι εγώ. Μέσα από τη
φοίτηση ήρθα σε επαφή με το πνευ-
ματικό κληροδότημα του Νέλσον
και έτσι ανέπτυξα ενδιαφέρον για
τη σπουδαία αυτή προσωπικότητα.
Μετά την αποφοίτησή μου διατή-
ρησα σχέση με τους συμφοιτητές
και τους καθηγητές μου και ξεκίνησα
σταδιακά να μελετώ τον ναύαρχο
μέσα από την επιστημονική βιβλιο-
γραφία. Κάπως έτσι έφτασα να έχω
μια τεράστια συλλογή που φτάνει
τους 1.000 τίτλους. Λίγο αργότερα,
άρχισα να αγοράζω αντικείμενα που
σχετίζονταν με τον ίδιο και την εποχή
του μέσα από δημοπρασίες στο εξω-
τερικό». Ανάμεσα στα αποκτήματα
από πλειστηριασμούς, όπως μας
εξηγεί ο πρόεδρος του Ιδρύματος
Λασκαρίδη, είναι 90 ιδιόχειρες επι-
στολές του ναυάρχου προς τη γυ-
ναίκα της ζωής του, την Εμα Χά-
μιλτον, αλλά σε άλλους παραλήπτες.
Πολλές είναι ανέκδοτες και στο
προσεχές μέλλον θα γίνει μια ειδική
έκδοση γι’ αυτές. «Αγόρασα επίσης
πολλά ναυτικά ημερολόγια πλοίων
εκείνης της εποχής, πίνακες και χα-
ρακτικά με θέματα από τη ζωή του
ναυάρχου και πάνω από 100 αντι-
κείμενα. Μέσα σε αυτά είναι το ειδικό
μαχαιροπίρουνό του και ένα τμήμα
ασημένιου σερβίτσιου, το οποίο τα-
ξίδεψε το 2005 στο Λονδίνο για τον
εορτασμό 200 χρόνων από τη ναυ-
μαχία του Τραφάλγκαρ. Ηταν σύνη-
θες μετά τις νικηφόρες ναυμαχίες
να κάνουν ένα τέτοιο δώρο στους
ναυάρχους και τα κομμάτια που έχου-
με ανήκουν στο σερβίτσιο που του
δόθηκε μετά τη ναυμαχία του Νείλου.
Επίσης, έχουμε μία από τις σφραγίδες
του, που είναι μάλλον το σπουδαι-
ότερό μας απόκτημα, και μια τούφα
από τα μαλλιά του. Μεγάλες συλλογές
για τον Νέλσον υπάρχουν στο Γκρί-
νουιτς και στο Πόρτσμουθ. Πρόσφα-
τα δεχθήκαμε την επίσκεψη μελών
του Nelson Society, που ενθουσιά-
στηκαν με τη συλλογή».

Η έκθεση «Ο Νέλσον και η εποχή του» διαρ-
θρώνεται σε τρία μέρη. Στο πρώτο μέρος
παρουσιάζεται, μέσα από χρηστικά αντικεί-
μενα, η ζωή στα ιστιοφόρα πλοία στα τέλη
του 18ου και στις αρχές του 19ου αιώνα. Ορ-
γανα πλοήγησης της εποχής και ιατρικά ερ-
γαλεία ανασυνθέτουν το σκηνικό της ζωής
των ναυτικών που ταξίδευαν για μήνες στα
πλοία της εποχής του Νέλσον, γεμάτης κιν-
δύνους και αντιξοότητες, όταν όλα εξαρτώντο
από τον άνεμο, τον πλοίαρχο, την πειθαρχία
του πληρώματος αλλά και την τύχη.

Στη δεύτερη ενότητα παρουσιάζονται
έργα Γάλλων αιχμαλώτων οι οποίοι βρέθηκαν
φυλακισμένοι στη Βρετανία κατά τη διάρκεια
των Ναπολεόντειων Πολέμων. Πρόκειται
για ομοιώματα πλοίων κατασκευασμένα από
κόκαλο, πραγματικά έργα τέχνης, από χέρια
έμπειρων τεχνιτών στην επεξεργασία ελε-
φαντόδοντου, που βρέθηκαν να υπηρετούν
ως στρατιώτες του Ναπολέοντα και αιχμα-
λωτίστηκαν σε μάχες που συντάραξαν την
Ευρώπη στις αρχές του 19ου αιώνα. Στις δύ-
σκολες συνθήκες υπό τις οποίες ζούσαν, οι
αιχμάλωτοι αυτοί χρησιμοποίησαν το μόνο
πράγμα που διέθεταν σε αφθονία, τα απο-
μεινάρια του φαγητού τους, για να δημιουρ-
γήσουν έργα που θα τους εξασφάλιζαν κα-
λύτερες συνθήκες διαβίωσης.

Η ζωή και η δράση του ναυάρχου παρου-

σιάζονται στην τρίτη ενότητα, μέσα από
προσωπικά αντικείμενα, επιστολές και δη-
μοσιεύματα του Τύπου της εποχής. Η οικο-
γενειακή του ζωή, σημαδεμένη από τον πρό-
ωρο χαμό της μητέρας του, έρχεται σε αν-
τιδιαστολή με τη σκανδαλώδη ερωτική σχέση
του με τη λαίδη Εμα Χάμιλτον, σύζυγο του
Αγγλου απεσταλμένου στη Νάπολη σερ Ουί-
λιαμ Χάμιλτον. Η επιλογή του να ζήσει αδια-
φορώντας ουσιαστικά για τις κοινωνικές
επιταγές σόκαρε την αγγλική κοινωνία, που
φαινόταν να τον συγχωρεί γι’ αυτά του τα
παραπτώματα μόνο λόγω της στρατιωτικής
του μεγαλοφυΐας. Ξεκίνησε την καριέρα του
στο Βασιλικό Ναυτικό της Μεγάλης Βρετανίας
σε ηλικία 12 ετών, ανήλθε όλες τις βαθμίδες
και πρωτοστάτησε σε τρεις μεγάλες ναυτικές
νίκες της πατρίδας του: στη ναυμαχία του
Αγίου Βικεντίου, στη ναυμαχία του Νείλου
και στη ναυμαχία της Κοπεγχάγης. Βρήκε
τον θάνατο την ώρα που κατατρόπωνε τον
ενωμένο γαλλοϊσπανικό στόλο στη ναυμαχία
του Τραφάλγκαρ. Η Μεγάλη Βρετανία τον
τίμησε με μεγαλόπρεπη κηδεία, αναγνωρί-
ζοντας τη μεγάλη απώλεια. Οι νίκες του απο-
τέλεσαν το θεμέλιο της βρετανικής θαλασ-
σοκρατίας τον 19ο αιώνα.

 • Η έκθεση «Ο Νέλσον και η εποχή του» θα διαρ-
κέσει μέχρι και τα τέλη Οκτωβρίου.

<<<<<<

Η σκανδαλώδης ερωτική σχέση
του Νέλσον σόκαρε την αγ-
γλική κοινωνία, που φαινόταν
να τον συγχωρεί μόνο λόγω της
στρατιωτικής του μεγαλοφυΐας.

Ο άνεμος, ο πλοίαρχος και η... τύχη

Ενα παλάτι της Ρόδου για τον Νέλσον 
Εκθεση αφιερωμένη στον εθνικό ήρωα των Βρετανών, η οποία ταυτόχρονα σκιαγραφεί μια ολόκληρη ιστορική περίοδο

Ενα από τα μικρά μοντέλα πλοίων που συνοδεύει τα εκθέματα
για τον Νέλσον, φιλοτεχνημένα από Γάλλους αιχμαλώτους.

Αριστερά, ένα σπαθί και τμήμα της στολής του ναυάρχου
Νέλσον. Επάνω, αντίγραφα των επιστολών του.

Η έκθεση φιλοξενείται σε ένα από τα πλέον
δημοφιλή μνημεία της Ρόδου, το Παλάτι του
Μεγάλου Μαγίστρου, και μάλιστα σε αίθουσες
που ήταν έως τώρα μη επισκέψιμες.

Ο ναύαρχος Οράτιος Νέλσον
(1758-1805) σταδιοδρόμησε στο
Βρετανικό Ναυτικό το δεύτερο μι-
σό του 18ου και τα πρώτα χρόνια
του 19ου αιώνα. Ηταν η εποχή που
τα ιστιοφόρα πλοία αρμένιζαν στις
θάλασσες για μήνες, κάνοντας μα-
κρινά ταξίδια, γεμάτα κινδύνους
και αντιξοότητες. Η περίοδος στην
οποία έζησε σημαδεύθηκε από τη
Γαλλική Επανάσταση και τους Να-
πολεόντειους Πολέμους. Σε αυτή
την ταραγμένη περίοδο αναδείχ-
θηκε η ηγετική μορφή του λόρ-
δου, ο οποίος διακρίθηκε χάρη
στις στρατηγικές του ικανότητες
και τη ναυτική του αντίληψη.
Τραυματίστηκε πολλές φορές κα-
τά τη διάρκεια ναυμαχιών, χάνον-
τας το ένα μάτι και το ένα χέρι του.
Η πιο γνωστή από τις νίκες του,
που θεμελίωσαν τη θαλασσοκρα-
τία της Μεγάλης Βρετανίας, είναι
αυτή στη ναυμαχία του Τραφάλγ-
καρ, το 1805, κατά την οποία και
σκοτώθηκε.

Ποιος ήταν

Ο Νέλσον παραμένει θρύλος για τους
Βρετανούς και όχι μόνον. Ο εφοπλι-
στής Πάνος Λασκαρίδης διαθέτει με-
γάλη συλλογή με προσωπικά του είδη.

O εθνικός ήρωας των Βρετανών
κατάφερε μισή ώρα μετά τον ακρω-
τηριασμό να επιστρέψει στην πολε-
μική δράση.
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΜΠΟΥΡΑ

«Η αγωνία του τερματοφύλακα πριν από
το πέναλτι» (Die Angst des Tormanns beim
Elfmeter) θα απογοητεύσει τους ποδο-
σφαιρομανείς, θα ενθουσιάσει όμως τους
σινεφίλ. Σχεδόν άγνωστο φιλμ, από την
πρώιμη εποχή του Βιμ Βέντερς (1972), ξυ-
πνάει τη νοσταλγία για την εποχή που οι
ταινίες του Γερμανού δημιουργού ασκού-
σαν φοβερή γοητεία σε νέους ανθρώπους
που άρχιζαν ν’ ανακαλύπτουν τον κόσμο
μέσα από τον κινηματογράφο και τη μου-
σική. Ο Βέντερς και ο Πέτερ Χάντκε (ο
συγγραφέας του ομότιτλου αφηγήματος,
ο οποίος συνεργάστηκε στο σενάριο) έφτια-
ξαν την πιο παράλογη «ποδοσφαιρική»
ταινία. Η λέξη αγωνία φιγουράρει στον
τίτλο, το φιλμ όμως δεν έχει σασπένς. Η
πραγματική δράση (το ματς) διεξάγεται
εκτός κάδρου (μακριά από το γήπεδο, στο
οποίο αγωνίζεται η ομάδα του τερματο-
φύλακα Γιόζεφ Μπλοχ). Είναι εσωτερική
και αθέατη, για αυτό και δεν διαταράσσεται
με τίποτα (ούτε με γκολ ούτε με τέλεση
φόνου) η φαινομενική ηρεμία του τερμα-
τοφύλακα. Το αυτογκόλ ίσως παρείχε δρα-
ματουργική λύση, ο Μπλοχ όμως δεν κάνει
για αυτόχειρας.

Αυτός ο φύλακας των γκολπόστ, που τ’
όνομά του ταιριάζει σε ήρωα του Κάφκα,
έχει κάτι από τον Μερσό στον «Ξένο» του
Αλμπέρ Καμί. Είναι εγωιστής και δολοφό-
νος, τα μάτια του όμως κοιτούν με ειρωνική
τρυφερότητα τον κόσμο. Εναν παράλογο
κόσμο: ο Μπλοχ διαρκώς φεύγει (άγνωστο
το γιατί) ενώ κανείς δεν τον καταδιώκει.

«Μελλοθάνατος»
Ο Βέντερς (τον οποίο βλέπουμε ως κομ-

πάρσο σε ένα πέρασμα δευτερολέπτων
στην ταινία) κάνει πλάγιες αναφορές στον
Χίτσκοκ. Δεν τον αντιγράφει, όπως, για
παράδειγμα, ο Μπράιαν ντε Πάλμα. Χρη-
σιμοποιεί αποδραματοποιημένα τον βασικό
μηχανισμό της χιτσκοκικής μεθόδου: για
να κυλήσει συναρπαστικά η ταινία, ο θε-
ατής πρέπει να γίνει «συμμέτοχος» στη

δράση, που εδώ, όπως είπαμε, είναι εσω-
τερική. Ο θεατής του «ματς», που διεξάγεται
εκτός έδρας για την ομάδα του Μπλοχ,
πρέπει να διώξει το βλέμμα του από το
γήπεδο· να ακολουθήσει τον γκολκίπερ
στους δρόμους μιας αυστριακής πόλης,
παρακολουθώντας τον σε έναν άλλο ρόλο.
Ο Μπλοχ, διόλου τυχαία, δεν είναι σέντερ
φορ που «εκτελεί» εν ψυχρώ τον φύλακα
της αντίπαλης εστίας. Είναι ένας «μελλο-
θάνατος» (επί 90 λεπτά της ώρας), που αν-
τιδράει παράλογα στη μοίρα του την ώρα
του ματς (αφού δέχτηκε αδιάφορα ένα
γκολ, παρατηρώντας όπως οι θεατές την
εξέλιξη του αγώνα). Αποβάλλεται και έρ-
χεται στο κέντρο της πόλης. Μπαίνει στον
κινηματογράφο που παίζει ταινίες τις

οποίες αγάπησε ο Βέντερς· καταλύει σε
ένα ξενοδοχείο. Το επόμενο βράδυ ξαπλώ-
νει με την ταμία του κινηματογράφου και
τη στραγγαλίζει χωρίς λόγο. Ο «Δράκος»
του Φριτς Λανγκ σκότωνε παιδιά, ο Μπλοχ,
ως γνήσιος βεντερικός (αντι)ήρωας, με τα
παιδιά αισθάνεται φίλος.

Ο Μπλοχ είναι ένας (αντι)ήρωας του
μοντέρνου κινηματογράφου, σαν τον
Μισέλ Πουακάρ στο «Με κομμένη την
ανάσα» του Γκοντάρ (1960). Ενας «τερμα-
τοφύλακας» που, εκτός γηπέδου, γίνεται
ψυχρός εκτελεστής. Ο Βέντερς και ο Χάντκε
στην πρώτη σκηνή της ταινίας μάς τον
παρουσιάζουν πλήρως αποξενωμένο από
το ποδοσφαιρικό του περιβάλλον. Η αγω-
νιστική του αδράνεια μακριά από το γήπεδο

θα μετατραπεί σε ψυχολογία χωρίς βάθος.
Παράλληλα, ο κόσμος γύρω του λειτουργεί
μηχανικά, χωρίς διλήμματα ηθικής. Ο
Μπλοχ είναι εξόριστος από τον Παράδεισο:
ο «Θεός» (ο διαιτητής που ρυθμίζει το παι-
χνίδι) τον αποκάλεσε τρελό και του έδειξε
κόκκινη κάρτα. Είναι και δολοφόνος, τυ-
πικός σύμφωνα με τις αστυνομικές ιστορίες:
επιστρέφει στη σκηνή του πρώτου «εγ-
κλήματος».

Θα ’ταν λάθος να δούμε την «Αγωνία
του τερματοφύλακα πριν από το πέναλτι»
ως γραμμική ταινία, παρά την αποσπα-
σματικότητά της, γύρω από τη μοναξιά
του μεταπολεμικού ανθρώπου. Η φυγή
του Μπλοχ είναι ένας παράλογος κύκλος.

dbouras@kathimerini.gr
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Ο τερματοφύλακας Γιόζεφ Μπλοχ (Αρτούρ Μπράους) περιπλανιέται στην Αυστρία. Ολοι οι δρόμοι οδηγούν στα σύνορα με τη Γερμανία.
Στις στάσεις του μιλάει για την Αμερική, ξεφυλλίζει εφημερίδες ενώ ακούει ροκ σε τζουκμπόξ και ραδιόφωνα.

Το πρώτο «έγκλημα» έχει σημασία...
Μια ταινία από την πρώιμη εποχή του Βέντερς, που θα απογοητεύσει τους ποδοσφαιρομανείς, θα ενθουσιάσει όμως τους σινεφίλ

ΤΟ ΠΡΟΣΩΠΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Η 30χρονη Μάγκι, Νεοϋορκέζα, μέλος της Εκ-
κλησίας των Κουάκερων, στον δρόμο για την
αληθινό έρωτα αποφασίζει να γίνει μητέρα, με
ανορθόδοξο τρόπο σύμφωνα με τη θρησκεία
της: ψάχνει δωρητή σπέρματος. Ο πενηντάρης
Τζον, καθηγητής Ανθρωπολογίας και επίδοξος
συγγραφέας μυθιστορημάτων, διακόπτει τη
«διαδικασία» την κρίσιμη στιγμή, εξομολογού-
μενος, όπως ο Ρωμαίος, τον έρωτά του. Εχει
σύζυγο και παιδιά, το πάθος του όμως για τη
Μάγκι είναι ασυγκράτητο. Η Ιουλιέτα του, που
είναι μεθοδική και λειτουργεί πάντα με σχέδιο,
τον χειρίζεται σαν μικρό παιδί. Το «Η Μάγκι έχει
σχέδιο» της Ρεμπέκα Μίλερ φέρνει τη ρομαντι-
κή κομεντί σε περιοχές που έχει διαπρέψει ο
Γούντι Αλεν. Πρόκειται για στιβαρό δραματουρ-
γικά φιλμ, χαμηλών σκηνοθετικών τόνων, που
χρωστάει πολλά στους πρωταγωνιστές του:
στον Ιθαν Χοκ, την Τζούλιαν Μουρ (η σύζυγος
του καθηγητή) και την Γκρέτα Γκέργουικ, που
υποδύεται τη Μάγκι.Η Γκέργουικ, ανερχόμενη
σταρ της νεοϋορκέζικης κινηματογραφικής
σκηνής, είναι το πιο ανεπιτήδευτα γοητευτικό
πρόσωπο που μας έδωσε ο ανεξάρτητος αμερι-
κανικός κινηματογράφος κατά την τελευταία
πενταετία. Σπούδασε αγγλική φιλολογία και φι-
λοσοφία με σκοπό να γίνει θεατρική συγγρα-
φέας. Την κέρδισε όμως το σινεμά, το λεγόμε-
νο mumblecore κίνημα (χαμηλού κόστους ται-
νίες με έμφαση στον αυτοσχεδιασμό και απο-
δέκτες κυρίως τριαντάρηδες και σαραντάρη-
δες). Το «Frances Ha» του Νόα Μπάουμπαχ
ήταν η μεγαλύτερη επιτυχία της.
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ΡΙΚ1          ΤHΛ.: 22862000

07.30 Παιδική ζώνη
α. Οι μικροί πιγκουίνοι
β. Η μικρή Λουλού 
γ. Mάγια η μέλισσα
δ. Νέλι το ελεφαντάκι
ε. Χίθκλιφ ο γάτος
στ. Ο τρελός κόσμος 
του Τεξ Έιβερι
ζ. Ντένις ο τρομερός 

11.00 Στη χώρα του γιατί - 
Γιατί TV - (Ε)
Παιδικό πρόγραμμα.

11.30 Παιδική ζώνη
16.00 Η ζωή της Κέιτλιν

(Caitlin’s way)
Οικογενειακή σειρά.  

16.30 Oικογένεια Στίβενς
(Even Stevens, ΙΙΙ)
Oικογενειακή σειρά.

17.00 Γευστικές περιπλανήσεις
(Tasty Tales)
Σειρά ντοκιμαντέρ.

17.30 Ταξιδεύοντας στα νησιά
(Οn Island Time)
Σειρά ντοκιμαντέρ. 

18.00 Tα μηχανήματα που μας 
έστειλαν στο φεγγάρι
(Μοοn machines).
Σειρά ντοκιμαντέρ.

19.00 Astronaut diaries
Ντοκιμαντέρ.

20.00 EIΔΗΣΕΙΣ(νοηματική)
21.15 Πάμε Ρίο

Πρόγραμμα 10.
21.40 EIΔHΣEIΣ (αγγλική)
21.50 EIΔHΣEIΣ (τουρκική)
22.05 Πες μου τ’ όνομά σου

(Le Noms Des Gens). 
κωμωδία, με τους Σάρα
Φορεστιέ, Ζακ Γκαμπλέν.               

23.45 Πάμε Ρίο - (E)
Πρόγραμμα 10.

00.15 EIΔHΣEIΣ - (E)
00.35 ΓΙΟΥΡΟΝΙΟΥΣ

ΡΙΚ2          ΤHΛ.: 22862000

07.00 Θεία λειτουργία
10.00 Celebrity Game Night-(E)

Τηλεπαιχνίδι με τη
Σμαράγδα Καρύδη. 

11.00 Σαββατογεννημένες - (E)
Ελληνική σειρά.

11.50 Οι αταίριαστοι - (E)
Ελληνική κωμική σειρά. 

12.30 Eλληνική σειρά - (E)
13.40 Η ώρα η καλή - (E)

Κωμική σειρά.
14.30 Ήρθε κι έδεσε - (E)

Κωμική σειρά
με τους Γιάννη Μπέζο, 
Δάφνη Λαμπρόγιαννη.   

15.30 Εφτά θανάσιμες 
πεθερές - (E)
Κωμική σειρά. 

17.40 Τρελή οικογένεια
Κωμική σειρά
με τους Τάσο Κωστή, 
Σόφη Ζαννίνου, κ.ά. 

18.40 Mάλιστα, Σεφ! - (E)
Κωμική σειρά με τους 
Ιεροκλή Μιχαηλίδη,
Προμ. Αλειφερόπουλο.

19.20 Τροχός της τύχης  - (E)
Τηλεπαιχνίδι με τον
Πέτρο Πολυχρονίδη και
την Τζούλια Νόβα. 

20.20 EIΔHΣEIΣ
21.20 Ραντεβού - (E)

Τηλεπαιχνίδι, με τον
Μάρκο Σεφερλή.

22.20 Τhe cold light of day
Θρίλερ δράσης, 
με τους Μπρους Γουίλις, 
Σιγκούρνι Γουίβερ, κ.ά.

00.00 EIΔHΣEIΣ
00.20 Το κόκκινο δωμάτιο - (E) 
01.20 Μουσικό κουτί - (E) 
03.00 Περνάμε καλά - (E)
05.40 Αχ Ελένη - (E)

Ελληνική σειρά

MEGA        ΤHΛ.: 22477777

06.20 Πρωινή ενημέρωση
07.00 Ένα κι ένα - (E)
07.50 Max Atlantos
08.20 Λύκε, λύκε είσαι εδώ (E)

Κυπριακή σειρά. 
10.10 Ζόρικα επαγγέλματα - (E) 

Με τον Σπύρο Σούλλη.   
11.00 Δείξε μου το φίλο σου (E)
12.40 Πάθος για εξουσία - (E)

(Pasion Y Poder)
Kοινωνική τηλενουβέλα.

14.20 Tύχη βουνό - (E) 
Ελληνική σειρά. 

16.00 Λίτσα.com - (E)
Αισθηματική σειρά
με τους Σοφία Φαραζή,
Μάριο Αθανασίου, κ.ά.

17.30 Ταμάμ - (E)
Σειρά κομεντί με τους
Μανώλη Μαυροματάκη, 
Μαρία Λεκάκη, κ.ά.  

17.45 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
17.55 Συνέχεια της σειράς
20.20 Tα νέα του ANT1
21.20 Απάτα τον πλησίον σου!

Θεατρική κωμωδία
με τους Μάρκο Σεφερλή,
Γιώργο Πετρόχειλο, κ.ά. 

23.40 Τίτλοι ειδήσεων
23.50 Prime Suspect

Ξένη αστυνομική σειρά
με τους Μαρία Μπέλο,
Μπράιαν Φ. Ο’ Μπάιρν. 

00.40 Χωρίς όρια - (E)
Ελληνική σειρά τρόμου
με τους Άλκη Κούρκου-
λο, Τάσο Νούσια, κ.ά.

01.30 Ιστορίες από
την απέναντι όχθη - (E)
Ελληνική σειρά τρόμου. 

02.20 Πόσο γλυκά
με σκοτώνεις - (E)

03.10 Tα νέα του ANT1 - (E)
04.10 Ιατρικό απόρρητο - (E)

ANT1         ΤHΛ.: 22200200

06.40 Zωή ποδήλατο - (E)
Κυπριακή σειρά.

07.45 Βουράτε γειτόνοι - (E)
Κυπριακή σειρά.

09.05 Παιδική σειρά
09.25 Παιδική ταινία
10.55 Γεύσεις στη φύση - (Ε)

Εκπομπή μαγειρικής, 
με τον Βαγγέλη Δρίσκα.      

11.45 Happy traveller - (Ε)
Eκπομπή μαγειρικής,
με τον Ευτύχη Μπλέτσα.   

12.40 Τατιάνα Live
Eκπομπή, με την 
Τατιάνα Στεφανίδου.

14.50 Ένα τραπέζι Ελλάδα
Tαξιδιωτική εκπομπή,
με την Ντίνα Νικολάου.

15.35 Σπασμένο τηλέφωνο 
Τηλεπαιχνίδι. 

16.20 Το μυστικό της 
παλιάς γέφυρας - (E)
Δραματική σειρά εποχής.

17.50 #Νεολαία
Εκπομπή για τη νεολαία, 
με τη Δήμητρα Σιβρή. 

17.55 Γεγονότα σε συντομία
18.00 Παραδοσιακή βραδιά (E)

Ψυχαγωγική εκπομπή με
τη Βασ. Χατζηαδάμου.   

20.00 Τομές στα γεγονότα
20.45 Το πιο λαμπρό αστέρι

Κωμωδία, με τους  Αλίκη 
Βουγιουκλάκη, 
Δημήτρη Παπαμιχαήλ.   

22.25 Ξένη ταινία
00.00 Τομές στα γεγονότα
00.05 Μayday - (E)

Σειρά ντοκιμαντέρ.
01.00 Aλλού ξημερωμένοι - (Ε)

Κυπριακή σειρά.   
01.50 Λόγια του αέρα - (Ε)
02.35 Όταν μεγαλώσω - (Ε)
03.05 Τατιάνα Live - (Ε)

ΣΙΓΜΑ       ΤHΛ.: 22580100 MAD          ΤHΛ.: 22472472 MOVIES BEST

08.10 Ο Θύμιος τα’ κάνε
θάλασσα

9.30 Ο σκληρός άνδρας
11.00 Ανάμεσα σε δύο

γυναίκες
12.30 Η Κλεοπάτρα ήταν

Αντώνης
14.00 Ο Ιπποκράτης 

και η Δημοκρατία
15.50 Ψιτ κορίτσια
17.10 Ο αχόρταγος
19.00 Τσιγγάνικο αίμα 
20.30 Υιέ μου, υιέ μου 
22.00 Κορίτσια για φίλημα
23.50 Αμόκ
03.15 Ο κυρ-Γιώργης 

εκπαιδεύεται

07.00 Τηλεαγορά
07.45 Simba junior goes 

to New York
09.30 Στα καλά καθούμενα
13.50 Αποκαλυπτικά
17.00 Τηλεαγορά
19.00 The blue lagoon)

Περιπέτεια, με τους 
Mπρουκ Σιλντς, 
Kρίστοφερ Άτκινς, κ.ά.

21.00 Ξένη ταινία
23.00 Premonition

Θρίλερ φαντασίας.     
00.50 Ένοχα μυστικά
02.35 Murder in my house
04.15 Follow your heart

21.15 Τετ - Α - Τετ 22.05 Le Noms Des Gens 22.20 Τhe cold light of day 21.20 Απάτα τον πλησίον σου! 20.45 Το πιο λαμπρό αστέρι

06.50 Αρχιπέλαγος
Ελληνική σειρά.

07.40 360ο - Εκπομπή με
τη Σοφία Παπαϊωάννου.

08.30  Το σόι σου - (E)
Ελληνική σειρά με
τους Γιώργο Γιαννόπου-
λο, Ρένια Λουιζίδου, κ.ά.

09.15 60΄ Ελλάδα - (Ε)
Οδοιπορικό 
με τον Νίκο Μάνεση. 

10.45  Η κουζίνα της μαμάς - (E)
Εκπομπή μαγειρικής.

11.30 Άλλαξέ το 
12.15 Μην αρχίζεις

τη μουρμούρα - (E)
13.00 EIΔHΣEIΣ
13.10 Συνέχεια της σειράς
14.00 Στην υγειά μας 

ρε παιδιά - (Ε)
16.40 Oικογενειακές ιστορίες

Realife πρόγραμμα.
17.30 Quizdom The Show

Tηλεπαιχνίδι με
τον Λάμπρο Φισφή.

18.00 ΕΙΔΗΣΕΙΣ
18.10 Quizdom The Show

(Συνέχεια)
18.35 Πάμε πακέτο - (Ε)
20.00   ALPHA NEWS
21.00 Aλεξίσφαιροι ντετέκτιβ 3

(Rush Hour 3)
Ταινία δράσης με τους
Τζάκι Τσαν, Κρις Τάκερ.  

22.30 World Party
Tαξιδιωτική εκπομπή
με τους Σάκη Τανιμανίδη 
και Γιώργο Μαυρίδη. 

23.30 60΄ Ελλάδα - (Ε)
01.15 Αληθινοί έρωτες
02.10 Κόκκινος κύκλος
03.15 Άλλαξέ το - (E)
03.45 Θα σε δω στο πλοίο
05.15 Quizdom the show - (E)

ΑLPHA      ΤHΛ.: 22212400

21.00 Rush Hour 3 23.00 The Canyons

22.00 Κορίτσια για φίλημα
CAPITAL    ΤHΛ.: 25577577

07.05 Παιδική ζώνη
09.00 Τηλεαγορά
09.25 Παιδική ταινία
10.10 Janissary - (E)
12.00 Τηλεαγορά
13.05 Dolce Vita - (E)
14.00 Τηλεαγορά
14.20 Life + - (E)
15.15 Τηλεαγορά
16.20 Χίλιες και 

μια γεύσεις - (Ε)
17.00 Login - (Ε)
18.05 Σαν το σκύλο με τη γάτα
19.15 Ξένη ταινία
21.10 Ένα τραγούδι ακόμα
23.50 Ξένη σειρά
00.45 Ξένη σειρά
01.35 Ξένη σειρά

TV PLUS    ΤHΛ.: 22600600

GREEK CINEMA

08.20 Wish You Well
10.00 Four weddings 

and a funeral
12.00 Rat Race
14.00 Awol-72
15.30 One More Kiss
17.15 Inescapable
19.00 Grace Unplugged
21.00 The Runner
23.00 The Canyons
00.45 Scenic Route
02.15 Not That Funny
03.55 Sirens
05.30 Escape

07.30 Θεία λειτουργία
10.15 Πόσα ξέρεις - (E)
11.15 Tα ρόδα της οργής - (E)

Δραματική σειρά εποχής.
12.30 H Kύπρος κοντά σας-(E)
13.30 Όλα στον αέρα - (E)

Κωμική σειρά. Επ. 3ο.
«Γύρω γύρω όλοι».

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.10 1974, Τετάρτη 31 Ιουλίου

Σειρά μίνι ντοκιμαντέρ.
14.15 Σάββατο κι απόβραδο (E)
16.00 Τετ - Α - Τετ - (Ε)

Talk show
17.30 Σπίτι στη φύση - (E)

Πρόγραμμα 7ο.  
«Απόβλητα λαμπτήρων».                         

17.55 1974, Τετάρτη 
31 Ιουλίου - (E)
Σειρά μίνι ντοκιμαντέρ.

18.00 EIΔHΣEIΣ(νοηματική)
18.15 Η τιμή τιμήν δεν έχει - (E)

Κυπριώτικο σκετς, με
τους Αστέρω Κυπριανού,
Γιολάντα Χριστοδούλου.

19.20 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
Ψυχαγωγική εκπομπή με
την Αλεξία Αναστασίου. 

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.15 Τετ - Α - Τετ 

Talk show με τον Τάσο
Τρύφωνος. Επ. 30ο.

22.55 1974, Τετάρτη 
31 Ιουλίου - (E)

23.00 EIΔHΣEIΣ 
23.15 Μάθε τέχνη κι άστηνε (E)
23.45 Όλα στον αέρα (E)

Κωμική σειρά. 
00.15 Πες μου τ’ όνομά σου

(Le Noms Des Gens). 
Κωμωδία, με τους Σάρα
Φορεστιέ, Ζακ Γκαμπλέν.

01.45 Τετ - Α - Τετ - (Ε)
03.00 EIΔHΣEIΣ - (Ε)

08.00 Breakfast
11.00 Greeks Only Mixer 
12.00 Mixer
15.00 Zone M
16.30 30 Best Videos
18.30 MAD X Rays
19.00 Λάικ στα ελληνικά 
20.00 Στη Διαπασών
22.00 Zone M
23.00 Zone M
00.00 TV War
01.30 Insomnia Mixer

Kυριακή 31 Ιουλίου 2016

Του ΔΗΜΗΤΡΗ Γ. ΚΙΟΥΣΟΠΟΥΛΟΥ

Περιμένοντας την έναρξη μιας παρά-
στασης στο Ωδείο Ηρώδου Αττικού,
μπορεί κανείς να παρατηρεί το σκηνικό
και να προσκοπεί, να σπεκουλάρει, για
ό,τι θα ακολουθήσει· άλλοτε με επιτυχία
και άλλοτε για να διαψευστεί. Την Κυ-
ριακή 24 Ιουλίου 2016, περιμένοντας
την «Κάρμεν» (Παρίσι, 1875) του Ζορζ
Μπιζέ από την Εθνική Λυρική Σκηνή,
μια ματιά αρκούσε για να πιστέψεις ότι
ο σκηνοθέτης της βραδιάς, ο Βρετανός
Στίβεν Λάνγκριτζ, θα μας προσέφερε
μια παράσταση με σπάνια αφηγηματική
καθαρότητα. Εμπρός από τον γυμνό
τοίχο της σκηνής υπήρχε ένας συρμά-
τινος φράχτης, ένα φυλάκιο, τρία κον-
τέινερ στις άκρες και στο μέσο ένας
εντυπωσιακός νεκρός ταύρος: η πίσω
αυλή μιας αρένας λοιπόν, αλλά στη
δική μας εποχή. Και γιατί όχι, ενός ρω-
μαϊκού αμφιθεάτρου σε μια πόλη της
Νότιας Ευρώπης, που όμως είναι ακόμη
σε χρήση, όπως θα ήταν ίσως σε χρήση
και στα χρόνια του Μπιζέ και της Κάρ-
μεν. Ανακυκλώνοντας χρησιμοποιημένα
υλικά από την αποθήκη της ΕΛΣ, ο σκη-
νοθέτης έδωσε μονομιάς το στίγμα της
προσέγγισής του, αξιοποιώντας έξυπνα
το Ηρώδειο απλά ως αυτό που είναι,
δηλαδή ένα ρωμαϊκό κτίριο θεαμάτων.

Το ιδιαίτερο αυτό περιβάλλον ήταν
ιδανικό για να παρουσιαστεί η ιστορία
της Κάρμεν· μια ανυπότακτη τσιγγάνα
με ελευθεριάζουσα ερωτική ζωή, που
δεν μπορεί να περιοριστεί από τα δεσμά
ούτε του νόμου ούτε του γάμου. Η συ-
νάντηση με τον δεκανέα Δον Χοσέ θα
αποβεί μοιραία και για τους δύο: εκείνος
θα εγκαταλείψει για χάρη της τη θέση
του στην κοινωνία και θα την ακολου-
θήσει στη ζωή της παρανομίας, αλλά
όταν αργότερα η Κάρμεν απογοητευθεί
από αυτόν και τον εγκαταλείψει, θα την
σκοτώσει.

Ο σκηνοθέτης εκκίνησε την αφήγηση
με έναν ενδιαφέροντα εγκιβωτισμό (in
media res). Στην αρχή της όπερας η
πράξη έχει ήδη ολοκληρωθεί και ο Δον
Χοσέ περιμένει φυλακισμένος την εκτέ-
λεση του, την οποία, όπως θα αποδειχθεί,
ονειρεύεται και η οποία λαμβάνει χώρα
τη στιγμή που κανονικά πραγματοποι-
είται η αλλαγή της φρουράς στην Α΄
πράξη. Από εκεί και πέρα, ο σκηνοθέτης
αφηγείται με εξαιρετική ενάργεια πώς
φτάνουμε στο εφιαλτικό αυτό τέλος.

Η μεταφορά της δράσης στη σύγχρο-

νη εποχή φάνηκε να εξελίσσει σε μια
εντελώς νέα κατεύθυνση την ιδέα που
είχε παρουσιάσει με μεγάλη επιτυχία
ο Ολιβιέ Πι στην Οπερα της Λυόν το
2012, όταν μετέφερε το έργο σε μια κα-
κόφημη συνοικία του Παρισιού. Η νέα
ιδέα του Λάνγκριτζ ήταν να συνδυάσει
την Κάρμεν με το φλέγον ζήτημα του
καιρού μας, το προσφυγικό. Οι τσιγγάνοι
λαθρέμποροι διακινούν την πιο επίκαιρη
πραμάτεια: ανθρώπους! – που με τα σω-
σίβια και τα πλαστά διαβατήριά τους
κρύβονται σε κοντέινερ ή διατρέχουν
τη σκηνή.

Το ερωτικό στοιχείο
Τονισμένο ήταν επίσης το ερωτικό

στοιχείο, ειδικά στην αισθησιακή κίνηση

της Κάρμεν, που σκανδάλισε μερικούς
θεατές, αλλά και η βία, που σε ορισμένες
περιπτώσεις συνδυαζόταν με ένα εξαι-
ρετικά μαύρο χιούμορ, όπως ο ατυχη-
ματικός θάνατος ενός λαθρεμπόρου ή
το κλείσιμο του αξιωματικού Θούνιγα
σε κάδο απορριμμάτων. Επίσης θυσιά-
στηκαν και κάποια σύντομα μέρη δια-
λόγου. Συνολικά ο σκηνοθέτης κατάφερε
με μια εξαιρετικά επεξεργασμένη πρό-
ταση να πρωτοτυπήσει, χωρίς να βιάσει
πουθενά το μουσικοδραματικό αίσθημα
του ακροατή, ενώ η δραματουργία του
ήταν υποδειγματική, χωρίς κενά ή πα-
ραγεμίσματα. Σημαντική ήταν και η
άρτια συμβολή όλης της σκηνικής ομά-
δας: Γιώργος Σουγλίδης  (σκηνικά και
ενδυμασίες), Τζουζέπε ντι Ιόριο, (φω-

τισμοί), Νταν Ο’ Νιλ και Φώτης Νικολάου
(κίνηση) και Τόμας Μπέργκμαν (βίντεο).
Τα βίντεο μάλιστα χρησιμοποιήθηκαν
με εξαιρετική φειδώ αλλά πολύ εύστοχα,
κυρίως για να αναπαραστήσουν, σαν
σε ακτινογραφία, τα πάθη και την ασφυ-
ξία των προσφύγων στο εσωτερικό των
κοντέινερ.

Βέβαια, σε παραστάσεις όπερας με
τόσο καλή θεατρική επεξεργασία και
τέτοια πυκνότητα νοημάτων ελλοχεύει
πάντα ο κίνδυνος το ενδιαφέρον να γλι-
στρήσει ανεπαίσθητα από τη μουσική
αμιγώς στο δρώμενο. Ευτυχώς ο κίνδυ-
νος αυτός δεν υφίσταται όταν στο πόν-
τιουμ ανεβαίνει μια προσωπικότητα
της κλάσης του Λουκά Καρυτινού. Ο
σπουδαίος Ελληνας αρχιμουσικός ανέ-
δειξε τη μουσική του Μπιζέ πραγματώ-
νοντας όλες τις λεπτότητες του μουσικού
κειμένου, υπηρέτησε τη δραματική σύλ-
ληψη του σκηνοθέτη και, κυρίως, προ-
σάρμοσε τη φραστική, τις ταχύτητες
και τη δυναμική στις ιδιαιτερότητες
του κάθε τραγουδιστή, κάνοντάς τους
να ακούγονται λες και ο κάθε ρόλος είχε
γραφτεί ειδικά για τον καθένα. Μέσα
στον γενικό ενθουσιασμό των υποκλί-
σεων ήταν αυτός που έλαβε το ηχηρό-
τερο χειροκρότημα και ολωσδιόλου δί-
καια· με έναν λιγότερο ικανό αρχιμου-
σικό, η συγκεκριμένη παράσταση θα
μπορούσε κάλλιστα να είχε τιναχθεί
στον αέρα.

Καλες ερμηνείες
Η Ισραηλινή μεσόφωνος Ρινάτ Σαχάμ

υπερασπίστηκε τον φερώνυμο ρόλο με
εξαιρετικά αποτελέσματα. Αν και έχει

φωνή πιο λυρική σε σχέση με τις τρα-
γουδίστριες με ισχυρή ψηλή περιοχή
που έχουμε συνηθίσει ως Κάρμεν, τα
πιανίσσιμί της ήταν πολύ καλά προβε-
βλημένα και αισθησιακά σα χάδι. Επίσης
ήταν πολύ ασφαλής τονικά, είχε ευε-
λιξία, η γαλλική προφορά της ήταν άψο-
γη και η ηθοποιία της εξαιρετική. Αν-
τίστοιχες λυρικές ποιότητες είχε και ο
Δον Χοσέ του Ιταλοαμερικανού τενόρου
Λεονάρντο Καπάλμπο, αν και η ηθοποιία
του ήταν λίγο εξεζητημένη. Και οι δυο
τους ήταν ένα πολύ ταιριαστό και ισορ-
ροπημένο πρωταγωνιστικό ζευγάρι,
που έφερναν περισσότερο στην ιδέα
της πιο θεατρικής οπερά-κομίκ παρά
στην «μεγάλη όπερα». Μια επιλογή που
σε άλλα θέατρα ή σε άλλες εποχές μπο-
ρεί να μην άρεσε.

Απόλυτος Τορεάντορ Εσκαμίγιο, από
κάθε άποψη, ο βαρύτονος Διονύσης
Σούρμπης και άκρως ενδιαφέρουσα η
ατυπική Μικαέλα της Ισπανίδας σο-
πράνο Σαϊόα Ερνάντεθ· με επιβλητική
φωνή και παράστημα, ήταν μια δυνα-
μική Μικαέλα, σχεδόν δεσποτική. Εχον-
τας και οι δύο τους πιο δραματικές
φωνές από τους πρωταγωνιστές, η χα-
ρακτηριολογική αντιπαράθεση εκφρα-
ζόταν ωραία και στο ακουστικό επίπεδο.
Εξαιρετικοί ήταν ακόμη ο αξιωματικός
Θούνιγα του μπάσου Πέτρου Μαγουλά
και ο δεκανέας Μοράλες του Νίκου Κο-
τενίδη, όπως και οι φίλες της Κάρμεν
Ελένη Δάβου (Μερσέδες) και Μαρία
Μητσοπούλου (Φρασκίτα) και οι λα-
θρέμποροι Κωστής Ρασιδάκης (Νταν-
κάιρε) και Αλέξανδρος Τσιλογιάννης
(Ρεμεντάδο). Η συνολική ανάδειξη όλων
αυτών των χαρακτήρων από μέρους
τους εξασφάλισε ότι η παράσταση είχε
ένα δραματικό περιεχόμενο και δεν
ήταν μια χαλαρή διαδοχή από δημοφιλή
αλλά άνευρα συνδεδεμένα μουσικά
κομμάτια.

Εξαιρετική ήταν επίσης η συμβολή
του μπαλέτου, της παιδικής χορωδίας
(διεύθυνση Μάτα Κατσούλη) και της
χορωδίας (διεύθυνση Αγαθάγγελος Γε-
ωργακάτος) της ΕΛΣ· η τελευταία, μά-
λιστα, στην Δ΄ πράξη κλήθηκε επιτυχώς
να αναπαραστήσει θεατρικά με το τρα-
γούδι της τις αντιδράσεις σε μια παρέ-
λαση ταυρομάχων που ως θεατές ποτέ
δεν είδαμε! Η ορχήστρα της ΕΛΣ αν-
ταποκρίθηκε πολύ ικανοποιητικά στις
οδηγίες του αρχιμουσικού· ήταν τόσο
καλή, που να επιτρέπει να ζητήσουμε
να γίνει, γιατί όχι, ακόμη καλύτερη.

Προκλητική και επίκαιρη «Κάρμεν» στο Ηρώδειο
Η πρεμιέρα της όπερας του Μπιζέ από την Εθνική Λυρική Σκηνή, σε σκηνοθεσία του Βρετανού Στίβεν Λάνγκριτζ

Η Ρινάτ Σαχάμ (Κάρμεν) και ο Λεονάρντο Καπάλμπο (Δον Χοσέ) στην πρεμιέρα της ΕΛΣ στο Ηρώδειο.

Η ορχήστρα, η χορωδία και οι μονωδοί της Λυρικής στην πρεμιέρα της «Κάρμεν».
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ΕΝΟΙΚΙΑΖΟΝΤΑΙ

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα στη Λακατάμια 2 υπνο-
δωματίων, πλήρης επιπλωμένο, με όλα τα είδη οι-
κιακών συσκευών. 75τ.μ. και 15τ.μ. βεράντα, στον
3ο όροφο με ανσασέρ σε ολοκαίνουργια πολυκατοικία
1 ετών και με γκαράζ στεγασμένο. Τηλέφωνο επι-
κοινωνίας 99184295. Τιμή €370,00.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 2 υπν. 105 τ.μ. στην
περιοχή Παλουριώτισσας, έναντι Πύλης Αμμοχώστου,
σε άριστη κατάσταση. Εντοιχισμένη κουζίνα, 2WC,
Storage Heaters, επιπλωμένο, Air Conditions σε

όλους τους χώρους, ηλιακό, αποθήκη και στεγασμένο
χώρο στάθμευσης. Tιμή €400. Για περισσότερες
πληροφορίες στα τηλ. 99490942, 99566540.

ENOIKIAΖΕΤΑΙ διαμέρισμα 1 υπν. (54 τ.μ.) στη Μα-
κεδονίτισσα, πίσω από τον Τύμβο. Βρίσκεται σε
ήσυχη περιοχή κοντά στο Πανεπιστήμιο Λευκωσίας
και διαθέτει χώρο στάθμευσης και μικρή αποθήκη.
Ενοίκιο €400. Τηλέφωνο επικοινωνίας 99693859.

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ στην Έγκωμη απέναντι από τα φώτα
του Hilton Park χώρος 2200τ.μ. από τα οποία τα
1000τ.μ. είναι στεγασμένα. Ιδανικόςχώρος για οποι-

αδήποτε εργασία. Τηλ. 22673403, 99908143.

ΠΩΛΟΥΝΤΑΙ ΑΚΙΝΗΤΑ

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικιστικό τεμάχιο, 724 τ.μ., στην Αλάμπρα,
μεταξύ Παλαιού και Νέου δρόμου Λ/σίας- Λεμεσού.
Τιμή: € 150.000 τηλ.99622427

ΠΩΛΕΙΤΑΙ οικόπεδο 661 τ.μ στην περιοχή Coloum-
bia-Γερμασόγεια. Εφάπτεται πεζόδρομου και μεγάλου
διαμορφωμένου χώρου πρασίνου.Με τίτλο κι όλες
τις παροχές. ΣΔ 100%. Μέχρι τρεις ορόφους. Τιμή
370.000 ευρώ (συζητήσιμη). Τηλ 97742121.

Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η 11Π Ε Ρ Ι Η Γ Η Σ Ε Ι ΣKυριακή 31 Ιουλίου 2016

Ζητείται καθηγήτρια αγγλικών
Ζητείται καθηγήτρια αγγλικών για ιδιωτικό φροντιστήριο στη Λευκωσία.
Απαιτούμενα προσόντα: Δίπλωμα αγγλικής φιλολογίας και προηγούμενη
πείρα. Γνώση χρήσης smart board θα θεωρηθεί έξτρα προσόν.
Μικτός μισθός €15 την ώρα. 

Για περισσότερες πληροφορίες οι ενδιαφερόμενοι
μπορούν να απευθύνονται στο τηλέφωνο 99678911

ή στο e-mail: phmichael76@gmail.com.

Πωλείται χωράφι

Πωλείται χωράφι 4,000 τ.μ. στην Αρμου στην Πάφο, με θέα στην
θάλασσα, 3 χιλιόμετρα από το κέντρο της πόλης της Πάφου, 150
μέτρα από την οικιστική περιοχή των Κονιών και 200 μέτρα από

τον κύριο δρόμο Άρμου - Κονιά. Συντελεστής δόμησης 10%.
Τιμή: €80,000. Για περισσότερες πληροφορίες

στο τηλέφωνο 99539844

ΕΝΟΙΚΙΑΖΕΤΑΙ ΚΑΤΑΣΤΗΜΑ
Ενοικιάζεται κατάστημα στην Ακρόπολη μεταξύ Σχολής

Τυφλών – Λεωφ. Αθαλάσσας – Λεωφ. Ακροπόλεως,
περίπου 60 τ.μ. σε καλή κατάσταση.

Για περισσότερες πληροφορίες επικοινωνήστε
στα τηλέφωνα 99562717 και 99 357657

Yποτροφίες
Η Ελβετική Συνομοσπονδία
προσφέρει, μέσω της Ομο-
σπονδιακής Επιτροπής Υπο-
τροφιών (Federal Commission
for Scholarships for Foreign
Students), υποτροφίες για έρευ-
να και μεταδιδακτορικές σπου-
δές για το ακαδημαϊκό έτος
2017/2018.

Οι ενδιαφερόμενοι μπορούν
να εξασφαλίσουν περισσότερες
πληροφορίες μέσω της ιστο-
σελίδας http://www.sbfi.ad-
min.ch/scholarships_eng ή/και
από την Πρεσβεία της Ελβετίας
στην Κύπρο (κα Ανδρούλλα Μι-
χαήλ, τηλ.: 22 466 806, e-mail:
nic.vertretung@eda.admin.ch).
Η τελευταία ημερομηνία υπο-
βολής αιτήσεων είναι η 15η
Οκτωβρίου 2016.

ΙΔΡΥΜΑ ΚΡΑΤΙΚΩΝ
ΥΠΟΤΡΟΦΙΩΝ ΚΥΠΡΟΥΓΡΑΦΕΙΟ ΤΥΠΟΥ

ΚΑΙ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ

1407

Διπλωματούχοι σπουδών... περιπέτειας
Σκαρφαλώνουν σε απόκρημνα βράχια, πλέουν σε αφρισμένα ποτάμια, εξερευνούν τον βυθό, προσεγγίζουν δυσθεώρητα ύψη

Tης ΧΡΙΣΤΙΝΑΣ ΣΑΝΟΥΔΟΥ

Ενας ταξιδιώτης από το όχι και τόσο μα-
κρινό παρελθόν, όταν η επιβίωση κάθε
άλλο παρά εξασφαλισμένη ήταν και οι
κακουχίες αναπόσπαστο κομμάτι της
καθημερινότητας, μάλλον θα δυσκο-
λευόταν να πιστέψει πως οι σημερινοί
άνθρωποι έχουν αναγάγει την ταλαι-
πωρία σε μορφή ψυχαγωγίας και πλη-
ρώνουν αδρά για να ρισκάρουν τη σω-
ματική τους ακεραιότητα.

Φυσικά, μια σημαντική μερίδα της
ανθρωπότητας εξακολουθεί να δίνει
μάχη για την επιβίωση, αλλά την ίδια
ώρα εκατομμύρια «λάτρεις της περιπέ-
τειας» σε όλο τον (δυτικό ή έστω «δυ-
τικοποιημένο») κόσμο περνούν τον
ελεύθερο χρόνο τους σκαρφαλώνοντας
σε απόκρημνα βράχια, πλέοντας σε
αφρισμένα ποτάμια, εξερευνώντας τον
βυθό της θάλασσας ή προσπαθώντας
να προσεγγίσουν δυσθεώρητα ύψη χω-
ρίς συμπληρωματικό οξυγόνο. Ο ακα-
ταμάχητος συνδυασμός της επαφής με
τη φύση, που στερούνται οι κάτοικοι
των πόλεων, με την προσωρινή «από-
δραση» από τα άγχη της σύγχρονης
ζωής και τον παράγοντα «κίνδυνος»,
πάντοτε εντός ελεγχόμενων ορίων, πι-
θανότατα κρύβεται πίσω από την ολοένα

αυξανόμενη δημοτικότητα των λεγό-
μενων «σπορ περιπέτειας».

Και ενώ τα πλήθη των αναρριχητών,
δυτών, πεζοπόρων κ.ο.κ. συνεχίζουν
να εξαπλώνονται, οι πιο παθιασμένοι
ή δαιμόνιοι ανάμεσά τους έχουν κατα-
φέρει να μετατρέψουν το χόμπι τους
σε επαγγελματική δραστηριότητα. Ο
όρος «Σπουδές Περιπέτειας» υπάρχει
πλέον στους καταλόγους σπουδών αρ-
κετών πανεπιστημίων στην Ευρώπη,
στη Βόρεια Αμερική αλλά και στην Αυ-
στραλία, οι φοιτητές των οποίων έχουν
τη δυνατότητα να εμπλουτίσουν τις
θεωρητικές και πρακτικές γνώσεις τους
προκειμένου να εργαστούν ως οδηγοί
εξορμήσεων, διασώστες ή μάνατζερ
αθλητικών κέντρων. Ενα από τα αδιαμ-
φισβήτητα πλεονεκτήματα των εν λόγω
σχολών είναι πως, κατά κανόνα, βρί-
σκονται σε τοποθεσίες ιδιαίτερης φυ-
σικής ομορφιάς.

Για παράδειγμα, τα απαιτούμενα μα-
θήματα για την απόκτηση ενός «διπλώ-
ματος περιπέτειας» από το σκωτσέζικο
West Highland College διδάσκονται
στο νησί Skye, φημισμένο τόσο για την
πλούσια χλωρίδα και πανίδα του όσο
και για το όρος Sgurr Dearg με τη θρυ-
λική Απρόσιτη Κορυφή (Inaccessible
Pinnacle), η ανάβαση στην οποία απαιτεί

τεχνικές γνώσεις και εξοπλισμό αναρ-
ρίχησης.

Οταν δεν βρίσκονται στο βουνό (το
50% της διδασκαλίας είναι πρακτική),
οι σπουδαστές μαθαίνουν, μεταξύ άλ-
λων, για την ανατομία και τη φυσιολογία
του ανθρώπινου σώματος, εκπαιδεύον-
ται στη χρήση τεχνολογιών επικοινωνίας
και συμμετέχουν σε προγράμματα προ-
στασίας του φυσικού περιβάλλοντος.

Περισσότερες εναλλακτικές στον το-
μέα «Σπουδές Περιπέτειας» προσφέρει
το Πανεπιστήμιο Thompson Rivers
στον δυτικό Καναδά. Εκτός από μονοετή
μεταπτυχιακά για οδηγούς και μάνατζερ,
οι σπουδαστές έχουν την ευχέρεια να
δημιουργήσουν ένα ολοκληρωμένο
πρόγραμμα σπουδών επιλέγοντας με-

ταξύ μαθημάτων όπως «Θεραπεία πε-
ριπέτειας», «Επιστήμη του χιονιού»,
«Ιστορία της εξερεύνησης των Πόλων»,
«Ψυχολογία των σπορ περιπέτειας» και
«Βιώσιμη ανάπτυξη». Ακόμη πιο δελε-
αστικό, αν και δυστυχώς μη διαθέσιμο
για τη χρονιά 2016-17, είναι τo «Πιστο-
ποιητικό σπορ περιπέτειας», που διδά-
σκεται εξ ολοκλήρου στην Ισλανδία.

Αντίστοιχα, το Κρατικό Πανεπιστήμιο
του Πλίμουθ, στην περιοχή του Νιου
Χαμσάιρ, στις βορειοανατολικές ΗΠΑ,
προσφέρει ένα τετραετές προπτυχιακό
πρόγραμμα φοίτησης με τίτλο «Οutdoor
and Adventure Education».

Oι φοιτητές καλούνται να εμβαθύνουν
σε θέματα όπως «Η δυναμική της ομά-
δας» και «Οι επιπτώσεις των σπορ πε-

ριπέτειας στο περιβάλλον», να αποκτή-
σουν βασικές γνώσεις μετεωρολογίας
και να κατανοήσουν τη «φυσιολογία
της σωματικής άσκησης στην ύπαιθρο».
Στη Νορβηγία, πάλι, η έμφαση δίνεται
στις αρκτικές εξορμήσεις: το πτυχίο
«Τουρισμού περιπέτειας στην Αρκτική»
του Αρκτικού Πανεπιστημίου της Νορ-
βηγίας στο βορειοανατολικό άκρο της
χώρας συνδυάζει θεωρητικές γνώσεις
(τα μαθήματα γίνονται στα αγγλικά) με
εξερευνήσεις των αρκτικών τοπίων.
Τέλος, ιδανικός προορισμός για περι-
πετειώδεις τύπους είναι η Νέα Ζηλανδία,
όπου πολυάριθμα εκπαιδευτικά ιδρύ-
ματα προσφέρουν μονοετή προγράμ-
ματα, απευθυνόμενα κυρίως σε νέους
Ευρωπαίους που επιδιώκουν κάνουν

ένα «διάλειμμα» στη διάρκεια των πιο
«σοβαρών» σπουδών τους.

Προφανώς, η σημαντικότερη «παρο-
χή» των σχολών περιπέτειας παγκο-
σμίως είναι πως οι σπουδαστές τους
περνούν από ένα έως και τέσσερα χρόνια
επιδιδόμενοι στις αγαπημένες τους δρα-
στηριότητες, δεδομένου ότι ένας πι-
στοποιημένος «οδηγός» ή μάνατζερ
οφείλει πρωτίστως να είναι πεπειρα-
μένος αθλητής. Μετά τη λήξη των σπου-
δών τους, κάποιοι μπορεί τελικά να
απασχοληθούν σε πιο «συμβατικούς»
επαγγελματικούς κλάδους, όμως για
τους πραγματικά αποφασισμένους οι
δυνατότητες είναι απεριόριστες. Αλ-
λωστε, η μεγαλύτερη περιπέτεια είναι
η ίδια η ζωή.

“Ο όρος «Σπουδές Περιπέτειας»
υπάρχει πλέον στους καταλόγους
σπουδών αρκετών πανεπιστη-
μίων στην Ευρώπη, στη Β. Αμε-
ρική αλλά και στην Αυστραλία.

Μετά τη λήξη των σπουδών τους, κάποιοι μπορεί να απασχοληθούν σε πιο «συμβατικά» επαγγέλματα, όμως οι αποφασισμένοι έχουν απεριόριστες δυνατότητες.

Το κανό-καγιάκ είναι ένα από τα μαθήματα επιλογής στη Σχολή Σπουδών Περιπέτειας
του West Highland College, στη Σκωτία.

Αναρρίχηση στον πάγο, μία από τις δραστηριότητες στις οποίες εκπαιδεύονται οι υπο-
ψήφιοι οδηγοί σπορ περιπέτειας στον Καναδά.
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ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 7 ΑΥΓΟΥΣΤΟΥ ΜΕ ΤΗΝ

Μεγάλη Βιβλιοθήκη Disney!
Οι πιο κλασικές ιστορίες Disney,

με την υπογραφή του θρυλικού Carl Barks,
για ένα αξέχαστο καλοκαίρι!

Την επόμενη Κυριακή
«Ο Σερίφης της Μαύρης Κοιλάδας»

Α
υτ

ή 
η 

Κ
υρ

ιακή... δεν παίζεται με τίποτα!
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